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Anuarul Presei Sălăjene 2011, print şi multimedia – editat de Asociaţia 
Jurnaliştilor din Sălaj, tipărit şi în acest an cu sprijinul Consiliului Judeţean 
Sălaj – reprezintă un moment firesc de bilanţ al gazetarilor din judeţul nostru, 
moment completat de necesara Gală a Presei Sălăjene, iată, ajunsă la a cincea 
ediţie. Mulţumim tuturor pentru sprijin, Consiliului Judeţean Sălaj, Primăriei 
Municipiului Zalău, sponsorilor – în frunte cu Michelin şi TenarisSilcotub 
–, patronilor şi colegilor din mass-media sălăjeană, prietenilor din UJS Cartel 
Alfa Filiala Sălaj, conducerilor partidelor politice din judeţ, oamenilor de afa-
ceri şi directorilor de instituţii interesaţi. 

Pentru „presari” rămân – şi în 2011, şi în 2012 – marile provocări legate 
de starea precară a mass-media locale (şi nu numai), de tabloidizarea cronică a 
discursului media, de aproape dispariţia presei tipărite şi, nu în ultimul rând, de 
profesionalism. Şi în acest context, Asociaţia Jurnaliştilor din Sălaj – cu spriji-
nul Color Print – editează începând din decembrie 2011 publicaţia „Gazetarul”. 
Şi ca un semn de normalitate: putem discuta public despre problemele (şi îm-
plinirile) noastre.

Daniel SĂUCA
Preşedintele Asociaţiei Jurnaliştilor din Sălaj

Gala Presei Sălăjene şi Anuarul Presei Sălăjene sunt aşteptate în fiecare an. 
Nu numai de jurnaliştii sălăjeni, ci şi de reprezentanţii administraţiei publice 
şi de oamenii politici. Firesc: o dată pe an merită să premiem excelenţa şi pro-
fesionalismul în mass-media sălăjeană, implicarea în viaţa societăţii. Consiliul 
Judeţean Sălaj – şi în 2011 – susţine cele două evenimente, fiind convinşi că 
demersul nostru are o bază reală: administraţia publică şi mass-media trebuie 
să-şi continue eforturile comune pentru reconstrucţia societăţii. Mizez, şi în 
acest an, pe continuarea acestor eforturi, pe corectitudine şi transparenţă din 
partea ambilor „combatanţi”.

Felicitări Asociaţiei Jurnaliştilor din Sălaj pentru întreaga activitate! Succes 
în continuare!

Tiberiu MARC
Preşedintele Consiliului Judeţean Sălaj
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Chinuri contra cost
O femeie în vârstă de 70 de ani, de la Centrul de Vârstinci Tihău, a ajuns 

ieri după amiază la Urgenţă cu jumătate de picior putred.

Caz fără precedent la Urgenţa Spitalului Judeţean, după ce o femeie în vârstă 
de 70 de ani, internată în Centrul de Vârstinci de la Tihău, a ajuns pe mâna medi-
cilor cu jumătate de picior putred. Întreg personalul medical s-a declarat îngrozit 
şi şocat de rănile femeii, în condiţiile în care inclusiv osul era la vedere. Ce să mai 
vorbim despre miros... „Nu am mai văzut niciodată un astfel de caz. Astfel de răni se fac 
în luni de zile”, au spus oamenii.

Un caz şocant

Şoc şi groază...asta a simţit ieri personalul Unităţii de Primiri Urgenţe a 
Spitalului Judeţean, în momentul în care au dat de rănile femeii aduse cu ambu-
lanţa de la Tihău. „Nu îmi vine să cred că am văzut aşa ceva”, ne-a declarat şocat dr. 
Silviu Lădariu. „La origine a fost o escară, însă netratată corespunzător, s-a transformat în 
necroză profundă. Tot ţesutul mort trebuie îndepărtat, după care trebuie văzut dacă nu este 
afectat şi osul, caz în care lucrurile se complică şi mai mult. Vom stabili împreună cu medicul 
chirurg şi ortoped ce este de făcut. Deocamdată, femeia rămâne în continuare sub supraveghere 
medicală”, a precizat dr. Lădariu.

Explicaţii de 2 lei

În loc să die îngrijorată de soarta femei, Nicoela Mureşan, directorul de la 
Tihău, a fost mai degrabă revoltată pe angajaţii Spitalului Jibou, care ar fi refuzat 
să o primească pe femeie. Ba mai mult, şeful centrului ne-a declarat că bătrânica 
a fost tratată corespunzător, însă nu este ea de vină că nu a răspuns la tratament. 
„Femeia a fost tratată conform sfaturilor pe care le-am primit de la medicul de familie, pentru 
că aşa ne tratăm toţi beneficiarii. Însă ea suferă atât de Alzheimer şi Parkinson, aşa că nu a 
răspuns cum trebuie la tratamentul cu antibiotice, pe care, de altfel, l-a terminat în urmă cu 
doar câteva zile. Şi eu am rămas uimită când mi s-a povestit despre rănile pe care le are”, a 
precizat Nicoelta Mureşan, care, probabil, nu a avut timp din luna august, de când 
a fost internată femeia, să se mai şi uite la ea. Deşi, spune directorul de la Tihău, 
piciorul bătrânei a putrezit în mai puţin de 2 săptămâni. „Până nu demult avea doar 
o escară, şi în numai două săptămâni, s-a ajuns la aşa ceva. Nu îmi vine să cred”, a spus 
femeia. Cu toate că am întrebat-o dacă bătrâna are vreo rudă, Nicoleta Mureşan 
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a preferat să ne vorbească mai degrabă despre incompetenţa cadrelor medicale de 
la Jibou. „Problema nu este dacă femeia are sau nu rude sau cine şi cât plăteşte...de fapt, ea 
a fost abandonată de familie într-un spital din Bucureşti după care a fost transferată la noi...
însă nu cred că vă interesează astfel de detalii. Problema e că cei de la Jibou refuză de fiecare 
dată să ne primească. Aşa au refuzat şi acum...iar noi am ajuns la Zalău. De ce aici suntem 
primiţi şi la Jibou nu?”, ne-a întrebat Nicoleta Mureşan. Cât despre tarife, despre 
care gurile rele spun că ajung chiar şi la 1.900 de lei lunar, nu a dorit să vorbească. 
Ne-a spus însă că din cei 20 de beneficiari care trăiesc ca în Rai la Tihău, doar 
unul este din Sălaj. Restul, din alte judeţe. Majoritatea? Din Bucureşti. „În statut 
avem stipulat că putem prelua pacienţi din toată ţară. Dar nu cred că vă primvesc astfel de de-
talii”, a adăugat Nicoleta Mureşan. Totuşi, directorul de la Tihău s-a arătat extrem 
de dornică să ne vorbească despre planurile sale...despre persoanele pe care vrea 
să le angajeze, despre condiţiile bune din Centrul pe care îl conduce...şi mai puţin 
despre biata bătrână a cărui picior i-a putrezit pe jumătate din cauza inconştienţei 
şi a neglijenţei unor oameni care, cel mai probabil, şi-au greşit cariera. 

La mica înţelegere

De cealaltă parte, dr. Rodica Burde, medicul de familie al bătrânei din 
Bucureşti, ne-a declarat că între ea şi conducerea Centrului exista o înţelegere. 
„Se ştia clar că dacă e ceva, mă pot suna. Asta dacă sunt în timpul orelor de program. Dacă 
nu, iar cazul îmi depăşeşte competenţele, se poate apela 112, mai ales că acolo există şi o 
asistentă medicală. E adevărat că ştiu despre cine vorbiţi. I-am prescris antibiotice şi unguente 
pentru răni. Ultima a fost în decembrie. Însă cum suntem limitaţi de numărul de reţete, nu 
mai ajuns lunar la Tihău, ci o dată la trei luni. Însă îmi pare sincer rău de ce s-a întâmplat, 
mai ales că ştiu cât de grave sunt cazurile internete în Centru”, a declarat medicul.

Va urma...

Contactat telefonic, Dorin Vlaicu, inspector în cadrul Inspecţiei Sociale, ne-a 
declarat că a existat un control la Tihău. Iar acum se aşteaptă finalizarea raportului. 
„Controlul s-a desfăşurat pe parcursul a două zile – marţi miercuri. Noi am sesizat nişte 
aspecte, însă aşteptăm finalizarea raportului. Dar cu siguranţă vom reveni cu mai multe de-
talii”, a precizat Vlaicu. Până una alta însă, cazul femeii de la Tihău a dovedit încă 
o dată că nici dacă plăteşti, nu ai garanţia că cineva va avea grijă de tine! Rămâne 
de văzut ce vor spune aparţinătorii bătrânei, pentru că deşi Nicoleta Mureşan ne-a 
spus că ea a fost abandonată, se pare că există nişte copii la mijloc, ce nu au fost 
fericiţi deloc în momentul în care au aflat despre piciorul putred al mamei lor. 

- Sălăjeanul, 7 ianuarie 2011 -
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Satul Sălăjean

Povestea merge mai departe

A fost odată ca niciodată...aşa începe povestea fiecăruia dintre artiştii şi meş-
terii populari care şi-au adus comorile la Satul Sălăjean, găzduit în acest an de 
Amfiteatrul Oraşului Roman de la Porolossum, acolo unde legendele încă mai 
plutesc în aerul încărcat de istorie. Îmbrăcaţi în straie populare, aşa cum le şade 
bine celor mai vrednici păstratători ai tradiţiilor şi autenticului sălăjean, expozan-
ţii ne-au primit cu sufletul deschis în lumea lor de basm, depându-şi în faţa nostră 
poveştile pline de farmec şi magie. 

Florica Criste din Cizer, Ligia Alexandra Bodea din Iaz, Anton Stroica din 
Mirşid, Ileana Graţiana Pop din Ciumărna, Augustin Mureşan – Gârbou, Ana 
Pop sau Petru Teglaş din Var...aceştia sunt oamenii care vreme de două zile, au 
reşit să transforme Castrul Roman de la Porolissum într-un veritabil şi autentic 
sat sălăjean...aceştia sunt oamenii care în ciuda tuturor greutăţilor pe care viaţa 
le-a scos în cale, au rămas fideli tradiţiilor şi autenticului pe care nu au uitat să îl 
promoveze nicio clipă...aceştia sunt oamenii care au reuşit să ridice la rang de artă 
obiceiurile, costumele populare, obiectele din fierărie, împletitura de nuiele, fău-
rirea de clopuri, pictura de icoane, împletiturile şi cusăturile tradiţionale...aceştia 
sunt oamenii ale căror poveşti din vremuri demult apuse îţi fac pielea de găină, 
care te fac să regreţi că satul românesc nu mai are mai nimic din farmecul de altă 
dată. Ei sunt ambasadorii Sălajului în ţară şi peste hotare, oamenii în faţa cărora fi-
ecare dintre noi ar trebui să îşi scoată pălăria. Pentru că în mijlocul oraşelor în care 
mulţi dintre noi trăiesc, apăsaţi de grijile de zi cu zi, aproape că uităm cine suntem 
şi de unde venim. Ii şi costume populare, icoane pictate, clopuri din talş şi paie, 
potcoave ori diverse obiectate artizanale confecţionate din coarne de bovine, lemn 
ori piatră…toate realizate manual, bineînţeles, şi toate expuse în Satul Sălăjean, de 
marii artişti şi meşteri populari ai acestor meleaguri. Şi cu siguranţă ai avut la ce să 
te uiţi. Iar dacă ai avut şi curiozitatea să te aşezi la sfat cu aceşti artizani dornici de 
vorbă, cu siguranţă ai plecat mai bogat sufleteşte. 

Florica Criste, autenticitate sută la sută

A fost odată ca niciodată...aşa îşi pot începe povestea obiecte pe care Florica 
Criste din Cizer le-a adus în Satul Sălăjean. O ie purtată de o mireasă în anii 40...
un spăcel de acum 140 de ani...un ştergar, primit de bunicul meşterului popular 
în 1896, anul în care s-a născut, ori o pereche de poale, găsită în casa unei bătrâne. 
Iar şirul comorilor din lada de zestre a Floricări, poate continua. Doar şi-a adus la 
sat, cele mai vechi şi mai valoaroase piese de colecţie pe care le-a strâns cu multă 
trudă. „Cos şi ţes de când mă ştiu...doar un meşter popular trebuie să ştie face de toate”, ne-a 
povestit Florica. „Aşa cum obişnuiesc să fac ori de câte ori merg la târguri şi expoziţii, şi 
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acum am venit cu cele mai vechi obiecte pe care le am. Să ştie lumea cum arată adevăratul 
costum popular din Sălaj. Am adus un spăcel vechi de 140 de ani, un altul pe purtat de două 
generaţii de mirese, iar poalele pe care le port, au 130 de ani...însă cel mai drag şi mai auten-
tic, este şergarul primit de niene când s-a născut...în 1896. Şi toate au propria lor poveste”, 
ne-a mărturisit femeia, în timp ce vindea şi o traistă. „Are să ajungă în America”, au 
strigat în cor cele două cumpărătoare, nu înainte de a o lăuda pe Florica pentru 
ce este...pentru autenticitatea ei. „Se vede că sunteţi un meşter populat adevărat...după 
obiectele expuse”, au murmurat doamnele. Chiar dacă nu mulţi ar crede, Florica 
Criste a studiat la Şcoala Populară de Artă de la Oradea. Însă nu acolo a învăţat 
meserie, ci la Muzeul Ţării Crişurilor. „Eram elevă la Şcoala de Artă când mi-am 
descoperit această pasiune. Însă am stat în Muzezul Ţării Crişurilor săptămâni în şir şi am 
studiat...costume populare, jocuri, tradiţii...tot ce ţinea de plaiurile sălăjene. Acolo am aflat că 
poalele tradiţionale nu aveau cipcă niciodată...că portul autentic a fost cu totul altul decât ce 
se cere în zilele nostre...mult mai simplu şi mai curat. Mai vin la mine cântăreţi de muzică 
populară să le fac costume de scenă...şi le prezint ce am eu mai vechi şi mai autentic. Însă 
nu vor aşa...spun că nu dă bine la cameră un astfel de port. Şi e păcat! Aşa că, le fac ce vor, 
chiar dacă nu îmi face plăcere. Însă toţi trebuie să punem ceva pe masă. Iar din meseria asta, 
nu poţi trăi. Cel puţin nu acum...poate dacă s-ar pune mai mult accent pe autentic...dacă 
lumea ar aprecia cu adevărat munca noastră...poate...dar până atunci, asta e...”, ne-a spus 
cu durere în suflet Florica din Cizer. Până atunci însă, meşterul nostru mai are 
un vis: să promoveze gospodăria tradiţională. Şi, aşa cum ne-am şi aşteptat de la 
una dintre cele mai hotăârte femei pe care le-am ăntâlnit vreodată, Florica şi-a şi 
început munca. „Vreau să promovez gospodăria tradiţională...modul de viaţă de atunci. 
Iar la asta, muncim toţi din casă...şi eu, şi fata mea Ştefania şi bărbatul meu. Până şi nepotul 
meu are o contribuţie, pentru că am în plan un program de la nepot la bunic. Şi asta, cât mai 
repede, pentru că vrem să transmitem mai departe tradiţia şi autenticul. Voi face habe, îi voi 
chema pe bătrânii satului îmbrăcaţi în port popular şi vom povesti despre vremurile în care 
tradiţia era tradiţie. Asta vreau...şi la asta muncesc”, ne-a povsetit zâmbind complice 
Florica Criste, femeia care a avut grijă să îşi înveţe şi fata, pe Ştefania, să iubească 
tot ce e mai adevărat şi mai autentic.   

Ligia Alexandra Bodea, cel mai tânăr colecţionar

Are doar 18 ani, iar de şase, este proprietar de muzeu. Cel mai tânăr pro-
prietar şi cel mai tânăr colecţionar din ţară, aşa cum îi stă bine unei sălăjence get 
beget. Acum, Ligia Alexandra Bodea şi-a mai descoperit o pasiune...icoanele pe 
sticlă. „Pasiunea pentru tradiţie m-a cuprins în anul 2004, atunci când a murit bunica mea, 
şi am hotărât să îi transform casă din Iaz, construită în 1880, în muzeu. Trăsesem atâta 
vreme lângă obiecte vechi, încât m-am îndrăgostit de ele. O parte din lucruri le-am moştenit 
de la ea. O parte însă, le-am descoperit în podurile caselor în care am umblat, pe la vecini ori 
consăteni. Acum, am mii de obiecte. Numai costumele populare ocupă nouă lăzi! La început, 
nici măcar părinţii mei nu au ştiut micul meu secret. Însă în momentul în care au aflat, au 
fost lângă mine sută la sută. M-au sprijinit şi ajutat să cumpăr tot ce am considerat că merită 
expus la Iaz. Iar de feo doi an, m-am apucat să pictez icoane pe sticlă. Am învăţat singură, 
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am urmat apoi nişte cursuri, iar acum, cu sprijinul Centrului de Cultură şi Artă al judeţului 
Sălaj şi al oamenilor cu suflet mare, organizez în fiecare vară la Iaz o tabără de pictură pe sti-
clă. Însă nu vând nimic...nicio lucrare. Oamenii nu ştiu încă să aprecieze o astefl de muncă. 
Lucrez pe sticlă veche, să nu se deformeze imaginea...folosesc foiţă de aur...îmi pun sufletul în 
fiecare icoană pe care o pictez. Şi nu mă lasă inima s-o dau pe bani mărunţi. În plus, vreau să 
îmi organizez şi o expoziţie...Am fost invitată chiar şi la Muzeul Satului într-o tabără...am 
fost cel mai tânăr colecţionar. Acolo am învăţat cum să restaurez...cum să am grijă de obiec-
tele atât de dragi sufletului meu”, ne-a mărturisit cu ochii sclipind de bucurie Ligia 
Alexandra. Cât despre viitor, cel mai tânăr colecţionar şi proprietar de muzeu din 
România, ar vrea să devină medic stomatolog. Însă nu va renunţa niciodată la 
pasiunea pentru tradiţie, vechi şi autentic. „Un lucru e clar: nu voi renunţa niciodată 
la pasiunea mea. Însă trebuie să am şi o meserie. Şi cum sunt elevă la Colegiul Naţional 
«Simion Bărnuţiu» din Şimleu Silvaniei la chimie-biologie, mi-am dat seama că dau mai 
departe la Stomatologie. Şi chiar dacă unii dintre prietenii sau colegii mei nu mi-au înţeles 
pasiunea şi poate nu o vor înţelege niciodată, eu cred că cel mai important în viaţa asta e să îţi 
facă plăcere ceea ce fac. Iar mie îmi place la nebunie”, ne-a spus Ligia Alexandra Bodea.

Cloparul din Gârbou

Cei mai de seamă artişti şi meşteri populari au venit la Satul Sălăjean pentru 
a-şi expune produsele, de la ii şi costume populare, până la icoane pictate, clopuri 
din talş şi paie, potcoave ori diverse obiectate artizanale, confecţionate din coarne 
de bovine…toate realizate manual, bineînţeles. Îmbrăcaţi în straie populare, aşa 
cum le stă bine unor fii ai Sălajului, expozanţii s-au întrecut în poveşti despre mi-
nunile care le ies din mâini. „Fac clopuri de când mă ştiu. Păcat doar că prea puţin mai 
au căutare”, ne-a mărturisit plin de mândrie Augustin Mureşan din Gârbou, unul 
dintre cei mai renumiţi clopari de pe aceste meleaguri. În vârstă de 68 de ani, băr-
batul, care n-a vrut în ruptul capului să renunţe la acest meşteşug, ne-a povestit 
cât de drag îi e să lucreze astfel de obiecte, care, o dată, erau la mare căutare. „Fac 
clopuri de când mă ştiu. Eram mic copil când am învăţat. Şi munceam atât eu, cât 
şi fraţii mei. Unii împleteau, alţii coseau…Toţi trebuiau să facă ceva. Şi mergeam 
la târguri prin toată ţara asta mare, că era nevoie de clopuri. Acum, vremurile s-au 
schimbat tare! Cine are nevoie azi de clop, nu are bani să îl cumpere. Iar cine 
are, nu are nevoie de clop. Şi e păcat. Însă cine suntem noi, să ne punem în faţa 
progresului? Noroc că mai sunt acum astfel de evenimente şi putem şi noi arăta 
lumii de ce suntem în stare. Mi-am învăţat toţi cei patru copii tainele clopurilor, 
însă au ales să plece în străinătate. Acolo muncesc, împreună cu familiile lor. La 
ce să vină înapoi acasă, mi-au zis…Am gospodărie mare la Gârbou. Dar nu mai 
birui cu lucrul. Şi, deşi nu-s bătrân tare, în viaţa asta, prea m-am silit cu lucrul. 
Am ostenit. Însă la făcut clopuri, nu renunţ pentru nimic în lume„, a spus hotărât 
nea Augustin, care nu ne-a lăsat să plecăm fără să ne demonstreze ce poate. Aşa că 
s-a aşezat la maşina de cusut pe care a adus-o la Porolissum, şi, printre acordurile 
de muzică populară, a realizat cel mai minunat clop pe care l-am văzut vreodată.
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Împletitorul de nuiele
Nici Petru Teglaş din Var nu putea lipsi de la Satul Sălăjean. Împletitor de 

nuiele din tată în fiu, badea Petru vrea ca lumea să îi aprecizeze talentul. Şi mai 
vrea ceva...ca acest meşteşug, să nu moară niciodată. Coşuri, fotolii, vaze...de toa-
te ştie face. „Părinţii mei m-au învăţat cum să împletesc nuiele...cum să le curăţ, şi să le 
transform în cele mai frumose obiecte. Eu le fac, eu le vând. Aş vrea să transmit meseria mai 
departe...mi-am şi învăţat nepoţii cum să împletească...le şi place...însă problema e materia 
primă. Nuiele trebui căutate, curăţate...e muncă grea. Şi nimeni nu o plăteşte. Vânzările 
la astfel de produse au scăzut foarte mult, iar viaţa e tot mai scumpă. Nu ai cum să trăieşti 
din împletitul nuielelor. Aşa cum nu ai cum să le ceri să trăiască din asta”, ne-a mărturisit 
meşterul din Var, în vârstă de 68 de ani.

Fierarul din Mirşid

Deşi are nu mai puţin de 82 de ani, Anton Stoica, fierarul din Mirşid, a reuşit 
să strângă în jurul lui mulţime de curioşi. Cu greu le venea oamenilor să creadă 
cât de dibace sunt mâinile acestui om, care făcea o potcoavă cât ai clipi. Suflecat la 
mâneci şi cu şorţul la brâu, badea Anton bătea fierul încălzit, reuşind să îl mode-
leze după bunul lui plac, până îl transforma în potcoavă. Doar e cunoscut în ţară, 
şi, nu demult, a fost chiar şi la Sibiu împreună cu alţi meşteri populari din Sălaj 
pentru a le arăta şi altora de ce e în stare pentru a le arăta şi altora de ce e în stare. 
Acum, lucrează împreună cu nepotul său, pe care îl înavţă mesrie. Doar cineva 
trebuie să ducă mai departe tradiţia. „Sunt fierar din tată în fiu. Şi chiar dacă poate vă 
vine greu să credeţi, mai am pentru cine lucra potcoave. Sunt la fel de cerute ca şi în trecut, 
mai ales că nimeni nu mai face această mesrie. Acum, îl învăţ şi pe nepotul meu să le facă. Ar 
fi păcat ca tradiţia să moară, o dată cu mine. Şi chiar dacă am o vârstă, sunt mai hotărât ca 
niciodată să nu renunţ la fierărie până oi închide ochii”, a mărturisit fierarul.

Ana Pop, pictoriţa de icoane

Una dintre cele mai apreciate apariţii de la Satul Sălăjean a fost binecunos-
cuta artistă Ana Pop, ale cărei icoane pictate au cucerit lumea. Posesoarea unei di-
plome de excelenţă primită de la Ministerului Culturii şi Patrimoniului Naţional 
şi a Muzeului Naţional al Satului „Dimitrie Gusti”, cu ocazia aniversării a 75 de 
ani de la fondarea muzeului, dar şi al unui Oskar oferit de revista Capital, Ana 
continuă să picteze parcă cu şi multă dăruire, în ciuda tuturor răutăţilor şi piedi-
cilor puse de cei din jur...îngeri şi sfinţi, toţi prind viaţă în icoanele pe care le face 
cu atâta măiestrie. Din mai până în octombrie, lucrările ei circulă prin toată ţară. 
De la Oradea până la Suceava şi de la Iaşi la Băile Herculane şi Bucureşti. Şi are 
un succes imens. Nu doar că şi le vinde pe toate, ci primeşte şi comenzi. „Când 
mă apuc să pictez, mă gândesc că icoanele mele trebuie să reziste în timp. Pentru că am fost 
învăţată că aceste lucrări sunt transmise din generaţie în generaţie”, a mărturisit Ana Pop. 
„Mi-am expus lucrările de trei ori la Institutul Cultural Român din Budapesta, edificiu 
aflat vizavi de Ambasada României la Budapesta. Iar după o lună, am primit un telefon 
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din partea Excelenţei sale Călin Fabian, ambasadorul României în capitala Ungariei, care 
mi-a cerut să organizeze o expoziţie, pentru că va veni în Sălaj cu ambasadori şi ataşaţi 
culturali din 10 ţări. Şi, spre marea mea bucurie, toţi au fost încântaţi de icoanele mele, 
multe dintre ele fiind cumpărate cu acea ocazie. M-am bucurat foarte mult, mai ales că ei 
erau catolici. Iar eu pictez icoane ortodoxe”, ne-a mărturisit artistul. În 2002, după ce 
a expus inclusiv la Teatrul Naţional din Bucureşti, Ana a primit „Diploma pentru 
autenticitate şi respectarea tradiţiei”, iar în 2004, artistul sălăjean a fost premiat cu 
Trofeul Bucovina la Târgul Meşterilor Populari de la Suceava şi cu un Oskar, din 
partea revistei Capital, numele Anei Pop stând alături de cel al Cătălinei Ponor sau 
al Elisabetei Lipă.

Rapsodul din Ciumărna

Şi pentru că Satul 
Sălăjean nu era sat auten-
tic fără Ileana Graţiana Pop, 
cunosctul rapsod şi meş-
ter popular din Ciumărna 
şi-a adus în Oraşul Roman 
de la Porolissum cele mai 
dragi obiecte, făcute toată cu 
propria ei mână: ii, catrin-
ţe, poale, mărgele, păpuşi 
îmbrăcate în strai popular 
şi înregistrări ale cântecelor 
ei. Proprietară de muzeu şi 
păstrătoare de tradiţii, Ileana 
mai are o singură dorinţă: ca autenticul sălăjean să nu moară niciodată. „Iubesc satul 
din Sălaj. Iubesc tradiţiile acestor meleaguri...şi aş vrea ca şi alţii să îmi urmeze exemplul. 
Am făcut tot ce mi-a stat în putinţă ca numele Sălajului să ajungă în toate zările lumii. Am 
hotărât să îmbrac păpuşi în straie populare pentru că un costum popular e destul de scump, şi 
nu toţi îşi permit. Însă aceste păpuşi pot fi cel mai reprezentativ cadou din Sălaj. Am fost prin 
toată lumea asta, iar românii mi-au cerut să le tai puţin din tricolorul românesc, să le mai 
ostoiască dorul de casă. Aşa am decis să fac un suvenir cu Avram Iancu, ce poate fi purtat în 
piept alături de tricolor. Însă mi-ar plăcea ca şi alţii să facă ceva. Mi-ar plăcea să merg în şcoli, 
să le prezint elevilor costumul popular, cântecele noastre dragi...să îi învăţ să coase, să ţese...să 
ducă mai departe autenticul acestei părţi din Ardeal. Acesta este visul meu”, ne-a mărturisit 
unul dintre cei mai apreciaţi ambasadori ai Sălajului.  

Bucătărie din Sălaj

Şi cum moto-ul Satului Sălăjean este tocmai păstrarea tradiţiilor şi a auten-
ticului, de la Porolissum nu puteau lipsi nici demonstraţiile culinare. Cei mai 
renumiţi bucătari, în frunte cu Mircea Groza, au pus la cale o adevărată poveste 
a bucătăriei de pe aceste plaiuri, de la romani până la sălăjeni. Astfel, toţi cei care 
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sâmbătă au păşit în Satul Sălăjean, au putut gusta din minunăţiile pregătite, de la 
tocana de ied cu pere noi, babguylas şi supă de curcan cu perişoare şi ridichi, până 
la tocană romană de cocoş cu creste şi fudulii, pâine de casă din Crasna, lângalău 
„pă curechi” cu oloi de floare, turtă de mălai, plăcinte sălăjene, fripturi la disc ori ce-
lebrul ciolan cu fasole. Nici comunităţile locale din Plopiş, Crasna, Pericei, Valcău 
de Jos, Vârşolţ ori Mirşid nu s-au lăsat mai prejos, venind la Satul Sălăjean cu tot 
ce au ei mai autentic şi mai frumos. „Ideea organizării unui astfel de eveniment, tocmai 
aici, în inima Sălajului, este nemaipomenită. Am fost şi anii trecuţi, însă acum, organizatorii 
parcă s-au întrecut pe ei înşişi. Iar mâncarea, gătită exact ca şi pe vremea copilăriei mele, a fost 
şi ea delicioasă”, ne-a declarat Viorica, o fiică a Sălajului, venită pentru acest eveni-
ment tocmai de la Timişoara, acolo unde a plecat cu ani în urmă.

- Sălăjeanul, nr. 1895, 6 septembrie 2011 -



„Dorim ca prin astfel de manifestări, mediul rural să 
se dezvolte, folosindu-se de resursele pe care le are, dar 
fără a renunţa la identitatea pe care şi-a câştigat-o. Iar 
pentru prima dată, Satul Sălăjean a devenit un eveni-
ment regional, nu doar prin transmisiunea în direct, ci şi 
prin participarea Asociaţiei Meşterilor Populari din ju-
deţul Cluj”, a declarat Tiberiu Marc, preşedintele 
Consiliului Judeţean.

Ministerul de Interne în mâna sălăjenilor
Virgil Ardelean, Pavel Abraham, Marcel Opriş, Cristian Laţcău sau Virgil 

Măgureanu...ce au în comun aceste cinci nume? În afară de faptul că 

sunt sălăjeni la origini, toţi au ocupat sau mai ocupă încă, funcţii „grele” în 

Ministerul Administraţiei şi Internelor.

Puţine lucruri se ştiu despre Sălaj. Dar poate şi mai puţini ştiu că de aces-
te meleaguri şi-au legat destinele nume grele, care de-a lungul vremii au ajuns 
să conducă cele mai importante structuri din Ministerul Administraţiei şi 
Internelor. Virgil Ardelean, Pavel Abraham, Marcel Opriş, Cristian Laţcău, Virgil 
Măgureanu...sălăjeni care au fost şi poate chiar mai sunt deasupra tuturor. Unii 
au avut imunitate în faţa legii în ciuda scandalurilor în care au fost implicaţi şi 
maşini cu girofar. Alţii au pus bazele Serviciului Român de Informaţii şi au jon-
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glat cu dosare secrete, reuşind să reziste în faţa schimbării guvernelor.Toţi însă au 
inspirat la un moment dat al vieţii lor invidie, teamă şi respect, făcându-i uneori 
să tremure până şi pe cei mai importanţi oameni ai ţării. Cât este adevăr şi cât este 
mit, vă lăsăm pe dumneavostră să decideţi.

„Vulpea” Virgil Ardelean

Născut pe 1 august 1950 în comuna Pericei, Virgil Ardelean, poreclit „Vulpea”, 
a fost cel mai longeviv, dar poate şi cel mai controversat şef din serviciile noastre 
de informaţii, mandatul său întinzându-se pe o perioadă de aproape zece ani. El 
a condus 0215, devenind cel mai temut personaj din lumea serviciilor secrete de 
la noi, în faţa căruia au tremurat mulţi sefi de guvern sau miniştrii de interne. 
Ascensiunea lui Ardelean începe după 1989, când a îndeplinit funcţiile de adjunct 
al şefului Poliţiei Municipiului Cluj şi apoi şef al Direcţiei Generale de Poliţie a 
Municipiului Bucureşti. În perioada cât a condus Poliţia municipiului Cluj, el a 
dispus în anul 1994 un control la birourile Caritas, care patronau un celebru joc 
piramidal desfăşurat în perioada 1991-1994 şi care a păgubit 250.000 de români. 
După cum îl acuză presa, în urma controlului, au dispărut dischetele „speciale” cu 
evidenţele plăţilor făcute oamenilor politici de atunci. În 1998, Virgil Ardelean a 
fost numit în funcţia de şef al Direcţiei Generale de Informaţii şi Protecţie Internă 
(DGIPI – UM 0962) din cadrul Ministerului Administraţiei şi Internelor, cunos-
cută şi ca „Doi şi-un sfert”. Potrivit presei centrale, de numele lui Virgil Ardelean 
se leagă punerea cap la cap a acuzaţiilor din dosarul de urmărire penală a lui Sorin 
Ovidiu Vântu cu privire la falimentarea Băncii Române de Scont, dar şi cercetări-
le legate de omul de afaceri orădean Marius Vizer sau de Ovidiu Tender. În plus, 
susţin unele voci, un motiv pentru care Ardelean a rămas în functie şi după alege-
rile din 2004 îl constituie excelenta sa colaborare cu preşedintele Traian Băsescu 
în cadrul celulei de criză din timpul răpirii ziariştilor români în Irak. În perioa-
da iulie-august 2002, prin redenumirea gradelor odată cu demilitarizarea Poliţiei 
Române, gradul militar de general cu trei stele a fost echivalat cu gradul profesio-
nal de chestor şef de poliţie. I s-a acordat gradul profesional de chestor general de 
poliţie, cel mai înalt grad din ierarhia Poliţiei Române, echivalent cu cel militar de 
general cu 4 stele, la 1 martie 2004. Virgil Ardelean a demisionat din această func-
ţie la data de 20 iulie 2006 în urma scandalului declanşat de dispariţia sirianului 
Omar Hayssam, acuzat de terorism. Tot atunci au mai demisionat directorul SRI, 
Radu Timofte şi directorul SIE, Gheorghe Fulga. Ulterior, Vulpea a ocupat postul 
de director al Direcţiei Generale Management Operaţional din MAI, funcţie cu 
rang de secretar de stat. La începutul anului 2009, ministrul Gabriel Oprea l-a 
numit din nou la şefia DGIPI, însă mandatul a durat doar o săptămână, pentru 
că Ardelean a demisionat pentru a doua oară din respectiva funcţie. La începutul 
anului 2009, sălăjeanul a fost numit din nou la şefia DGIPI, numirea fiind făcută 
de ministrul Administraţiei şi Internelor, Gabriel Oprea. La scurt timp după nu-
mire, Ardelean şi-a anunţat demisia, la exact o zi după ce Oprea a demisionat şi el 
de la conducerea ministerului, rămânând şef al Direcţiei Generale Management 
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Operaţional. Practic, din 1998 până în 2010 când a ieşit la pensie, Ardelean a 
schimbat cinci miniştri: Gavril Dejeu, Dudu Ionescu, Ioan Rus, Marian Săniuţă 
şi Vasile Blaga, patru premieri: Radu Vasile, Mugur Isărescu, Adrian Năstase şi 
Călin Popescu Tăriceanu, dar şi trei preşedinţi: Emil Constantinescu, Ion Iliescu 
şi Traian Băsescu. 

„Şarpele cu ochelari”  - Virgil Măgureanu

Chiar dacă nu este sălăjean sută la sută, fiind născut în comuna Hodod, si-
tuată la limita de judeţ dintre Sălaj şi Satu Mare, Virgil Măgureanu, martor la 
executarea lui Ceauşescu şi primul şef al Serviciului Român de Informaţii, ră-
mâne în continuare una dintre figurile cele mai misterioase ale Revoluţiei din 
1989 şi ale vieţii publice postdecembriste. Poreclit „Şarpele cu ochelari”, Măgureanu 
a intrat în scenă împreună cu personaje controversate ale Revoluţiei. A condus 
Serviciul Român de Informaţii între 1990 şi 1997, într-o perioadă complicată, 
populată de mineriade şi conflicte interetnice, dar şi de punerea la zid a intelec-
tualilor de dreapta. La sfârşitul anului 1995, Măgureanu şi-a publicat dosarul de 
rezident al Securităţii, iar un an mai târziu, a fost unul dintre cei care au susţinut 
schimbarea. Personaj misterios, Virgil Măgureanu a stârnit mereu controverse şi 
curiozităţi, care au culminat în momentul în care şi-a lansat volumul de memorii 
„România postdecembristă. De la regimul comunist la regimul Iliescu”. Structurată sub 
forma unui dialog cu istoricul Alex Mihai Stoenescu, cartea conţine dezvăluiri-
bombă în lanţ de la evenimentele ce au premers lovitura de stat din decembrie 
1989, inclusiv despre şcoala de cadre a PCR „Stefan Gheorghiu” sau tartorul stali-
nist Leonte Răutu şi legăturile reţelelor KGB-GRU. Şi tot în acest volum, vor-
beşte despre o întâlnire de taină care a avut loc în anul 1981 la Cehu Silvaniei, 
când, împreună cu Ion Ilescu, a pus bazele unui grup de complot care a studiat 
terenul pentru a prelua puterea politică într-un moment propice. „Acolo a avut 
loc aşa-zisa racolare, ca să folosesc expresia uzitată chiar de el (n.r. - de Iliescu). Acolo i-am 
spus eu despre faptul că el este perceput ca viitorul preşedinte al României”, i-a mărturist 
Măgureanu lui Stoenescu. Evident, Virgil Măgureanu nu a fost nici el ocolit de 
scandaluri, unele dintre ele rămând în istoria post-decembristă. Aşa este şi ca-
zul afacerii „Solventul”, în care Combinatul „Solventul” Timişoara a fost acuzat că 
în perioada embargoului impus Iugoslaviei, a exportat ilegal imense cantităţi de 
produse petroliere, în beneficiul unor pesonaje care au girat afacerea. Însuşi pre-
şedintele Emil Constantinescu a spus, în mai multe rânduri, că la originea filierei 
„Solventul” s-au aflat persoane din guvernul Văcăroiu. În scandal a fost implicat 
şi Virgil Măgureanu, şef al SRI în acei an, care a şi confirmat faptul că România a 
încălcat embargoul internaţional impus ţării vecine, în timp ce fostul preşedinte 
Ion Iliescu şi fostul premier Nicolae Văcaroiu au dezminţit categoric că ar fi avut 
cunoştinţă de aşa ceva. De altfel, se spune că multe mega-afaceri de succes din 
zilele noastre îşi au originea în contrabanda cu petrol din perioada embargoului. 
Un alt scandal în care a fost implicat numele lui Măgureanu s-a petrecut în 1998, 
atunci când a explodat mega-scandalul Ţigareta ll, respectiv derularea unor trans-
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porturi „strategice” de ţăgări pe aeroportul militar Otopeni, sub supravegherea SPP. 
În Ţigareta ll s-au vehiculat nume dintre cele mai sonore, de la Virgil Măgureanu, 
până la fiul preşedintelui Emil Constantinescu, al consilierul prezidential Dorin 
Marian sau al fostul şef al SPP, Nicu Anghel. A fost pentru prima dată când şeful 
statului a fost la un pas de procedurile de demitere din funcţie, la iniţiativa opozi-
ţiei care l-a considerat implicat în scandal. Oficiali români cu greutate declarau, la 
momentul respectiv, că în scandal sunt implicate înalte personaje din sfera puterii 
şi institutii ale altor state.

Pavel Abraham

Născut la Jibou în 21 octombrie 1948, Pavel Abraham a făcut şi el carieră în 
MAI, conducând Inspectoratul General al Poliţiei, pentru ca mai apoi să coordo-
neze Agenţia Naţională Antidrog. În perioada în care Pavel Abraham a condus 
Inspectoratul General al Poliţiei s-au început anchetele împotriva unor impor-
tanţi oameni de afaceri şi politicieni, dar imediat după numirea sa, a fost acuzat 
de presă şi de faptul că ar fi beneficiat de un credit preferenţial de la Bancorex, 
despre care generalul a declarat că l-a rambursat ulterior. La fel ca şi conjudeţenii 
săi care au ajuns la Bucureşti, Abraham este o persoană destul de controversată, 
numele său fiind vehiculat în anumite situaţii judiciaro-politice, în perioada în 
care Poliţia reţinea suspecţi, iar Parchetul emitea mandate de arestare preven-
tivă. Astfel, în ianuarie 1996, evazionistul Zaher Iskandarani afirma că poliţişti 
i-au cerut zece milioane de dolari ca să fie eliberat din arest. Imediat, Abraham, 
pe atunci şef al Direcţiei Cercetări Penale din cadrul IGP, a ieşit cu o declaraţie, 
susţinând că lui Iskandarani nu i s-a cerut nici o sumă de bani pentru a-l elibera. 
Peste o lună, generalul Ion Pitulescu anunţa că a demisionat din funcţia de secre-
tar de stat şi inspector general al Poliţiei. Pitulescu îi replica astfel lui Abraham, 
care spusese că poliţiştii sunt „anacronici” şi că sunt „prea puţin poliţişti faţă de prea 
mulţi infractori”. În 3 martie 1997, Pavel Abraham a fost numit în funcţia de inspec-
tor general al Inspectoratului General al Poliţiei, luând locul lui Costică Voicu. 
După şase luni, respectiv în 6 septembrie 1997, Executivul l-a destituit pe Pavel 
Abraham din funcţia de şef al IGP, la propunerea ministrului de Interne, Gavril 
Dejeu, care îşi motiva decizia prin rezultate necorespunzătoare în ceea ce priveşte 
domeniul infracţional şi prin ineficienţa prevenirii faptelor antisociale. Ulterior, 
Dejeu susţinea, într-o conferinţă de presă, că Abraham ar avea legături cu lumea 
interlopă, respectiv că sunt suspiciuni asupra relaţiilor şefului Poliţiei Române 
cu Fane Căpăţînă, cunoscut lider al mafiei rome, dat în urmărire generală la mo-
mentul respectiv. Ministrul Dejeu afirma că, deşi se ştie sigur că Fane Căpăţînă 
este în Bucureşti, poliţia nu a reuşit să-l prindă. Mai mult, Dejeu indica o agendă 
telefonică a lui Căpăţînă, în care singurele numere de telefon ale unui poliţist 
notate sunt cele ale lui Abraham. Dejeu sublinia că de fiecare dată cînd Abraham 
îşi schimba numerele de telefon modificarea apărea cu promptitudine şi în agenda 
lui Fane Căpăţînă. O perioadă, Abraham a ocupat un loc liniştit în MAI, dar în 
aprilie 1999, a fost numit şef al Serviciului Independent de Analiză, Strategii şi 
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Planificare Resurse. Între ianuarie 2001-februarie 2003, Pavel Abraham a deţi-
nut funcţia de secretar de stat în cadrul MAI pentru relaţia cu Parlamentul, timp 
în care s-au făcut demersuri guvernamentale pentru înfiinţarea şi organizarea 
Agenţiei Naţionale Antidrog, pe care a şi condus-o până în 2008, după ce minis-
trul Internelor de la acea vreme, Cristian David, a cerut încetarea raporturilor de 
muncă ale acestuia cu instituţia, pe motiv de vârstă, deşi, adevăratul motiv viza 
dezvăluirile făcute de presă vizavi de salariul mult prea mare, 233 milioane lei 
vechi mai exact, pe care îl incasa de la Agentie. Potrivit presei, Abraham încuraja 
sistemul clientelar şi de clanuri din Agenţia Natională Antidrog, unde aproxima-
tiv 10 la sută din angajaţi erau în relaţii de rudenie cu persoane din Ministerul 
de Interne. Şi dupa trecerea în rezervă, Pavel Abraham a rămas în atenţia publică 
prin mai multe scandaluri de presă, cum este şi cel în care l-a acuzat pe ministrul 
Cristian David că în casa acestuia au fost găsite droguri, dar şi acuzatiile care i-au 
fost aduse în investigaţii de presă, cum că ar fi coordonat o reţea de fraude în do-
meniul imobiliar, din care au făcut parte rude ale sale, respectiv ginerele şi vărul, 
aceştia vânzând un teren unui medic prin intermediul unor traficanţi de droguri. 
Asta nu l-a împiedicat însă ca în 2009, să candideze la alegerile europarlamentare.

Marcel Opriş

Născut în Chieşd în anul 1958, Marcel Opriş este, din 2005, directorul 
Serviciului de Telecomunicaţii Speciale, după ce în perioada 1982-1997 a lucrat 
în Ministerul Apărării Naţionale, fiind rând pe rând şef autostaţie radiodifuziune 
la U.M. 02487 Bucureşti,  şef atelier şi inginer şef la U.M. 02381 Bucureşti şi 
ofiţer tehnic la U.M. 02415 Bucureşti, pentru ca mai apoi, să intre în Serviciul 
de Telecomunicaţii Speciale, pe care îl şi conduce acum. Considerat un apropiat 
al preşedintelui Traian Băsescu, pe care l-ar fi ajutat să obţină un nou mandat în 
fruntea României, după cum au declarat unii lideri PSD imediat după alegerile 
din 2009, Opriş a ajuns chiar în faţa Comisiei de Apărare din Senat pentru a da 
explicaţii. „Este exclusă orice implicare a STS în operaţiuni de genul acesta şi STS a exe-
cutat doar misiunile care i-au fost atribuite prin cadrul legeal pentru procesele electorale, iar 
noi garăntăm că acestea au fost îndeplinite aşa cum au fost aprobate”, a spus Opriş, citat de 
antena3.ro, vizavi de zvonurile conform cărora în ziua votului, STS ar fi transmis 
sms-uri prin intermediul reţelei de telefonie, prin care Traian Băsescu era dat 
câştigător. În 2010 Marcel Opriş este decorat de preşedinte pentru serviciile aduse 
statului român, iar în decretul de acordare, se precizează că General-locotenentul 
Marcel Opriş a primit Ordinul Naţional „Steaua României” în grad de Ofiţer, pen-
tru rezultatele remarcabile obţinute în organizarea şi coordonarea STS. Numele 
şefului STS a mai apărut într-un scandal izbucnit în vara acestui an, în care a fost 
acuzat că i-a ajutat pe patronii firmei la care este angajată soţia acestuia să câştige 
51 de contracte cu STS. Potrivit jurnaliştilor de la Jurnalul Naţional, Camelia 
Opriş este angajată la firma Omnivision Consultanţă SRL, patronată de Iuliana 
Nicolau, al cărui soţ este unic asociat şi administrator al firmei Quality Business 
Solutions SRL, care a obţinut  din 1 ianuarie 2006, adică după numirea lui Opriş 
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în funcţia de director şi până în vară, nu mai puţin de 51 de contracte publice 
scoase la licitaţie de STS. Valoarea totală a contractelor este de 28.748.709 lei, fără 
TVA, adică 7,1 milioane euro.    

Cristian Laţcău

Singurul sălăjean ajuns să conducă o structură din cadrul MAI fără a fi im-
plicat şi în diverse scandaluri, este Cristian Laţcău, directorul Direcţiei Generale 
de Informare şi Protecţie Ineternă, cunoscută mai degrabă drept „Doi şi-un sfert”. 
Numit în fruntea DGIPI în decembrie 2010, de numele lui Cristian Laţcău, omul 
care s-a aflat în ultimii ani în fruntea Serviciul de Combatere a Criminalităţii 
Organizate Sălaj, se leagă cele mai răsunătoare cazuri de criminalitate organizată 
descoperite pe meleaguri sălăjene, de la anihilarea unor grupuri de clonatori de 
carduri, până la fraudări de conturi, pornografie ori  trafic de droguri. De altfel, 
de când este director general al Direcţiei Generale de Protecţie Internă, instituţia 
pe care Laţcău o conduce a fost implicată în peste 200 de acţiuni de combatere a 
infracţionalităţii, potrivit informaţiilor postate pe dgipi.ro. Şi asta, în doar câteva 
luni. Deşi în presă au apărut unele zvonuri legate de o eventuală demitere a sa de 
la şefia DGIP, până acum, nimic nu s-a adeverit. De altfel, surse din cadrul PDL 
Sălaj au lăsat să se înţeleagă că asta se va întâmpla doar în cazul unei remanieri. 
„Într-o astfel de funcţie, nu există sens unic, ci doar sens dus-întors. Iar Cristian Laţcău va 
fi schimbat din funcţie doar daca va exista şi o remaniere a ministrului Igaş, fiind normal ca 
atunci când un ministru pleacă, să îşi ia cu el şi echipa”, au precizat sursele. Contactat 
telefonic la începutul acestei luni, comisarul şef de poliţie Cristian Laţcău ne-a 
declarat că până acum cel puţin, nimeni din conducerea MAI nu i-a adus la cu-
noştinţă că s-ar pregăti demiterea sa de la şefia DGIPI. Însă dacă va pleca de la 
Bucureşti, nu va fi nicio tragedie. „Până acum, nu mi s-a adus la cunoştinţă aşa ceva. 
Însă atunci când am venit la conducerea DGIPI, am ştiut că va veni şi clipa în care voi 
pleca”, a precizat Laţcău.

- Sălăjeanul, nr.1921, 12 octombrie 2011 -



ANUARUL PRESEI SĂLĂJENE 2011



- 17 -

DR. IOAN BEJINARIU, CSÓK ZSOLT

Újabb régészeti felfedezések Zilah 
környékén

Zilah Polgármesteri Hivatalának azon terve, miszerint terelő utat építtet a 
tranzit forgalom számára, olyan esélyt adott a helyi régészeknek, amely által egy 
már rég kutatásra váró zónát, szisztematikus régészeti ásatással tudták vizsgálni. 
Eddig is, a leletek többsége, mely Zilah múltjára utalnak, előzetes, vagy lelet-
mentési ásatások révén kerültek napvilágra. A múltban, ilyen kutatásra Zilah ipari 
részének építésekor került sor, viszont nemrég, a Farkas-dombon épülő Michelin 
gumigyár helyszínén is ásni volt alkalmunk. A leletmentés olyan európai jogi 
eljárás kötelező része, mely régészeti lelőhelyek teljes mentesítését írja elő, olyan 
esetekben, amikor befektetések vagy bármilyen szintű föld megmozgatások 
történelmi időkben kimúlt településeket, temetőket, műemlékeket érint.

Zilah terelőútjának első szakasza végig kíséri a Macska – völgy vonulatát, 
Egrespatak bejáratától, az E81 es, Szatmárt Kolozsvárral összekötő útvonalig. Ezen 
említett szakaszon, a régészeti kutatások 2008. második felében, illetve 2009. már-
cius – május időszakban történtek. Jelen írásunk célja az, hogy a laikus, de a téma 
iránt érdeklődő széles körű publikumot a régészet „titkaiba” vonjuk be, vagyis be-
mutassuk Zilah terelőútján feltárt helyek legfontosabb és legérdekesebb leleteit.

A három megásott pontban több történelmi korszak nyomait kutathattuk. 
Ezek között jelen vannak a Bronzkor, Vaskor, késő Római-kor, és Középkor le-
letei. A bronzkori felfedezések, amelyeket Kr.e. a második millennium elejére 
datálunk, nem igazán szenzációsak, ezt a kort tanulmányozó kutatók szem-
pontjából, mivel a terelőút vonulata egy település csak kicsiny részét vágta át. 
Putrikhoz hasonló építmények nyomait fedtük fel, amikhez tároló gödrök tar-
toztak. Nem figyeltünk meg semmiféle olyan erőszakos történésekre utaló je-
leket, amelyek a gyéren lakott település hirtelen elhagyását okozták volna. A 
falucskát, lakói jó szántukból hagyhatták el, összeszedve minden, nekik hatalmas 
értéknek tekintett tárgyat. Elméletünk ama tényre alapszik, miszerint a leletanyag 
nagyon szegényes és számottevően nagyon kevés tárgyi kultúrához tartozó dara-
bot tudtunk összeszedni. Az okok, amelyek a falu elhagyására késztették a lakóit, 
a talaj kisoványodásában, illetve a természeti adottságok csökkenésében lelhetők.

DR. IOAN BEJINARIU, CSÓK ZSOLT
Hepehupa
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A vaskorba sorolható emberi nyomokat Kr.e. a IV.-III. századokra datál-
tuk a leletanyag szerint. Feltárásra került egy putri néhány gazdasági gödörrel, 
két kerámiaégető kemence, illetve két sír, amelyek a hamvasztási kategóriába 
sorolhatók. A holttesteket elhamvasztották több-kevesebb tárggyal együtt (attól 
függően, hogy az illető milyen társadalmi ranglétrán helyezkedett), ezután ham-
vait urnába helyezték. Az örök nyugvóhelyre étel, személyes tárgyak (fegyverzet, 
szerszámok, díszek) áldozásának kíséretében küldték az illetőt, illetőket. Mindkét 
sírgödör sokszögű formában jelent meg, viszont az egyik érdekessége abban állt, 
hogy a gödör falait fagerendákkal bélelték ki. Ilyen berendezésű sírgödröt eddig 
a pontig csak Erdély délkeleti részén fedtek fel, Oltszemen, Kovászna megyében. 
A két kerámiaégető kemencék egyike tökéletes körülmények között volt feltár-
va, benne egy egész sorozat kiégett cserépedénnyel, ezért „in situ” pozícióban 
lett kiemelve a földből (9.5 tonnás súllyal rendelkezik), konzerválás érdekében. 
Ezen hihetetlen szépségű és épségű lelet, a megyei múzeum udvarán meg is te-
kinthető. A jelenséget csak azzal magyarázható, hogy a települést egy hirtelen fel-
bukkanó veszély miatt el kellett hagyni, így a kiégetés technológiai procedúrája 
nem lett véglegesítve. A leletanyag interpretációja (cserépedények, más kerámia 
tárgyak, fémtárgyak, díszek, stb.) azt sugallja, hogy valójában két külön horizontot 
figyelhetünk meg, amelyek Kr.e. a IV-III. századba sorolhatók. Az elsőhöz tartoz-
nak a putrik és a sírok, amelyek egy autochton néphez köthetőek, mely nyoma-
it szilágy megye sok más részein fel lehet ismerni. Nagy fontosságnak örvendő 
tárgyak közé sorolhatunk egy karperecet, amely üvegpasztából készült s mely 
errefele úgymond egzotikumnak számít, mivel analógiai meghatározás szerint, 
ilyesfajta tárgyakat csak a görög műhelyek készítettek abban a periódusban. Egy 
másik lelet, amely nagy hírnévnek örvend, egy bronzból készített nyílvesszőhegy, 
mely specifikus a Fekete – tenger északi részén élő populációknak, viszont gyár-
tani kezdik, illetve másolni, mint azt erdélyi, Közép-Európa-i, és Balkán – félszi-
geti leletek is mutatják.

Ami a rengeteg kerámia anyagot s a két kemencét illeti, minden kétségen 
kívül, a kelta civilizáció nyomait mutatják. A kelták, valamikor Kr. e. a VI. század 
végén illetve az V. század elején masszív vándorlásba kezd Európa nyugati részéről, 
kelet felé mindaddig, amíg elérik Erdély legelőit és szántóföldjeit Kr.e. a IV. század 
végén, illetve Kr. e. a III század elején. Erdélyország területére a Berettyó és a 
Kraszna völgyein keresztül özönlenek, bizonyítják ezt azok a kelta sírok, amelyek 
Szilágyzoványon és Derzsidán voltak feltárva.

A Macska – völgy vonulata mentén előkerültek olyan régészeti nyomok 
is, amelyek késő Római-korba tehetőek, olyan történelmi periódusba, amikor a 
Porolissum-i, Bucsum-i vagy Tihó-i castrumokat, illetve a Meszes-kapu védelmi 
vonalát a római hadsereg, Aurelianus császár utasítására elhagy és a Duna déli 
partjaira vonul, minden adminisztratív elemmel együtt, valamikor Kr. u. 271 – 
275 között. A leletek közül megemlíthetünk egy kerámiaégető kemencét, amely 
stabil, statikus életmódú populációra utal. A kemencében talált kerámián látszanak 
úgy a provinciális római elemek, mint új hatások, amiket Kr.u. az V. századra kel-
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tezhetünk. Analógiai szempontból, ilyen leleteket egész Erdély, a Bánság és a 
Kőrösök területén követhetünk.

Kronológiai és mennyiség szempontjából a legérdekesebb és legszenzációsa-
bb leleteket a Középkor tudhatja magáénak, ezalatt építményeket, udvarokat, 
tűzhelyeke s kemencéket kell érteni. Három különböző kronológiai horizontot 
észlelhettünk. A legrégibb horizontot, a leletek alapján a VIII. – IX. századra te-
hetjük. Felszíni, négyszög alapú lakásokat sikerült tanulmányozni, melyekhez 
földbe mélyített putrik is tartoztak. Szerkezetük gerendákkal volt összekapc-
solva, melyeket a sarkokba, illetve a lakások középtengelyére vertek le. A ter-
mikus komfortot különböző típusú tűzhelyek biztosították: nyílt, kövekkel 
megalapozott tűzhely, kemence, egyszerű felszínes tűzhelyek. A lakások leltára 
nagyrészt cserépedényekből állt, de előkerültek fém tárgyak is, említeni lehet a 
nyílvesszőhegyeket, kések, egy tűzcsiholó, fenőkövek, illetve csonteszközök.

Az előbbit követő történelmi lépcsőfok a X. század második felére, il-
letve a XI. század kezdeteire tehető. Ezen periódust az egyszerűség jellemzi 
a legjobban: egy lakás és a hozzá tartozó háztartási berendezések, illetve kohó-
kemence. Leletanyag szempontjából katalogizálva lettek cserépedények, kések, 
vas nyílvesszőhegyek, egy aprócska ezüst tarsolylemez- veret, fenőkövek, illetve 
halászháló agyagnehezékek.

XIII. – XIV. században létezett időrendi szempontból az utolsó település, 
valószínű azon település tégelye, amelyet később, 1361, illetve 1459-ben 
Egrespataka néven említenek az oklevelek. Két putri típusú lakás volt kutatva, 
illetve a hozzájuk tartozó berendezések. Struktúrájuk a földbe volt mélyítve, 
így biztosították a hőszigetelést. Bennük, a helyi agyagba vájtak kemencehelyet, 
amit melegítésre és főzésre-sütésre használhattak. Leltáruk egyedi és gazdag. 
Cserépedények, öt sarkantyú, csattok, kések, lószerszám alkatrészek, egy zabla, 
szegek, illetve egy csiholó vas, mindez katonai jelleget konferálva a kicsiny te-
lepülésnek, valószínű, a Krasznára vezető sóutat tartották megfigyelés alatt.

A bemutatott leletek fontossága azzal indokolható, hogy új adatokat szolgál-
tak Zilah ezen részének ókori illetve középkori településeiről, amik azt mu-
tatják, hogy a Macska-völgy lanka mezőségi jellegű kígyózása megfelelő földrajzi 
körülményeket biztosított az itt lakók számára, a legrégibb történelmi időktől fog-
va. Még nagyobb potenciált konferált e helynek a pozíciója, mivel a fent említe-
tt sóút mentén feküdt (nagyon közel a híres Meszes-kapuhoz, amit Anonymus, 
Porta Mezesina néven emleget, a magyarság bejövetele kapcsán), így nemcsak ka-
tonai, hanem gazdasági feltételeket is biztosított a későbbi, újkori vagy jelenkori 
településeknek. Így, ezen útvonal, a modern infrastruktúra kialakítása előtt, kapc-
solatot teremtett az Erdélyi-fennsík és Pannónia között, a Kraszna és a Berettyó 
völgyein keresztül. Ezen aspektus alapozza meg a környékbeli emberi települések 
fejlődését, de ugyanakkor segítette a hódítók vagy ellenséges hadseregek köz-
lekedését is.
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(Jelen munka rövid összefoglalója a Cercetări arheologice preventive pe traseul şose-
lei ocolitoare a municipiului Zalău [Leletmentő régészeti kutatások Zilah municípium te-
relőútján] című könyvnek, melynek szerzői Dan Băcueţ-Crişan, Sandală Băcueţ-Crişan, 
Ioan Bejinariu, Horea Pop, Alexandru V. Matei, ami 2009 végén látott napvilágot Zilahon, 
a Mega és Porolissvm Kiadók égisze alatt).

Autorii dr. Ioan Bejinariu si Csók Zsolt trec în revistă rezultatele săpăturilor 
arheologice din Zalău. Lucrarea este o scurtă sinteză a cercetărilor arheologice 
preventive pe traseul şoselei ocolitoare a municipiului.

- Hepehupa, 2010. 4. szám -
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A szőlőterület kiterjedése és a 
szőlőgazdaságok száma 

Az utóbbi években szerte a Kárpát-medencében sok szó esik a borkultúra 
történetéről. Élen jár ebben a magyar történetkutatás és a néprajz tudománya. 
Ezek eredményeiből kicseng egyféle nosztalgia azon idők iránt, amikor Európában 
híres volt a magyar bor, a Tokajit éppenséggel a borok királyaként is emlegették. 
Erdélyben is tapasztalunk vonzódást a régi szüretekhez kötődő ceremóniákhoz, 
hiszen alig van olyan falu, ahol ne rendeznének szüreti bált, amiben csak azt 
tartjuk kirívónak, hogy a Székelyföldön is bevett szokássá vált ez a rendezvény, 
olyan településekben is, ahol soha nem termesztettek szőlőt. Mindez örvendetes 
jelenség, amennyiben a régi szüretek hangulatából és sajátos jellegéből is átvesz-
nek elemeket. Az eddigi kutatásokból kiderülnek a szőlőtermesztéssel kapcsola-
tos korszakváltások. Magyarországon a nagy méretű s igen jelentős bortermelés 
a 18. század végén számos kedvezőtlen tényező fellépése miatt válságba került. 
Ebből a helyzetből a reformkorban élénk megújulási folyamat bontakozott ki, 
ami szoros összefüggésben állt a nemzeti kultúra fejlődésével, amelyben a bor 
feltűnő helyre került, s egyféleképpen nemzeti jelképpé vélt. Ez is hozzájárult egy 
magasabb szintű termelői és fogyasztói kultúra kialakulásához. Szőlőtermelőnek 
és boros gazdának lenni státus szimbólum volt. A lendületes fejlődés az 1870-es 
évek közepéig tartott, amikor a filoxéra vész terjedni kezdett, s mintegy másfél 
évtized alatt a szőlőterület felét elpusztította, vidékenként akár 80-90 százalékos is 
volt a pusztítás. Érdekes viszont, hogy a magyar társadalomnak, igaz állami támo-
gatással, volt annyi erőtartaléka, hogy újra kezdje a szőlőterületek felújítását és 
megújítsa a borkultúrát. A borfogyasztás a társasági élet alakítója maradt, és társa-
dalmi rétegenként, valamint vidékek szerint különböző formákat öltött. 

Erdélyben is hasonló jelenségeket figyelhetünk meg. Erről győz meg 
Csávossy György Jó boroknak szép hazája Erdély c. 2002-ben megjelent kiváló 
monográfiája. Ez a kutatás jó alapot teremt a továbblépéshez, és arra ösztönöz, 
hogy helytörténeti módszerrel feltárjuk a részleteket és a sajátosságokat, amelyek 
a hely szellemét jelentik. Előadásom Csávossy, valamint a szilágysági kutatók 
eredményeit figyelembe véve, újabb forrás bevonásával egészíti ki egy korábbi 
dolgozatomat a filoxéra vész Szilágy megyei következményeiről.

EGYED ÁKOS 
Hepehupa
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Az 1893-ban kiadott Baross Károly által szerkesztett Magyarország földbir-
tokosai című kiadvány, amelynek adatait összevetettem más forrásokból származó 
számokkal, hogy minél világosabb képet kaphassak az említett kérdésről.

A kolozsvári kereskedelmi és iparkamara adatai szerint a vész előtt a 
Szilágyság két megyéjében 12 025 kataszteri holdon folyt szőlőművelés. Az 1884-
es borászati törzskönyv 11 685 kataszteri holdat tüntet fel, tehát a két adat között 
alig tapasztalunk lényeges különbséget. De már az 1893-as Gazdacímtár 8722 ka-
taszteri holdról szól. Ezek szerint a filoxéra az eltelt időben (1884 és 1893 között) 
mintegy 3000 hold területen semmisítette meg a szőlőültetvényeket, vagyis min-
tegy 23 százalék. Csakhogy ugyanaz a statisztika pontosan meghatározza: a feltűn-
tetett 8722 katasztrális hold szőlőterületből csak 1558 holdon talált élő szőlőt, 
vagyis az egész terület 18 százalékán, és ez is nagyrészt már új ültetvény volt. 
Voltaképpen igazolódik a kolozsvári kereskedelmi és iparkamara jelentésének az 
a következtetése, hogy „Szilágy vármegyében majdnem teljesen elpusztult a szőlő”. Az 
1895-ös mezőgazdasági statisztika megerősíti ezt a következtetést. Eszerint ebben 
az évben összesen 610 holdon találtak élő szőlőt.

Tovább léphetünk a kérdés boncolgatásában, ha gazdaságonként vesszük 
számba az adott helyzetet. 

Ennek érdekében megvizsgáltuk, hogy az 1869-ben számba vett olyan 
falvakban, ahol a szőlőterület kiterjedése meghaladta a 100 holdat, mekkora 
szőlőterületet talált a Baross-féle összeírás. 1869-ben 29 településben 6426 holdon 
termeltek szőlőt, ugyanazon településekben 1893-ban mindössze 515 kataszteri 
holdat tett ki a szőlőterület nagysága, s nem kevesebb mint 11 olyan falut talál-
tak, ahol egyáltalán nem volt szőlőterület. Eszerint teljes volt a szőlő pusztulása 
Badacsony, Girokuta, Kárásztelek, Kusaly, Nagypacal, Pele, Sződemeter, Tasnád 
és Magyarcsaholy falvakban. Tasnádnak a filoxéra előtt 565 hold szőlőterülete 
volt, 1892-ben 0. Pelén korábban 200 hold, 1892-ben 0. Szilágyballán jobb volt 
a helyzet, a korábbi 161 hold szőlő helyén 35 holdon felújított szőlőt találtak. Ez 
mind báró Bánffy tulajdonát képezte.

Szilágy megyében a filoxéra előtt szőlőműveléssel 168 település foglalkozott, 
ebből 1896-ig 139 településben támadta meg a betegség a szőlőket, 58 faluban újra 
kezdték a telepítést, 110-ben még nem láttak hozzá.

Természetes, hogy a szőlő-és borgazdaságok száma hatalmas mértékben 
csökkent: 1893-ban összesen 229 gazdaságnak volt szőlőterülete, holott az összes 
gazdaságok száma meghaladta a 37 000-et.

A szőlők újratelepítésében élen jártak a nagygazdaságok. Elsősorban a 
Bánffyak, mind a grófi, mind a bárói ág. A legnagyobb új szőlővel báró Bánffy 
Albert dicsekedhetett, akinek 8 településben 120 holdra rúgott a birtoka, aztán 
Bánffy Zoltán báró következett, ő hat faluban 56 holdon telepített, Bánffy Dánielt 
már említettük, akinek Ballán 35 holdja volt. Hadd említsük meg a grófi ágról 
Bánffy Györgyöt, aki hat faluban 62 holdon műveltetett szőlőt. Igyekeztek 
felzárkózni a Wesselényiek, Kornisok, Degenfeldek. Tíz holdat meghaladó szőlője 
66 gazdának volt, tíz holdon alóli szőlője pedig 163 gazdának.

ANUARUL PRESEI SĂLĂJENE 2011



- 23 -

EGYED ÁKOS

A pusztítás gazdasági s társadalmi hatása hatalmas volt: nagy jövedelem 
kiesést, megélhetési gondot jelentett s elszegényedést a gazdaságok hatalmas 
többségének. Az újjátelepítés 1897 után felgyorsult, annyira, hogy az 1911-es 
Magyar Statisztikai Évkönyv már 5389 kataszteri hold újjátelepített szőlőte-
lepítésről tudósított Szilágy megyében. Ebből 38 holdon direkt termő fajtákat te-
lepítettek, és 748 holdon amerikai alanyon oltvány szőlők növekedtek. A termelés 
technológiája jobb volt a korábbinál, s a borkultúra nagymértékben gazdagodott. 
Most már nemcsak fehér és vörös bort állítottak elő, hanem megjelent a siller s a 
csemegeborok aránya is növekvőben volt.

Mivel a borgazdaságnak nagy nemzetgazdasági jelentősége volt, az állam 
segítséget nyújtott az újratelepítéshez, megnövelte a szőlészeti és borászati 
felügyelőségek számát. Ennek székhelye a megyében Szilágysomlyón volt, és 
egyik fontos feladatát a borhamisítás elleni védekezés jelentette. Ugyanakkor az 
új betegség, a peronoszpóra ellen is el kellett kezdeni a védekezést. 

Ugyanakkor nem tért vissza a korábbi szőlőtermelés hangulatosabb világa, 
a szüretek vidámsága, aztán a világháború kitörésével odalett a „boldog békeidők” 
bizakodóbb hangulata is.

Lucrarea este rezultatul cercetărilor asupra trecutului viticulturii sălăjene din 
perioada 1880-1900 şi asupra comerţului cu vinuri. Din cauza filoxerei s-au dis-
trus viile din 37.000 gospodării.

- Hepehupa, 2011. 2. szám -
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Raiul hoţilor - Poliţia rurală a început reorganizarea
Agenţii de poliţie din comune îşi mută catrafusele la noile locuri 

de muncă, în timp ce hoţii dau iama la cartofi şi mălai.

Restructurarea Poliţiei face ca, de săptămâna aceasta, posturile de poliţie 
din comunele sălăjene să funcţioneze cu un singur poliţist, mai exact şeful de 
post. Ceilalţi poliţişti se mută la noile secţii înfiinţate şi vor lucra în trei schim-
buri, asigurând serviciul de patrulare şi intervenţie la evenimentele sesizate prin 
apelul unic de urgenţă 112. Poliţistul ce rămâne la postul de poliţie din comună 
va asigura doar legătura dintre cetăţeni şi structurile de poliţie prin preluarea 
sesizărilor sau a petiţiilor. În urma reformei aplicate de Ministrul Administraţiei 
şi Internelor, Traian Igaş, în Sălaj se înfiinţează opt secţii de poliţie: Secţia Crasna 
cu un număr de 18 poliţişti, Secţia Nuşfalău cu 16 polţişti, Secţia Sărmăşag cu 
13 poliţişti, Secţia Zalău cu 22 de polţişti, Secţia Sînmihaiu Almaşului cu 23 de 
poliţişti, Secţia Jibou cu 17 poliţişti, Secţia Ileanda cu 21 de poliţişti şi Secţia 
Hida cu 12 poliţişti. Poliţiştii adunaţi de pe la sate sunt reaşezaţi pe posturi, iar 
funcţiile în cadrul secţiei vor fi stabilite printr-un concurs ce se va desfăşura în 
luna septembrie. Chiar dacă nu au fost scoşi din sistem agenţi de poliţie de la 
ordinea publică, cetăţenii încep să conştientizeze consecinţele restructurărilor 
ministrului Igaş. Chiar şi poliţiştii îşi pun întrebări cum vor funcţiona de-acum 
înainte, însă nu îndrăznesc să vorbească. Primarilor din comunele sălăjene nu 
le-a fost însă frică şi au vorbit! Ei sunt cei care au contactul direct cu cetăţeanul 
şi cunosc cel mai bine situaţia de la sat, astfel că au transmis mesajul concetăţeni-
lor lor. Infracţionalitatea a crescut, salariile nu ajung de la o lună la alta, dar mai 
sunt şi sate cu etnici rromi care dau bătăi de cap locuitorilor. În tot acest timp 
guvernanţii vorbesc despre siguranţa cetăţeanului, când nici până acum nu aveau 
bani să asigure necesarul de combustibil pentru maşinile de poliţie, hârtie şi alte 
consumabile pentru îndeplinirea sarcinilor de serviciu.

Sandu Bercean, primarul comunei Meseşenii de Jos
„Va fi furat tot satul”
„O să funcţioneze prost totul în urma acestor modificări. Comuna Meseşeni o să 

aparţină Secţiei de Poliţie Zalău, dar ce mă fac eu cu un singur poliţist când înainte aveam 
două-trei spargeri de locuinţe pe zi? Avem aproximativ 350 de cetăţeni de etnie rromă care 
frecvent crează probleme şi, până respectăm birocraţia, va fi furat tot satul. Le va fi foarte 
greu poliţiştilor să asigure liniştea şi ordinea publică, chiar şi în condiţiile în care vor patrula. 

RALUCA GIREADĂ
Graiul Sălajului
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Numai că bani nu are cine să ne dea - nici nouă, la primarii, şi nici poliţiştilor - cu ce vor 
face patrularea? În plus, comuna Meseşeni este localitate de tranzit către Zalău şi se întâm-
plă tot felul de incidente. De exemplu, ieri, un grup de rockeri a oprit în centrul satului să-şi 
facă necesităţile fiziologice. Au fost luaţi la întrebări de către şeful de post. Într-adevăr, era 
îmbrăcat civil, dar a fost agresat de către cei din grup. Exemplele acestea se vor înmulţi într-
un timp cât mai scurt şi doamne fereşte să se agraveze”.

Florian Bonţe, primarul comunei Sâg
„Oamenii nici nu ştiu ce-i aşteaptă”
La Sâg, etnicii rromi sunt vreo şase sute la număr şi mai fac probleme din 

când în când. Totuşi, primarul Florian Bonţe se întreabă cum se va descurca un 
singur poliţist la o populaţie de trei mii cinci sute de persoane şi o suprafaţă de 
peste 8000 de hectare, mai ales că distanţa de la Secţia de Poliţie Crasna este de 
vreo 15 kilometri. „Nu sunt în măsură să spun dacă sistemul va fi funcţional, deoarece 
n-am simţit încă de e bine sau rău. 
N-ar fi o problemă aşa mare dacă 
poliţiştii ar fi operativi şi vor avea 
dotările corespunzătoare. Oricum, 
eu am în plan ca pe anul viitor să 
facem demersurile necesare să în-
fiinţăm poliţia locală, măcar vreo 
patru persoane să am în perma-
nenţă în comună. E o soluţie mai 
sănătoasă să fie oameni aici care să 
se ocupe de siguranţa cetăţeanului. 
Încă oamenii nu reacţionează pen-
tru că mulţi nici nu îşi dau seama 
ce se întâmplă de fapt”.

Călin Prodan, primarul comunei Şimişna
„Va fi un experiment”
Norocul primarului din Şimişna este că marea majoritate a rromilor din 

comună sunt plecaţi prin străinătate la muncă şi cei rămaşi acasă nu fac prea 
mari probleme, decât ceva bătăi şi furturi. „Va fi un experiment tot acest fenomen! 
Dacă va fi mai bine sau mai rău abia peste o lună de zile vom putea spune când vom avea 
şi primele rezultate. Oricum, posturile de poliţie până acum nu prea aveau bani pentru 
hârtie, pentru combustibil, dar poate că noile secţii vor primi bani mai mulţi”, a declarat 
primarul Prodan.

Socaciu Ioan, viceprimarul comunei Dragu
„Hoţii lasă oamenii fără recoltă”
La Dragu oamenii sunt bulversaţi de ceea ce se întâmplă. De la începutul 

săptămânii poliţiştii îşi mută arhiva şi lucrurile la Hida, iar cetăţenii de etnie 
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rromă fură şi produc tot felul de scandaluri. „Şeful postului de poliţie este momentan 
în concediu, iar furturile şi scandalurile se produc săptămânal. Problemele cele mai grave 
sunt aici, în Dragu şi în satul Voivodeni, iar cei opt kilometri de la Hida se parcurg cu greu 
deoarece drumul este foarte rău. Într-adevăr, săptămâna trecută am apelat la cei din Hida 
şi au venit destul de repede, dar acum e perioada când se fură cartofi şi porumb. Rromii îşi 
trimit copiii la furat ca să nu poată fi pedepsiţi şi ar fi nevoie de câţiva agenţi în permanenţă. 
Oamenilor nu le convine să cheltuie bani pe agricultură iar când să culeagă roadele se tre-
zesc fără recoltă”, a declarat viceprimarul comunei Dragu. Exemplele de acest gen 
pot continua. Există localităţi aflate la 20 - 30 de kilometri depărtare de secţia de 
poliţie la care sunt arondate - de exemplu comuna Băbeni este arondată Secţiei 
Jibou sau comuna Zalha la secţia Ileanda. În cazul în care se va isca o bătaie 
într-o discotecă sau alte asemenea întâmplări, viaţa unicului poliţist din post este 
pusă în pericol până să ajungă echipele de intervenţie rapidă.

- Graiul Sălajului, 12 August 2011 -


Primari din Sălaj îşi vând candidaturile
Alegerile locale de anul viitor se anunţă scandaloase. Puterea    

a „înfometat” primarii opoziţiei, iar acum îi cumpără.

Câţiva primari ai opoziţiei au ales deja să încheie contracte cu arcul guver-
namental în schimbul banilor atât de necesari primăriilor pe care le conduc. Prin 
bugetele unor primării sălăjene bate vântul, iar datoriile se adună. Începe imediat 
anul şcolar, iar primarii n-au reuşit să repare şcolile. Iluminat public nu există, 

datorii la gaze - cu du-
iumul; de bani pentru 
salariile funcţionarilor, 
pentru administrarea 
primăriilor sau pen-
tru proiecte - nici nu 
se mai pune problema. 
Motivul pentru care s-a 
ajuns în această situaţie 
îl pot explica doar cei 
care au împărţit banii că-
tre administraţiile locale 
- Guvernul României. 
Subfinanţarea primării-
lor din opoziţie i-a adus 
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pe primari în pragul disperării şi au ales să încheie pactul cu „diavolul”, un fel 
de contract cu UNPR, sau mai bine-zis cu Gabriel Oprea, actualul ministru al 
Apărării Naţionale. Prin acest contract, UNPR se angajează să sprijine financi-
ar primăriile pentru ca primarii să-şi rezolve măcar o parte dintre probleme, în 
schimbul candidaturii primarului pe listele UNPR la alegerile locale din 2012. 
Doi dintre primarii PSD au semnat deja aceste declaraţii, iar alţi primari din opo-
ziţie n-ar spune „NU” ofertelor. Sprijinul din partea UNPR n-a venit încă, dar 
dacă nu se vor ţine de cuvânt, întelegerea cade.

Augustin Chifor - Poiana Blenchii - „Am fost în toate partidele şi 
toate m-au dezamăgit”

La Poiana Blenchii, primarul pesedist susţine că n-a fost sprijinit deloc de 
partidul din care face parte în momentul de faţă. Nu are bani pentru comunitate, 
nu a realizat niciun proiect până acum şi de toate nereuşitele este singurul răs-
punzător în faţa oamenilor. În plus, primarul mai are şi procese în instanţă pentru 
bani şi Primăria riscă să intre în incapacitate de plată. Singurul care l-a sunat din 
partea partidului în această perioadă a fost senatorul Pop Gheorghe. „La şcoală şi la 
grădiniţă plouă în săli, tavanele stau să cadă şi eu nu pot face nimic pentru că nu am bani. Pe 
masura 322 nu am bani pentru fondurile neeligibile şi pentru TVA. O să merg la partidul 
care îmi dă bani pentru comună. Senatorul Pop m-a sunat, dar eu încă n-am plecat din 
PSD. Nu mai am încredere în niciun partid politic, pentru că am fost în toate şi toate m-au 
dezamăgit. Înainte exista nomenclatura comunistă, iar acum e nomenclatura fiecărui partid 
politic. Comuna mea e singura din zonă în care nu funcţionează nici măcar iluminatul pu-
blic, nu am un teren de sport, în timp ce alte comune au săli de sport noi. Unde e echilibrul 
între administraţiile locale? Am semnat o declaraţie la UNPR şi, dacă se vor ţine de cuvânt, 
voi candida din partea lor”, a mărturisit revoltat primarul din Poiana Blenchii.

Ioan Boer - Ip - „Voi pleca acolo unde voi primi ajutor pen-
tru comunitate”

Un alt primar al PSD care a semnat „contractul” cu UNPR este Ioan Boer, 
din comuna Ip. Primăria ar mai avea nevoie de 500 de mii de lei să rezolve pro-
blemele financiare, dar banii nu vin. Primarul este revoltat chiar şi pe UDMR că 
a pus piedici finanţării proiectelor cu toate că majoritatea populaţiei din comună 
este de etnie maghiară. „Nu avem bani nici pentru salariile funcţionarilor din primărie. 
Încasările la bugetul local vin mai greu pentru că şi societăţile comerciale întâmpină dificultăţi 
financiare. Nu am solicitat ajutor nimănui şi nici nu voi solicita pentru că n-are rost să stau 
la mila unuia sau altuia. M-am convins că partidele vin la noi în comunitate numai când au 
nevoie pentru voturi, în campania electorală. Am facut cu demnitate totul până acum, dar voi 
pleca acolo unde voi primi ajutor pentru comunitate. Singurul care m-a primit şi m-a ascul-
tat, a fost Gabriel Oprea. Tot el mi-a promis că mă va ajuta şi am semnat declaraţia. Dacă 
nu o va face, voi candida independent pentru că acum am învăţat cum se face o campanie 
electorală. Chiar dacă am declarat că voi pleca doar la UDMR, m-am răzgândit pentru că 
unii lideri au blocat finanţările chiar şi pentru comunele cu populaţie majoritar maghiară. Eu 
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am respectat mult comunitatea maghiară, dar nu se mai poate aşa ceva. Toţi sunt la fel! Mulţi 
primari vor face ca şi mine deoarece niciunul n-a primit nici măcar un telefon să fie întrebat 
ce-l doare mai tare”, marturiseşte Ioan Boer.

Petru Satmari - Ileanda - „La disperare, mă duc, numai să rezolv 
problemele comunităţii”

Toate comunele sălăjene au probleme financiare, însă puţini se înduplecă să 
recunoască. Un alt primar sincer a fost cel de la Ileanda, Petru Satmari, membru 
PNL. A mărturisit că nici la el în comună situaţia nu e tocmai bună. S-au golit bu-
zunarele primăriei în timp ce numai factura pentru gazele naturale este de 240 de 
milioane de lei vechi. „Am aşteptat rectificarea bugetară, dar încă n-a venit. Am trimis şi 
facturi pentru deconturi, am împrumutat şi bani, dar nu ştiu cum să încep anul şcolar. Liceul 
din comună înghite foarte mulţi bani, pentru că am şi două microbuze pe care le întreţinem 
noi. Banii pentru trimestrul IV i-am epuizat deja şi avem de plătit multe mărunţişuri. De 
la Consiliul Judeţean nu am primit bani pentru că nici ei nu au; suntem în aceeaşi oală. 
De plecat din PNL nu mă pot pronunţa încă, deoarece nu am fost contactat în acest sens. 
Problema noastră, a primarilor din opoziţie este Guvernul; de acolo nu s-au împărţit banii 
decât după culoarea politică. La disperare, mă duc, numai să rezolv problemele comunităţii. 
Deocamdată trăim într-o dictatură clară; dezbinarea şi înfometarea e un stil practicat în zilele 
noastre. Facem foamea şi apoi vin la noi cu uleiul si zahărul să cumpere voturi”, a mărtu-
risit primarul Petru Satmari.

- Graiul Sălajului, 24 August 2011 -


Pustiul de pe Valea Someşului
Comori înghiţite de indiferenţă şi sărăcie

Valea Someşului are potenţial turistic, industrial, economic, dar rămâne cea 
mai subdezvoltată parte a judeţului Sălaj cu o populaţie majoritară de vârsta a 
III-a.

„Parcă acum 10-15 ani era altceva... Lumea avea unde să muncească. Acum au rămas 
foarte puţine posibilităţi... fiecare se descurcă cum poate”, este întâmpinarea pe care ne-o 
face un localnic al comunei Letca.

Comunele de pe Valea Someşului nu oferă perspective de viitor tinerilor, 
tocmai de aceea majoritatea au plecat ba în străinătate, ba la oraş. Cândva, comu-
nele Surduc, Băbeni, Letca, Ileanda erau printre cele mai cunoscute localităţi din 
Sălaj, datorită exploataţiilor miniere de cărbune şi calcar. Imediat după Revoluţia 
din 1989, când s-a început privatizarea marilor companii de stat, a început şi de-
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clinul Exploatării Miniere Jibou. Privatizarea acesteia a dus la scăderea drastică a 
nivelului de trai al locuitorilor din zonă.

Sute de familii fără surse de venit

Cariera de calcar de la Cuciulat a fost înfiinţată prin anii 1940, când calcarul 
era săpat manual. „Nu a fost uşor. Ne căţăram pe stanii de piatră cu târnăcopul în mână şi 
săpam... Nu ne-am plâns pentru că era o muncă ce ne-a hrănit familiile. Am trecut şi prin 
al doilea Razboi Mondial, dar am rezistat”, marturiseşte V.M. un veteran al carierei. 
Cuciulatul a devenit în timp unul din principalii furnizori ai diverselor sorti-
mente de piatră din ţară. Din tată-n fiu, oamenii lucrau la carieră. Era principala 
sursă de venit. Salariile, spune un fost mecanic de la Cuciulat, erau consistente 
pentru acea vreme. G.M. ne spune că pe vremea comunismului, dar şi câţiva 
ani după Revoluţie, dintr-un salariu la carieră se putea întreţine o familie şi mai 
rămâneau bani pentru un concediu. În perioada de vârf a Carierei de la Cuciulat 
lucrau aproximativ 800 de persoane. În plus, la carierele de la Letca şi Prodăneşti 
mai lucrau câteva sute de oameni. Prin anul 1995 a început privatizarea carierelor 
de piatră ce aparţineau Exploataţiei Miniere Jibou (Prodaneşti, Letca, Cuciulat), 
având tutore Combinatul Minier Cluj. În anul 1997, aproape toţi angajaţii cari-
erelor au fost disponibilizaţi, primind câteva salarii compensatorii în funcţie de 
încadrarea avută şi de vechime în cadrul exploataţiei. O mică parte din personal 
a mai lucrat doi-trei ani la Jibou, după care şi aceasta s-a închis. Neavând alte 
oportunităţi, familiile din satele apropiate carierelor au rămas fără surse de venit. 
„Banii ce i-am primit ca plăţi compensatorii nu ne-au fost de prea mare folos. Au fost unii 
care au primit mulţi bani şi s-au privatizat, dar n-a ţinut prea mult. Mulţi dintre foştii 
muncitori acum nici nu mai sunt printre noi..., iar cei mai tineri au plecat la oraş”, spune 
trist V.M. Din piatra de pe Podişul Someşan se „hrăneau” familii din satele Lozna, 
Valea Loznei, Ileanda, Răstoci, Letca, Cozla, Ciula, Cuciulat, Piroşa, Şoimuşeni, 
Băbeni, Purcăreţi, Ciocmani, Surduc, Var, Creaca, oraşul Jibou.

Peste 1300 de şomeri... în acte!

La ora actuală, în evidenţele Agenţiei Judeţene pentru Ocuparea Forţei de 
Muncă (AJOFM) Sălaj, de pe Valea Someşului figurează un număr de 1365 de 
şomeri. Dintre aceştia, doar 489 de persoane beneficiază de indemnizaţie de şo-
maj, iar restul de 876 sunt în căutarea unui loc de muncă. Majoritatea tinerilor au 
plecat să-şi facă un rost în viaţă în străinătate sau la Zalău, Baia Mare, Cluj, şi în 
alte colţuri ale ţării. „Acasă” au rămas doar câteva oportunităţi de a obţine venituri 
pe cale legală: o secţie de confecţii la Băbeni - unde lucrează aproximativ 40 de 
persoane şi instituţiile din comune sau agenţii economici - al căror număr îl poţi 
arăta pe degete. Majoritatea oamenilor, trecuti de a doua tinereţe, trăiesc din agri-
cultură, apicultură şi comerţ cu lemne. Nici măcar agricultura nu este practicată 
la standarde moderne, deoarece lipsa banilor şi traiul de subzistenţă al locuitorilor 
nu permite investiţii în utilaje. Infrastructura rămasă „moştenire” de pe vremea „ră-
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posatului” nu-i atrage nici pe investitori. Valea Someşului rămâne un fel de „zonă 
fără gănduri, oameni fără viitor”.

Ileanda - singura şansă

Cea mai mare dintre comunele de pe Valea Someşului a fost şi va fi comuna 
Ileanda. Aici, locuitorii comunei se bucură de mai multe facilităţi decât în restul 
comunelor. În Ileanda există un liceu, bancă, turism şi restaurante. Acum vreo 
doi ani se vehicula că la Ileanda va fi construită o hidrocentrală. Bucuria celor mai 
tineri dintre foştii muncitori ai carierelor de piatră a fost că vor avea posibilitatea 
unor surse de venit. N-a fost să fie nici de data aceasta! Primarul Petru Satmari a 
informat la acea vreme că investitorul va veni de la Baia Mare. Până anul trecut 
s-a aşteptat să apară investiţia, însă investitorul a abandonat proiectul din lipsă 
de fonduri.

Ce a fost şi ce a ajuns...

La Cariera de la Cuciulat s-au perindat o serie de „peţitori”. Au rămas în urma 
fostei cariere mii de tone de piatră nevândute. Toate clădirile de birouri, barăci şi 
utilaje au devenit ţinte pentru hoţii de fier vechi. Nu odată Poliţia a fost nevoită 
să păzescă fierul „uitat de lume” sau alte bunuri părăsite. Un peisaj dezolant te 
întâmpină acum: clădiri cu geamuri sparte, staţia de manipulare a pietrei prădată 
de hoţi şi grămezi uriaşe de piatră din care au început să crească vegetaţie. La câ-
teva sute de metri de locul fostei cariere îşi desfăşoară activitatea doi investitori. 
Pe fosta păşune a satului Băbeni, până aproape de satul Piroşa, s-au săpat zeci de 
metri adâncime pentru a se extrage blocuri de calcar, vândute atât în ţară cât şi în 
străinătate. Totuşi, de fosta carieră nu se atinge decât... timpul.

Potenţial turistic în care nu investeşte nimeni

Valea Someşului ar avea ce arăta unei lumi întregi, dar nimeni nu vine să 
„descopere România”. Locurile pitoreşti de pe malurile Someşului, pădurile de la 
Cliţ, peşterile de la Cuciulat, Răstoci, Poiana Blenchii, Pădurea de castani de la 
Cormeniş, potenţialul piscicol al zonei, lacurile - toate aceste locuri ar putea de-
veni surse de dezvoltare turistică a zonei. Nimeni nu investeşte aici pentru că 
localnicii abia îşi duc traiul de pe-o zi pe alta, iar guvernanţii poate nici nu ştiu pe 
unde curge Someşul. Cu siguranţă va trezi interes şi această zonă imediat după ce 
vreun străin îşi va cumpăra una din multele case pustii din localităţile someşene.

- Graiul Sălajului, 11 octombrie 2011 -
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Columna şi Porolissum fac senzaţie în Franţa
Artiştii sălăjeni au primit medalia de aur a oraşului Suevres din Franţa şi au 

fost desemnaţi să deschidă ediţia din acest an a festivalului internaţional 

de folclor de la Montoire.

Ansamblul de copii şi tineret Columna din Zalău, alături de orchestra an-
samblului artistic profesionist Porolissum, reprezintă România la festivalul in-
ternaţional de folclor de la Montoire - Franţa, ce se desfăşoară în perioada 9 - 15 
august. Preludiul festivalului a constat într-un concert de muzică tradiţională ro-
mânească, susţinut luni de către artiştii zălăuani într-o biserică din secolul al XII-
lea, restaurată şi folosită momentan de către comunitatea din localitatea Artins 
ca şi sală de spectacole. Francezii prezenţi la „preludiul” festivalului au avut şansa 
să asculte cântece din folclorul românesc şi muzică orchestrală, spectacolul în-
cheindu-se cu Rapsodia a II-a a lui George Enescu şi cântecul „Ciorcârlia”, în 
interpretarea violonistului Ionuţ Dârjan. Ansamblul folcloric din Zalău a primit 
şansa de a cânta în preludiul festivalului ca semn de mulţumire din partea organi-
zatorilor faţă de reprezentaţia avută în 2006, când sălăjenii au fost declaraţi de că-
tre Jean Francois Proux, preşedintele Comitetului de Organizare a Festivalurilor 
Internaţionale de Folclor din Franţa (CIOFF), drept „cel mai bun grup” prezent la 
ediţia din acel an a festivalului.

Medalie de aur pentru profesionalismul artiştilor sălăjeni

Înainte de concertul în biserică, tinerii dansatori ai ansamblului Columna şi 
orchestra Porolissum au susţinut trei spectacole în localităţile Cloyes, Suevres şi 
Dreux. Profesionalismul de care au dat dovadă artiştii din Zalău atunci când au 
urcat pe scenă l-a determinat pe primarul din localitatea Suevres să acorde grupu-
lui din România medalia de aur a oraşului. Distincţia i-a fost acordată directorului 
Casei Municipale de Cultură din Zalău, Gabriela Hossu. În Dreux, Columna a 
fost invitată de către directorul Departamentului de Cultură, un bun cunoscător 
al limbii române, să-i încânte timp de 90 de minute pe locuitorii oraşului cu dan-
suri şi muzică românească. Cu toate că afară nu erau mai mult de 15 grade şi ploa-
ia cădea încontinuu, înarmat cu pelerine şi umbrele, publicul a stat pe scaune şi a 
urmărit atent reprezentaţia zălăuanilor, iar la final cei peste o sută de francezi au 
strigat „encore” (încă odată), fiind mulţumiţi de ce au văzut în acea seară pe scenă.

PAUL GORGAN
Graiul Sălajului
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„Transmit emoţie şi energie spectatorilor”

Cele patru spectacole sus-
ţinute până acum de către artiştii 
sălăjeni în Franţa au fost apreciate 
la scenă deschisă de către oameni 
de cultură importanţi în Hexagon. 
Jean Francois Proux, preşedintele 
CIOFF Franţa şi coordonatorul 
festivalului de la Montoire, spu-
nea la finalul concertului din bi-
serica de la Artins că „acestor tineri 
talentaţi, cu toate că au în repertoriu 
dansuri foarte dificile, nu le dispare 
niciodată zâmbetul de pe feţe şi în acest mod transmit emoţie şi energie spectatorilor”. Ieri 
seară, reprezentantul ansamblurilor Columna şi Porolissum, o tânără dansatoare 
de numai 13 ani, a fost desemnat de către preşedintele festivalului de la Montoire 
să citească mesajul de deschidere a manifestărilor.

 - Graiul Sălajului, 10 august 2011 -



Directoarea grădiniţei „Voinicel” - demisă 
cu scandal de subalterni
Iulie Puie a renunţat la postul de director al grădiniţei în urma petiţiilor făcu-

te de către personalul unităţii, care nu a mai suportat abuzurile conducerii.

Directorul Grădiniţei „Voinicel” din Zalău, Iulie Puie, şi-a dat demisia din 
funcţia de conducere în urma presiunilor şi petiţiilor făcute de către angajaţii in-
stituţiei la Primăria Zalău şi Inspectoratul Şcolar Judeţean Sălaj. Cadrele didactice 
şi personalul auxiliar de la Grădiniţa şi Creşa „Voinicel” acuză comportamentul „dic-
tatorial” al directoarei şi spun că au făcut sesizările „datorită umilinţei la care este supus 
personalul unităţii” şi în speranţa că cineva le va reda „demnitatea profesională şi umană”. 
„În ultimul an, cazurile de violenţă verbală din partea directorului unităţii, Puie Iulie, au fost 
tot mai dese, finalizate în cele din urmă cu sancţiuni abuzive şi deznodăminte tragice, cum ar fi 
decompensarea psihică a unei bone, care a venit la serviciu sub tratament cu sedative, şi uzarea 
psihică a personalului grădiniţei. Impactul psihic asupra personalului afectează atât relaţiile de 
muncă, cât şi relaţii personale din afara grădiniţei - nu e normal ca unii angajaţi să aibă coşma-
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ruri noapte de noapte cu directorul unităţii”, se arată într-o petiţie, semnată de 19 angajaţi 
ai unităţii şi înregistrată la Primăria Zalău la sfârşitul lunii august. Probleme de la 
Grădiniţa şi Creşa „Voinicel” nu sunt însă noi. În 2008, personalul unităţii a depus 
o petiţie de acest gen la Inspectoratul Şcolar Judeţean, în urma căreia inspectorul 
general Ioan Abrudan „a promis personalului unităţii monitorizarea comportamentului di-
rectorului”. Pentru că problemele nu s-au remediat, în septembrie anul acesta a avut 
o întâlnire cu personalul de la grădiniţă şi creşă, iar 19 persoane şi-au manifestat din 
nou nemulţumirea faţă de comportamentul directorului, care într-un final şi-a dat 
demisia din funcţia de director al grădiniţei, dar în schimb a rămas director la creşă. 
Cu toate acestea, personalul din creşă, semnatar al petiţiei, cere demisia lui Puie şi 
din funcţia de director al acestei instituţii. „Dacă va rămâne, va fi de capul nostru”, spun 
bonele şi asistentele din creşă. Până în septembrie, Puie cumula cele două funcţii, 
de director la grădiniţă şi creşă. Grădiniţa este subordonată Inspectoratului Şcolar, 
iar creşa Primăriei Zalău.

„Caută să rezolve conflictele prin abuz de putere”

Principala problemă semnalată de cadrele didactice şi personalul auxiliar este 
lipsa de respect şi modul de adresare şi de anunţare a sarcinilor de lucru impuse 
de director. „Orice sarcină este impusă pe un ton imperativ, care este folosit şi în faţa pă-
rinţilor”, susţin cei 19 semnatari ai petiţiei. Aceştia mai spun că „directorul unităţii 
nu discută cu personalul instituţiei şi caută să rezolve conflictele prin abuz de putere”. „La 
orice încercare din partea noastră de a ţine piept comportamentului abuziv al directorului ni 
se închide gura cu ameninţări gen «vă dau afară», „tăceţi şi vă bucuraţi că aveţi loc de muncă, 
chiar dacă munciţi dublu pe bani puţini”, precizează personalul unităţii în petiţie.

Urmăriţi ca la Big Brother

La Grădiniţa şi Creşa „Voinicel” comportamentul cadrelor didactice este ur-
mărit cu ajutorul camerelor de supraveghere. „În activitatea directorului predomină 
controlul excesiv prin urmărirea personalului non stop pe camerele instalate pentru prinderea 
hoţilor, pe aceste camere fiind «vânate» greşelile persoanei care nu se conformează cerinţelor 
personale ale directorului”, se mai arată în petiţie. Semnatarii petiţiei povestesc că din 
cauza presiunilor făcute de Iulie Puie Grădiniţa „Voinicel” este singura unitate din 
Zalău „cu aşa mare număr de personal lipsă”, după ce o parte din cadrele didactice au 
plecat fie prin demisie, fie prin pensionare la cerere, fie prin transfer la alte unităţi.

Abuzurile reclamate de angajaţi

- „ameninţă personalul auxiliar că, după intrarea în vigoare a noii Legi a educaţiei, va 
fi dat afară când va dori ea”;

- „strigă la asistente şi la educatoarea în faţa copiilor, aceştia având o reacţie de frică şi 
de ranchiună în prezenţa ei”;

- „consultările director-personal pe probleme de serviciu sunt pur formale, persoana care 
îşi spune părerea şi nu e în concordanţă cu părerea directorului este umilită în faţa colegelor, 
a copiilor şi părinţilor”;
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- „cadrele didactice din unitate sunt umilite în şedinţe, fiind anunţate că, citez: «bonele 
pot oricând face treaba voastră cu copiii»”;

- „angajaţii creşei nu sunt informaţi corect asupra modului de calcul a concediului de 
odihnă la care au dreptul”;

- „sunt date o serie de reguli contradictorii care se modifică de la o zi la alta, în funcţie 
de toanele directorului”.

Ioan Abrudan ştia de probleme încă din 2008

Contactat de reporterul Graiul Sălajului, inspectorul şcolar general Ioan 
Abrudan spune că în 2008 a avut o întâlnire cu colectivul didactic care i-a relatat 
că „directoarea se manifestă «dictatorial» în raport cu angajaţii” şi ambele părţi au conve-
nit asupra unei perioade de graţie „în care şi directoarea să-şi revizuiască atitudinea”. 
„Nu am luat o masură drastică în 2008 pentru că a fost o instituţie greu de condus şi a făcut 
progrese mari. În urmă cu o lună, 19 persoane şi-au manifestat din nou nemulţumirea legată 
de modul în care se comportă directorul. După ce am avut o întâlnire cu cadrele de acolo, 
directorul şi-a dat demisia de la grădiniţă şi am numit alt director”, ne-a declarat şeful 
învăţământului sălăjean.

Primăria i-a atras atenţia asupra modului în care comunică

În speranţa că vor găsi o soluţie la problemele pe care le întâmpină la locul 
de muncă, angajaţii Grădiniţei şi Creşei „Voinicel” au depus o petiţie şi la Primăria 
Zalău. În urma analizei făcute de către Primărie s-a constatat că „doar o mică parte 
din nemulţumirile semnalate sunt concretizate în fapte reale, fiind vorba despre comunicarea 
între conducătorul unităţii şi angajator”, potrivit viceprimarului Daniela Coţa. „Practic 
nu a fost dovedită de către petiţionari nici una dintre acuzaţiile aduse prin sesizarea făcută. 
Pentru îmbunătăţirea climatului şi a relaţiilor dintre conducerea unităţii şi angajaţii acesteia 
am purtat o discuţie lămuritoare cu doamna director Puie Iulie, atrăgându-i-se atenţia să dea 
dovadă de o mai bună comunicare cu angajaţii grădiniţei, aducându-le la cunoştinţă toate in-
formaţiile privind activitatea acestora”, a precizat viceprimarul Zalăului. În ce priveşte 
menţinerea Iuliei Puie pe postul de director al Creşei, Daniela Coţa menţionează 
că această funcţie „a fost ocupată în urma organizării unui concurs; sesizările personalului 
din unitate nu vizează latura managerială, şi, în consecinţă, nu se impune luarea unor mă-
suri suplimentare împotriva doamnei director Puie Iulie”.

Cine este Iulie Puie?

Iulie Puie a fost aleasă în 2008 în funcţia de consilier local al Municipiului 
Zalău pe lista Partidului Naţional Liberal, însă a renunţat la statutul de ales local 
în noiembrie 2010, invocând motive personale. Pe lângă activitatea politică, Iulie 
Puie este cunoscută şi datorită procesului avut cu Consiliului Naţional pentru 
Studierea Arhivelor Securităţii, care a acuzat-o pe fosta directoare a grădiniţei de 
colaborare cu Securitatea. În data de 2 iunie 2010, Curtea de Apel Bucureşti s-a 
pronunţat în acest caz şi „a constatat calitatea de colaborator al Securităţii”. 
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Decizia a fost cu drept de recurs şi potrivit site-ului instanţei, pe 19 octom-
brie se va judeca un nou termen din proces. 

- Graiul Sălajului, 4 Octombrie 2011- 



Zâmbetul sinistru al Autostrăzii Transilvania
Am fost ieri în Marca pentru a ne mira şi noi la autostrada pe 

care sălăjenii ar trebui să circule începând cu anul viitor.

Cu termen de finalizare în 2012, Autostrada Transilvania a fost proiectată 
pe o lungime totală de 415 kilometri, între oraşul Braşov şi punctul de frontieră 
Borş, însă porţiunea construită până în prezent cu finanţarea statului - la şapte ani 
de la lansarea proiectului - a depăşit cu puţin 10 la sută din traseul total. Din tra-
seul total, 82 de kilometri vor fi pe teritoriul judeţului Sălaj. În contractul semnat 
în 2004 cu americanii de la Bechtel se prevedea că în 2006 lucrările vor ajunge în 
Sălaj. La cinci ani după expirarea acestui termen, pe raza judeţului nostru a fost 
construită doar o mică porţiune din viaductul care face legătura între Suplacu de 
Barcău şi Marca şi câteva ziduri de rezistenţă pentru a împiedica alunecările de 
teren. Ultimele lucrări au fost efectuate în toamna anului trecut, când a fost închis 
drumul de acces către localitatea Marca şi a fost delimitat cu stâlpi de beton un 
kilometru din tronsonul de autostradă Porţ - Nuşfalău. 

Paznici în loc de ingineri pe şantier

Ieri, pe şantierul autostrăzii Transilvania erau prezenţi doar paznicii, care, 
echipaţi precum militarii din Afganistan, vegheau betoanele rămase în paragină şi 
fluierau după şcolarii din Marca pentru că şi-au făcut cărare peste „autostradă” (nr. 
bucată de pământ delimitată cu balize şi borduri de beton) ca să ajungă la trenul 
din halta Porţ. Primarul comunei Marca, Dumitru Roşan, spune că de un an de 
zile nu a mai văzut picior de muncitor la autostradă, în afară de paznici. „Doar paza 
este pe şantier din toamna lui 2010”, afirmă edilul comunei, care încă mai trăieşte cu 
speranţa că va şofa pe autostrada Transilvania. Terenul este liber din Porţ şi până 
la Nuşfalău, iar pe teritoriul comunei Marca s-au plătit exproprierile în proporţie 
de 90 la sută şi se aşteaptă doar constructorul. 

Exproprierile s-au oprit la o treime din traseu

Oficiul de Cadastru şi Publicitate Imobiliară (OCPI) Sălaj a finalizat docu-
mentaţiile cadastrale de expropriere pentru circa o treime din traseul total de 82 
de kilometri pe care Autostrada Transilvania îl va avea pe teritoriul judeţului Sălaj. 
Recepţia documentaţiilor de expropriere este finalizată pentru 27,3 kilometri, pe 
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teritoriile comunelor Marca, Ip, Nuşfalău, Crasna şi parţial Boghiş, potrivit lui 
Alexandru Lakatos, directorul OCPI Sălaj. În total, este vorba de o suprafaţă de 
teren de circa 175 de hectare, suprafaţă pentru care au fost emise deja, în 2007 
şi 2008, două hotărâri de guvern pentru exproprierea unui total de 1.451 de te-
renuri. Lakatos mai spune că de mai bine de un an OCPI Sălaj nu a mai primit 
documentaţie pentru expropieri. 

Guvernul a ajuns la fundul sacului

Pentru anul acesta, fondurile alocate de la bugetul de stat către construcţia 
Autostrăzii Transilvania sunt în valoare de 148 de milioane de lei, însă insufici-
ente acoperirii necesarului solicitat, ţinând cont că totatul datoriilor înregistrate 
către Bechtel la sfârşitul anului 2010 se ridică la valoarea de 537 de milioane de 
lei, potrivit ministrului Transporturilor, Anca Boagiu. Pe lângă faptul că nu mai 
sunt bani pentru acest proiect, tronsonul Suplacu de Barcău - Mihăileşti, care 
tranzitează Sălajul, trebuie scos din nou la licitaţie, după ce, în urma negocierilor 
cu Guvernul, americanii de la Bechtel s-au hotărât să renunţe la construcţia auto-
străzii. „Eu cred că soluţia pentru demararea lucrărilor pe tronsonul Mihăileşti - Suplacu de 
Barcău, care ne interesează pe noi, este un parteneriat public - privat. După ce a fost încheiat 
protocolul, urmează a fi identificată sursa de finanţare pentru acest tronson”, explică depu-
tatul PDL Lucian Bode.

Un kilometru şi jumătate de viaduct cu 120 de milioane de euro

Pe o lungime de 1,6 kilometri, între Suplacu de Barcău şi Marca s-a construit 
cel mai lung viaduct din România, cu 120 de milioane de euro. Fostul ministru 
al Transporturilor, Radu Berceanu, susţine că existau cel puţin cinci variante de a 
traversa această zonă. S-a ales cea mai scumpă variantă şi viaductul tot nu a fost fi-
nalizat. Acum şi viaductul e păzit „militarizat” şi nu vezi picior de muncitor. A fost 
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finalizată doar structura de beton, urmând a fi montaţi parapeţii şi turnat asfaltul. 
Accesul publicului este interzis în zonă, iar paznicii nu îţi permit să fotografiezi 
miile de tone de beton. Tăbliţa de pe poarta de fier de la capătul viaductului, 
partea Sălaj, te avertizează că „Accesul persoanelor străine este strict interzis!”. În 2009 o 
parte din stâlpii de susţinere ai viaductului au crăpat şi a fost nevoie de intervenţia 
unor specialişti canadieni pentru a nu compromite lucrarea de 120 de milioane 
de euro. 

Zeci de utilaje ruginesc în parcare

Ioan Pantelimon, şeful regionalei Cluj a drumurilor naţionale, declara la ul-
tima vizită în Sălaj că anul acesta, în urma negocierilor purtate cu americanii de 
la Bechtel, este prevazută „finalizarea lucrărilor pe tronsonul Borş - Marca, urmând a 
se încheia un protocol şi pentru demararea lucrărilor pe tronsonul Marca - Nuşfalău, de 8,5 
kilometri”. Nici vorbă să înceapă lucrările. Zeci de macarale, buldoexcavatoare şi 
maşini de mare tonaj ruginesc în parcarea Bechtel dintre Sălaj şi Bihor. Muncitorii 
de pe utilajele îngrădite cu gard de sârmă au fost trimişi în şomaj de anul trecut.

Angajaţii Bechtel din Sălaj - concediaţi

Construirea autostrăzii Transilvania a reprezentat o sursă de venit şi pentru 
tinerii din localităţile de pe valea Barcăului care au fost angajaţi de către con-
structorul american. Din comuna Marca au fost selectaţi 15 bărbaţi, care timp 
de aproape cinci ani au pus umărul la demararea celui mai mare proiect de infra-
structură rutieră din Nord-Vestul ţării. „Acum toţi 15 au fost concediaţi. Doi-trei dintre 
ei au fost duşi la Săvădisla în Cluj, unde îşi avea Bechtel cantonate utilajele, însă şi de acolo 
au fost daţi afară”, ne spune Dumitru Roşan, primarul comunei Marca.

Şi totuşi „se lucrează” la Autostradă!

Parcă în bătaie de joc, atunci când vine frigul, pe dealul de la Porţ vezi o 
echipă formată din nouă oameni care toarnă beton la zidul de sprijin pentru a 
preveni alunecările de teren. „Toată iarna au turnat beton la zidul de sprijin. Când a 
venit primăvara şi căldura au abandonat lucrările. Acum că vine iarna, din această săptă-
mână au apărut din nou muncitori la lucru, dar ce fac ei acum este egal cu zero”, ne spune 
nea’ Karcsi, proprietarul unui restaurant din zonă. De la viaduct şi până în zona 
haltei Porţ, autostrada trebuie să traverseze un deal. Ca să prevină alunecările de 
teren, muncitorii construiesc acum, cu viteza melcului, ziduri de sprijin. „Ce lu-
crează ăştia acum nu înseamnă nimic pentru autostradă. Când o să înceapă iar la lucru cu 
utilajele ălea mari, care aveau roţile cât mine de înalte, de abia atunci vom putea spune că se 
LUCREAZĂ”, adaugă Karcsi.

- Graiul Sălajului, 13 octombrie 2011 - 
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Locul unde se va deschide cartea
Franciscus Georgius 

4. „ET UT REVOLVIT LIBRUM...”

Am împrumutat titlul acestui ciclu de articole de la poetul Viorel Mureşan, 
care şi-a denumit astfel ultimul volum de poezie publicat la Editura Dacia XXI 
din Cluj. Oricum, când omul încearcă să deschidă cartea ca să privească dincolo 
de clipa prezentă, să cugete la „ce-ar fi dacă?”, răspunderea alegerii unei opţiuni îi 
revine în totalitate. Sugestiile sosite din lumea celor nevăzuţi şi celor nevăzute 
trebuie examinate cu înţelepciune şi precauţie, precum zice şi poetul: „văzduhul 
acesta e plin de bătrâni// stau/ în mijlocul nopţii/ ca într-un cal troian” (Un răspuns de la 
cerul tăcut).

Să lăsăm caii troieni să pască jăratec printre troiene şi să păstrăm pe retină 
silueta sfătoşilor pitiţi undeva între Carul Mic şi Carul Mare. Bătrânii reprezin-
tă una dintre obsesiile autorului, ei apar în cele mai imposibile locuri - grupuri 
tragice de siluete fantomatice, marcând cadrul liric cu prezenţa lor resemnată, un 
cor antic încătuşat de artrită, pus să asiste şi să ţină isonul la Facerea Poeziei: „Cu 
aburi îmbracă/ litere palide/ un şir de bătrâni într-un parc,/ — de s-ar lumina/ cu o lampă 
cât inima/ păsării care scapă/ prin geam/ dintr-un mare incendiu” (Lampă cât inima).

Există un hotar neînţeles între graba noastră de a trăi (bineînţeles: de a trăi 
bine!) şi impasibilul ticăit din pântecul ornicului (ciclop cu monoclu, uriaş în-
cercănat din spiţa lui Uranus, frate vitreg al lui Cronos) - sunet perisabil, la voia 
celui care învârte cheiţa folosită pentru încordarea arcului motor. Nu-i înţelegem 
pe cei în vârstă până când nu devenim aidoma lor, înainte de a ne pierde (sau a 
ne regăsi) dincolo de bariera transparentă menită să ne dividă individualităţile: 
„numai bătrânii se mai joacă aşa uneori/ cu ferestrele/ le crapă uşor/ până ajunge umbra pe 
canat/ apoi gata/ li se acoperă feţele cu praf de cretă/ dincolo de sticlă” (Despre iubire sau 
singurătatea ochiului).

Copiii nu se tem că vor deveni cândva moşnegi sau babe, candoarea lor e 
şi atributul bunicilor care le veghează primii paşi şi le ascultă cele dintâi rostiri. 
Adulţilor însă le este frică, pentru că li se pare că senectutea este pragul bătut de 
soartă şi mânjit de apele negre ale râului subteran traversat la Marea Trecere: „o 
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pată de zăpadă murdară mă mai aştepta pe un acoperiş/ ca să-mi şoptească/ -  iată:/ Sunt o 
lumânare peste care s-a suflat”. (Pastel de 1 Aprilie) 

1 Aprilie este o dată cheie în cronologia viorelmureşană, un marcaj al vaduri-
lor, al curgerii, al îndepărtării de matcă şi al apropierii de limanul final al veleatu-
rilor. Dar, crede poetul, transformarea vârstelor este sau ar trebui să fie ea însăşi o 
Devenire conştientă, un drum de la naştere la renaştere pavat cu propriile noastre 
opţiuni şi acţiuni, o călăuză către ţelul indicat de palma primită după tăierea cor-
donului ombilical, o contribuţie proprie, senin acceptată, la singura şi adevărata 
accepţiune a Realului: „de-a lungul şoselei un singur bătrân/ cu cravată de vrăbii privea 
înserarea/ şi aştrii tot unul şi unul/ răsăreau dintre oasele lui” (Lumini).

Calendarele cuprind zile, săptămâni şi luni - nimic prea cutezător. Anii se 
socotesc cu deceniile, cu secolele şi mileniile - cantităţi mai presus de propriul 
ritm al inimilor noastre, multipli de neînţeles, reduşi matematic la cifra unor ex-
ponenţi cocoţaţi în podul bazei zecimale: „anul acela se stingea între paharele roşii/ a 
căror lumină ducea sub pământ/ noi hibernam într-o piatră/ în care un bătrân răsfoia umbre/ 
la o masă/ 7... 8... 9” (Deasupra lucrurilor se făcea repetiţie generală)

Încă de la naştere, suntem făgăduiţi Morţii: morţi-copii, fără grija păcatului; 
morţi-tineri, cei fără de urmaşi şi fără de frământarea amintirilor; morţi-în-pute-
re, surprinşi în (ne)credinţa adevărului că totul este trecător; morţi-sătui-de-viaţă, 
care şi-au trăit traiul şi şi-au mâncat mălaiul, pentru care zilele sunt doar preludiul 
ultimei răsuflări: „distanţa o aproximează numai arpentorul// un bătrânel/ în drumul 
spre groapă/ îşi agaţă umbra într-un copac/ ca pe-o obositoare manta” (33 de rime pentru 
umbră, 19).

Poetul este omul căruia Dumnezeu îi acordă dintru început prezumţia de 
nemurire. El poate să tacă, iar atunci liniştea atotcotropitoare să-l oblige pe neom, 
mai ales pe cel ajuns sus (deasupra tuturor semenilor săi, dar supus Judecăţii de 
Apoi), să asculte adevărul sădit în sufletele tuturor la venirea pe lume; el poate fi 
martorul ironic al prefacerilor absurde, al spitalelor construite în jurul automate-
lor de cafea; el poate deveni portavocea asurzitoare, tunetul de la capătul fulgeru-
lui slobozit ca un bici de mânia divină: „suntem umbre/ încâlcite în uitarea/ care coace 
lanul acela de grâu/ iar stânca se ia pe urmele noastre/ de-am aştepta-o/ tăcerile dintre noi/ 
s-ar descompune/ în pătrate de gheaţă pe cer// statuile negre se plimbă cu mărgele de sânge la 
gât// în oraş/ bătrânul de lemn cheamă păsările/ să-i ciugulească din palmă litere de ziar”.

 
* * *

Viorel Mureşan a parcurs un drum îndelungat de la tânărul rebel, fascinat 
de lirica (ba iraţională, ba abstractă, uneori eclectică) oniriştilor. A debutat în vo-
lumul „Scrisori din muzeul pendulelor” (Editura Albatros, 1982). Cititorul avizat va 
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descoperi aici zeci de motive (de „şopârle”, cum erau denumite formulările neas-
tâmpărate încriptate în texte pe vremea lui Nicolae Ceauşeşcu) pentru ca autorul 
să nu fie lăsat să publice decât după 1989. Un singur exemplu, de la începutul 
plachetei, din pagina 10: „Să plece oriunde pasărea cu ceasuri atârnate/ de aripi numai 
să plece/ să poată/ vorbi tare/ în lipsa ei/ că oglinzile prea îi arată albi şi tăcuţi.” (Scrisori 
din muzeul pendulelor, 1) Nota bene, motivul oglinzilor este un alt lait-motiv al 
autorului: „despre oglinzi se ştie că spun lucruri concrete/ puneţi-le guri şi vedeţi dacă mint” 
(Propunere pentru o înfăţişare mai concretă a literei E, 3)

„Biblioteca de os” (Editura Dacia, 1991) poate fi socotită ca un exemplu de li-
teratură de sertar, cuprinzând texte refuzate anterior de cenzori: „sunt la biblioteca 
de os maimuţa-mi arată/ cu un baston stelele cerului în cădere/ secolul scrie nume cu vulpi un 
bătrân”. Persistă şi aici obsesia manierist-macabră a muzeului cu exponate ale supra-
realismului luat pe cont propriu: „creierul meu ieşise la soare/ pe-asfalt/ şi l-am iscodit ce 
gândea/ în momentul acela// - tocmai mă împiedici să prind rădăcini/ mi-a strigat sâmburele 
de piersică/ rostogolindu-se” Gazdă este aici Doamna de Ceară: „Femeie/ îţi/ sunt// şi/ de/ 
prea/ mare/ vis// în/ întunericul/ inimii/ de bărbat”, care corespondează aprig cu poetul, 
realizând împreună duete în oglindă şi monologuri epistolare dispersate în elegii, 
proze magice, vise, monumente funerare şi mai multe feluri de-a arunca un titirez.

„Pietrele nimicului” (Editura Dacia, 1995) anunţă apariţia celui care va fi de-
clarat cel mai bun haijin (poet creator de haiku) din ţară. Interesantă nu este atât 
selecţia grupată sub titlul „Împăratul liniştii”, unde vacarmul viziunii acoperă şoap-
tele vocii interioare: „plouând în/ curtea şcolii copii/ biciuiesc alfabetul”. Ceea ce citim 
aici este un anti-Zen, o para-meditaţie, un contra-haiku, interesant ca experiment 
literar, însă la nivelul curiozităţilor de iarmaroc literar. Dar dacă ne vom întoarce, 
nu prea mult, preţ de doar o pagină, vom descoperi în grupajul „Praful şi norii” 
o imagine superbă a mohorâtei toamne, a lacustrelor întinse la uscat, schiţată în 
doar trei rânduri şi şapte cuvinte: „octombrie:/ foşnet de cămăşi negre/ pe sfori”

„Ramele nordului” (Editura Dacia, 1998) conţine un uimitor „Calendar cu 
Doamna de Ceară”, unde percepţiile sublimă în notaţii expresive, iar verbul se lasă 
arareori împovărat cu scorneli şi zorzoane: „decât că un fir de cerneală în ianuarie se 
porni/ mai mult nu voi spune”. Ceea ce nu se vede capătă acum importanţă: „Se pare 
că e cineva în pădure/ citind în tăcere o carte”. În aer, persistă silueta copacului tăiat; cu-
legătorul de ciuperci îşi abandonează alter-ego-ul din linişte şi singurătate; apare 
subit ideea de „Lumină absentă”, fructificată ulterior într-un volum independent 
(Ed. Paralela 45, 2000), poate cel mai bun dintre toate. Secţiunea „Bibliotecarul fur-
nicilor” reprezintă o selecţie antologică de haiku, succinte notaţii ale esenţialului, 
una mai uimitoare decât cealaltă: „s-a trezit copilul/ dizolvă cu un băţ/ soarele în lac”.

Despre „Ceremonia ruinelor” (Editura Dacia, 2003), Andrei Bodiu a scris în 
„Observatorul cultural”: »Poemele din cel mai recent volum al lui Viorel Muresan 
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exprimă boala, oboseala şi moartea. Paradoxal însă, şi aici citim tensiunea esenţială 
a acestei cărţi, sfârşitul este privit cu un „ochi beat„, de o vioiciune şi de o pros-
peţime evidente. Moartea poate fi privită nu doar în negru, ci şi în culori tari, vii, 
în imagini puternice, clar conturate: „prin curţile-nalte femei de zăpadă/ aprind 
focuri/ şi plâng// din gură le ies vrăbii/ pe care le prindem în cer/ ca într-un coş 
de nuiele// restul zilei e doar/ lumina ce vine din scânduri„ (O poveste de iarnă).«

„Sâmbăta lucrurilor” (Editura Limes, 2006) constituie o antologie de autor. 
„Buchetul de platină” (Editura Eikon, 2010) aduce în pagini eleganţa vizuală pe care 
calitatea versurilor ar fi presupus-o de mult. Desenele folosite ca ilustraţii au fost 
realizate de Marcel Lupşe. Volumul este împărţit, ca de obicei, în 3 părţi, însă apa-
re un nivel numerologic inedit în opera autorului, prin împerecherea treimilor: 
„33 de rime pentru umbră”, „33 de armonii mici” - semn de verticalitate (33 reprezintă 
numărul de vertebre din coloana vertebrală - şi nu numai). Pe coperta din spate, 
poemul haiku premiat: „cal singur pe câmp —/ călăreţul din iarbă/ numărând norii”

Titlul ultimului volum prezintă o ambivalenţă care m-a cucerit de la prima 
vedere. Expresia are două sensuri: unul interior, al degetului care desparte coper-
ţile, taie paginile şi se opreşte deasupra unui rând tipărit; şi unul exterior, cuprin-
zând coordonatele fizice ale punctului geografic unde cititorul se îndepărtează de 
lume, se izolează ca să se scufunde în universul creat sau creionat de autor. S-a 
spus despre poetul nostru - revendicat de echinoxişti, de optzecişti, de zălăuani, de 
modernişti, de postmodernişti, de jibouani, de minimalişti, de familişti, de surdu-
cani, de manieriştii fantezişti, ba chiar şi de liber-schimbişti - că este un caligraf al 
emoţiei (Mircea Petean), un „carateca” (!?!) al generaţiei ‘80 (Mihai Vakulovski), un 
performer al suavităţilor (Alexandru Cistelecan), un plastician al versului (Radu G. 
Ţeposu), un mistic rafinat (Ion Vădan), un artist al elipsei şi contraacţiunii (Iulian 
Boldea), un patetic inteligent şi plin de umor (Andrei Bodiu), un alchimist al abs-
tractului (Ştefan Borbely), un zâmbitor cu veşnice luminiţe în ochi (Ioan Groşan).

Au şi ei dreptate, dar ne dorim să avem şi noi atunci când susţinem că Viorel 
Mureşan a depăşit prin operă nivelul calificativelor şi sortării în diferite cutii. El, 
precum sună şi acest titlu atât de drag mie, care-mi înverzeşte ochii (oricum, 
verzi-albaştri din naştere), nu mai aparţine nici unui „-ism”, „generaţii”, „mode” 
ori „curente literare” - ci numai colţului privilegiat de Rai unde se întâlnesc în cel 
mai intim cadru cu putinţă autorul, poezia şi cititorul. Acesta este „Locul unde se 
va deschide cartea”, unde spaţiul se preschimbă în neştiut, durata se transformă în 
eternitate, iar slovele scrise se înalţă în cel de-al nouălea cer: „un nor/ între mine şi 
munte/ îşi învaţă puii/ să zboare” (Muntele de melancolie).

- Caiete Silvane nr. 3 (74) / martie 2011 -
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Mistreţ cu glonţ şi artişti
Motto:
Un magnat din Ardeal, îndrăgind comedia,
o trupă clujeană de teatru-a finanţat:
stăteau vara-n Jibou, lăsaţi invidia,
căci grea le-a fost viaţa: ba în sat, ba-n palat...

Tema colocviilor Caiete Silvane din acest an, „Viaţa în artă şi arta în viaţă”, 
a ţintit, în mod evident, să valorifice în mod creator complementaritatea din-
tre fantezie şi realitate, dintre cotidian şi memorabil, dintre interpretare şi trăire. 
„Totus mundus agit histrionem”, scria pe cortina teatrului Globe din Londra elisabe-
tană, unde s-au jucat piesele lui William Shakespeare pe vremea Reginei Fecioare. 
„Lumea-ntreagă este o scenă şi toţi oamenii sunt actori” - va să zică, cu toţii suntem din-
tru început artişti şi spectatori, jongleri „cu mască - fără mască” supuşi „râsu’-plân-
sului”, fiinţe cu suflet, capabile să trăiască arta şi să se purifice prin trăirile intense.

Am adus vorba despre teatru, deoarece împrejurimile şi împrejurările o cer. 
În urmă cu 200 de ani, Jiboul şi scena instalată pe terenul dinspre pădure, care azi 
formează o parte din Grădina Botanică „Vasile Fati”, au avut o contribuţie decisivă 
la debutul, răspândirea şi cultivarea artei dramatice din Ardeal. Prima trupă au-
tohtonă de actori profesionişti a fost înfiinţată la Cluj, de către fraţii Fejér János şi 
István, în 1792. La început, au jucat în casa contesei Rhédey, apoi au închiriat sala 
mare din casa lui Pataki Sámuel. În 1797, datoriile companiei au fost plătite de 
baronul Wessselényi Miklós-tatăl, membru al comisiei teatrale din cadrul Dietei 
ardelene, care apoi le-a susţinut material activitatea toată viaţa, ajutându-i chiar şi 
după moarte (25 octombrie 1809), când trupa a transformat manejul din Cluj în 
sală de spectacole (1810-1811). În perioada 1798-1808, comedianţii din Cluj au 
vizitat domeniul someşan de opt ori, petrecând aici un timp îndelungat.

1789 este un punct de referinţă în viaţa „crăişorului” sălăjean, fiind anul când a 
fost eliberat din fortăreaţa de la Kuffstein, amnistie acordată după Căderea Bastiliei 
de către împăratul muribund Iosif al II-lea. Cu vina de a fi asediat conacul contelui 
Johann Haller din Gârbou, Wessselényi, zis „bourul din Jibou” a fost arestat în 1784 
şi a petrecut 5 ani la „zarcă”, departe de plăcuta companie a damelor. Ulterior, a 
declarat că temniţa „l-a învăţat să sufere, dar nu să se teamă”. Oricum, a părăsit celula 
tiroleză cu o teribilă poftă de viaţă, gata să recupereze înzecit tot ce a pierdut în 
intervalul de timp trecut între răscoala lui Horea, Cloşca şi Crişan şi Revoluţia 
Franceză. Alţi autori neglijează traducerile (Johann Friedrich Cronegk - „Codrus, 
vagy szép dolog a hazáért meghalni”; Heinrich Joseph von Collin - „Regulus”) şi piese-
le de teatru proprii („Attila, regele hunilor”; „Hypparchus şi Hyppias”) scrise de baron 
şi recurg la psihologia abisală. Ei leagă interesul „dramatic” ivit brusc, ca Venus 
din spuma mării, de aşa-numita „criză a bărbatului la 50 de ani” (Miklós-senior s-a 
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născut în 11 decembrie 1750). Putem să emitem mult mai multe ipoteze decât 
este în stare să radă briciul lui Occam. Adevărul este că năbădăiosului stăpân îi 
plăceau fanteziile vânătoreşti şi, după eliberarea din temniţă, s-a hotărât să le pună 
în scenă.

Iată un fragment din lucrarea lui Biró József, un istoric al arhitecturii foarte 
activ în perioada interbelică, autor al unor interpretări şi concluzii contestate în 
prezent, incertitudini normale în cazul unui deschizător de drumuri care s-a stră-
duit, după posibilităţile epocii, să umple un vid informaţional. În lucrarea „Erdélyi 
kastélyok” (Castelele din Ardeal), el scria: „La cumpăna dintre secolele al XVIII-lea şi 
al XIX-lea, putem lua în discuţie numai doi magnaţi capabili să susţină organizarea unor 
spectacole de teatru în castelele lor, iar aceştia sunt Bánffy György şi Wesselényi Miklós, cei 
mai importanţi mecena ai activităţilor teatrale maghiare din Ardeal. Dacă „gubernatorul” 
cel placid s-a lăsat îngropat de multiplele îndatoriri ale unei demnităţi mai mult 
reprezentative, iar locul acestui „mormânt” s-a pierdut acoperit de expansiunea 
buruienoasă a birocraţiei, firea impulsivă a lui Wesselényi a explodat aprinsă de 
cabotinismul propriilor porniri pătimaşe. Uimitoarele demonstraţii de virtuozi-
tate cavalerească, precum şi „bătălia” de la Gârbou, unde a jucat în rolul de mare 
senior feudal, l-au împins să acţioneze în această direcţie; cele mai dramatice adu-
nări ale Dietei au fost cele în care a preluat conducerea opoziţiei, prin urmare nu 
este deloc întâmplător faptul că Jiboul a constituit singurul castel unde teatrul 
s-a simţit ca la mama acasă. Doar aici, contemporanii au avut ocazia să asiste la 
derularea unei variante extrem-orientale (în accepţiunea continentală a Europei) 
a jocurilor păstoreşti, unde nu apăreau doamne siropoase şi bărbaţi mascaţi, cu 
peruci pudrate, făcând tot felul de plecăciuni, ci un fel de festivitate păgână, un 
imn sălbatic de bucurie şi o adoraţie fierbinte a Mamei Natură. În fiecare primă-
vară, când dădea colţul ierbii, Wesselényi organiza festivităţi pastorale în curtea 
castelului. Argaţii călări mânau cu pocnituri straşnice din bici mândra herghelie 
căreia i se împletiseră panglici colorate în coame; ciurdarii buciumau din coarne 
şi defilau cu cirezile, apoi ţiganii muzicanţi porneau să cânte, semn al începerii 
ospăţului, al dansului neînfrânat, de răsunau chiuiturile pe câmpul înflorit până 
noaptea târziu. Acesta era Wesselényi, care a adus compania teatrală din Cluj în 
Jibou, dar nu ca să joace pe parchetul lăcuit din sufragerie, ci în parcul de vână-
toare; acolo, flăcăii au montat o scenă improvizată, menită, în special, să prezinte 
episoade vânătoreşti - dar n-au recurs la animale împăiate, ci au mânat mistreţi 
înfuriaţi pe scenă, pe care actorii au trebuit să-i împuşte pe loc, cu arme adevărate, 
sub ochii spectatorilor îngroziţi... Noroc că în spatele decorurilor şi al artistului 
stătea baronul cu puşca pregătită şi dacă junele prim ar fi ratat, bestia nu avea nici 
o şansă în faţa unui trăgător care niciodată nu-şi greşise ţinta.”

Episodul a intrat în conştiinţa publică şi a răzbătut prin secole. Este pomenit 
şi în romanul „A sibói bölény” (Bourul din Jibou) de Nyírő József: „Wesselényi a 
construit o scenă în parcul de vânătoare, a recrutat câţiva comedianţi înfometaţi. Toţi cei din 
cele trei comitate învecinate care se socoteau câtuşi de cât domni au ţinut să vadă spectacolul. 
Pe câmpul de lângă drumul către parcul cinegetic se înşiruiau caleştile, ardeau focuri cu flăcări 
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înalte, fierbea tocăniţa în ceaunurile turnate de ţigani, se roteau boii înfipţi în proţapuri. Pe 
scenă, stăteau admirabilii Jancsó, Ernyi, Sáska şi doamna Kócsi. În scena de vânătoare, pe 
podea apare tropăind un mistreţ în carne şi oase. Încă îi ard urechile abia scăpate din teribila 
strânsoare, căci opt haiduci în putere l-au reţinut cu forţa până să-i vină rândul. Doamna 
Kócsi ţipă, actorii o privesc încremeniţi, când bubuie puşca şi fiara asudată cade împleticindu-
se în faţa sufleurului. Femeile leşinate sunt stropite cu apă, oaspeţii se liniştesc şi replicile în 
aleasa limbă maghiară fac totul uitat. O vioară începe să cânte, răsună o dulce melodie, oame-
nii urmăresc cutremuraţi acţiunea, artiştii zdrenţăroşi declamă cu entuziasm, curg lacrimile 
şiroaie, oaspeţii tac fermecaţi, dealurile asistă neclintite, pădurile le şoptesc actorilor replicile, 
iar de pe scândurile negeluite se înalţă sufletul luminos al unei noi lumi, se înalţă neîncetat 
până când se lasă seara şi pune capăt comediei...”

În 1974, Ráduly Rudolf, un secui din Micfalău angajat ca zidar la liceu, „ulti-
mul locuitor permanent al castelului” din Jibou, i-a povestit episodul ziaristului Beke 
György de la cotidianul bucureştean „Előre”: „Cu o logică de ţăran, îl absolvi de orice 
vină pe «mâniosul» senior ce a purces la un asediu demn de a fi descris de pana lui Mikszáth 
Kálmán. Dar înspăimântarea actorilor n-a mai putut-o pricepe. Wesselényi senior era un 
mare susţinător al teatrului, îi invita pe actori în fiecare vară la Jibou. Într-una din piese, 
figura şi un mistreţ. La porunca lui Wesselényi, au prins unul şi la momentul potrivit l-au 
mânat pe scenă. Artiştii au încremenit în mijlocul ei. Drept care seniorul din Jibou, un ex-
celent vânător, şi-a scos puşca şi a doborât jivina. No, asta Ráduly Rudolf n-a voit s-o ia de 
bună. Ar fi putut să-i nimerească din greşeală pe artişti...” 

Vă puteţi forma o imagine a vieţii actorilor itineranţi din acea vreme citind 
jurnalul actorului Szigeti József (Egy színész naplója) sau „Căpitanul Fracasse” de 
Théophile Gauthier, unde scriitorul brodează în amănunţime traiul şi pătimirile 
artiştilor pe canavaua unui roman de capă şi spadă. Carul lui Thespis, „tras de boi 
după obiceiul antic”, purta decorurile şi bunurile personale ale unei trupe formate 
din hâtrul Pedant, atrăgătorul Leandru (junele prim), vicleanul Scapin, Tiranul 
tragic, Fanfaronul cel roşu la nas, severa „duena”, angelica „ingenuă”, focoasa „su-
bretă” şi bărbătoasa „mamă a companiei”. O ploaie torenţială i-a adus la poarta unui 
castel dărăpănat din Gasconia, unde au cerut adăpost. Gazda, tânărul baron de 
Sigognac, un nobil fără de avere, s-a îndrăgostit de preafrumoasa Isabella şi s-a 
alăturat săracilor comedianţi, devenind tovarăşul şi protectorul lor. Când ducele 
de Vallombreuse a devenit interesat de tânăra actriţă şi a încercat s-o răpească, 
îndrăgostitul a sărit în apărarea fetei şi a protejat-o cu spada în mână.

Ceea ce poetul Kazinczy Ferenc numea drept „climă jibouană” - atmosfera 
creată de imaginea semeţă a Piscuiului (Rákóczi-hegy), un monument geologic 
plantat ca punct de turnură în geografia Văii Someşului - predispune către un 
romantism exagerat şi motivează întrucâtva gesturile ieşite din comun. Széchenyi 
István, întemeietorul Academiei Maghiare şi ctitorul Podului cu Lanţuri, povestea 
în propriul jurnal că în primăvara anului 1832, Wesselényi Miklós-fiul era să-şi 
piardă viaţa, deoarece tineretul maghiar din Pesta, sictirisit de dominaţia habs-
burgică şi de prevalenţa graiului nemţesc introdus de împărăţie în administraţie, 
a fluierat-o la reprezentaţia din 18 martie pe talentata artistă Charlotte Hagn din 
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München. Cunoscătorii limbii germane îi vor găsi minunatul chip şi biografia pe 
Wikipedia, deoarece arta interpretativă a actriţei este recunoscută şi preţuită chiar 
şi după două veacuri. Când magnatul jibouan a început s-o curteze, aristocraţii 
pestani l-au făcut „trădător de ţară”, dispută terminată cu un duel (12 aprilie), în 
urma căruia nobilul nostru s-a ales cu o gaură în gât şi o rană în plămâni. Spre 
bucuria admiratoarelor sale, tânărul Miklós a supravieţuit şi a rămas un împătimit 
al teatrului.

În seara zilei de 13 martie 1838, când sloiurile de gheaţă au blocat Dunărea şi 
apa fluviului a inundat Pesta, Wesselényi-junior era la un spectacol. Nu ştim care, 
deoarece n-a precizat în jurnal. Ştim doar că a închiriat o barcă şi vreme de trei zile 
a salvat peste 600 de suflete din casele pe cale să se dărâme. Dacă bătrânul a rămas 
în istorie ca „bourul din Jibou”, fiul a primit porecla de „barcagiul de la inundaţie” (az 
árvízi hajós), poate şi datorită poemului lui Vörösmarty Mihály.

Inevitabil, având o viaţă atât de aventuroasă, cei doi baroni, tatăl şi fiul, au 
devenit ei înşişi eroi ai unor piese de teatru. Beke György îl aminteşte pe Veress 
Dániel, care a scris o dramă dedicată marilor bărbaţi care „s-au văzut nevoiţi să facă 
ceva, dacă nu pentru ei înşişi, atunci măcar pentru alţii”. Autorul ar fi dorit să ţină prima 
reprezentaţie chiar în faţa castelului, în decorul original. „Dar această idee a şocat, 
n-a găsit sprijin în Jibou, n-a mers, no! n-a mers deloc...” În cele din urmă, s-a putut, 
dar numai pe o cale ocolită. Mai întâi, piesa de teatru a fost jucată de actorii din 
Sfântu Gheorghe la Zalău, în decembrie 1971. După ce autorităţile judeţene s-au 
convins că nu dau tătarii, a fost permisă şi o reprezentaţie la casa de cultură din 
localitatea unde odihnesc rămăşiţele renumitei familii.

După ce, în 1971, liceul s-a mutat în clădirea de pe strada unde a locuit fa-
milia Agârbiceanu, castelul a devenit sediul Casei Pionierilor, apoi (după 1989) al 
Clubului Copiilor. În sala mare de la etaj, unde ultimii revoluţionari paşoptişti de 
pe continentul european au depus armele, s-a construit o scenă unde micii artişti 
s-au dat în spectacol. După revoluţie, tot aici s-a ţinut, an de an, concursul de 
recitări. Mistreţi sunt şi acum, ba chiar au devenit o atracţie principală. În fiecare 
primăvară e o bucurie să vizităm ţarcurile Grădinii Botanice, unde godacii se ţin 
de şotii sub atenta supraveghere a scroafelor, în vreme ce masculii lenevesc la 
umbră şi ronţăie alene câte un cocean de porumb. E şi acesta un spectacol, dar nu 
unul al morţii şi groazei, ci al vieţii şi al bucuriei de a trăi.
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Meseşul, dacii şi get-begeţii
Cuvântul „get-beget” nu are nimic de-a face cu antica populaţie tracică de la 

nord de Dunăre, despre care poetul Ovidius spunea că este mai sălbatică decât 
lupii cei cruzi, ci provine din limba turcă, cu sensul de: „cu o origine certificată, 
existent din moşi-strămoşi”. E un termen cât se poate de potrivit când dorim să persi-
flăm teoriile istorice trase de păr, precum este cea repusă în discuţie de Napoleon 
Săvescu, care declară că n-ar fi urmaşul Romei, ci romanii ar fi urmaşii „noştri”, 
iar limba protodacă ar fi strămoaşa tuturor celorlalte graiuri europene. În replică, 
să facem o excursie la mare în secolul I d.Hr. şi să remarcăm faptul că autorul 
„Tristelor” şi „Ponticelor”, aristocratul exilat de împăratul Augustus la Tomis, pe ma-
lul Pontului Euxin, a învăţat cu greu graiul localnicilor, ceea ce arată că latina şi 
limba getă nu prea semănau între ele.

Teoriile „get-begete” au o istorie lungă şi plină de învăţăminte. Primul care 
a luat-o pe arătură a fost grămăticul ostrogot Iordanes din Moesia. El a trăit în 
prima jumătate a secolului al VI-lea d. Hr. şi a scris o istorie a goţilor, intitulată 
„Getica”, deoarece - greşeala unuia, folosul altuia - şi-a confundat moşii cu băşti-
naşii dobrogeni. Despre originalul autor nu se ştiu prea multe, iar puţinele referiri 
biografice din lucrare prezintă aspecte contradictorii. Mama sa a fost alană, iar 
bunicul şi tatăl său au slujit vreme îndelungată căpeteniile militare din acest trib, 
ceea ce a pus sub semnul întrebării însăşi originea sa gotică. Important este că 
presupusul episcop de Crotona s-a considerat înrudit cu populaţia de peste Istru 
şi astfel a transmis involuntar o serie de informaţii despre ea.
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În 11 martie 1985, Mihail Gorbaciov a fost ales Secretar General al Partidului 
Comunist al Uniunii Sovietice. El a iniţiat o serie de reforme prea puţin apreci-
ate de liderii comunişti „încremeniţi în proiect”. Iritat de „vântul schimbării”, Nicolae 
Ceauşescu a apreciat (greşit) că exacerbarea naţionalismului ar fi o metodă ofen-
sivă valabilă împotriva glasnostului şi perestroicăi, aşa că a dispus în 1986 repu-
blicarea cărţii lui Nicolae Densuşianu, „Dacia preistorică”. Nu era vorba numai 
despre reafirmarea drepturilor româneşti asupra insulei Leuce (Albe), mormântul 
eroului Ahile, cunoscută azi ca Insula Şerpilor, cât mai ales despre zăcămintele 
submarine de petrol din regiune, uşor de exploatat cu ajutorul platformelor de 
foraj şi lesne de prelucrat în combinatul de la Midia-Năvodari.

Pentru cineva pasionat de studiile folclorice, de miturile şi legendele româ-
neşti, „Dacia preistorică” (1913) este o compilaţie extraordinară, numărând aproape 
1200 de pagini. Ea a fost alcătuită în special pe baza răspunsurilor primite de la în-
văţătorii care au completat „Chestionarul istoric” (1895), corpus voluminos de texte, 
încă nepublicat integral. Densuşianu a crezut că creaţiile populare pot fi folosite 
să susţină ipoteza (socotită ca şovină de academicianul Alexandru D. Xenopol) că 
toate civilizaţiile europene sunt urmaşele pelasgilor, un fel de super-atlanţi con-
tinentali. Ca să-l cităm pe Vasile Pârvan, acest „roman fantastic”, „plin de mitologie şi 
de filologie absurdă”, a deşteptat la apariţia sa „o admiraţie şi un entuziasm nemărginit 
printre diletanţii români în arheologie”.

Medicul Napoleon Săvescu şi romancierul sălăjean Artemiu Vanca sunt nu-
mai doi dintre contemporanii care şi-au propus să popularizeze cu entuziasm ideile 
lansate de fostul arhivar al Academiei Române. Primul trăieşte în America şi orga-
nizează an de an congrese de dacologie. Cu cel de-al doilea ne-am întâlnit recent în 
mai multe rânduri, iar anul acesta a lansat un roman, al treilea din „Ciclul comorilor”, 
cu acţiunea în Zalăul anilor 1948-1949. Eroul principal este Cornel Straja, băia-
tul învăţătorului din „Valea Banului” (un travesti livresc pentru Bănişorul învecinat 
cu Marin, Peceiu şi Cizer, localităţi amintite în carte cu numele lor real). Autorul 
însuşi este copilul unor dascăli nevoiţi să se refugieze după Al Doilea Dictat de la 
Viena, deoarece au refuzat să depună jurământul de credinţă faţă de noile autorităţi. 
La dispariţia lui Adrian Păunescu, presa sălăjeană, preocupată de cele aproape 4 mi-
lioane de euro disputate de moştenitori, a scăpat momentul să reamintească faptul 
că, până în septembrie 1940, părinţii poetului au fost învăţători în satul Solona, 
comuna Surduc şi, de asemenea, au ales calea refugiului.

„Comoara din Dealul Magiarului” (2009) este primul volum din trilogia pu-
blicată la Editura Contrast din Bucureşti. Artemiu Vanca precizează în subtitlu: 
„Carte de aventuri pentru copiii între 7 şi 70 de ani”. După întoarcerea din refugiu, în 
vara anului 1947, „domnişorul Corneluş” şi prietenul său Ştefan, zis „Deşteptul”, se 
plictisesc în timpul liturghiei oficiate de părintele Recaş, poreclit „Popa Baston” 
şi se refugiază în strana cantorului Vasile, unde răsfoiesc în joacă un Penticostar 
tipărit în 1743 la Bucureşti. Aici găsesc o notaţie a părintelui Ioan Munteanu des-
pre săpăturile efectuate în 1875 pentru descoperirea unui tezaur bisericesc ascuns 
în localitate. De altfel, comoara este amintită şi în „Schiţa monografică a Sălajului” 
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de Dionisie Stoica şi Ioan Lazăr (ASTRA, Şimleu Silvaniei, 1908): „În Bănişor este 
un deal numit Magiar, despre care poporul spune că, pe timpul dominaţiei turcilor, aici a 
îngropat Capitlul Romano-Catolic din Oradea Mare o parte din avere în buţi pline cu aur 
şi argint. La anul 1875 s-au făcut săpături, cu concesiune de la comitat, dar fără rezultat.” 
Cornel, zis „Şeful”, decide s-o caute împreună cu Ştefan şi cu ceilalţi doi prieteni 
ai lor: Mihai, zis „Păcală” şi Andrei, poreclit „Moşul”. Pentru a preveni confuziile, 
este bine să verificaţi în monografia lui Petri Mór, dealul nu este al Maghiarului, 
ci al Majarului (Mázsár), nume pronunţat ca Magiar de către localnici. Ştefan 
este un băiat deosebit de capabil, însă orfan de tată, prin urmare n-are resursele 
materiale să-şi continue studiile la liceu, aşa că băieţii îşi propun să găsească aurul 
ca să-l ajute. Din păcate, reuşesc doar să se umple de purici, de râie şi să ridice în 
picioare întregul sat în noaptea de Sfântul Ilie.

Continuarea, „Secretul comorii” (2010), este cel mai bine scris volum din se-
rie. Artemiu Vanca are ce povesti şi ştie cum s-o facă, naraţiunile sale au ritm şi 
captivează cititorul dornic să participe la evenimente ieşite din comun. Dacă în 
prima parte, personajele nu aveau încă o voce proprie, aici ele încep să capete 
personalităţi distincte şi să-şi deruleze propriile poveşti. Hungarofobia autorului 
se domoleşte (da, se poate verifica pe internet, văcuţele, deşi sunt paricopitate, 
pot fi potcovite cu nişte fiare speciale, după imobilizarea lor într-un dispozitiv 
numit „caladău”), iar Cornel se împrieteneşte cu Pişta-baci, ghidul din cetatea lui 
Báthory. Cum Ştefan rămâne acasă, în aşteptarea unei burse orădene, oferite de 
episcopia greco-catolică, la liceul din Şimleu se înscriu numai ceilalţi „trei muşche-
tari”. Viaţa de boboc din anul şcolar 1947-1948 este povestită cu mult umor, iar 
originalele anecdote relatate sunt la nivelul valoric al celor din „Cişmigiu & Comp.” 
de Grigore Băjenaru. În contrapondere, intervin o serie de evenimente tragice: 
liderii ţărănişti sunt arestaţi, li se intentează proces, poliţia îi arestează pe elevii 
simpatizanţi, vacanţa de Crăciun devine „vacanţa de iarnă”, regele Mihai abdică, 
statul comunist naţionalizează fabricile, se dă o nouă lege a învăţământului, este 
interzis cultul greco-catolic. Dozajul luminilor şi umbrelor este perfect, lumea 
sclipitoare a adolescenţei trăite intens este înfăţişată în paralel cu agonia epocii 
„partidelor istorice” şi începutul dictaturii proletare. Deranjează doar episodul reluat 
periodic, dezvoltat pe parcurs, dedicat dragostei ascunse dintre Elisabeta Báthory 
şi haiducul Pătru Mantu, din care ar fi rezultat o fată, Anastasia. Cum însă „contesa 
sângeroasă” a trăit între 1560 şi 1614, iar eroul de baladă (1893-1924) călătorea cu 
trenul şi cu automobilul, iubirea lor ar fi fost una absolut anacronică.

„Comorile de sub Meseş” (2011) şi-a propus să încheie ciclul epic, dar nu face 
decât să continue povestea până în punctul când universul postbelic colapsează sub 
presiunea vremurilor. În august 1948, liceul din Şimleu a fost desfiinţat, astfel în-
cât elevii au avut posibilitatea să se transfere fie la Zalău, fie la Carei (da, pe atunci 
judeţul Sălaj cuprindea şi Careii Mari, şi Tăşnadul, şi Valea lui Mihai). Tustrei „şim-
leuanii” (Cornel, Mihai şi Andrei) aleg Zalăul. Datorită desfiinţării şcolilor confesi-
onale, ghinionistul Ştefan pierde posibilitatea de a pleca la Oradea, dar se înscrie la 
şcoala din Crasna. La recomandarea profesorului Niculeanu, Cornel Straja îl caută 
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pe istoricul Eugen Miclea, un pedagog erudit, pe cale să se pensioneze. Totodată, la 
înmormântarea unui coleg decedat într-un accident de maşină, îl cunoaşte pe învă-
ţătorul Liviu Mureşan din Moigrad, promotorul entuziast al teoriilor lui Nicolae 
Densuşianu. Marele invizibil este omul de cultură Leontin Ghergariu, fostul di-
rector al Liceului de băieţi, mutat între timp la Cluj. Vorbim despre un autor deja 
interzis în 1948, a cărui monografie zălăuană fusese trecută pe lista „cărţilor arestate”. 
Recuperat ulterior, după anii ‘70, ne-am fi bucurat dacă Artemiu Vanca i-ar fi citit 
„Raportul despre săpăturile arheologice efectuate la Moigrad” (Acta Mvsei Porolissensis IV, 
1980). În verile anilor 1939 şi 1940, în tabăra de pe dealul Pomet s-au adunat învă-
ţătorii jibouani şi cu detaşamentele de străjeri (organizaţia de copii a partidului legi-
onar, un fel de hitler-jugend românesc). Arheologii amatori au descoperit drumul 
roman, au identificat urme de construcţii, au stabilit traseul fortificaţiilor şi au găsit 
diferite vestigii mărunte: monede, geme, fibule etc.

Revenind la „Comorile de sub Meseş”, Cornel s-a împrietenit cu Ioan Doboş, 
zis Nucu, şi în vacanţa de Paşti (scuzaţi, „vacanţa de primăvară”) au vizitat regiunea 
unde cândva s-a întins fostul municipiu roman Porolissum. Ghidaţi de „Împăratul 
Traian” (paznicul de la ruine) şi de dascălul din localitate, cei doi copii au trecut 
printr-o serie de aventuri şi au nimerit peste nişte jefuitori de morminte, care găsi-
seră un vas cu monede şi două brăţări din aur masiv. Dar nou-înfiinţata Securitate 
a prins de veste, a intrat pe fir, i-a arestat şi i-a interogat pe toţi martorii (inclusiv 
pe cei minori). Învăţătorul din Moigrad a fost declarat duşman al poporului şi 
trimis la închisoarea din Sighetu Marmaţiei, unde a şi pierit.

Şi tatăl lui Cornel a avut parte de necazuri. Aflându-se că pe vremuri a făcut 
parte dintre legionari, chiar dacă n-a comis nici o fărădelege şi nici n-a participat la 
rebeliunea „zăltaţilor”, el a fost exclus din rândurile Partidului Muncitoresc Român 
şi pus să-i convingă pe credincioşii greco-catolici din sat să treacă de bună-voie la 
confesiunea ortodoxă. În mod interesant, în ultima parte, romanul se transformă 
pe nesimţite într-un fel de jurnal al terorii, acţiunea este înlocuită printr-o sumă 
de însemnări laconice. Cortina este trasă brusc, lăsând cititorul în pragul celor mai 
întunecate evenimente din istoria ţării: anularea libertăţilor cetăţeneşti, începerea 
lucrărilor la canalul Dunăre-Marea Neagră, înfiinţarea primei gospodării agricole.

Prin scrierile sale, Artemiu Vanca oferă cititorilor de pretutindeni un nou 
spaţiu de explorat: Ţara Silvaniei, cu pornire din „Valea Banului”. Şi, cum ban la 
ban trage, când averile se înmulţesc şi sunt ascunse în locuri nebănuite, comorile 
stârnesc interesul tinerilor, dornici să dezlege enigme şi să refacă traseul parcurs 
de eroii din vechime. Toate naraţiunile destinate vârstei imberbe au o singură 
finalitate: cunoaşterea de sine. Dincolo de teoriile „get-begete”, „bune” doar pentru 
manipulările în scopuri politice, aflarea propriei identităţi rămâne câştigul real al 
fiecărui participant la aventură.

- Caiete Silvane nr. 7 (78) / iulie 2011 -
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2011 − 100 de ani de la naşterea lui 
Emil Cioran

Emil Cioran s-a născut la 8 aprilie 1911, în localitatea Răşinari (judeţul 
Sibiu). Studiile liceale şi le-a făcut în Sibiu, la Liceul «Gheorghe Lazăr», iar cele 
universitare  (începând de la 17 ani!) în Bucureşti, la Facultatea de Filozofie, unde 
i-a avut ca profesori, printre alţii, pe Nae Ionescu şi Tudor Vianu. 

Alături de Mircea Eliade, Constantin Noica şi Eugen Ionescu (pentru a nu-i 
aminti decât pe câţiva din cei apropiaţi lui ca vârstă), Emil Cioran a fost unul din-
tre cei mai importanţi intelectuali interbelici din România, iar după stabilirea sa 
la Paris, după ce i-au apărut câteva volume, va fi considerat printre cei mai mari 
stilişti care au scris vreodată în limba franceză. Cunoscător profund al limbii ger-
mane, i-a studiat în originar pe Kant, Schopenhauer şi Nietzsche. În studenţie i-a 
citit asiduu pe Georg Simmel, Martin Heidegger, Nicolai Hartmann şi Ludwig 
Klages, pe cei doi din urmă reuşind să-i cunoască personal, în 1933, la Berlin, 
unde obţinuse o bursă de studii în filozofie. Un alt autor ce intra între preferinţele 
lui Cioran în tinereţe a fost filozoful rus Lev Şestov. 

În 1937 pleacă la Paris, cu o bursă a Institutului Francez din Bucureşti. După 
o scurtă întoarcere în ţară (două luni, în 1940), revine în capitala Franţei, unde se 
stabileşte definitiv. La Paris va locui în Cartierul Latin, într-o mansardă modestă, 
domiciliu pe care nu l-a schimbat până la moarte. 

Emil Cioran a părăsit această lume în Paris, la 20 iunie 1996. 
Până la plecarea din ţară, Emil Cioran a scris următoarele cărţi: Pe culmi-

le disperării (1934); Cartea amăgirilor (1936); Schimbarea la faţă a României (1936); 
Lacrimi şi sfinţi (1937); Amurgul gândurilor (1940). După ce se stabileşte la Paris 
i-au apărut, în limba franceză, volumele: Précis de décomposition (1949); Syllogismes 
de l’amertume (1952); La Tentation d’exister (1956); Histoire et utopie (1960); La 
Chute dans le Temps (1964); Le Mauvais Démiurge (1969); De l’inconvénient d’être 
né (1973); Écartèlement (1979); Exercices d’admiration: essais et portraits (1986); Aveux 
et anathèmes (1986), toate publicate la prestigioasa editură Gallimard. Opera inte-
grală a lui Emil Cioran a apărut, după Revoluţia din 1989, la editura Humanitas 
(în perioada comunistă, singura carte purtând semnătura lui a fost o selecţie din 
opera sa, în traducerea lui Modest Morariu – Eseuri, 1988).

DANIEL HOBLEA
Caiete Silvane
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Anul acesta, pe 8 aprilie, s-au împlinit 100 de ani de la naşterea marelui gân-
ditor român Emil Cioran, unul din numele prin care spiritualitatea românească a 
intrat în universalitate.  

- Caiete Silvane, nr. 75, aprilie 2011 -



Emil Cioran sau despre revanşa 
lucidităţii

 Cioran este un „romancier” a cărui naraţiune şi-a ieşit din minţi şi, des-
cumpănită în faţa situaţiei de a alege între poezie şi muzică, întârzie în a fi o... 
confidentă a morţii.

Executor testamentar al iluziei, demolator al majusculelor, sărbătoare a lu-
cidităţii, textul cioranesc, în răspăr cu sine însuşi şi cu toate deopotrivă, pare a fi 
un apocrif al apocalipsului, din care lipsesc atât expeditorul cât şi destinatarul. 
Hermeneut frenetic al sfârşitului, omul acesta, despre care Eugen Ionescu spunea 
că este înainte de toate un stil, a regizat cu brio, de mai bine de o jumătate de veac, 
un incendiu necruţător în contraforturile abstracţiunii. Întreg registrul gramatical 
se trezeşte la viaţă ca după o lungă somnolenţă şi, scuturându-se de zgura pre-
vizibilului şi convenţiei, începe să hărţuiască realitatea. Indiscret şi crud, hăitaş 
rasat şi tenace, cuvântul lui Cioran apare mândru la liziera spiritului, ţinând între 
dinţi fantoma oricărei istorii. Alchimie secretă de venin şi mir, de puroi şi lacrimă, 
jubilaţie a descătuşării limbii, stilul lui Cioran, ţesătură sepulcrală de vocabule 
dizidente, şi-a făcut din devorare şi autodevorare singurii legiuitori. Afirmaţie, 
negaţie, semn de întrebare şi de mirare, gamele acestea atâta uzate şi răsuzate 
renasc sub zodia acestei expresivităţi într-o surprinzătoare orchestraţie, în chipul 
unei tonifiante simfonii a... deznădejdei. Acordurile ei, descumpănitoare cu prile-
jul unei prime lecturi, ajung să-ţi producă, în scurt timp, certitudinea unei stranii 
răsturnări: de data asta nu eşti tu cititorul unei cărţi, ci cartea îşi creşte mii de ochi 
prin sângele tău şi începe să te citească cu o înfrigurare egală cu aceea care credeai 
că-ţi aparţine.

 Aş numi lectura la oricare dintre cărţile lui Cioran, o probă a deşertului, 
dar nu a unuia obişnuit, ci a unuia de cenuşă. Citindu-l, parcă începi să-ţi pierzi 
încrederea în succesiunea întâmplărilor firii: din moment ce autorul conferă un 
statut egal extremelor vieţii, de ce n-ar fi ele, naşterea şi moartea, interschimbabile 
ori, mai bine zis, două dintre înfăţişările aceleiaşi esenţe?
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Adevărate babilonii de sensuri, scrierile lui Cioran pun la grea încercare ori-
ce soi de dogmatism. Prin aceasta el pare a fi un sceptic, o versiune modernă şi 
salutară a acestuia. Damnat al lucidităţii, el şi-a făcut din negaţie mai mult decât o 
carieră: prin Cioran, negaţia şi-a aflat un destin.

Voluptatea cu care îşi debitează cruzimile gândului, te duce cu închipuirea la 
un medic legist ce-şi prelungeşte peste măsură stagiul într-o imaginară morgă de 
suflete: toţi maeştrii care  i-au secundat neliniştile şi l-au trezit la atâtea taine, au 
ajuns pe masa lui de disecţie. 

Născut pentru a pune în panică orice suficienţă intelectuală, radiograf desă-
vârşit al ineluctabilului, Cioran, cu fiecare carte scrisă, a oficiat – iniţiatic, oare-
cum – „liturghia” marii demascări. Este imposibil ca, după ce i-ai parcurs scrierile, 
să nu ştii că toate cortinele au ars şi că toate matrapazlâcurile oricărei mistificări 
au fost date în vileag.

Care ar putea fi crezul autorului unei asemenea opere? Nu pot să-l găsesc 
decât parafrazându-l pe Descartes: „deznădăjduiesc, deci exist!”

- NU, anul I, nr. 10/1990 -
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Borbély László soha nem jön üres kézzel
Az elmúlt héten több miniszter is Zilahon volt, pártjuk megyei választásain szerepeltek. 

Üres kézzel jöttek, még a belügyminiszter sem tudott semmi jót mondani a zilahi lőtérről. Ezzel 
szemben a gyakran idelátogató Borbély László környezetvédelmi és erdőgazdálkodási miniszter 
soha nem jött üres kézzel. Kíséretében volt Balogh Sándor, a Romsilva erdőgazdálkodási hivatal 
aligazgatója, Pus Gábor, a környezetvédelmi felügyelőség aligazgatója. 

Szilágy megye megérdemli

– Az országjárás egy miniszter alapvető feladata. Szeretek az országban járni, 
csak így lehet megtapasztalni azt a valóságot, amely az íróasztalon fekvő papírok 
alapján teljesen más képet mutat. A tegnap például Suceaván voltam, ezek a legfon-
tosabb találkozások, amelyek árnyalják a helyi közösségek valóságait, igényeit.

– Többen kérdezték, miért jövök vissza alig három hónap után Szilágy me-
gyébe. Azért, mert Szilágy megye, Zilah megérdemli megkülönböztetett figyelmet. 
A nagyon aktív polgármesterek, a megyei és helyi közigazgatás, a politikai vezetők 
együttműködése hatékony. Mindezt bizonyítja több sikeres pályázat.

Köszönő szavaiban Seres Dénes képviselő jelezte, hogy Borbély László soha 
nem jön üres kézzel a megyébe. A most aláírt finanszírozási szerződés már a második 
nagy értékű beruházás ebben a térségben. Az elsőt még közlekedésügyi miniszter-
ként írta alá a Csucsa-Varsolci út felújítására. Ez nemsokára befejeződik, és kezdődik 
a második nagy beruházás: a megye szelektív hulladékgyűjtő telepének kiépítése.

Borbély László bebizonyította, hogy lehet egy eddig viszonylag keveset emlí-
tett minisztériumból országosan elismert és a figyelem központjában szereplő in-
tézményt teremteni. 

A miniszter szerint ebben az évben – minden gazdasági válság ellenére – két-
szer nagyobb összeget lehet környezetvédelemre fordítani, mint a tavaly. A leköszö-
nő kormánytól megmaradt 1,2 milliárd lej a környezetvédelmi alapból, amit nem 
tudtak a tavaly elkölteni. Ezen kívül legalább 1 milliárd eurós szerződésekre van 
kilátás. Csak tudjuk elkölteni! Ez a minisztérium évi költségvetésének duplája.

Az elindított roncsautó program érvényességét januárig meghosszabbítottuk, 
a jövő évben is folytatjuk.

Nagyon fontos a „zöld ház” program, amelyben Szilágy megye igen előkelő 
helyen szerepel, mintegy 250 esetben nyújtottak be magánszemélyek sikeres pá-
lyázatot. Most viszont készül a kormányrendelet, amely alapján nem csak a ma-
gánszemélyek, hanem az intézmények számára is lehetőség nyílik a természetes 
energia felhasználására. Ez azt jelenti, hogy a helyi közigazgatások kezelésében lévő 

JÓZSA LÁSZLÓ
Szilágyság
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kórházak, iskolák nevében is pályázhatnak az önkormányzatok a környezetkímé-
lő energiafelhasználási programokra. Ebből a szempontból csak Suceava megye és 
Bukarest nem erdélyi az első 14 megye közül. Ez Erdélyt is jellemzi a megújuló 
energiaforrások felhasználásának felelősségtudatában.

A környezetvédelmi minisztérium honlapját érdemes legalább hetente megte-
kinteni, mert érdekes, a helyi közösség számára érdekes dolgokat fedezhetnek fel a 
Környezetvédelmi Alap honlapján.

Már a nyáron elmondtam, hogy nem tudok az előző kormány ígéreteinek 
megfelelni az anyagi erőforrások hiányában. De ennek ellenére a megfelelő anyagi 
lehetőségeket megpróbáljuk a lehető legnagyobb hatékonysággal kihasználni.

Amikor átvettem a minisztériumot, 230 millió lej volt az alap, ebből 200 millió 
kifizetetlen adósság volt. Mintegy 800 projekt volt a szennyvízelveztő csatornarend-
szerre illetve a tisztítóállomásokra. Eredetileg 20%-os önrészt követelt volna ez a 
tervezet, sikerült kormányhatározattal ezt 5%-osra csökkenteni. Ez már elérhető a 
helyi önkormányzatok számára.

A környezetvédelmi stratégiához tartozik a kerékpárutak kiépítése, amelyre 
szintén lehet pályázni. A jelenlegi közlekedési viszonyok között sokkal hatékonyab-
ban lehetne ezt is kihasználni. Ez is a helyi közigazgatás feladata. Pályázatot kell írni 
erre is.

A másik tervem a leromlott területek erdősítésére vonatkozott, sajnos Szilágy 
megyéből erre egyetlen pályázat sem érkezett, pedig ezt teljes mértékben finanszí-
rozzuk, a helyi önkormányzatoknak egy banijába sem kerül! Ennek ellenére keve-
sen érdeklődtek a lehetőségről. Pedig ebben az évben hatszor több pénzt utaltunk ki 
erre a célra, mint a tavaly. Meglehet, túl kevés pénzt utaltunk erre a célra, de a jövő 
évi kiírásban ezt jelentősen növelni fogjuk.

Évtizedes huzavona után sikerült módosítani az erdőgazdálkodási jogszabá-
lyokat. Az erdei utak az önkormányzatok hatáskörébe kerültek, tehát pályázhatnak 
útépítésre. Minden érdekeltnek elküldtük a felszólítást, de eddig csak öt megye je-
lezte vissza az erdei utak átvételét. Ezért a pályázatot csak januárban vagy februárban 
fogjuk meghirdetni, hogy minden megyének legyen lehetősége pályázni, addig ha-
tározatban jelezzék az utak átvételét.

A parkosítási programban országosan 1043 pályázatot bíráltunk el, ebből hat 
volt Szilágy megyei. Ez nem sok. Figyeljenek jobban oda a pályázati kitöltési eligazí-
tásokban szereplő feltételekre. Ha ezeket nem veszik figyelembe, kevés esélyük van 
a sikeres pályázatra. Ne bízzanak meg feltétlenül a konzultáns pályázatíró cégekben!

Árvízvédelem

Erről már korábban is beszéltünk a megye vezetőivel. Ebben az évben erre 
adtuk a legtöbb pénzt a környezetvédelmi alapból az utóbbi húsz évben. Eddig 240 
millió lejt utaltunk ki, ennyit engedett meg a költségvetés. Ezen kívül 160 millió lejt 
fizettünk ki a sürgősségi alapból a kárenyhítésre. De ebben az évbe már 860 mil-
lió lejt tudunk erre fordítani. Sok fontos munkálatot kezdünk. Szilágy megyében a 
Kraszna patak rendezése következik, erre mintegy 73 millió lejt különítettünk el.
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Hulladékkezelés

– Számomra elképzelhetetlen, hogy a zilahi szeméttelep még most sem enge-
délyezett. Ez egyedülálló eset az országban, ez a helyi közigazgatás, a polgármesteri 
hivatal feladata.

Az új szeméttelep

Debren község átadott egy 20 hektárnyi területet a megyei tanácsnak. A tervet 
három év alatt kell megvalósítani.

A tervezet több mint 34 millió euró értékben egy teljes rendszert foglal ma-
gába. Debren mellett egy teljesen új, ökologikus szeméttároló épül, de mellette 
hulladékfeldolgozó és értékesítő egységek is épülnek az újrahasznosítható hulladék 
kezelésére. A kétrészes szilárd hulladékot tároló mellett lesz egy mechanikus és bi-
ológiai módszereket használó feldolgozó rendszer illetve egy tisztító berendezés.

A debreni központi tárolóba hozzák majd a megye összes hulladékát, amelyet 
három gyűjtő- és válogató állomáson már előkészítenek. Egy ilyen gyűjtőállomást 
terveznek Almásszentmihályra, Szurdokra illetve Krasznára. Az állomásokhoz elké-
szítik az aszfaltozott utakat is, ez Debren község esetében 2,1 kilométernyi új utat 
jelent, Krasznán is még 1,2 kilométernyi út épül. Ezzel párhuzamosan felszámolják 
a megye városainak szeméttelepeit.

Csapó Károly, Debren község polgármestere szerint ez a beruházás sok előny-
höz juttatja a község lakóit. Az előzetes tanulmányok szerint itt mintegy 35-40 sze-
mély számára teremtődik új munkahely, ezenkívül a terület használatáért a megyei 
tanács is díjat fizet majd, tehát jelentősen megnőhet a község bevétele.

Nem elég pályázatot írni!

Sajnos, jelenleg az utolsók között vagyunk az EU-s pénzek lehívásában. Hiába 
van 3 milliárd euróra megkötött finanszírozási szerződésünk, ebből alig 50 milliót 
sikerült eddig lehívni. Elsők vagyunk Európában az aláírt szerződések viszonylatában, 
viszont utolsók vagyunk a pénzek lehívásában. A pályázatok lebonyolításában és elszá-
molásában vannak hiányosságok. Hetente találkozunk a regionális szervekkel, a vál-
lalkozókkal, tervezőkkel és a konzultánsokkal. Megtárgyaljuk a gondokat.  Általában 
nem a kivitelezőkkel, hanem a tervezőkkel és a konzultánsokkal van a legtöbb gond. A 
felelősség viszont azoké, akik aláírják a versenytárgyalások kiírásait és a szerződéseket.

Az aláírt finanszírozási szerződés után következnek a versenytárgyalási kiírá-
sok, valószínűleg legalább kilenc menet lesz ebben a témában. Mindenesetre elin-
dult egy folyamat, amely néhány év múlva már látványos eredményhez vezet. 

Ministrul Borbély László vine des la Zalău şi niciodată nu vine cu mâna goală. 
Ca ministru al transporturilor tot el a semnat contractul de reabilitare a drumului 
Ciucea-Vârşolţ, acum a semnat proiectul de construire a sistemului de colectare, 
prelucrare şi depozitare selectivă a deşeurilor.

Ministrul a prezentat proiectele în derulare finanţate de ministerul mediului, 
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dar şi-a exprimat nemulţumirea pentru că nu a sosit din judeţul Sălaj niciun proiect 
pentru împădurire. A prezentat şi proiectul de regularizare a văii Crasnei.

A atras atenţia: este nevoie de verificarea firmelor de consultanţă, pentru că de 
multe ori se dovedesc neserioşi. Cea mai mare problemă însă este derularea pro-
iectelor. În acest sens este nevoie de maximă atenţie. Este unul din motivele pentru 
care suntem codaşi în absorbţia fondurilor. 

- Szilágyság, nr. 47. din 26.11.2010 - 


A magyarság munkát jelent
Az elmúlt év végén megtörtént a tevékenységi beszámoló, ennek ellenére néhány mondat 

erejéig még értékelhetőek a tavalyi év eseményei. A helyzetértékeléshez hozzátartozik a jelen és 
a jövő mérlegelése is, ezt részletezte az olvasók számára Seres Dénes képviselő, az RMDSZ 
Szilágy megyei szervezetének elnöke.

– Az RMDSZ szempontjából talán az egyik legnehezebb év volt, hiszen az 
egész Európát sújtó gazdasági válság Romániát is érintette. Ilyen körülmények kö-
zött nagyon nehéz ellátni a kormányzati feladatokat. A megszorító intézkedések 
soha nem voltak népszerűek, de egy felelős kormánynak ezt is vállalnia kell, erre 
nagyon sok példa van Európa-szerte. Románia költségvetési egyensúlya felborult, 
túlterhelődött a fizetési rendszer, a nyugdíjrendszer, a szociális háló kiadásai növe-
kedtek, annyira, hogy a költségvetés már nem tudta fedezni a kiadásokat. Ezért kellet 
az ország kölcsönökhöz folyamodjon – amit majd vissza is kell fizetni – ugyanak-
kor a kiadásokat is jelentősen csökkenteni kellett, hiszen csökkentek a bevételek is. 
Kormányzati feladatot vállalva ezt is fel kellett vállaljuk, hiszen bizonyos egyensúlyi 
szintet meg kell tartani ahhoz, hogy az ország ne váljon fizetésképtelenné. Viszont 
arra is vigyáztunk, hogy a kisjövedelműek bizonyos fokú védettséget kapjanak. 
Nehéz feladat, de fel kellett vállalni.

– Sokan mondják, hogy az RMDSZ ezt nem kellett volna vállalja. Mi történt volna, ha 
a Szövetség mindezt nem vállalja? 

– Erre is lehetőség volt. Egyrészt megkérdőjeleződött volna a Szövetség szavahi-
hetősége, komolysága, a politikai síkon bizonyított tartása. Senki nem mosta volna le 
rólunk, hogy csak jó, fejlődő helyzetben vállaljuk a kormányzást, egyébként megfu-
tamodunk. A kormányzás nehézségeit is vállalni kell, nem csak a jót. Másrészt azzal 
számoltunk, hogy a gazdasági krízisre egy politikai válság tevődne, ami csak súlyos-
bította volna a helyzetet. Az ország helyzete annak is tulajdonítható, hogy az elmúlt 
két-három évben öt választási kampányt kellett lebonyolítani, és ilyenkor senki sem 
vállalja a megszorító, megelőző intézkedéseket. Ha akkor a PSD-PD kormány vállalta 
volna, nem lett volna ilyen mély most a válság... Most ezt a helyzetet kell kezelni. 
Viszont új kormányválság, elnöki válság, esetleg új választások olyan politikai hely-
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zetet teremtettek volna, amelyet az RMDSZ nem tudta volna felvállalni. Senki nem 
állt volna szóba velünk, amíg nem stabilizálódott volna a politikai helyzet, és ez csak 
mélyítette volna a gazdasági válságot, növekedett volna az ország fizetésképtelensége, 
hiszen nem lett volna hiteles kormány és politikai vezetés, akivel akár hitelfeltételekről 
tárgyalhattak volna. Nem tudtunk volna fizetéseket, nyugdíjakat adni. És mindezért 
az RMDSZ-re mutogattak volna, mint a válság elmélyülésének fő okára. Ezt nehéz 
lett volna felvállalni. Tehát választani kellett. Kevesebb lett a pénz, de a fizetéseket, 
nyugdíjakat időben megkapta mindenki.

A válság ellenére azért sikereink is voltak. Nagy viták közepette sikerült mér-
sékelni a megszorító intézkedéseket. A nyugdíjak nem csökkentek, a kisnyugdíjakat 
nem érinti az adózás, a gyermeknevelési szabadság esetében is alternatívát tudtunk 
felmutatni, ez mind a mi eredményeinkhez tartozik.

Még ilyen helyzetben is folytattuk a már megkezdett munkálatokat: az utak ja-
vítását, a csatornázást, a vízbevezetést, a közintézmények felújítását. Ma már alig van 
olyan falu, ahol az iskola, óvoda vagy a művelődési ház ne felelne meg minden európai 
igénynek. Ugyanakkor műemlékeinkre is jutott pénz. Még soha nem történt meg a 
megyében, hogy a kulturális minisztérium keretében négy szilágysági magyar templom 
szerepeljen a felújítási finanszírozásban. Most négy templomban kezdik a munkálatokat 
a minisztérium programja szerint: Zilah, Somlyóújlak, Krasznahorváth és Menyő!

A legnagyobb áttörés az RMDSZ számára mindennél fontosabb az oktatási 
törvény. Ezen eddig sikerült néha javításokat elérni. Nehéz munka volt a parla-
mentben, ezt ellenzékből soha nem tudtuk volna elérni. Most olyan nagy változá-
sokat tudtunk bevinni, amelyekről húsz évvel ezelőtt még álmodni sem mertünk!

Egyrészt az iskolák függetlensége, ami azt jelenti, hogy a helyi közösség hatá-
roz, még az opcionális tantárgyakról is. Az iskola vezetése nem a központtól, hanem 
a helyi közösségtől függ, még a tanárokat is ők alkalmazzák. Nem a polgármester, 
hanem a tanács, a szülők közössége. Nagy szó az, hogy minden tantárgyat anyanyel-
ven lehet tanulni. Minden magyar ember meg kellene értse, hogy megmaradásunk 
azon múlik, mennyire tudjuk megőrizni anyanyelvünket, kultúránkat. Gondoljuk 
csak meg, hogy máshol büntetik a magyar nyelv használatát, mi meg igazgatjuk is-
koláinkat, nem felülről irányítanak minket ezen a téren. Mindenki követhette ezt a 
harcot, amely ellenzékben teljesen kilátástalan lett volna.

A decentralizáció folytatódott az egészségügyben is, amelyben a helyi közös-
ségnek jelentős beleszólása van.

– Minden magyar faluban látványos a fejlődés, nincsenek sáros utcák, az intézményekben 
európai körülmények vannak, ennek ellenére néhányan folyamatosan támadják az érdekképvi-
seletet és mindazokat akik ezt lehetővé tették.

– Azt szokták mondani, hogy aki tud, az dolgozik, aki nem tud, az kritizál. 
Csak az nem hibázik, aki nem dolgozik. Világos, nem tudunk minden igénynek 
megfelelni, de minden közösségnek megvannak a prioritásai, és ezt mi tiszteletben 
tartjuk. A közösségek fogalmazzák meg a legfontosabb igényeiket, ezt szolgáljuk. 
Elsősorban a közösségi érdekeket kell támogassuk, csak ezután következhetnek az 
egyéni érdekek.
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Többször elmondtam, hogy ki kell használni az EU pályázati rendszereit. Ezt 
a mi közösségeinknek sikerült, éls ebben az évben is sok lehetőség van. Mindezt 
mi nem csak a gyors és hatékony információval segítjük, de hozzájárulunk a pá-
lyázatok kidolgozásához is. Hála Istennek, sok közösségünk pályázott sikeresen 
a segítségünkkel.

Mindez azt a célt szolgálja, hogy fiataljaink itthon maradjanak, mert minden 
körülmény európai szinten adott, vagy adott lesz ehhez. Mindent megpróbálunk a 
gazdaságélénkítő intézkedések meghozatalában.

Most megint nehéz időszak következik. A kongresszus, illetve a belső és kül-
ső romboló szándékok kikerülése is fontos. Meg kellene értse mindenki, hogy a 
mi kisebbségi helyzetünkben az egyetlen lehetőség az összefogás. Csak így lehet 
olyan politikai, döntéshozatali súlyt elérni, amelyben a magyarság érdekképviselete 
hatékony lehet. Másképpen minden csak szép álom marad. Megosztva csökken sú-
lyunk, eredményességünk. A demokrácia szabályai szerint ez így működik.

Aki ezt nem érti meg, az az erdélyi magyarság érdekeit sem érti. Nem építke-
zik, hanem rombol. Csökkenti érdekérvényesítési képességünket.

Nekünk itt, Romániában kell felépíteni, felzárkóztatni a magyarságot, nem 
valahol külföldön. Ebben a politikai környezetben kell eredményeket elérni. 
Mindeddig a Kárpát-medencében egyedül az RMDSZ tudta megőrizni az egységet, 
megtartani a magyarság bizalmát, és eredményeket is elért. A magyarság felismerte 
érdekeit, és azt is, hogy ezt milyen úton lehet elérni. Nem hiszem, hogy a Kárpát-
medencében magáénak tudhat a magyarság még egy ilyen tanügyi törvényt. Máshol 
még az anyanyelvhasználatot is büntetik...

Mi magyarok vagyunk, nem más fogja megmondani, mik vagyunk. Erdélyi 
magyarságunkhoz tartozik: magyar az, aki dolgozik becsületes, tisztességes. A ma-
gyarság számunkra munkát és erkölcsöt jelent, nem jelszavakat, üres beszédet és 
üzengetéseket. Hanem munkát! Köszönjük az értékelést.

Deputatul Seres Dénes la început de an a evaluat activitatea din anul trecut şi a 
schiţat activităţile programate din anul 2011.  Anul trecut a fost una din cele mai grele 
perioade din cauza crizei economice europene. Au fost păreri conform cărora UDMR-
ul nu trebuia să-şi asume sarcina de participare le guvernare. Dar criza politică declanşată 
ar fi avut mari consecinţe economice, s-ar fi îngheţat orice tratative monetare-economi-
ce din cauza instabilităţii guvernului. În consecinţă ţara ar fi fost împinsă pe pragul fali-
mentului. Dar am reuşit să menţinem o oarecare stabilitate faţă de ţările vecine.

Mai mult, în pofida crizei am reuşit să aducem în judeţ mai multe investi-
ţii decât în anii trecuţi. Satele noastre au scăpat de noroi, şcolile, casele de cultură 
sunt modernizate.

A fi maghiar, pentru noi însemnă să muncim mai mult decât oricine. Noi aici, 
în România trebuie să construim ţara în care cu toţii putem trăi în condiţii europene.

- Szilágyság, nr. 1. 07.01.2011 -
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A 10 éves Hepehupa
Az elmúlt héten, csütörtökön délután nagyon sokan jöttek el az egész megyé-

ből a közművelődési folyóirat ünnepségére. Fejér László, a folyóirat megálmodója 
és megvalósítója nem kis izgalommal kezdte az ünnepséget, amelyen egyaránt je-
len voltak mindazok a magyar és román munkatársak, akik hozzájárultak a folyó-
irat megjelenéséhez.

A megyei tanács részéről Marc Tiberiu elnök köszöntötte a lapot születés-
napján, majd Seres Dénes képviselő, Fekete Szabó András – aki alprefektusként 
és alelnökként is támogatta a lap megjelenését –, Végh Sándor prefektus és Daniel 
Sauca, a kulturális központ vezetője méltatta a Hepehupát. Mindannyian kiemelték 
a folyóirat nem csak hézagpótló, hanem ugyanakkor minőségi mérvadó szerepét 
is, amelyet a határainkon túl is értékelnek, és egyre több magyarországi könyvtár, 
művelődési központ érdeklődik iránta. A folyóirat szerepét mindenki méltatta: ha-
gyományőrzés és értékteremtés.

A méltatások után vetítették a Major István és a közszolgálati televízió kolozs-
vári magyar stúdiójával közösen készített filmet a Hepehupa első évéről.

A film után felolvastak néhány jellemző részletet a Hepehupa legutóbb meg-
jelent írásokból, és az első évfordulón is szereplő Kővári László és Kővári Aranka 
műsora következett, amelyben Bartók Béla: Román táncok művének tapsolhatott 
a közönség.

Fejér László emléklapokat adott át mindazoknak, akik hozzájárultak a folyó-
irat töretlen megjelenéséhez és népszerűsítéséhez. A lapot bemutatták már Gyulán, 
Budapesten, sőt, Bécsben is, emiatt külön köszönet illeti a megyei tanács elnökét.

Az ünnepség legszebb gesztusa viszont az volt, amikor a Color Print nyomda 
minden munkatársának emléklapot nyújtottak át. Fejér László szavai szerint nem 
elég összeállítani a folyóiratot. A különlegesen magas színvonalú kivitelezés már 
nyomdászok elkötelezettségén, odafigyelésén múlik, és az általuk produkált minő-
séget mindenütt elismeréssel jutalmazták, ezt köszönte meg a szerkesztő.

A legnagyobb köszönet viszont Major Istvánt illeti, aki igazi mecénásként vi-
szonyult a laphoz. Nélküle nem létezne a Hepehupa.

Cu ocazia împlinirii a 10 ani de la apariţia revistei de cultură în limba maghiară 
HEPEHUPA, Fejér László, redactorul revistei în cadru festiv a mulţumit pentru 
sprijinul acordat de Consiliul Judeţean, de Prefectură, de Centrul de Cultură şi Artă 
şi în primul rând proprietarului tipografiei Color Print, care a făcut posibilă apariţia 
revistei trimestriale într-un format şi aspect de invidiat.

- Szilágyság, nr. 15. din 15.04.2011 -
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Mircea Dinescu a (în)cântat Zalăul!
Mircea Dinescu, cunoscutul poet, publicist, disident, realizator de emisiuni 

TV şi membru al Consiliul Naţional pentru Studierea Arhivelor Securităţii, a 
făcut deliciul publicului zalauăn, în cadrul lecturii publice de sâmbată, 11 iunie 
2011. Evenimentul a avut loc în Sala Porolissum a Consiliului Judeţean, fiind or-
ganizat de scriitorul Flavius Lucăcel, Centrul de Cultură şi Artă al Judeţului Sălaj 
şi Consiliul Judeţean Sălaj.

Scriitorii sălajeni l-au elogiat pe poetul Revoluţiei

Cel care a deschis întâlnirea cu pasionaţii literaturii şi nu numai, a fost poetul 
Viorel Mureşan, care a înfăţişat „câteva ipostaze importante ale lui Mircea Dinescu, aşa 
cum apar în «Jurnalul» lui Mircea Zaciu, în care poetul este personajul principal”. Dinescu 
şi-a adus aminte cu plăcere de situaţiile din anii 80, de la Uniunea Scriitorilor, 
prezentate de poetul din Jibou. 

În continuare, scriitorul Marcel Lucaciu a prezentat poezia şi volumele „co-
pilului teribil al literaturii române contemporane”. Prin numeroase citate, acesta a ilus-
trat eleganţa şi rafinamentul limbajului şi expresivitatea muzicalităţii versurilor. 
Volumul „Moartea citeşte ziarul”, publicat la Amsterdam, în limba română, în anul 
1989, a fost „punctul culminant şi momentul de referinţă al poetului Dinescu, care spărgea 
zidul ce ne împrejmuia. Neputându-se sustrage realităţii monstuoase ale unui regim totalitar, 
poezia coboară în stradă, arată cu degetul şi acuză cu vehemenţă, demascând distrugerile, foa-
mea, minciuna, mediocritatea. Metaforele sunt «împuşcate», în vreme ce ironia, sarcasmul şi 
atacurile directe iau locul floricelelor de stil sau tradiţionalelor osanale adresate de către poetaşi 
vremii tiranului de la Scorniceşti” a afirmat poetul sălăjean.

În finalul prelegerii sale, Lucaciu a conchis: „Mircea Dinescu va rămâne în isto-
ria literaturii române drept poetul Revoluţiei de la 1989 sau poetul libertăţii noastre”.

Spectacol marca Mircea Dinescu

În cadrul evenimentului din Zalău, Mircea Dinescu şi-a lansat şi în oraşul 
de la poalele Meseşului, volumul de poezii de dragoste „Femeile din secolul trecut”, 
publicat în anul 2010 la Editura Fundaţiei pentru Poezie „Mircea Dinescu”, alături 
de un CD care conţine cântece pe versurile sale, interpretate de autorul însuşi, 
şi de „poeziile pe sticlă”, sticle de vinuri din podgoria proprie de la Cetate, în care 
creaţiile poetului sunt tipărite pe etichete. 

ALEXANDRU KÜRTI
Sălajul European
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Ultima carte publicată de cunoscutul poet reuneşte douăzeci şi trei de poe-
me de dragoste, scrise în perioada 2004-2010, în drumul de la Bucureşti la Cetate. 
„Prin acest volum lansat la împlinerea a 60 de ani, am vrut să mă sărbătoresc singur” a 
spus Dinescu.

Pe lângă recitalurile tradiţionale, Dinescu a prezentat momente inedite şi 
amuzante din cariera sa de poet. În 1983, înainte de apartiţia volumului „Rimbaud 
negustorul”, reprezenanţii Ministerului Culturii şi Educaţiei Socialiste i-au cerut să 
găseasca „o formulă prin care acţiunea poeziilor să nu se întâmple în România. Era ridicol 
pentru că poezia nu este o proză, în care se descrie.” Astfel Dinescu a trecut la sfârşitul 
poeziilor „locul unde a scris poeziile”, localităţi din Germania, Franţa, Italia şi India, 
pe unele dintre ele nu le-a vizitat nici până astăzi. „Una dintre poezii, ca şi cum ar 
fi scrisă în 1980, la Stutgart, «La berărie», a fost tradusă în germană, unde a avut un mare 
succes pentru că începea cu o frază banală în limba română, frază care nu mai fusese rostită 
în limba germană până la mine: «Nu mai e bere la berărie». Nemţii se tăvăleau de râs, în 
vreme ce pentru noi era un poem realist-socialist, pentru ei părea unul suprarealist, deorece de 
când s-a înfiinţat berea la nemţi, s-a găsit în fiecare zi bere la berărie, şi auzind aceasta frază, 
se prăpădeau de râs de acest paradox subtil” a povestit poetul.

Opt poeme din ultimul său volum alcătuiesc albumul de debut al artistului 
ialomiţean. „Unii colegi au fost puţin miraţi, că am luat-o razna, că la 60 de ani, m-am 
apucat de cântat şi de scris versuri de amor” a spus Dinescu. Pentru vocea sa, Dinescu 
a fost comparat cu renumitul cântăreţ român din perioada interbelică, Zavaidoc. 
Ca şi poet, a fost comparat o singură dată cu Mihai Eminescu: „Acum vreo 10 ani, 
la Paris, eram în metrou şi a intrat un ţigan cu piranda lui. El cânta la acordeon, ea strângea 
banii. La un moment dat, ea s-a uitat la mine şi m-a recunoscut: «Bă, Vasile, Vasile, uite-l 
pe ăla, bă, nebunul ăla de la televizor, poetul ăla, cum dracu îl cheamă....Eminescu, mă»”. În 
continuare, Dinescu a glumit: „Am ajuns să fiu comparat cu Zavaidoc şi cu Eminescu. 
Nu îmi mai doresc nimica de la viaţa”.

Dinescu a explicat motivele pentru care în ultimii 20 de ani s-a axat mai mult 
pe scrierea pamfletelor şi nu a poeziilor: „Am simţit pamfletul o armă mai potrivită 
pentru vremurile pe care le trăim. Poezia nu mai avea acelaşi efect ca înainte de 1989, pam-
fletul părea mai necesar pentru viaţa noastră politică”.
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Din cadrul ultimului volum de poezii „criticat pentru limbajul buruienos” 
Dinescu a recitat opt poeme: „Cioran”, „Omul cu parapanta”, „Femeie, tu, uşoara”, 
„Elodia”, „Blestemul”, „Iisus nu crede în magi”, „Nu ne-am întâlnit niciodată”, „Eliberarea 
ostaticului”; şi a interpretat patru melodii pe versurile sale: „Colind”, „Lilli Marlene”, 
„Crăciun”, „Moscova nu crede în lacrimi”.

Lipsit de inhibiţii, poetul nu s-a sfiit să recite şi să cânte poezii necenzurate şi 
deocheate, cum a fost cazul penultimei melodii, care în ciuda titlului „cuminte” a 
făcut să roşească obrajii celor prezenţi în sală. Poetul a argumentat folosirea cuvin-
telor triviale în stilul caracteristic „într-o ţară unde auzi de dimineaţă până seara «fuck 
you, fuck you» la televizor, ce dacă rosteşti nişte cuvinte în limba română, fără perdea, într-un 
context care nu are legatură cu vulgaritatea, pentru că sunt ironice, autoironice şi dramatice”.

În finalul întâlnirii, participanţii au avut ocazia să achiziţioneze ultimul vo-
lum a lui Mircea Dinescu, care a oferit autografe atât pe cărţi cât şi pe baxurile de 
vin, şi a făcut poze cu cei prezenţi.

Unul dintre participanţii la eveniment, Györfi-Deák György, a declarat: „A 
fost o întâlnire boemă nemaipomenită şi cu un bun profit pentru producătorul de vin din 
Cetatea dunăreană.”

Elodia în versuri

În volumul „Femeile din secolul trecut”, Mircea Dinescu i-a dedicat o poezie 
faimoasei Elodia. Astfel, renumitul „caz Elodia” va rămâne şi în istoria literaturii 
române. Iată versurile: 

„De mâine am să te numesc Elodia
şi-am să te îngrop de şapte ori pe zi
Sub şapte pruni, sub şapte magazii,
în vechi cavouri unde-n nopţi târzii

Căţeaua lunii-şi scarmănă jigodia

Preapomenită-n mii de acatiste
Vei fi celebră ca Merlinmonro
şi vor râvni la hoitul tău maro

Chiar morţii cu bănuţul în batiste
Sperând să dea cu capul tristei piste

Prin care ai fost tranşată rococo

Când cetăţenii urbei noastre demne
Privind la oteve ca curca-n lemne

Dotaţi cu târnăcoape şi lopeţi
Te-or căuta de fericire beţi

Ba consultând tarotul, ba ghiocul
Ai grijă să le faci din cur cu ochiul”.
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Mini-interviu cu Mircea Dinescu, acordat pentru Sălajul European

La finalul lecturii publice, poetul Mircea Dinescu a acceptat să răspundă la 
câteva întrebări legate de poezia sa, pe care vi le prezentăm în exclusivitate.

Reporter: Scrisul, pentru dumneavoastră, este o profesie, o pasiune, 
sau ceva mixt?

– În general, dacă scrisul nu este o vocaţie, este un chin, pentru că cea mai 
mare tristeţe pentru un scriitor, este să-ţi dai seama când îi citeşti cartea că nu are 
vocaţie. Evident, orice vocaţie are în ea suişuri şi coborâşuri, drame şi fericiri, deci 
poate fi un chin şi o fericire în acelaşi timp.

Ce este poezia lui Mircea Dinescu?
– E greu de definit poezia în totalitatea ei, pentru că eu am scris şi poezii de 

amor când eram tânăr şi poezii protestatare, iacătă acuma la bătrâneţe iarăşi m-a 
lovit fandaxia cu amorul. E o formă, sigur, în primul rând, dacă vrei, de eliberare 
şi uneori a fost şi o armă poezia, armă de apărare şi de atac.

Care sunt cele mai plăcute amintiri legate de viaţa dumneavoastră 
de poet?

– Viaţa mea de poet a fost combinată cu viaţa mea, evident a făcut partea din 
viaţa mea, în general. Nu am trăit numai într-o poezie dar probabil în clipa când 
am debutat în revista „Luceafărul”, elev la Slobozia, necunoscut, şi au apărut pri-
mele articole despre mine am simţit că sunt pescuit, aşa ca şi cum ar fi coborât o 
undiţă din cer şi am fost pescuit şi tras prin copcă afară, în altă lume mai frumoasă.

Unde vă imaginaţi că ajung volumele dumneavoastră când pleacă 
din librărie?

– Cred că nu există un cititor, sau în orice caz, eu nu cred în cititorul pro-
fesionist. Există tineri care descoperă poezia şi sunt fericiţi că o descoperă. Există 
critici bătrâni sastisiţi de poezie, care cumpără cărţi şi le citesc la rece. Există citi-
tori pur şi simplu, care se droghează cu cartea şi cititori care din când în când se 
mai plictisesc. Deci, există o diversitate de oameni şi astă-i şi farmecul literaturii, 
că nu eşti citit de o anumită categorie.

Dacă aţi scrie un roman, ce subiect aţi alege?
– Păi, indiferent ce scrii, până la urmă, tot despre viaţa ta scrii, aşa că o chestie 

biografică. Oricum, s-ar putea să scot o carte de proză, uşor ironică sau autoironică.

Mircea Dinescu (născut la 11 noiembrie 1950, în Slobozia) este una dintre 
personalităţile cunoscute ale societăţii civile, având constante intervenţii critice, 
televizate şi publicistice. Dinescu a debutat ca poet în 1967, în revista „Luceafărul” 
şi, editorial, cu creaţia „Invocaţie nimănui” din 1971, volum distins cu Premiul 
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Uniunii Scriitorilor pentru Debut. A fost redactor la „Luceafărul” între anii 1976 
şi 1982 şi la „România literară” din 1982 până la Revoluţie. Talentul literar remarcat 
de numeroşi critici este încununat cu numeroase premii literare: Premiul Herder, 
Premiul Uniunii Scriitorilor pentru Poezie, Premiul Academiei Române pentru 
Literatură şi altele. Cele mai cunoscute volume de poezie ale lui Mircea Dinescu 
sunt: „Proprietarul de poduri” (1976), „Teroarea bunului simţ” (1980), „Moartea citeşte 
ziarul” (1989-1990).

Publicul larg îl cunoaşte pe Dinescu şi în ipostaza de revoluţionar, poetul 
fiind prezent în timpul Revoluţiei în platourile televiziunii publice. Românii îşi 
amintesc de proclamarea victoriei Revoluţiei Decembriste de către Dinescu şi 
Ion Caramitru, care au format cu degetele litera V, ca semn al victoriei şi au rostit 
celebra frază: „Fraţilor, am învins!”. În anul 2003 cea mai mare revistă săptămânală 
de ştiri din lume, „Time Magazine”, l-a inclus pe Dinescu în lista „eroilor europeni”.

- Sălajul European, 15-21 iulie 2011 -


Şase sălăjeni au ocupat fotolii ministeriale
Sălajul a dat şase miniştri de-al lungul timpului, dintre cei aproape 1000 de 

membrii ai guvernelor României dintr-un secol şi jumătate de istorie. Alecsandru 
Papiu Ilarian a deţinut portofoliul de justiţie în cabinetul Mihai Kogălniceanu din 
Principatelor Unite ale Moldovei şi Ţării Româneşti. Iuliu Maniu a fost de trei ori 
prim-ministru al României Mari (1928-1930; 1930; 1932-1933). În anii totalita-
rismului comunist niciun sălăjean nu s-a aflat în componenţa vreunui cabinet iar 
în cadrul executivelor post-decembriste patru sălăjeni şi-au găsit loc în Guvernele 
României: Ioan Moldovan, Vasile Puşcaş, Ioan-Codruţ Şereş şi Dacian Cioloş.

Guvernul pe teritoriul României, ca instituţie ce reprezintă puterea executivă 
este o creaţie a epocii moderne, având ca act de naştere Regulamentele Organice 
(1831-1832), legi fundamentale ale organizării Moldovei şi Ţării Româneşti. 
La 24 ianuarie 1862 a fost instalat primul guvern unic la României, condus de 
Barbu Catargiu.

Figuri embelamtice ale Transilvaniei

Primul sălăjean care a ocupat o funcţie în cadrul executivului a fost 
Alecsandru Papiu Ilarian (1827-1877). Acesta s-a născut în localitatea Bezded şi 
fost unul dintre fruntaşii revoluţiei de la 1848. Jurist de profesie, primul liberal 
autentic, a fost şi unul dintre sfetnicii lui Alexandru Ioan Cuza. Procuror general 
al Principatelor Unite, Papiu Ilarian a fost primul ardelean care a intrat într-un 
guvern de la Bucureşti. Între octombrie 1863 şi februarie 1864 a fost ministru 
de Justiţie şi interimar la Ministerul Controlului în acelaşi interval. În calitatea 
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de ministru de Justiţie a contribuit la importanta reformă a secularizării averi-
lor mănăstireşti.

Iuliu Maniu (1873-1953), unul dintre cei mai mari oameni politici ai 
României, s-a născut în Şimleu Silvaniei. Este cunoscut drept unul dintre fă-
uritorii României Mari, simbol al democraţiei interbelice româneşti şi al rezis-
tenţei anticomuniste. A fost de trei ori prim-ministru. În noiembrie 1928, după 
falimentul guvernării liberale, liderul PNŢ, Maniu este desemnat preşedintele 
Consiliului de Miniştri, cea mai mare demnitate la care putea spera un om politic 
român. Prima guvernarea, Maniu s-a caracterizat prin iniţierea unor noi proiecte 
de lege, care să transpună în viaţă programul şi doctrina PNŢ, doctrina „porţilor 
deschise” printre care se încuraja pătrunderea capitalului străin în economia ro-
mânească. Dintre principalele măsuri, mai amintim: dezvoltarea reţelei rutiere 
din României, extinderea şcolilor industriale, organizarea Banca Agriculturii 
Româneşti şi Camerei Agricole pentru a ocroti interesele agricultorilor, înfiin-
ţarea regiilor autonome pentru: CFR, Conducte petrol, Gaz metan, înfiinţarea 
de Oficii de ocrotire sanitară în fiecare judeţ. A îndeplinit şi două funcţii interi-
mare: ministru de Finanţe între 15 şi 26 octombrie 1929 şi Mmnistrul Apărării 
Naţionale între 5 şi 14 aprilie 1930. La 7 iunie 1930, în urma unei neînţelegerii cu 
Carol al II-lea, Maniu a demisionat din funcţia de prim-ministru. O săptămână 
mai târziu, regele a apelat tot la Maniu pentru formarea unui nou guvern. Noua 
guvernare a rezistat doar până în luna octombrie deorece Maniu nu a acceptat-o 
pe Elena Lupescu ca şi consoartă a regelui şi a considerat că Carol are tendinţe 
absolutiste. În octombrie 1932, regele l-a solicitat pe Maniu să formeze un nou 
guvern, acceptând cu promisiunea lui Carol de a avea mână liberă în conducerea 
treburilor statului. În ultimul mandat, Maniu a stăruit şi mai mult în refacerea că-
sătoriei regelui, dar tot fără succes. Perioada în care Maniu este prim-ministru se 
încheie în ianuarie 1933. Maniu a fost singurul lider politic care nu a sprijinit dic-
tatura carlistă şi regimul antonescian. La 23 august 1944, Maniu a făcut parte din 
Blocului Naţional Democratic, care a răsturnat dictatura militară a lui Antonescu, 
fiindu-i rezervat postul de ministru secretar de stat până în 3 noiembrie 1944. 

Diplomaţi de succes

Vasile Puşcaş a fost ministru delegat, negociator-şef la Uniunea Europeană 
(28 decembrie 2000 - 28 decembrie 2004) şi interimar la Ministerul Integrării 
Europene (20 octombrie - 27 noiembrie 2003) în cadrul consiliului de miniştri 
condus de Adrian Năstase. Din decembrie 2008 până în octombrie 2009 a fost 
ministru delegat, şef al Departamentului pentru Afaceri Europene. Profesor de 
relaţii internaţionale, originar din Surduc, Vasile Puşcaş a negociat şi obţinut rea-
cordarea privilegiului comercial de către SUA a Clauzei Naţiunii celei mai favo-
rizate României (1993), a fost negociator-şef al României cu Uniunea Europeană 
(2000-2004). În baza tratativelor de aderare conduse de Puşcaş, preşedintele 
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Traian Băsescu şi primul ministru Călin Popescu Tăriceanu au semnat Tratatul 
de Aderare a României la UE în 25 aprilie 2005.

Zălăuanul Dacian Cioloş a fost ministrul Agriculturii, Pădurilor şi Dezvoltării 
Rurale în cabinetul Calin Popescu Tăriceanu. Neafiliat politic, a ocupat aceas-
tă funcţie între 11 octombrie 2007 şi 22 decembrie 2008, în urma demisiei lui 
Decebal Traian Remeş. În 2009, când României i-a fost atribuit un portofoliu în 
Comisia Europeană, potrivit analizei Centrului Român de Politici Europene, cei 
mai calificaţi potenţiali candidaţi ai ţării nostre pentru funcţia de comisar au fost 
doi sălăjeni: Dacian Cioloş şi Vasile Puşcaş. Portofoliul Agricultură şi Dezvoltare 
Rurală i-a fost atribuit lui Cioloş. Desemnarea sa în februarie 2010 a fost conside-
rată de asociaţiile profesionale din agricultură drept cea mai importantă realizare 
din ultimii 20 de ani din sectorul agricol.

Personaje controversate

Ioan Moldovan, deputat sălăjean în prima legislatură a Parlamentului 
României şi membru în guvernul Theodor Stolojan a ocupat între 16 octombrie 
1991 şi 19 noiembrie 1992, scaunul de ministru al Tineretului şi Sportului. A ajuns 
în acestă funcţie, conform presei centrale, datorită profesorului Virgil Măgureanu, 
directorul Serviciului Român de Informaţii din acea vreme, implicat în nume-
roase scandaluri de corupţie. Moldovan a fost şeful grupului Transilvania-Banat 
în cadrul Frontului Salvării Naţionale, criminalist şi procuror la Zalău mai bine 
de două decenii, şef secţie penală în Parchetul Sălaj, apoi şef al Secþiei Urmărire 
Penală la Curtea de Apel Oradea şi procuror şef al Serviciului Teritorial Oradea a 
Parchetul Naţional Anticorupţie. Moldovan este un personaj contoversat. A fost 
cercetat în mai multe dosare penale iar presa din judeţele Bihor şi Satu Mare l-a 
acuzat de incompatibilitate, servilism politic şi abuzuri procedurale.

Conservatorul Ioan-Codruţ Şereş este un alt om politic controversat. 
Născut în Zalău, a fost ministru al Economiei şi Comerţului în cadrul guver-
nului Tăriceanu în intervalul 29 decembrie 2004 - 12 decembrie 2006. Şereş a 
fost trimis în judecată de procurorii Direcţiei de Investigare a Infracţiunilor de 
Criminalitate Organizată şi Terorism (DIICOT), pentru comiterea de activităţi 
ilicite cu caracter penal, în dosarul privatizărilor strategice. Este acuzat, alături 
de alte opt persoane, de trădare, spionaj şi apartenenţă la un grup infracţional 
organizat cu caracter transnaţional. Recent, procurorii DIICOT au anunţat că au 
finalizat ancheta în dosarul Hidroelectrica, urmând ca Şereş şi foştii directori ai 
societăţii comerciale să fie trimişi în judecată. 

- Sălajul European, 17-23 august 2011 -
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Masoneria în Sălaj, între mit şi realitate
Se spune despre ei că au determintat, de-a 

lungul timpurilor, marile evenimente care au 
schimbat istoria omenirii, revoluţii cultura-
le, financiare, industriale şi politice. Puţine 
lucruri se ştiu despre ei. Că sunt oameni pu-
ternici, influenţi, înstăriţi şi, mai ales, discreţi. 
Au fost promotorii ai principiul egalităţii între 
oameni şi ai alegerilor prin vot direct şi secret. 
Despre ei nu se vorbeşte, se spune. Îşi ţin iden-
titatea secretă şi trăiesc printre noi. Îi uneşte un 
ţel şi acţionează unitar. Nenumărate mituri s-au construit în jurul lor. Sunt orga-
nizaţi în ordine, loji naţionale, regionale şi locale, şi se numesc MASONI.

Doar exprimarea cuvântului masonerie sau francmasonerie trezeşte senti-
mente diverse: admiraţie sau ură. Niciodată masoneria nu a rămas indiferentă 
marelui public, iar pe seama ei s-au spus vrute şi nevrute. Înclinaţia naturală a 
oamenilor către „mistere” şi „lumi secrete”, legendele, literatura ficţională şi produc-
ţiile cinematografice au dat o aură specială membrilor masoneriei. Mulţi oamenii 
asociază masoneria cu satanismul, cu teorii conspirative, cu scenarii apocaliptice, 
cu planuri diabolice de a cuceri lumea sau cu alte idei preconcepute sau baliverne 
care, de fapt, nu au nimic în comun cu masoneria. Datorită acestei mentalităţi, 
membrii sunt destul de rezervaţi în a-şi face cunoscută apartenenţa la masonerie.

Ce este francmasoneria?

În Dicţionarul Explicativ al Limbii Române, francmasoneria este definită 
drept asociaţie secretă răspândită în diverse ţări, ai cărei membri, organizaţi în loji, 
sunt adepţii principiului fraternităţii şi se recunosc între ei prin semne şi emble-
me. Conform site-ului Marii Loji Naţionale din România, francmasoneria este 
una dintre cele mai vechi societăţi sau organizaţii fraternale şi un sistem alegoric 
al moralităţii, ilustrat prin simboluri. Etimologic vorbind, francmasoneria este o 
asociaţie a zidarilor (masoni) liberi. Adjectivul „franc” desemna în Evul Mediu 
pe cineva scutit de dările feudale. Deoarece erau constructori de biserici şi de 
catedrale, francmasonii au avut totdeauna o situaţie privilegiată. În topul breslelor 
medievale, ei s-au aflat mereu pe primul loc. În timp, în rândurile masonilor au 
fost acceptaţi tot mai mulţi aristocraţi şi oameni de cultură care nu erau zidari, dar 
căutau un loc unde să îşi poată perfecţiona spriritul, trecându-se de la masoneria 
operativă la cea speculativă.

Masoneria modernă a luat naştere în secolul al XVIII-lea, însă rădăcinile ei se 
pierd în negura timpului. Se consideră că prima Mare Lojă a Francmasoneriei s-a 
constituit la Londra în anul 1717 când membrii a patru loje din Londra s-au reunit.
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În secolul al XVIII-lea se înfiinţează primele loje şi pe teritoriul de astăzi al 
României. Începutul francmasoneriei în Ţările Române este plasat de istorici în 
anul 1733, fiind legat de numele italianului Antonio Maria Del Chiaro, secretar 
al domnitorului Constantin Brâncoveanu în Ţara Românească, ulterior al dom-
nitorului Constantin Mavrocordat în Moldova. În Transilvania, mişcarea maso-
nică s-a creat pe filiera austriacă. În Revoluţia de la 1848 şi Unirea Principatelor 
de la 1859, figuri proeminente ale Masoneriei au jucat un rol-cheie. Marea Lojă 
Naţională din România s-a înfiinţat în anul 1880, sub conducerea primului Mare 
Maestru, Constantin M. Moroiu, ofiţer al Armatei Regale.

Pentru prima dată în presa sălăjeană, săptămânalul „Sălajul European”, a lansat 
o provocarea unui reprezentant al unei organizaţii masonice din judeţ, de a vorbi 
şi vedea dincolo de uşile închise ale templelor masonice. În limitele discreţiei, 
bineînţeles. Unul dintre maeştrii francmasoni din Sălaj a acceptat, dorind să-şi 
păstreze anonimatul. Acesta ne-a spus că masoneria are caracter universal, este o 
societate discretă, nu secretă, cum deseori este caracterizată în presă sau în public.

Primii masoni din Sălaj au fost iniţiaţi la Cluj

Aproape necunoscută, tradiţia masonică a Sălajului este veche de peste 100 
de ani. „Primul contact al sălăjenilor cu masoneria este în anul 1886, când mai mulţi sălă-
jeni sunt initiaţi în Loja Unio din Cluj, lojă condusă, până la 1936, de dr. Albert Deaky, 
Alex Voros (directorul Academiei de Agricultură), baronul Artur Feilitzsch (prefect), contele 
Ladislau Teleky (prefect), prof. univ. dr. Rudolf Fabianyi, dr. |tefan Apathy. Dintre sălă-
jenii intraţi în loja, documentele îi amintesc doar pe primarul Zalăului, Victor Torockay şi 
pe preotul Paul Gyrffy din Crasna. În anul 1909, la Zalău se înfiinţează Cercul Masonic 
„Wesselenyi” (probabil un Triunghi), din care fac parte, printre alţii, Iuliu Kincs - 
directorul liceului, dr. Nicolae Kincs - medic la spital, Iosif Nagy - inspector şco-
lar, dr. Iuliu Berger, avocatul Andrei Somogy, dr. Andrei Koranyi - preşedintele 
Corporaţiei Industriale, dr. Emeric Kaisler, asesorul Bela Kardos. După căderea 
imperiului, unii membri s-au mutat la Budapesta, alţii au decedat din cauza vâr-
stei înaintate, cercul dizolvându-se, probabil în jurul anului 1925. În anul 1992 
se reaprind Luminile Masonice în Romania, după întreruperea brutală de către 
comunişti în 1948. În Zalău, prima lojă postdecembristă ia fiinţă în anul 2000, iar 
a doua, cinci ani mai târziu.” ne-a declarat membru unei loji masonice din Sălaj.

Într-un studiu publicat în revista „Ţara Bârsei” în anul 2010, Tudor Sălăgean, 
şef de secţie la Muzeul Naţional de Istorie a Transilvaniei din Cluj-Napoca şi 
expert în istoria masoneriei, prezintă activitatea lojii care s-a extins către alte oraşe 
ale Ardealului şi la care fost iniţiaţi mai mulţi sălăjeni. Loja Unio a avut un pro-
gram progresist, susţinând modernizarea sistemului educaţional, înfiinţarea soci-
etăţilor teatrale, organizarea de spectacole pentru tineret. În acest program s-au 
înscris: organizarea unor şcoli libere pentru muncitori şi pentru tinerele mame, 
înfiinţarea şcolii speciale pentru copii cu deficienţe de vedere şi pentru cei surdo-
muţi şi crearea primului serviciu de ambulanţă din Cluj. „Loja Unio a fost unul 
dintre cele mai importante ateliere masonice din istoria Transilvaniei, rolul său istoric pentru 
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ultimele decenii ale secolului al XIX-lea şi începutul secolului al XX-lea fiind întru totul 
comparabil cu acela al Lojei Sf. Andreas din Sibiu, în ultima treime a secolului al XVIII-
lea. Sediul lojei era situat la Cluj, oraş în care a fost inaugurat în 1886 şi primul templu 
masonic construit anume cu această destinaţie din Transilvania istorică, dar membrii lojei 
proveneau din întreaga Transilvanie şi chiar din afara acesteia. Loja Unio a avut o activitate 
socială foarte importantă, promovând principiile libertăţii şi egalităţii, acţionând cu consec-
venţă împotriva discriminarilor şi contribuind la democratizarea societăţii.” ne-a declarat 
istoricul Tudor Sălăgean.

Azi în Sălaj activează două loji regulate

În prezent, pe teritoriul judeţului activează mai multe loji masonice. După 
tradiţia lojilor masonice din Transilvania, cele din judeţul Sălaj sunt exclusiv mas-
culine. Potrivit „masoneriei albastre”, numită aşa de la culoarea cerului senin, evo-
luţia spirituală a masonilor se desfăşoară pe trei grade masonice: ucenicul (sau 
cel proaspăt acceptat), calfa (sau iniţiatul) şi maestrul. Conform cutumei, în ca-
drul întrunirilor, masonii nu se amestecă în discuţii pe chestiuni confesionale 
sau politice.

 „În Sălaj există două loji regulare şi mai multe iregulare. Regularitatea este dată de 
recunoaşterea ca entitate masonică de către Marea Lojă Unită a Angliei, care este singura 
deţinătoare a regularităţii şi singura abilitată să recunoască loji. Printre altele, regularitatea 
cere ca masonul să creada în Dumnezeu, să nu discute probleme referitoare la politică şi religie 
în loja, nu accepta femei în loja” ne-a spus masonul din Sălaj. „Una dintre loji numară 
peste 20 de fraţi şi este compusă, ca orice loja masonică, din ucenici, calfe si maeştri” com-
pletează aceasta. Referitor la relaţia dintre lojile locale şi Marea Lojă Naţională a 
României, recunoscută de Loja-mamă a lumii, Marea Lojă a Angliei, ne-a spus: 
„Lojile sunt autonome, Marea Loja Naţională din România fiind corpul guvernator al 
Masoneriei Albastre din România”.

Profilul şi simbolurile masonilor

Referitor la profilul masonului, maestrul francmason din Sălaj ne-a declarat: 
„Francmasoneria este o asociaţie de oameni aleşi, a căror moralitate a fost dovedită în aşa mă-
sură, încât pot fi siguri unii de alţii şi pot practica între ei o fraternitate sinceră şi fără nici o 
rezervă. Profesia, vârsta, studiile sau mediul de provenienţă nu sunt un criteriu pentru accederea 
în masonerie. Masonii trebuie să fie oameni buni, integri, loiali, cărora li se recomandă să evite 
tot ce ar putea să-i divizeze. Ei trebuie să evite polemici pe teme religioase, politice, virtutea ce 
îi caracterizează este toleranţa. Trebuie să aibă un orizont larg şi să se ridice deasupra tuturor 
prejudecăţilor. Francmasoneria se străduie să emancipeze spiritele, să depăşească greşelile care 
întreţin neîncrederea, teama şi ura dintre oameni. În cadrul lucrărilor masonice sunt abandonate 
orice distincţie în funcţie de credinţă, rasă, naţionalitate, avere, rang sau poziţie socială.”

Principile şi scopurile care stau la baza funcţionării masoneriei sunt: „credinţa 
în Dumnezeu (Marele Arhitect al Universului), în voinţa sa revelată şi în nemurirea sufle-
tului; Ordinul Masonic cuprinde în exclusivitate bărbaţi: oameni liberi şi de bune moravuri; 
eliminarea din cadrul lojilor a oricăror discuţii cu caracter religios, politic sau de afaceri; respec-
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tarea cu stricteţe a legilor ţării. Principiile masonice sunt: fraternitatea universală, libertatea, 
egalitatea, adevarul şi toleranţa.” ne-a precizat maestru mason.

Unul dintre cele mai importante principii este cel al toleranţei, înscris şi în 
prima constituţie francmasonică, a lui James Anderson, emisă în 1723, ce orien-
tează individul spre săvârşirea de fapte bune şi îndeamnă la continuă desăvârşire. 
„Toleranţa trebuie să se manifeste nu numai între «fraţi», ci mai ales în societate, în viaţa 
socială, politică, religioasă. Noi practicăm ecumenismul; nu numai cel religios, ci şi cel etnic. 
Fraţii pot fi creştini sau musulmani, budişti sau evrei, dar în egală măsură pot fi albi, negri, 
galbeni, africani sau asiatici, europeni sau de oriunde. Odată aplicate principiile noastre în 
societate, rezultatul este evident, cel aşteptat. O societate, o naţiune, umanitatea, mai tolerantă 
pentru care viitorul se clădeşte «împreună».” a precizat sursa noastră.

La întrebarea „Până unde merge transparenţa în masonerie şi ca simplu cetăţean 
ce informaţii pot accesa din exterior?”, maestrul mason ne-a raspuns: „Se poate accesa 
site-ul www.mlnr.ro, unde găseşti informaţii despre masoneria româna sau se poate studia 
literatura existentă în librării, scrisă de către avizaţi.”

Este interesant faptul că deşi masoneria trece drept o organizaţie interna-
ţionalistă, constituţia masonică îi obligă pe membri să fie fideli în primul rând 
patriei, intereselor naţionale şi bunăstării propriului popor.

Masonii au adoptat simbolurile matematicii şi simbolurile construcţiilor. 
Aşa apar simbolurile definitorii pentru organizaţii: echerul, ciocanul, dalta, rigla, 
roaba etc. Principalele simboluri masonice sunt cele „Trei Mari Lumini” (Echerul, 
Compasul şi „Volumul Sfintei Legi”) precum şi litera „G” scrisă în interiorul unui 
echer şi al unui compas, reprezentând iniţiala cuvintelor God (zeu), geometrice, 
generare, geniu, gnoza. Echerul şi compasul sugerează credinţa, moralitatea, spi-
ritualitatea, respectul justeţii şi măsură dreaptă, noţiuni care rămân de aplicat în 
contexte de viaţa.

Fruntaş al revoluţiei paşoptiste, mason?

Printre francmasoni, conform „Ordinului masonic român” (1993), scris 
de Horia Nestorescu-Bălceşti, au fost nume extrem de cunoscute: Tudor 
Vladimirescu, Nicolae Bălcescu, Ion. C. Brătianu, Alexandru Ioan Cuza, Eftimie 
Murgu, Octavian Goga, Spiru Haret, Ion Heliade Rădulescu, Take Ionescu, 
Mihail Kogălniceanu, Titu Maiorescu, Costache Negruzzi, Mihail Sadoveanu, 
Nicolae Titulescu, Alexandru Vaida Voievod, Traian Vuia, Vasile Alecsandri, 
Constantin Argetoianu, Petru P. Carp etc. 

Regăsim în această listă şi numele unui sălăjean: Simion Bărnuţiu, marele 
cărturar din Bocşa, unul dintre conducătorii revoluţiei de la 1848, înregistrat într-
o lojă din Iaşi în 1856. „Istoricul Horia Nestorescu-Bălceşti face referire la un document 
de arhivă publicat în 1923 în revista Paza, III, nr. 9-10, p. 15-16, unde I.T. Ulic publi-
că „Istoricul Franc-Masoneriei în România” la care anexează o Tabelă de onoare din 
Arhiva Suveranului Sanctuar Român din Memphis-Misraim „Mare Loje Naţională 
Română”, tabel unde îl regăsim în 1856 pe Simion Bărnuţiu ca membru al unei 
loji din Iaşi. Istoricul clujean Marius Eppel susţine că acest document nu a fost 
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văzut vreodată de către cineva, deci nu este de acord cu teza ca Bărnuţiu ar fi fost 
mason. Părerile sunt împărţite... „ne-a declarat maestrul mason din Sălaj.

Istoricul clujean Gelu Neamţu, într-un studiu publicat în anul 1998, în re-
vista „Acta Musei Porolissensis”, sugerează faptul că Bărnuţiu ar fi fost mason înainte 
de 1848. Neamţu arată că trasăturile de caracter a ideologului revoluţiei paşoptiste 
din Transilvania, erau profund masonice. În favoarea apartenenţei la francmaso-
nerie a lui Simion Bărnuţiu, autorul studiului mai aduce drept dovadă folosirea 
în finalul unei corespondeţei a trei rozete sau puncte dispuse într-un triunghi, 
semne specifice francmasonerie. Într-o scrisoare din 1854, Simion Balint i se 
adresa lui Bărnuţiu, cu termenul de venerabil, Neamţu apreciază că apelativul 
era nepotrivit doarece omul politic sălăjean avea doar 46 de ani. Astfel, istoricul 
consideră că Simion Bărnuţiu era venerabilul unei loji masonice din Transilvania, 
adică fratele cu demnitatea cea mai înaltă într-o lojă. Un alt argument al istoricu-
lui clujean este acela că Bărnuţiu a studiat la Sibiu, oraşul cel mai occidentalizat 
din Transilvania şi un important centru masonic. Gelu Neamţu conclude că nu 
este exclusă posibilitatea ca, cărturarul sălăjean, să fi fost mason înainte de 1848, 
având în vedere dovezile indirecte şi cele logice, coincidenţele ar fi prea multe.

Despre dificultatea întâmpinată de istorici în reconstituirea epocii paşoptiste 
şi implicit a apartenenţei sau nu, a lui Bărnuţiu la masonerie am discutat şi cu is-
toricul Tudor Sălăgean, coordonatorul volumului „Masoneria în Transilvania. Repere 
istorice” (2007). Acesta a subliniat că indiferent dacă a fost sau nu mason, Bărnuţiu a 
fost o personalitate proeminentă a epocii. „Activitatea lui Simion Bărnuţiu în perioada 
Revoluţiei de la 1848 a fost analizată de istoricul Gelu Neamţu, care susţine, cu argumen-
te serioase şi credibile, posibilitatea apartenenţei sale la o societate secretă revoluţionara de tip 
masonic. «Discursul de la Blaj», rostit de el, conţine numeroase referiri la „lumina” - element 
fundamental în simbolistica francmasonică, şi tot acolo se regăseşte o uimitoare 
referire la «O putere cumplită şi nevăzută care lucră în contra despotismului pretu-
tindene». Trebuie să avem în vedere faptul că, în Transilvania acelei epoci, activita-
tea francmasoneriei era interzisă, iar membrii organizaţiei îşi desfăşurau activitatea 
în cel mai mare secret, păstrarea cu stricteţe a acestui secret având atunci, literal-
mente, o importanţă «de viaţă şi de moarte». Este foarte posibil să nu obţinem ni-
ciodată o confirmare documentară indiscutabilă a apartenenţei la francmasonerie a 
multora dintre personalităţile transilvănene ale epocii, printre aceştia numărându-
se şi Simion Bărnuţiu. Este, însă, indiscutabil faptul că Bărnuţiu a fost unul dintre 
marii luptători pentru democraţie, pentru umanitate şi pentru principiile revoluţio-
nare ale libertăţii, egalităţii şi fraternităţii. Personalitatea sa era caracterizată printr-o 
tărie de carater excepţională, printr-o austeritate şi o discreţie proverbială, iar marii 
oameni ai epocii, fie ei masoni sau nemasoni, au vazut în el un înţelept, un venerabil 
şi un lider indiscutabil şi natural.” a declarat Tudor Sălăgean. 

- Sălajul European, 21-27 septembrie 2011 -
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Grupul statuar Wesselényi din Zalău
(Anul viitor Grupul statuar Wesselényi va împlini 110 ani)

1. Sculptorul Fadrusz János
2. De ce au considerat cei din Zalău că  Wesselényi are nevoie de un 

monument comemorativ.
3. Grupul statuar de la iniţiativă şi până astăzi

1.Sculptorul Fadrusz János (1858-1903)
 Fadrusz János s-a născut pe 2 septembrie 1858 la 

Pojon (devenit în 1919 Bratislava), într-o familie mo-
destă. Mama sa a fost localnică, tatăl său un imigrant 
din Moravia. După absolvirea şcolii generale, părinţii 
l-au dat să înveţe meseria de fierar lângă un meşter din 
localitate. Ucenicul s-a dovedit a fi deosebit de talentat: 
făcea schiţe, desene din memorie şi după modele văzu-
te, pe care apoi le executa cu măiestrie în fier forjat. Tot 
din tinereţe cioplea obiecte din lemn, pe care le vindea 
să-şi completeze veniturile. Stagiul militar l-a făcut la 
Praga, unde a admirat sculpturile şi clădirile frumoase, 
care i-au atras atenţia în Oraşul de Aur. După armată o 
periodă s-a îndeletnicit cu vopsirea unor piese de por-
ţelan. Din acest motiv o vestită fabrică de porţelanuri din Ungaria (fabrica de la 
Herend care funcţionaeză şi astăzi) a vrut să-l angajeze, dar a refuzat oferta destul 
de tentantă. 

Apoi a început să modeleze diferite forme din ghips. După ce una dintre 
modele sale a fost prezentat la o expoziţie din Pojon, un vestit sculptor vienez l-a 
invitat să studieze la Academia de Arte Plastice din capitala Imperiului. În tim-
pul studiilor de la Viena s-a întreţinut din o bursă oferită de nişte bancheri din 
Pojon. Acolo a studiat între 1886-1891 şi a devenit artist apreciat în 1890 cu opera 
„Răpirea sabinelor”, a obţinut premiul Academiei. Piesa sau opera sa de absolvire 
– Crucifixul - a obţinut marele premiu la Expoziţia Anuală a Artiştilor din 1892-
1893. (De reţinut că artistul însuşi s-a legat pe o cruce în atelierul său ca să poate 
studia direct senzaţia de a fi crucificat. Din această piesă s-au făcut multe copii, 
din care unele au ajuns în străinătate. O copie de bronz serveşte drept monument 
funerar al lui Fadrusz. ) 

LÁSZLÓ LÁSZLÓ
Caiete Silvane
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Devenit artist consacrat s-a stabilit la Budapesta şi avea la dispoziţie doar un 
deceniu de activitate (sau un deceniu şi jumătate dacă socotim şi anii petrecuţi la 
Viena cu studii). În acest timp a executat o mulţime de statui şi monumente (vreo 
30) dintre care cele mai cunoscute sunt:  Grupul statuar Maria Tereza (Pojon 
1896),  Grupul statuar Matia Corvin din Cluj (1902), Grupul statuar Wesselényi 
(Zalău 1902), Toldi Miklós se luptă cu lupii (1903).  Alte opere ale sculptorului se 
găsesc la Budapesta, Szeged etc. Pe lângă monumente amplasate în spaţii publice 
a executat monumente funerare, decoraţiuni, reliefuri, statui pentru instituţii pu-
blice, reprezentând personaje istorice şi mitologice. Nu toate operele sale au re-
zistat vicisitudinilor vremii. (De exemplu Grupul statuar Maria Tereza din Pojon, 
ajuns Bratislava a fost aruncat în aer în 1921. Şi operele sale din Ardeal au avut şi 
au până şi azi istoria lor...)

Fadrusz János murit pe 25 octombrie 1903 de tuberculoză. A fost căsătorit 
cu o artistă talentată, (Deréky Anna, 1872-1950) dar nu au avut copii împreună. 

2. De ce au considerat cei din Zalău că Wesselényi are nevoie de un monu-
ment comemorativ:

Baronul Miklós Wesselényi (1796-1850), este originar din Jibou, unde a 
fost centrul domeniului familiei, unde există şi până astăzi castelul Wesselényi. 
(Domeniul Jiboului din secolul al XVI-lea se afla în posesia familiei, iar castelul 
din Jibou a fost cosntruit la sfârşitul secoluluil al XVIII-lea şi începutul sec. al 
XIX-lea.)

În anii de după 1820 Wesselényi a efec-
tuat mai multe călătorii în Occident (Anglia, 
Franţa, Germania, Italia, etc.) A fost impresi-
onat de diferenţa dintre nivelul de dezvoltare 
economică, socială, culturală şi politică a sta-
telor respective în comparaţie cu Transilvania 
sau Ungaria vremii. Din acest motiv a ur-
gentat introducerea unor reforme politice, 
economice, legislative şi sociale pentru mo-
dernizarea instituţiilor, pentru relansarea 
economică şi pentru a schimba mentalitatea 
oamenilor. Iar ca să dea exemplu, atât pen-
tru ceilalţi proprietarii de moşii, cât şi pentru 
ţărani, Wesselényi şi-a modernizat domeniul 
său din comitatul Solnocul de Mijloc (Jibou 
şi împrejurimile) aducând soiuri de plante şi 
animale mai productive din străinătate, ma-

şini agricole şi tehnologii moderne, care i-au adus anumite beneficii. 
Pe lângă activitatea din gospodăria proprie a desfăşurat o activitate publică 

intensă, contribuind la întemeierea şi susţinerea unor instituţii culturale (cazino, 
teatru, şcoli, grădiniţe, biblioteci etc.) A fost curatorul şef al colegiului reformat 
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din Zalău şi în această calitate a fost „sponsorul principal” al şcolii. A fost un călăreţ 
brav, a participat la mai multe dueluri, iar în timpul inundaţiei catastrofale cauzată 
de sloiurile de gheaţă din 1838 la Pesta, el singur a salvat sute de vieţi.

În calitate de aristocrat (baron), a fost membru de drept al dietei din 
Transilvania, iar după ce a dobândit posesiuni şi în comitatul Sătmar, a devenit 
membru şi în dieta Ungariei. La ambele adunări legiuitoare a fost liderul opozi-
ţiei reformatoare (al nobilimii liberale, progresiste). La Cluj în timpul dietei din 
1834-1835 a editat o publicaţie „Relatări de la adunarea ţării”, suspendată de autori-
tăţi. A scris mai multe cărţi: despre creşterea cailor şi două opere politice: „Despre 
prejudecăţi” (în care pledează pentru reformarea societăţii, pentru emanciparea 
iobagilor şi jelerilor, pentru introducerea unor drepturi şi libertăţi democratice, 
volum publicat în străinătate din cauza cenzurii) şi o altă carte politică „Cuvântare 
pentru cauza naţiunii maghiare şi slave”.

A fost un orator deosebit şi poliglot: vorbea pe lângă limba maghiară, latină 
şi germană şi în franceză, engleză, italiană şi română. În adunările comitatelor şi 
în diete îşi susţinea părerea cu argumente foarte temeinice şi venea cu dese critici 
dure, dar justificate la adresa autorităţilor imperiale sau a nobilimii conservatoare. 
Datorită acestor critici a devenit un personaj incomod şi a fost dat în judecată atât 
pentru editarea de publicaţie neautorizată, cât şi pentru presupusa faptă de les ma-
jestate. (Prin abuz acuzaţia a interpretat faptul că acele critici aduse guvernări ar 
fi de fapt critici la adresa monarhului, deci e întemeiată acuzaţia de les majestate.) 
Deşi a fost un magnat, unul care făcea parte din clasa privilegiată şi un personaj 
foarte popular atât în Ungaria cât şi în Transilvania, totuşi a fost condamnat la 
patru ani de detenţie. Din detenţie şi din exilul ce l-a urmat s-a întors aproape orb 
şi grav bolnav. 

Odată cu începerea revoluţiei de la 1848 din Ungaria, a pledat pentru ur-
gentarea emancipării iobagilor din Transilvania, deoarece în Ungaria această lege 
a fost votată în aprilie, iar dieta Transilvaniei nu era încă întrunită. (Viena tărăgăna 
convocarea dietei Transilvaniei.) A fost numit de guvernul de la Pesta în funcţia de 
comisar guvernamental pentru comitatele Crasna, Solnocul de Mijloc şi pentru 
Districtul Chioarului. În această calitate a activat în vederea extinderii concomi-
tente legislaţiei privind emanciparea iobagilor (şi a celorlalte legi revoluţionare) în 
aceste comitate, simultan cu unificarea acestor părţi cu Ungaria. 

În calitatea sa de moşier, încă în luna aprilie a uşurat obligaţiile ţăranilor de-
pendenţi pe propriile domenii. Îi îndemna şi pe vecinii şi cunoscuţii să procedeze 
la fel. A urgentat convocarea dietei Transilvaniei (care a avut loc apoi în mai-iulie 
1848), unde el a prezentat proiectul legii privind eliberarea iobagilor şi jelerilor. 
Acestă lege de emancipare a ţăranilor aserviţi a fost votată datorită pledoariei lui 
Wesselényi, fără nici un vot contra, astfel ţăranii au devenit proprietari fără să fie 
nevoie să plţtească despăgubiri foştilor moşieri. În cuvântarea sa la dietă a spus: 
„Este cauza omeniei, şi a 1-1 şi jumătate de milioane de locuitori. A acelora care au purtat 
până acum poverile pentru noi, lângă ei noi am trăit în bunăstare şi confort. Cine nu simte 
compasiune pentru această cauză, pe buzele acelora sună fals, lozincile vremi - libertate, ega-
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litate şi frăţie…Cei asupriţi de până acum, să nu rămână plebei în continuare, ci să devină 
cetăţeni liberi, egali în faţa legii, egali cu noi, să devină fraţii noştri prin drepturi şi obligaţii 
comune…” (6 iunie 1848.)

 În luna august 1848 a înaintat parlamentului maghiar un proiect de lege 
privind drepturile românilor. În cuvântarea prin care a susţinut cauza românilor 
a propus ca denumirea de „oláh” să fie ştearsă şi ei să fie numiţi, aşa cum se nu-
mesc ei înşişi: „români”. Datorită mersului revoluţiei (contraatacul imperialilor, 
războiul civil, intervenţia rusă), proiectul nu a fost legiferat. Însă acest lucru nu 
micşorează meritele şi bunele intenţii ale propunătorului.

În septembrie 1848 Wesselényi fiind grav bolnav a părăsit Ungaria, unde a 
putut reveni doar după înfrângerea revoluţiei. A murit la Pesta în aprilie 1850 şi a 
fost înmormântat (definitiv) la Jibou, în ianuarie 1851.

Pentru meritele sale slălăjenii şi zalăuanii au considerat la sfârşitul secolului 
al XIX-lea, ca  memoria lui Wesselényi merită să fie imortalizată prin o opera de 
artă monumentală, care este demnă de marele om politic şi filantrop... 

3.Grupul statuar Wesselényi de la iniţiativă şi până astăzi
În Zalău şi în Sălaj a fost (şi este) un respect deosebit pentru persoana baro-

nului de Jibou. În ultimele decenii ale secolului al XIX-lea funcţiona o asociaţie 
care şi-a asumat rolul de a păstra tradiţia lui Wesselényi. Asociaţia organiza perio-
dic festivităţi de evocare-comemorare a personalităţii lui, publica opere biografice 
sau istorice şi încuraja crearea unor opere de artă în memoria lui Wesselényi. În 
această atmosferă, în octombrie 1891 la adunarea anuală a corpului didactic din 
comitatul Sălaj, profesorul Pungur Gyula a propus ca să se ridice în Zalău un mo-
nument în onoarea baronului Wesselényi. Propunearea a fost înaintată adunării 
comitatului, care a susţinut-o şi încă în luna respectivă a fost ales un comitet de 
iniţiativă sub preşedinţia vicecomitelui Szikszai Lajos. Acest comitet a trimis cir-
culare prin ţară prin care solicita donaţii şi în anii următori au organizat acţiuni de 
strângere de fonduri pentru monumentul propus. 

În 1894 au organizat un concurs de proiecte pentru artiştii plastici, însă la 
care au fost trimise doar două machete, dar care au fost respinse de comitetul de 
iniţiativă. Motivul respingerii a fost faptul că ambele proiecte îl reprezentau pe 
Wesselényi în calitatea sa de orator pe podiu, ceea ce părea să nu surprindă sufici-
ent democratismul personajului....

După insuccesul primului concurs de proiecte, cei din Zalău după ce au 
văzut macheta propusă de Fadrusz la comanda clujenilor (pentru Grupul sta-
tuar Matia Corvin), i-au încredinţat executarea unei machete adecvate a statuii 
lui Wesselényi. Fadrusz în 1895 a venit pentru prima dată la Zalău să vadă locul 
unde va fi amplasat grupul statuar propus. (Ulterior, macheta în ghips a Grupului 
statuar Matia Corvin la Expoziţia internaţională de la Paris din 1900 a obţinut 
Marele Premiu.) 

În luna august a anului 1896 a fost prezentată la reşedinţa comitatului 
Sălajului, macheta de ghips a Grupului statuar Wesselényi. Macheta le-a plăcut 
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localnicilor, astfel încât au fost de acord să semneze contractul de execuţie cu 
Fadrusz. 

Deoarece piaţa centrală a Zalăului la sfârşitul secolului al XIX-lea părea 
destul de dezorganizată, în acei ani a fost construită aici clădirea numită ulterior 
Transilvania (Redoute ca sediu public şi de aşezământ cultural.) Inculsiv fântâ-
na arteziană din centru (fântâna cu „îngeraşii”) trebuia să fie strămutată, deoarece 
ocupa chiar partea centrală a pieţii, loc ideal pentru un monument. 

Sculptorul în mod paralel a lucrat la mai multe opere şi dintre ele prima care 
a ieşit de la turnătoria din bronz de la Budapesta, a fost cea comandată de către cei 
din Zalău. Cele două piese principale, cele două figuri au ajuns la Zalău pe cale fe-
rată în ianuarie 1901. De la gară au fost transportate cu mare grijă la reşedinţa co-
mitatului (actuala Primărie), unde au fost depozitate încă mai bine de un an, până 
ce piaţa centrală a fost amenajată. Figura principală (a lui Wesselényi) cântărea 1,2 
tone şi figura ţăranului 0,9 tone. Presa locală relata amănunţit şi frecvent despre 
lucrările de pregătire, de amenajarea centrului şi apoi a postamentului unde vor fi 
amplasate cele două figuri în luna mai a anului 1902. 

Inaugurarea Grupului statuar Wesselényi a avut loc pe 18 septembrie 1902. 
Mai întâi a avut loc o adunare festivă în sala mare a comitatului (actualmente sala 
de şedinţă sau sala Avram Iancu de la Primărie). Participanţii la adunare au ieşit 
în piaţa centrală unde în prezenţa mulţimii adunate din oraş, din Sălaj şi din toată 
ţara, a fost dezvelit grupul statuar. Au fost susţinute discursuri lungi care evocau 
personalitatea şi meritele baronului de Jibou, din care vă cităm doar două idei:  
„Wesselényi Miklós nu de aceea a trăit ca să fie uitat, ci s-a născut că prin viaţa proprie să-şi 
slujească naţia, iar prin moartea sa, prin memoria sa urmeză să facă la fel.”  (Spunea un 
profesor univeristar din capitala Ungariei.) 

Un alt literat a încercat să descifreze intenţia sculptorului, prin simbolistica 
propusă: „Trebuie înţeles spiritul mărinimos, pe care Fadrusz l-a însuflat în materia statuii 
lui Wesselényi, cum îl ridică pe ţăranul: dacă poporul a fost înalţat, atunci trebuie să fie men-
ţinut la nivelul respectiv”. 

Întradevăr, atât conform vicecomitelui Sălajului, cât şi din mărturisirea ar-
tistului aflăm că această a fost intenţia reală a sculptorului, deorece şi el provenea 
din familie nevoiaşă şi avea o sensibilitate socială deosebită.  

Evident la inaugurarea grupului statuar a participat şi artistul împreună cu 
soţia sa. După festivităţile de la Zalău ei s-au deplasat la Cluj, unde peste câteva 
săptămâni va fi inaugurat şi  Grupul statuar Matia Corvin.  Însă peste doar un 
an, pe 3 octombrie 1903 Fadrusz a murit răpus de o boală incurabilă căpătată în 
tinereţe (tuberculoză). 

Istoricul statuilor lui Fadrusz din Zalău, de la iniţiativa din 1891, cu toţi 
paşii ce au urmat a fost urmărit de presa locală (săptămânalul de atunci din 
Zalău”Szilágyság”), dar şi de presa din Transilvania şi Ungaria. Ulterior, în anul 
1903 a fost redacta o carte, care să comemoreze acest fapt: „Emlékkönyv a nagy 
Wesselényi Miklós báró zilahi szobrának leleplezési ünnepségéről” (Album memorial de-
dicat festivităţii de  dezvelire în Zalău a statuii marelui baron Wesselényi Miklós) 
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volum redactat de Kapusi Sámuel. În acest album sunt şi forte multe fotogra-
fii de la festivitatea de inaugurare, acolo sunt prezentate discursurile, articolele 
referitoare la eveniment şi alte documente legate de acest proces lung de peste 
un deceniu.

Din punct de vedere artistic, Grupul statuar Wesselényi se încadrează în 
curentul realismului istoric: fiecare amănunt, de la mâini, la feţe, îmbărăcminte 
şi încălţăminte este studiat şi elaborat minuţios. Postamentul de atunci era mai 
scund şi era împrejmuiit cu gard simbolic şi lampioane din fier forjat în stil se-
cesionist. Din punct de vedere material, grupul statuar a costat destul de mult 
(50.000 de coroane), din care o parte a fost strânsă de către organizatori şi o parte 
însemnată a fost plătită de către oraşul Zalău  (care avea doar vreo 7.000 de locu-
itori pe atunci) şi de comitatul Sălaj, care avea cam un sfert de milion de locu-
itori. Pe lângă acest grup statuar Fadrusz a mai făcut pentru cei din Zalău şi un 
monument dedicat ducelui Menumorut, cel care după spusele lui Anonymus ar 
fi cucerit părţile Sălajului la începutul secolului al X-lea. Monumentul respectiv 
este intitulat „Altar Păgăn”, deoarece reprezintă vulturul (animalul sacru al tribu-
rilor maghiare) pe un obelisc având pe cele patru laturi texte cu scrieri runice. 
Acest monument a fost amplasat în parcul din spatele Primăriei (atunci numit 
Parcul-Szikszai).  

După inaugurare grupul statuar a devenit un simbol al Zalăului, fiind repre-
zentat pe ilustrate şi cărţi poştale.

După unirea Transilvaniei cu România, grupul statuar din centrul Zalăului a 
rămas acolo înca mai bine de un deceniu şi jumătate, deşi îi deranja pe unii... Iuliu 
Maniu, sălăjean, deci un bun cunoscător al realităţilor de aici, auzind că pe unii îi 
supără faptul că baronul are un monument în centrul Zalăului, a afirmat: „Marele 
Wesselényi la fel i-a eliberat pe iobagii maghiari şi români, ar fi un act de ingratitudine din 
partea posteriorităţii democratice să se atingă de statuie”. Însă îndemnul lui Maniu nu 
a fost ascultat şi Comisia Interimară aflată în fruntea judeţului Sălaj a dispus, ca 
prefectul să ia măsuri pentru îndepărtarea grupului statuar. 

În noaptea de 24 spre 25 aprilie 1935 cele două figuri – baronul şi ţăranul - au 
fost îndepărtate din centrul oraşului şi au fost depozitate întro anexă a tribunalu-
lui din Zalău. (Aflată în spatele reşedinţei Prefecturii de atunci, aproximativ unde 
este Agenţia de Protecţia Mediului.) Urmaşii baronului Wesselényi au solicitat ca 
statuile să le fie cedate şi să le amplaseze pe un spaţiu oferit de către biserica refor-
mată, dar cererea lor a fost refuzată. Soclul pe care stăteau cele două figuri a fost 
distrus. Gardul din fier forjat care împrejmuia statuile a ajuns la Dragu...

După ce Sălajul şi nordul Transilvaniei au fost cedate Ungariei (ca urmare a 
dictatului/arbitrajul de la Viena în 1940),  autorităţile locale au dorit să repună la 
loc grupul statuar. Au fost strânse fonduri şi pe 8 septembrie 1942 Grupul statuar 
Wesselényi a fost reaşezat la loc în centrul oraşului.

După 1944 şi mai ales după 1947, în centrul unui oraş pornit pe drumul con-
strucţiei socialismului, statuia unui magnat maghiar nu „arăta” bine şi din acest 
motiv a fost acoperit cu scânduri şi „obiectivul” astfel mascat, a fost folosit drept afi-
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şier, că de afişe, de propagandă era mare nevoie. În timpul revoluţiei din Ungaria, 
în toamna anului 1956 grupul statuar a fost „eliberat” din împrejmuire şi de atunci 
se află în văzul tuturor. După 1989 au mai fost unele planuri de strămutare, dar 
ele nu s-au realizat... 

Pentru turiştii străini care vizitează oraşul nostru, Grupului statuar Wesselényi 
este un obiectiv turistic de neevitat. Pe 15 martie în fiecare an este locul central al 
festivităţilor comemorative în judeţul Sălaj şi se depun coroane din partea celor 
care sărbătoresc ziua respectivă. 

Celălalt monument executat de către sculptorul Fadrusz János - Altarul 
Păgân - a fost demontat, cum spune folclorul urban, cândva în vara anului 1968 
tot întro noapte. Se mai spune că statuia propriu zisă (vulturul) a fost depusă în 
beciurile securităţii, iar postamentul a fost dezmembrat. Alte variante spun că 
vulturul din bronz ar fi fost dus la „reciclat”. După anul 2000 vulturul reconstituit 
a fost amplasat în curtea bisericii reformate din Zalău pe un stâlp de stejar. Sunt 
planuri ca să se reconstituie şi obeliscul distrus odinioară, dar deocamdată din 
lipsă de fonduri întârzie acest lucru. 

Sunt convins că Grupul statuar Wesselényi, operă a sculptorului Fadrusz 
János, monument care la anul va îndeplini 110 ani, este şi trebuie să rămâna un 
simbol al convieţuirii româno-maghiare, un memento al istoriei care ne leagă mai 
mult decât ne separă aici în Zalău, în Sălaj şi în Transilvania. Că  Wesselényi este 
al nostru, al tuturor şi vorba lui Maniu: „Marele Wesselényi la fel i-a eliberat pe iobagii 
maghiari şi români”. Şi nu doar atât, avea şi alte merite deosebite. 

- Caiete Silvane, nr. 78, iulie 2011 - 


Politicianism şi reformă
În dezbaterea titlului propus, putem porni de la definiţia din DEX a terme-

nului: POLITICIANISM - Activitate politică orientată spre realizarea unor anumite 
interese personale, de grup sau de partid; atitudine, conduită, comportare specifică politicianu-
lui. Credem că definiţia strict lexicală, poate  fi nuanţată şi mai bine sau dacă vreţi 
aplicată pentru deceniile noastre, prin ce a scris Constantin Rădulescu-Motru  în 
studiul său:  Cultura româna si politicianismul (1904). Acolo defineste conceptul de 
„politicianism” drept „un gen de activitate politica – sau, mai bine zis, o practicare mesteşu-
gita a drepturilor politice – prin care câţiva dintre cetăţenii unui Stat, tind şi uneori reuşesc să 
transforme instituţiunile şi serviciile publice, din mijloace pentru realizarea binelui pu-
blic, cum ele ar trebui să fie, în mijloace pentru realizarea intereselor personale”. (Sublinieri 
de L. L.) 

Evident că diagnoza lui CR-M este adecvată: O parte dintre cetăţeni (adică 
majoritatea politicienilor, care totuşi în comparaţie cu întreaga populaţie, sunt o 
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minoritate nesemnificativă cantitativ) au transformat instituţiile statului şi servi-
ciile publice în folosul propriu. Exemplele sunt fără număr, iar aceasta este şi mo-
tivul pentru care unele instituţii de stat (de la justiţie - la poliţie, vamă, funcţiile 
parlamentare, etc.) au o atracţie specială pentru oameni în general şi pentru poli-
ticieni în special. (Şi tot nu este întâmplător că aceste instituţii sunt subordonate 
politic şi mai mult decât celelalte, mai puţin importante), iar aceste instituţii aduc 
beneficii celor care îndeplinesc respectivele funcţii publice şi mai puţin pentru 
cetăţeni-contribuabili, care întreţin aceste instituţii. 

Fără să intrăm prea mult în amănunte şi fără să exagerăm mult prea tare, 
putem să fim atenţi la explicaţia lui C. Rădulescu-Motru despre originile po-
liticianismului. Politicianismul izvoreşte din degenerarea „adevăratei politici”(1), 
ori „dintr-o nepotrivire între mecanismul vieţii politice şi fondul sufletesc al poporului re-
spectiv”(2). Care este cauza acestei „degenerări a adevăratei politici”? Tot el ne dă 
şi răspunsul: preexistenţa unei practici politice functionale, (moştenite din etapa 
precedentă).  În ceea ce priveşte respectiva nepotrivire între mecanismulul vieţii 
politice şi fondul sufletesc (şi nu doar sufletesc) al românilor, putem constata cu 
uşurinţă, că aceste afirmaţii de acum un secol mai sunt valabile. Dacă la începutul 
secolului trecut, România îşi căuta locul în Europa vremii, la începutul secolului 
XXI, România actuală (postdecembristă şi relativ nouă membră UE) iarăşi îşi ca-
ută afirmarea. Atunci petrolul, alte bogăţii ale subsolului ţării, produsele agricole 
erau „puse la bătaie” de politicienii vremii. Recent, pentru acceptarea noastră în 
Uniune am plătit cu ce a mai rămas din petrolul („perla coroanei” Petromul), cu 
zăcămintele de gaze naturale şi bănci (un sector mereu profitabil, chiar şi pe timp 
de criză). Iar dacă agricultura e ruinată, cu atât mai bine, atunci putem fi şi piaţa 
de desfacere pentru produsele alimentare, ca monedă de schimb. Deci nu putem 
să-l contrazicem cu argumente, dimpotrivă: acum la originile politicianismului 
stau ambele cauze enumerate de către CR-M, deci suferim dublu, parcă nu ar fi 
suficientă o singură pacoste de acest gen.

Dar evident ne priveşte mai mult domeniul nostru, cel al învăţământului. 
Faptul că seria reformelor vizând sistemul de învăţământ din România, (din ul-
timul secol şi jumătate începând cu reformele înfăptuite de Cuza) au avut un 
anumit succes, atunci se datorează în primul rând faptului, că elita politică din 
fiecare etapă a avut un anumit consens asupra problemelor principale ale şcolii. 
(Sau eventual că a fost dezinteresat de soarta şcolii.) Sunt şi păreri contrare din 
partea unor personalităţi marcante, că acest consens de fapt a lipsit aproape mereu 
şi mai ales că instabilitatea politică destul de frecventă în România, nu a servit in-
teresului şcolii. Onisifor Ghibu, personalitate remarcabilă a Marii Uniri, în anul 
1925 a  realizat o critică a sistemului de învăţământ românesc. „Nu cred să existe ţară 
în care să se fi adus, de 60 de ani încoace, atât de multe şi de grave critici organizaţiei şi admi-
nistraţiei tuturor ramurilor de învăţământ şi în care, din cauza politicianismului, să fi fost 
mai puţine directive statornice şi mai puţină continuitate în dezvoltarea învăţământului, ca 
Vechiul Regat român. Schimbarea vertiginos de deasă a ministrilor instrucţiei publice, 
a inspectorilor, a revizorilor, a directorilor de şcoli, ca şi a legilor, regulamentelor şi 

ANUARUL PRESEI SĂLĂJENE 2011



- 80 -

LÁSZLÓ LÁSZLÓ

programelor a făcut aci cu neputinţă ca initiaţivele sănătoase (…) să prindă rădă-
cini adânci şi să rodească după trebuinţă...„  (Ştim bine că părerile de regulă sunt 
subiective şi fiecare caută argumente compatibile cu propria teorie.)

Măcar unii dintre cei care au indeplinit funcţia de ministru de resort, au 
avut viziune de perspectivă şi/sau învăţământul nu a fost permanent aservit po-
liticului. (În paranteză să fie spus, să ne ierte nostalgicii perioadei precedente, 
dar învăţământul românesc de după reforma comunistă din 1948, a însemnat 
în primul rând un salt cantitativ şi doar în unele locuri unul calitativ. Ca de 
exemplu: în anumite sectoare ale învăţământului superior şi mediu. Nu vrem să 
neglijăm importanţa învăţământului în dinamizarea mobilităţii sociale, dar să nu 
uităm nici faptul că după decapitarea elitelor vechi, comunismul avea nevoie de 
noile elite, pe criteriul loialităţii faţă de regim şi nu neapărat pe baza competen-
ţelor. Dacă s-a întâmplat ca în unele cazuri mai fericite competenţa, talentul şi 
loialitatea faţă de comunism să coincidă, atunci a avut de câştigat întreaga socie-
tate. Dacă nu, atunci avea de câştigat regimul şi individul respectiv, pus în slujba 
regimului. Subordonarea faţă de politică în perioada comunistă a fost vi-
zibilă şi apăsătoare, deoarece la începutul perioadei, şcoala a fost locul preferat 
al luptei de clasă, iar după consolidarea regimului a devenit „laboratorul” unde se 
realiza „proiectul” „omului de tip nou”. Tot din motive politice, cei cu „origine socială 
nesănătoasă” aveau dificultăţi în promovare în sistem sau pur şi simplu au fost 
discriminaţi. Ca şi cei care încercau o minimă rezistenţă faţă de regim. (De cultul 
personalităţii să nici nu pomenim...)

Mai ales în primii ani şi primele decenii de comunism, din lipsă acută de ca-
dre calificate, puternicii vremii mai întâi ajungeau în funcţii (de partid şi de stat), 
iar apoi îşi desărvârşau studiile. Dacă luăm definiţia politicianismului, atunci cei 
care se ocupau cu politică în comunism, şi ei s-au încadrat în parametrii respec-
tivi. Atunci de ce să ne mirăm, că şi la acest capitol este o anumită continuitate 
dintre ce a fost înainte şi ce a urmat după decembrie 1989. Sau revenind din nou 
la teoria lui Constantin Rădulescu-Motru, o cauză a politicianismului la români, 
a fost preexistenţa unei practici politice functionale, (moştenite din etapa prece-
dentă). Nu trebuie să explicăm prea mult faptul că, cei care au provenit din linia a 
doua sau a treia a aparatului de partid sau de stat, cât se poate de rapid şi-au fruc-
tificat experienţa, legăturile deja existente, ocupând poziţii importante în regimul 
postdecembrist...   

Încă ceva despre învăţământul din perioada anterioară: În termeni populari 
„calul de bătaie” al regimului comunist a fost tot şcoala - cu elevi, cu dascăli cu toţi 
- mai ales în primul şi în ultimul deceniu. Dacă era vorbă de colectivizare (care 
nu are nici o legătură cu activitatea didactică, ci una strict politică, economică şi 
propagandistică), de mobilizarea şi ideologizarea maselor, de diferite conscripţii 
şi recensăminte, atunci oamenii şcolii trebuiau să participe masiv, uneori chiar 
în dauna activităţii lor profesionale propriu-zise. Cu muncile patriotice şi mai 
târziu cu practica agricolă la care erau obligaţi atât dascălii, cât şi elevi, tot aşa. Au 
fost şi alte acţiuni de la alfabetizare şi la culturalizarea maselor (brigăzi ştiinţifice 
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şi universităţi populare), care aveau legătură cu menirea cadrelor didactice: este 
evident că ei trebuie să aibă un rol important în afara lecţiilor clasice din faţa ele-
vilor mai mici sau mai mari. (Vezi şi tema educaţiei permanente la modă din nou!) 
Deoarece aceste activităţi ce se făceau ori în stil „heirupist” în prima parte a etapei 
comuniste, apoi în mod formal (superficial) în ultima parte, practic nu puteau 
aduce rezultatul scontat, planificat.

E drept că au fost şi investiţii semnificative în dezvoltarea intensivă a învă-
ţământului: s-au construit şcoli, internate, cantine, laboratoare şi ateliere şcolare, 
universităţi şi campusuri universitare etc. cu care regimul se putea mândri pe 
bună dreptate. Au fost şi reforme dintre care unele au avut succes, analfabetismul 
a scăzut mult, dar alte încercări au eşuat în mod lamentabil: cu preluarea modelu-
lui sovietic de notare, ca liceul să fie terminat cu clasa a X-a, predarea limbii ruse, 
sau mai aproape de noi cu politehnizarea învăţământului sau îmbinarea şcolii cu 
producţia etc. S-a forţat atingerea obligatorie a promovabilităţii de 100 %, fapt ce 
nu a servit tocmai creşterii calităţii actului educaţional. 

Revenind la boala mai veche a politicianismului, tot păşind pe urmele ana-
lizei pertinente făcute de către Rădulescu-Motru: preluarea necritică a unor 
modele străine de dragul modernizării, ea are tradiţie încă din prima jumătate a 
secolului al XIX-lea: „A împrumuta tiparul extern al vieţii Statelor constituţionale, fără a 
împrumuta şi sufletul acestor state; a avea pe hârtie alegeri libere pentru parlament şi în fapt 
a fura urnele chiar prin mijlocirea jandarmilor care trebuiau să le păzească; a înfiinţa mii de 
slujbaşi şi apoi a constata că exactitatea acestora la serviciu este dependentă de culesul viilor şi 
de lăsarea secului; a vota legile cele mai liberale din lume în care sunt înscrise toate drepturile 
pentru cetăţeni, şi în fapt să se tolereze absoluta iresponsabilitate a puterii executive, acestea 
toate nu constituie un progres, ci o falsificare a progresului.” (Mai multe dintre aceste 
constatări punctate sunt atât de cunoscute –actuale-, parcă am citi o analiză critică 
contemporană despre sistemul politic din anii 2000.) 

Tot Rădulescu-Motru constată că este o contradicţie între modelul imitat şi 
tradiţiile autohtone: „oare aceste schimbări de decor, începute la 1848 si continuate în tot 
cursul jumătăţii a doua a secolului trecut, pătruns-au ele în firea poporului român, pentru a 
constitui cu aceasta o unitate sufletească, din care să izvorască motivele unei activităţi viitoare? 
Asimilat-a oare poporul nostru în firea sa obiceiurile, instituţiunile, cultura Apusului, pe care 
în aparenta le imităm atât de docil? Deşteptat-au formele civilizaţiunii apusene, în mijlocul 
cărora noi ne învârtim, şi fondul sufletesc care le susţine aiurea? Sau, sub aceste forme de îm-
prumut, trăieşte mai departe fondul nostru propriu moştenit din veacuri?” Acest „mimetism” 
sau cum spune Titu Maiorescu „forma fără fond” este vizibilă atât în domeniul po-
liticii, al culturii, evident şi în domeniul educaţiei. Sau foarte simplu cum spune 
o vorbă din popor: „Zicem ca ei şi facem ca noi”. Cu destule încercări de preluări 
mecanice, nefiltrate ale unor soluţii în cadrul reformismului postdecembrist „am 
cam dat în bară”...  

Un politician şi totodată un om al şcolii, din înalta funcţie de ministru al în-
văţământului, în anul 1918 a schiţat un plan ambiţios: „Mărirea ţării noastre şi unirea 
tuturor românilor impun României viitoare îndatoriri noi şi pe teren cultural. Poziţiunea 
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câstigată prin succesele armelor nu poate fi menţinută decât dacă poporul este pregătit ca să 
susţină cu succes lupta şi pe acest teren. (…) Avem deci datoria imperioasă a chema la lumină 
straturi cât mai întinse ale populaţiunii, a le da cunoştinţele care înarmeaza cât mai bine pe 
om pentru nevoile vieţii moderne; a întinde binefacerile culturii mai înalte şi la fraţii noştri 
liberaţi de sub jugul străin şi a construi în orientul Europei un focar de cultură, care să ne 
asigure aci, în pragul Peninsulei Balcanice, rolul de frunte, pe care suntem datori să ni-l păs-
trăm... „Deci, planuri de reforme au fost formulate cu scopuri măreţe, chiar dacă 
multe din aceste planuri nu s-au realizat, din motive politice, pecuniare sau din 
comoditate şi inconsecvenţă. Pe de altă parte, planurile de reforme sau de acţiune 
au fost concepute (măcar în formulare) ca şi nişte planuri de bătălii cu lozinci 
uneori atrăgătoare, dar lipsite de temei sau de conţinut real.

Revenind puţin la deceniile de după 1989 cu reforma învăţământului şi nu 
numai: Dacă imediat după revoluţia s-au luat unele măsuri privind dezideologi-
zare şi unele modificări privind reglementarea funcţionării învăţământului, elitei 
politice postdecembriste i-au trebuit destul de mulţi ani, până ce a reuşit să elabo-
reze o lege a învăţământului prin care, ca-n vorba lui Farfuridi: „Să se revizuiască, 
primesc, dar să nu se schimbe nimic”. Care nu a schimbat foarte mare lucru mai ales în 
învăţământul preuniversitar, mai puţin atractiv pentru politicieni şi politicianism. 
Nu au uitat să introducă în respectiva lege formularea demagogică: Învăţământul 
este a prioritate naţională, dar au continuat cu subfinanţarea cronică a sistemului de 
învăţământ. Au fost şi unele noutăţi de la introducerea manualelor alternative – 
la schimbarea sistemului de examinare etc. dar repet că foarte mare lucru nu s-a 
schimbat în sistemul de învăţământ centralizat şi birocratizat în bună măsură. 

A venit apoi un ministru – Andrei Marga – el a încercat o nouă reformă, 
dar pasajul citat din Onisifor Ghibu se potriveşte de minune pentru anii care au 
urmat după ministeriatului rectorului clujean: „Schimbarea vertiginos de deasă a mi-
niştrilor instrucţiei publice, a inspectorilor, a revizorilor, a directorilor de şcoli, ca şi a legilor, 
regulamentelor şi programelor a făcut aci cu neputinţă ca initiaţivele sănătoase (…) să prindă 
rădăcini adânci şi să rodească după trebuinţă... „Şi sub acest semn al incertitudinilor (al 
tranziţiei eterne) şi-a continuat viaţa sistemul românesc de învăţământ, cu soluţii „originale”. 
În special în învăţământului superior, ca de exemplu proliferarea fără limite şi 
fără un suport sau conţinut adecvat a „fabricilor de diplome”, create sub patronajul 
şi participarea efectivă a politicienilor, în văzul indulgent al autorităţilor statului, 
care trebuia să vegheze la menţinerea standardelor de calitate. 

Cadrele didactice, manipulate de sindicate (corupte şi afiliate politic) au re-
curs la greve, proteste în masă sau individuale, unele chiar disperate, gen gre-
va foamei, care uneori au adus rezultate, alte ori nu prea. Unele cadre didactice 
s-au resemnat, altele au găsit soluţii individuale profitabile în sistem (industria 
meditaţiilor) sau în afara sistemului. Şcoala şi oamenii şcolii au devenit jucării 
(instrumente) în bătăliile politice dintre partide şi în campanii electorale. Doar 
câteva exemple în acest sens: „pariul” cu sălile de sport, ori acţiunea cu termopane 
sau calculatoare pentru şcoli, cornul şi laptele, banii de liceu etc. (care serveau atât 
în campanii electorale pentru cumpărarea de voturi, cât şi ca formă de satisfacere 
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a clientelei politice sau sporirea numărului de asistaţi sociali, toate cu irosirea 
resurselor publici.) Ori majorarea cu 50 % a salariilor, cu care dascălii au păţit ce 
a păţit individul din întâmplarea relatată de Radio Erevan. (Acolo se spunea că 
respectivul a primit un palton. În realitate paltonul lui a fost furat. Iar dascălilor 
nu li s-a majorat salariul, ci s-a tăiat din salariul lor, graţie curbei de sacrificiu....)

În ultimii doi ani, bătălia politică în jurul noii legi a învăţământului, nu a fost 
neapărat pentru reformarea sistemului, ci mai degrabă o bătălie surdă dintre opo-
ziţie şi putere, nu pentru binele învăţământului. Mai degrabă cu scopuri proprii 
- de la păstrarea unor privilegii universitare, până la demiterea guvernului, ori cu 
scopul vădit de a destrăma coaliţia de guvernământ. Toate tertipurile, moţiunile 
simple şi de cenzură, acţiunile de partizanat din Comisia de învăţământ din Senat, 
până la trimiterea repetată la Curtea Constituţională a legii trecute prin asumare 
etc. dovedesc faptul, că învăţământul doar la nivelul declaraţiilor politice şi a de-
magogiei este „o prioritate naţională”. În realitate face parte din repertoriul politici-
anismului meschin, demagogic şi ipocrit. Fapt ilustrat şi prin faptul că pe când de 
la tribuna Parlamentului sau din faţa camerelor de televiziune toţi politicieni mor 
de grija şcolii româneşti, ordaslele acestor politicieni sunt şcoliţi în străinătate, 
pentru că elitele actuale consideră că astfel pot perpetua obiceiul ca generaţiile 
viitoare să fie conduse de urmaşii lor. 

Dacă acest lucru nu a fost până acum foarte documentat, recent un cotidian 
naţional a efectuat o anchetă în rândul demnitarilor, întrebând 474 de senatori, 
deputaţi şi miniştri despre educaţia propriilor copii. Din răspunsurile celor ches-
tionaţi reiese că fiii şi fiicele a 23% din membrii Parlamentului şi a 41% din mem-
brii guvernului au studiat şi studiază în şcoli private, dar mai ales în străinătate. 
Deci, e pur şi simplu ipocrizie din partea politicienilor să „se îngrijoreze” de soarta 
şcolii româneşti. 

Este general valabil la mai toate domeniile vizate de „reforme” politicianiste: 
dacă e vorbă de sistemul de sănătate autohton muribund, tot politicianul se tra-
tează la Viena; dacă e vorba de concediile petrecute peste mări şi ţări, când vor să 
reformeze şi să popularizeze turismul din România pitorească şi exemplele pot fi 
continuate... 

Chiar şi în anii comunismului unii îşi făceau studiile în străinătate şi nu 
doar în Uniunea Sovietică, ci chiar şi în Apus. E adevărat că şi elita de dinainte 
de comunism tot aşa proceda. (Cum spunea cineva, cei din urmă mai întâi îşi 
făceau avere sau aveau stare materială-socială adecvată şi abia după aceea intrau 
în politică.)

În momentul de faţă se pare, că lupta politicianistă pe moment a fost câşti-
gată de către aripa guvernamentală, deorece noua lege a învăţământului a intrat în 
vigoare şi pe baza legii se poate implementa o reformă de perspectivă şi calitativă 
a şcolii româneşti. Legea prin enunţurile declarative (articolul 2.) vorbeşte de va-
lori, ideal educaţional, misiuni şi evident de nelipsitul pasaj despre învăţământ ca 
„prioritatea naţională”. Dacă citim şi articolul următor cu principiile mărinimoase, 
care stau la baza învăţământului românesc, mai că ne cuprinde emoţia euforică. 
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Însă cunoscând tradiţia locală, cât de buni suntem la teorie, dar de regulă aplicarea 
acestori teorii răsunătoare lasă de dorit sau nu se aplică niciodată sau cu întârziere. 
(Ori este sabotat chiar de cei care trebuie se implementeze, ba că se ivesc lucruri 
neprevăzute, nescontate sau pur şi simplu pleacă un ministru sau un guvern şi 
planul va fi abandonat.) În România secolului XX şi XXI. atât legea fundamenta-
lă, cât şi orice lege sau normă juridică exact atât valorează, cât se aplica din ea în 
realitate. 

Evident că sună frumos pe lângă altele şi pasajul despre descentralizarea, dar 
cu toate acestea, Ministerul îşi menţine destul de multă autoritate, suficient dacă 
ne gândim câte atribuţii are, câte documente, metodologii şi hotărâri sunt necesa-
re ca legea să poate fi aplicată. Tot despre punerea în practică a legii şi funcţionarea 
efectivă a sistemului de învăţământ preuniversitar: nu se poate observa că se va 
reduce birocraţia din sistem. Iar menţinerea în continuare a inspectoratelor şcola-
re sau a unor noi şi vechi organisme/ agenţii etc. unde în loc de tehnocraţi, în 
marea majoritate sunt promovaţi birocraţi sau incompetenţi, (neamuri, fii 
şi fiice, neveste şi nurori de politicieni), nu este sigur că va aduce la ameliorarea 
stării sistemului naţional de învăţământ.

Cât priveşte dezechilbrul creat pe viitor în sistem prin aplicarea legii, în fa-
voarea unui subsistem, poate că nu se justifică: Aici mă refer la faptul că ciclurile 
(nivelurile în noua lege) din învăţământul preuniversitar aveu la bază intervale de 
4+4+4+4 ani, în conformitate cu dezvoltarea psihologică şi biologică a fiecărei 
categorii de vârstă (preşcolar, primar, gimnazial şi liceal. ) Acum însă se preconi-
zează ca ultimul an de la preşcolari să treacă la primar sub forma clasei pregătitoa-
re şi clasa a IX-a se va adăuga la nivelul gimnazial. (Asta înseamnă practic că „elevii” 
de 6 ani din clasa pregătitoare vor fi şcolarizaţi împreună cu cei de 16 ani. Poate 
că nu este evident pentru unii,că adolescenţii de azi la 14 ani ca dezvoltare fizică 
şi ca maturizare, sunt mult mai apropiaţi celor din clasele liceale, decât celor din 
ciclul primar.) Se produce un dezechilibru între niveluri, datorită acestui fapt, în 
locul ciclurilor echilibrate (şi tradiţionale) de 4 ani, prin reforma propusă de lege, 
se introduc niveluri altfel structurate: de (3+3)+(1+4)+5+3 ani. Iar însuşi de-
numirea nivelului de antepreşcolar îmi sună puţin ciudat. „Şcolarizarea” celor dintre 
0 şi 3 ani mi se pare un fapt mai mult decât curios, deoarece şi din experienţa de 
părinte cunosc faptul că cel puţin până la vîrsta de 2 ani sau uneori chiar până la 
2,5-3 ani, practic copilaşii au nevoie de îngrijire şi mai puţin de educaţie. Tot nu 
înţeleg din ce motiv, viitoarele unităţi de învăţământ „antepreşcolare”, trebuie puse 
în subordinea Ministerului (educaţiei şi învăţământului), când mai degrabă este 
vorbă de o chestiune care se leagă de familie, de protecţia copilului şi de asistenţă 
sanitară. Apoi despre calificarea cadrelor didactice şi de curricula aplicabilă acolo, 
nici vorbă...

Conform reformei concepute în lege, învăţământul primar şi gimnazial se 
axează pe cele 8 domenii de competenţe-cheie, care determină profilul de for-
mare al elevului. (Rămâne de văzut planul cadru pe nivele şi apoi programele pe 
discipline sau la nivel transdisciplinar.)  Cît priveşte nivelul liceal, la profilul 
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teoretic cu durata doar de 3 ani, pare să fie prea scurtă pentru realizarea 
obiectivelor propuse „centrat pe dezvoltarea şi diversificarea competenţelor – cheie şi 
pe formarea competenţelor specifice” (Art. 68.) Liceul de până acum (de patru an), din 
punctul de vedere al elevilor (al familiilor) se împarte pe trei etape: Etapa I. (clasa 
a IX-a), etapa de acomodare cu noile cerinţe şi noul mediu (de la colegi de clasă - la 
profesori, clădire, eventual şi schimbarea mediului, mai ales dacă elevul provine 
din gimnaziu din mediul rural la un liceu din mediul urban!) Etapa a II-a. (clasele 
X-XI.) etapa de vârf, de acumulare (de consolidare a deprinderilor). Etapa a III-a 
(clasa a XII-a) etapa finală a liceului, de pregătire pentru bacalaureat şi admitere, cu 
finalizarea opţiunilor. Dacă liceul teoretic se scurtează cu un an, tocmai etapa 
de mijloc are de pierdut. (Şi evident elevul, societatea, iar nu în ultimul rând 
şi liceul respectiv.)  

Argumentul cum că clasa a IX-a este mai bine să rămână la ciclul gimnazial, 
mi se pare mai degrabă politicianist şi demagogic, deorece se spune că prin aceasta 
elevii din mediul rural, care provin din familii nevoiaşe şi care din acest motiv 
nu vor putea să-şi continue studiile la liceele din oraşe, vor mai fi menţinuţi încă 
un an pe băncile şcolilor. Nu cunosc dacă s-a făcut vreun studiu naţional în acest 
sens, însă tocmai această categorie vulnerabilă, care contribuie la sporirea numă-
rului de abandon şcolar în ultimii ani ai gimnaziului. (Respectiva categorie era cea 
care nu se prezenta la examenele de capacitate sau de încheiere de ciclu gimnazial 
sau dacă se prezentau, erau cei care ratau sigur respectivul examen.) Respectivii 
elevi „problemă” nu cu forţă sau şiretlicuri trebuie menţinuţi în şcoală, ci mai de-
grabă prin măsuri stimulative. 

O reforma veritabilă nu poate fi aplicată fără recompensarea performanţelor, 
deoarece egalizarea salarială duce la încurajarea lenei, că se poate şi aşa! Nicio 
reformă nu poate fi înfăptuită doar de sus în jos şi fără o bună comunicare dintre 
părţi. 

Nu sunt pesimist, că dacă aş fi fost, atunci aş fi apelat la metafora lui Mircea 
Eliade, cu luntrea dirijată de piloţii orbi. Sper că piloţii noştri NU SUNT 
ORBI ŞI NICI SURZI. Dar reamintesc pentru cei interesaţi şi vizaţi că reforma 
(în orice domeniu) are un scop şi nu este doar un scop în sine sau un instru-
ment politicianist. Tocmai de aceea e bine de reamintit o altă idee a lui Eliade 
din tinereţe: „Elita noastră conducătoare îşi continuă micile sau marile afaceri, micile sau 
marile bătălii electorale, micile sau marile reforme moarte.„ 

Toţi actorii politici, care s-au perindat pe rând la guvernare şi în opoziţie, 
poartă responsabilitate pentru deciziile luate. Cum se pare, reforma iniţiată prin 
noua lege are destule părţi bune (poate chiar peste 50 %), dar este nevoie de con-
secvenţă şi de eforturi ca ea să fie realizată. Şi nu ştiu dacă timpul propus pentru 
împlementare este suficient. Doar un singur exemplu: legea prevede ca din sep-
tembrie 2011 clasele a V-a să înceapă anul şcolar cu noi programe şi manuale. Ce 
şanse sunt pentru realizarea acestui obiectiv? Sub 1%. Şi atunci cade în altă boală 
tradiţională: amânarea aplicării legii, măsurilor, adică a tărăgănării, tergiversării... 
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Cât priveşte ideea finală în legătură cu „lecuirea” de politicianism, este o solu-
ţie legală şi democratică: Dacă cei mai mulţi politicieni din motive strict politice, 
din cauze electorale, materiale, din nepricepere sau alte motive obscure, apelează 
mereu la politicianism (indiferent dacă este vorbă de reforma învăţământului, de 
reforma sănătăţii sau chiar de reforma statului), atunci riscă ca acesta să devină 
prima lor natură. Iar atunci şi ei trebuie să fie reformaţi. Eventual rechemaţi 
în numele Binelui Public şi în apărarea banilor publici. Să sperăm că societatea 
românescă nu şi-a pierdut încă reflexele sale de autoapărare şi autocorecţie. 

(Apărut în CNS - Cuvinte. Nume. Speranţe - Supliment al revistei 
Caiete Silvane, nr. 4, mai 2011)



Acum 300 de ani s-a încheiat răscoala „curuţilor”
Prin pacea de la Satu Mare - pe 30 aprilie 1711 - s-a încheiat revol-

ta sau războiul curuţilor, conduşi de principele Francisc Rákóczi 

al II-lea (1703-1711). 

 

Cauzele şi începutul revoltei

Între 1683-1690 Habsburgii au preluat controlul peste ceea mai mare parte 
a Ungariei şi peste întreaga Transilvanie. Contemporanii au conchis foarte plas-
tic starea de fapt, care s-a înrăutăţit în timp relativ scurt: „Jugul de lemn al turcilor, 
l-am preschimbat cu jugul de fier al austriecilor”. În locul unei stăpâniri otomane, mai 
mult sau mai puţin suportabile, a venit o dominaţie imperială (austriacă) bazată pe 
centralism cu destulă intoleranţă, cu legi mult mai riguroase, cu soldaţi numeroşi 
care trebuia să fie întreţinuţi de către populaţia istovită de războaie, o birocraţie 
austriacă numeroasă, tendinţe de expansiune religioasă (contrareformă), impozite 
crescute etc. (În ce priveşte atitudinea armatei austriece staţionate pe teritoriile 
recent „eliberate”, soldaţii şi ofiţerii austrieci s-au comportat ca nişte cuceritori, 
au comis abuzuri, deci nu e de mirare că populaţia, indiferent de starea socială, 
religie sau etnie, s-a săturat de ocupaţia străină). 

Încă ceva pentru susţinerea faptului că noul regim impus de austrieci a în-
semnat transformări fundamentale: În Transilvania rolul dietei (forul legislativ 
compus din stările privilegiate/feudale) a fost redus la minim, ea fiind convo-
cată foarte rar de către Viena. Convocarea trebuia să vină din partea principe-
lui Transilvaniei, titlu însuşit de către împărat. Regimul constituţional, religios 
şi social al Principatului Transilvaniei, din vremea principatului (1541-1690), re-
cunoscut de Diploma Leopoldina emisă de împăratul Leopold, dar practic elu-
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dată-modificată: astfel de exemplu, la insistenţele Vienei, a fost adoptată unirea 
religioasă - o parte a clerului ortodox din Transilvania a fost atras la catolicism, şi 
astfel austriecii au modificat echilibrul dintre confesiunile din Transilvania din 
perioada precedentă. Cu scopul întăririi ponderii catolicismului în Transilvania, 
cele promise uniţilor nu s-au respectat, decât în parte.

Unele pături sociale au decăzut social sau material şi mai toată lumea avea 
motiv de nemulţumire, deci se poate înţelege faptul că rebelii antihabsburgici au 
avut o susţinere semnificativă în Transilvania. 

Cei nemulţumiţi – numiţi kurucok (în magh.) sau curuţi (în română) s-au 
revoltat mai întâi în estul Ungariei (în zona Tokaj 1697),  dar mişcarea lor a fost 
înfrântă destul de repede. (Numele de curuţ are la origine probabil termenul de 
cruciat, cel care luptă sub semnul crucii, şi ar fi apropiat ca sens, înrudit termenului 
de haiduc, care este un fel de luptător pentru libertate şi pentru dreptate socială.) 

După ce răsculaţii au găsit sprijin la aristocraţia şi nobilimea locală (nemulţu-
mită de dominaţia austriacă), precum şi la burghezia puţin numeroasă a oraşelor, 
revolta a reizbucnit din nou în 1703 şi cu susţinerea regelui Franţei Ludovic al 
XIV-lea. 

Francisc Rákóczi al II-lea (descendent din familie princiară, refugiat în Polonia, 
pentru motivul că a încercat să ia legătura cu regele Franţei), a fost contactat de 
reprezentanţii curuţilor. După ce a cosntatat că atmosfera e suficient de încărcată, 
el a emis proclamaţia intitulată: „Cum Deo pro Patria et Libertate” (Cu Dumnezeul 
pentru Patrie şi Libertate), în mai 1703, invitând populaţia la lupta împotriva im-
perialilor. Chemarea la luptă a fost urmată de mobilizarea forţelor armate şi în 
câteva luni curuţii au preluat controlul în estul şi nordul Ungariei. În teritoriile 
mai apropiate Transilvaniei, în Maramureş şi zona Chioarului s-a răspândit flacăra 
revoltei antihabsburgice. Până la sfârşitul anului 1703, adepţii lui Rákóczi contro-
lează o bună parte din Transilvania.

Rákóczi principe al Transilvaniei 

În 1704, dieta Transilvaniei întrunită la Alba Iulia, l-a ales pe Francisc Rákóczi al 
II-lea, drept principe al Transilvaniei, în virtutea dreptului transilvănenilor de a-şi 
desemna propriul conducător. La dietă au participat reprezentanţii „naţiunilor pri-
vilegiate” (nobilimea din comitate, secuii şi saşii). Ei au proclamat Transilvania din 
nou principat independentă, (scos de sub stăpânirea Vienei), au anulat Guberniul 
şi toate instituţiile aflate în subordinele lui. Au anulat impozitele plătite autorităţi-
lor austriece, aclamând faptul: „N-avem împărat şi n-avem porţie!” (porţie=impozit) 
De asemenea au anulat obligaţiile fiscale ale foştilor iobagi, care s-au înrolat în 
armata curuţilor. A fost desemnată o delegaţie care să ducă vestea alegerii noului 
principe şi să-l invite în Transilvania, ca să fie investit în funcţie. 

Reprezentanţii autorităţilor austriece din Transilvania, pentru a împiedica 
colaborarea dintre răsculaţi şi aristocraţia din Transilvania, i-au convocat pe con-
ducătorii secuilor, saşilor şi nobilimii la Sibiu ca să fie sub observaţie şi control. 
(Ei vor fi reţinuţi acolo în toţi aceşti ani.) Cu toate acestea, secuii în totalitate, 
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maghiarii în bună parte şi românii parţial se vor alătura mişcării curuţilor. Cei 
care vor rămâne loiali imperialilor şi Vienei vor fi porecliţi cu termenul „labancok” 
(magh.) „lobonţi” (în română).

În anul următor şi dieta Ungariei a urmat exemplul ardelenilor, alegându-l 
pe Rákóczi principe guvernator al Ungariei. Între anii 1704-1707 s-au dat o serie 
de bătalii dintre curuţi şi imperiali: răzvrătiţii deţin iniţiativa, soarta războiului 
pare să fie încă nedecisă. Dintre numeroasele bătălii din aceşti ani, una importan-
tă s-a dat la Jibou  (11 noiembrie 1705). Deoarece imperialii au câştigat bătălia, 
Rákóczi  nu a putut intra în Transilvania, ca să fie investit  în funcţie de principe. 
Doar mai târziu, în vara anului 1707, la dieta de la Târgu Mureş a fost investit, în 
sfârşit, în funcţia respectivă. Tot acolo, principele împreună cu dieta, au reorgani-
zarat administraţia şi au fost numiţi noi comiţi în fruntea comitatelor şi noi şefi în 
scaunele secuieşti şi săseşti. Apoi au luat măsuri de înlesnire fiscală, de susţinerea 
încurajarii comerţului intern şi extern, măsuri aducătoare de venituri pentru bu-
getul statului. A fost reînfiinţat Consiliul principelui, alcătuit în bună parte din 
ardeleni. Principele plănuia să cucerească Braşovul, care avea o importanţă atât 
economică (centru comercial important pe unde trecea tot negoţul cu sudul şi 
sud-estul), cât şi din punct de vedere militar fiind nevoie de o fortăreaţă deosebit 
de puternică. De fapt sudul Transilvaniei, zonele locuite în special de saşi în tot 
timpul răscoalei curuţilor au rămas sub controlul imperialilor.  

Declinul şi sfârşitul revoltei

Situaţia militară s-a înrăutăţit şi principele a fost nevoit să se retragă din 
Transilvania, provincie care treptat va fi recucerită de imperiali. Aceste trupe au 
devastat şi jefuit multe oraşe şi aşezări din Transilvania. Distrugerile au fost agra-
vate şi de epidemia de ciumă, care s-a răspândit în Transilvania începând din 1708. 
Din faţa imperialilor mulţi curuţi din Transilvania s-au retras în estul Ungariei, 
alţii s-au refugiat în Moldova sau chiar în Polonia.   

Cu toate evoluţiile nefavorabile, în vara anului 1707, dieta Ungariei a pro-
clamat detronarea dinastiei de Habsburg. În anul următor situaţia militară a cu-
ruţilor s-a înrăutăţit, ei au pierdut o serie de bătălii şi nu au mai fost în stare să 
înceapă alte acţiuni ofensive. În plus, luptele duse de mai mulţi ani, eforturile de 
înarmare, superioritatea militară a imperialilor au dus şi la descurajarea curuţilor 
şi până la urmă la declinul revoltei curuţilor. Din ce în ce mai mulţi aristocraţi au 
trecut de parte imperialilor (au devenit lobonţi), iar sprijinul extern a scăzut sem-
nificativ după ce regele Franţei a încheiat pacea cu Habsburgii. Rákóczi a încercat 
să iasă din izolarea diplomatică prin încheierea unei alianţei cu Petru cel Mare 
(ţarul rus), dar şi Rusia a fost angajată în războiul nordic (cu Suedia) şi nu putea 
oferi un ajutor concret, mai ales financiar sau militar.  

  De mai mulţi ani au fost unele tatonări, unele tratative preliminare în 
vederea încheierii ostilităţilor şi imperialii nu au încetat să vină cu noi şi noi pro-
misiuni, de la amnistie, până la recompense oferite celor care trec de partea lor.
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Din anul 1710, din partea curuţilor, contele Károlyi Sándor (mai întîi co-
mandantul armatei curuţilor din Transilvania, apoi al întregii armate) ducea tra-
tative în vederea obţinerii unor condiţii cât mai favorabile. În februarie 1711, 
principele Rákóczi s-a dus în Polonia, în vederea unei întâlniri cu ţarul rus, ca să 
urgenteze ajutorul pentru continuarea războiului. Profitând şi de lipsa principe-
lui, comandantul armatei, contele Károlyi a perfectat condiţiile păcii şi împreună 
cu reprezentanţii curuţilor adunaţi la Satu Mare, pe 30 aprilie 1711, au semnat 
acordul de pace cu imperialii. A doua zi, armata curuţilor (mai precis resturile 
unei armate decimate) a depus armele la Moftinul Mare - lângă Carei.

Condiţiile păcii de la Satu Mare au însemnat că din partea lor răzvrătiţii 
(curuţii) depun armele, cei care s-au dus în exil se pot întoarce acasă şi pentru 
toţi se va acorda amnistie generală, dacă depun în termenul convenit jurământ 
de credinţă împăratului. Libertăţile religioase se menţin şi nimeni nu va putea fi 
pedepsit pentru participarea la revoltă. Nimeni nu va pierde nici avera, nici liber-
tatea şi nici viaţa, dacă se va supune şi va respecta legile ţării. 

Majoritatea curuţilor au recunoscut pacea, mai puţin principele Rákóczi şi 
vreo câteva mii de oameni. Ei se vor duce sau vor rămâne în exil. Rákóczi şi cu 
câţiva apropiaţi ai săi, din Polonia, se vor deplasa în Franţa, în speranţa că, mai 
devreme sau mai târziu, Ludovic al XIV-lea va reîncepe ostilităţile cu Austria şi 
atunci ei se vor putea întoarce cu ajutorul francez. Însă aceste planuri nu s-au îm-
plinit, marile puteri ale vremii, aveau interese diferite, faţă de aspiraţiile curuţilor. 
Unii s-au resemnat şi s-au întors din exil, profitând de amnistia generală, care a 
fost prelungită. Alţii, mai puţin la număr, nu au renunţat şi ei vor pierde totul... 

A avut de pierdut cel mai însuşi principele Rákóczi, el fiind stăpân a peste 
sute de mii de hectare, care i-au fost confiscate pentru că nu s-a supus condiţii-
lor păcii de la Satu Mare. El a zăbovit câţiva ani în Franţa, în acest timp şi-a scris 
Memoriile şi Confesiunile în limba franceză. În 1717, cu ocazia reizbucnirii con-
flictelor dintre Austria şi Imperiul Otoman, a acceptat invitaţia de a se deplasa în 
Turcia. Însă abia a ajuns în Turcia, pe căi ocolite, s-a şi terminat războiul şi nu a 
lipsit mult ca să fie predat de otomani austriecilor. Cei din urmă au solicitat acest 
lucru, dar sultanul a rezistat, dar i-a impus un domiciliu obligatoriu în Asia Mică. 
Principele autoexilat va rămâne în Turcia până la sfârşitul vieţii. El a fost urmat în 
Turcia doar de o mână de susţinători, de cei mai fideli oameni. 

În tradiţia istorică, principele plecat în exil, reprezintă simbolul rezistenţei 
faţă de tendiinţele cotropitoare şi opresive ale Vienei. Este aşezat faţă în faţă cu 
cei care s-au supus, au jurat credinţă, adică au încheiat un compromis politic. 
(În acest sens, compromisul este ceva „compromiţător”, iar nesupunerea înseamnă 
dârzenie, rezistenţă până la capăt.)

Fr. Rákóczi al II-lea, nu doar a fost contemporan cu principele savant Dimitrie 
Cantemir, ci în vieţile lor au existat şi unele paralelisme: Amândoi au încercat 
obţinerea independenţei patriei lor, amândoi s-au aliat cu ţarul Rusiei (Petru cel 
Mare), amândoi au pierdut totul în anul 1711 şi au fost nevoiţi să plece în exil, dar 
ar mai fi şi alte asemănări între cei doi... 
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Dintre oamenii cei mai fideli ai principelui curuţilor, demni de remarcat 
sunt încă cel puţin doi: Bercsényi Miklós, un aristocrat, care iniţial a fost un fel de 
mentor politic al lui Rákóczi, fiind la început şi comandantul armatei. A murit 
şi el în exil în Turcia. Acesta a avut o legătură directă cu Bucureştiul: Cartierul 
Berceni din capitală a primit denumirea de la un grup de husari din regimentul lui 
B. M. care sau stabilit în Bucureştiul de pe vremea fanarioţilor, aşteptând ocazia 
unui nou război austro-turc, ca să lupte împotriva imperialilor, pe care-i conside-
rau duşmanii lor de neîmpăcaţi. 

Un alt personaj cunoscut din preajma principelui Rákóczi a fost Mikes 
Kelemen, un tânăr aristocrat din Secuime, fiind aprodul şi secretarul lui Rákóczi. 
El a fost ultimul membru al coloniei de exilaţi, care a murit foarte târziu în Turcia, 
în a doua jumătate a secolului al XVIII-lea. Mikes a făcut câteva călătorii în Ţara 
Românească şi Moldova, de unde se uita amarnic către Munţii Carpaţi din înde-
părtare, pe care îi iubea mult de tot, dar nu se putea întoarce acasă. Este şi autorul 
unui volum intitulat „Scrisori din Turcia”. (Un volum de scrisori către o persoană 
fictivă în care relatează viaţa curuţilor din exil.)  

Celălalt lider marcant al curuţilor, contele Károlyi Sándor, cel care a nego-
ciat condiţiile păcii de la Satu Mare, a fost răsplătit regeşte de către Viena, pentru 
faptul că a pus capăt unui război greu şi costisitor pentru Habsburgi. În jurul 
Careiului a primit întinse domenii şi a primit şi titlul de conte. 

Cu pacea de la Satu Mare s-a încheiat războiul sau revolta curuţilor, iar do-
minaţia austriacă în Ungaria şi Transilvania nu a mai fost ameninaţă de vreun 
pericol intern sau extern până la revoluţia de la 1848. 

Participanţi români la mişcarea curuţilor

Poate puţini sunt dintre cei care ştiu, că la răscoala curuţilor au participat 
destul de mulţi români, în special din Maramureş şi din Bihor, ca de exemplu: 
Marcu Haţeganu, Pintea Viteazul, Ştefan Sudriceanu, Vasile Ciulai. Ei au parti-
cipat în persoană sau au condus unele unităţi, cete de haiduci, la fel ca Nichita 
Balica şi Bucur Câmpan (conducătorii unor detaşamente româneşti care se pare 
că au continuat lupta şi după depunerea armelor.) Despre unii dintre cei mai sus 
sunt date destule, activitatea lor a fost prelucrată în opere literare sau balade, des-
pre alţii abia dacă ştim cine au fost. Se cunoaşte, de exemplu, că Marcu Haţeganu 
a fost militar în armata imperială în garnizoana Oradei, de unde a trecut de partea 
rebelilor şi a luptat pentru libertate şi dreptate socială. Bucur Câmpan a fost con-
ducătorul unei cete de haiduci care au activat în secuime (Trei Scaune – actual-
mente Covasna.) În Scaunul Mures a activat Negru Vasile, iar mai sus amintitul 
Balica în împrejurimile Turdei. Şi în zona Sălajului au existat unele cete de curuţi 
sau haiduci, chiar mai mulţi conducători ai curuţilor se trăgeau din această zonă: 
ca de exemplu Ioan Ciurelea şi Ştefan Surdicean.  

Pe lângă personajele amintite, participarea trebuia să fi fost mult mai sem-
nificativă, acest lucru ne explică faptul că sunt destule familii româneşti (şi nu 
numai), care se numesc Curuţ. Numele explică faptul că strămoşii lor la începu-
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tul secolului al XVIII-lea s-au înrolat în trupele curuţilor, ca să lupte împotriva 
imperialilor, adică „lobonţilor” (din maghiară labancok). Dar nu lipsesc nici denu-
mirile de Labanc sau Labancz, Lobonţ, Lobonţiu şi altele derivate din ele. Sunt 
alţii destui care nu sunt înrudiţi cu familia princiară, dar probabil pentru motivul 
că au fost de partea principelui, au luptat alături de el şi de curuţi portă numele de 
Racolţa, Racolţi etc.

Sălajul şi revolta curuţilor

Deoarece unele drumuri care leagă Transilvania cu zonele de câmpie sau 
Partiumul, estul şi nord-estul Ungariei, traversează Sălajul şi armatele în drumul 
lor, în special cele imperiale au distrus şi au ars localităţi, au jefuit populaţia, cauzând 
multe pierderi materiale şi de vieţi omeneşti. Cronicile din perioada dintre 1703-
1710 adesea pomenesc pierderile suferite de localităţi, oraşe mai cu seamă. (Din 
Transilvania se pare că cele mai grele pierderi le-a suferit Aiudul, în 1704). Nici ora-
şele noastre nu au scăpat de distrugerile războiului dintre curuţi şi imperiali: astfel, 
în vara anului 1703, comandantul trupelor imperiale din Transilvania (având sediul 
la Cluj), a trimis un corp de militari pentru pedepsirea Şimleului. Imperialii au re-
uşit să recucerească Şimleul, iar o bună parte din populaţia oraşului a fost omorâtă 
şi jefuită. Pe drumul lor de întoarcere, imperialii au distrus şi Zalăul, tradiţia spune 
că o casă nu a rămas întreagă, din cauza incendiului provocat de trupele austriece. 
Atunci a fost distrusă şi clădirea colegiului... În anul 1710, imperialii au revenit în 
forţă şi cetatea Şimleului a fost din nou cucerită de ei şi distrusă.   

Ecourile mişcărilor curuţilor

Evenimentele, întâmplările legate de mişcarea curuţilor în decursul secole-
lor au intrat în literatură, multe întâmplări sunt relatate de surse orale şi scrise, 
şi unele personaje au devenit eroii unori balade sau legende, nuvele, romane sau 
chiar şi filme. 

Treptat, odată cu scurgerea timpului, termenii de curuţ şi de lobonţi parţial 
şi-au schimbat sensul: curuţ însemnând ulterior rebel, opozant faţă de regim, 
sau pur şi simplu oameni cu vederei radicale, iar termenul de lobonţi – loialişti, 
obedienţi, aserviţi puterii. 
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„Poetu” - Disidentul necunoscut al Sălajului
 Povestea sălăjeanului bătut de Miliţie şi urmărit sistematic de 

Securitate

În 1986, perioadă de maxime constrângeri în timpul regimului comu-
nist, un tânăr de 24 de ani, din Bădăcin, l-a comemorat, împreună cu un grup 
de prieteni, pe Iuliu Maniu. Gestul său nu a rămas fără repercusiuni, astfel 
că Ioan Pop, căruia prietenii i-au zis „Poetul” pentru că a scris un imn dedi-
cat lui Iuliu Maniu, a fost bătut de Miliţie şi urmărit sistematic de Securitate.

Are 49 de ani, dar nu-şi arată vârsta. Vorbeşte încet, rar şi uşor stânjenit. E 
pentru prima dată când rememorează în faţa unui jurnalist evenimentul care i-a 
schimbat viaţa şi l-a transformat din Ioan Pop în „Poetu”.

„În 1986 tocmai ieşisem din armată. Cu câteva zile înainte de 5 februarie (data la care 
a murit Iuliu Maniu), am adunat mai mulţi prieteni şi le-am propus să-l comemorăm pe 
Iuliu Maniu. Fiind din Bădăcin, la fel ca marele om politic, ni s-a părut un gest firesc. Nu 
ne era frică. Probabil că era vorba şi de inconştienţa specifică vârstei. Ştiam de la bătrâni că 
Iuliu Maniu nu a fost trădător de ţară, aşa cum îl prezentau comuniştii. Ştiam că avusese o 
influenţă covârşitoare în făurirea Marii Uniri, că a salvat Transilvania în 1944 şi că a murit 
ca un martir în închisorile comuniste”, îşi aminteşte Ioan Pop.

Comemorare clandestină

Deşi a chemat alături de el mai mult de 20 de tineri, doar 12 au venit în 5 
februarie la marginea fostului conac al lui Iuliu Maniu. Casa în care s-a născut 
„Sfinxul de la Bădăcin” fusese transformată de comunişti în cămin pentru copii 
cu dizabilităţi, dar la marginea proprietăţii, mai rămăseseră mormintele rudelor 
lui Iuliu Maniu. Acolo s-au întâlnit tinerii din Bădăcin, conduşi de Ioan Pop. Au 
aprins câteva lumânări, au depus o coroană şi au ţinut scurte cuvântări. „Era într-o 
zi de joi, în jurul orei 18.00. Pe rând, am vorbit fiecare despre Iuliu Maniu, viaţa şi activi-
tatea lui. La final, am cântat împreună un cântec ale cărui versuri le-am compus eu cu câteva 
zile înainte. Acel cântec scris de un tânăr rebel a devenit astăzi „Imnul lui Maniu”, iar eu 
am fost poreclit de atunci Poetu”, mai spune disidentul din Bădăcin.

Au tras clopotele pentru Maniu

În timpul comemorării, clopotele de la vechea biserică din sat, greco catolică 
în vremea lui Maniu, dar furată de ortodocşi în 1948, au început să bată pentru 

PAUL MAGHIU
Adevărul de seară
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fostul premier interbelic. „Am pus tot satul pe jar. Nimeni nu ştia de ce bat clopotele. Cu 
greu am reuşit să-l convingem pe clopotar, dar în cele din urmă ne-a ascultat rugăminţile”, 
rememorează Pop.

Schimb de amabilităţi cu Securitatea

A doua zi, Securitatea a descins în Bădăcin. Pe el nu l-au găsit acasă secu-
riştii, pentru simplul motiv că se trezise foarte devreme şi plecase după lemne 
în pădure. Dar duminică dimineaţa a primit o invitaţie la sediul Securităţii din 
Zalău. „Mă aşteptau acolo domnii Ivan şi Butiri. Ambii s-au comportat decent cu mine. 
Nu m-au bătut, ci doar mi-au spus că am făcut un gest necugetat. La acea vreme securiştii 
nu mai băteau. Băteau miliţienii, dar asta am ajuns să o cunosc pe pielea mea la un după”, 
mai spune Poetu.

„Nu ne era frică. Probabil că era vorba şi de inconştienţa specifică vârstei. Ştiam de la 
bătrâni că Iuliu Maniu nu a fost trădător de ţară, aşa cum îl prezentau comuniştii”. Ioan 
Pop

Bătut cu bestialitate de miliţienii din Şimleu

Avea să treacă un an de la comemorarea clandestină. Ioan Pop s-a bucurat 
din plin de atenţia Securităţii în acest răstimp. Avea „coadă” tot timpul, iar în vara 
lui 1987 a „achitat” cu adevărat nota de plată pentru organizarea evenimentului 
comemorativ. „Era un concert în Şimleu, cu Loredana Groza şi Ion Caramitru. La un 
moment dat, am vociferat, nemulţumit fiind de poeziile care se recitau. Un poliţist a venit 
şi m-a luat. Am ieşit din sală şi m-a invitat la sediul Miliţiei. Nu îmi era frică, dar după 
ce am intrat la Miliţie lucrurile s-au schimbat total. Credeam că îmi vor da o amendă şi mă 
vor lăsa să plec. Dar nu a fost aşa. Copos, un poliţist recunoscut pentru modul crunt în care 
bătea, mi-a spus: „Ai ajuns pe mâna noastră Poetule!”, iar apoi a început să mă lovească 
cu bulanul. Zeci de lovituri au căzut pe corpul meu. Mă băgaseră într-o cuşcă cu 
câinele, şi mă loveau. Au întărâtat şi câinele pe mine, dar bietul animal nu mi-a 
făcut nimic”, spune cu glas tremurat Ioan Pop.

Cu această bătaie suferinţele fizice ale bădăcineanului au luat sfârşit. Dar 
până la Revoluţie, ca angajat la Fabrica de Ţevi din Zalău, a fost în permanen-
ţă urmărit.

După 25 de ani

După 1990 a cochetat cu politica şi a primit un loc neeligibil pe listele PNŢ. 
Supărat pe societatea în care trăieşte, pe ignoranţa şi laşitatea celor din jur, Ioan 
Pop a ales, în cele din urmă calea străinătăţii. Din 2000 lucrează în Spania şi vine 
rar acasă. Tot ce-şi doreşte este să-şi construiască o cabană, într-un loc cât mai ferit 
de societate. Pare un singuratic, aşa că nu s-a căsătorit niciodată şi nu are copii. 

„Nu pot să înţeleg de ce nici astăzi românii continuă să-l ignore pe Iuliu Maniu. Ne 
batem joc de propria istorie. Casa lui Iuliu Maniu stă să se dărâme, partidul său este aproape 
de dispariţie. Nu mă pot împăca cu această stare de fapt. Aşa că m-am retras din politică 
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şi încerc, prin discuţii cu tinerii să le amintesc, măcar lor de Iuliu Maniu. Doar ei mai pot 
schimba ceva în această ţară”, adaugă Poetu.

Ce are Rembrandt cu Iuliu Maniu?

Incultura celebră a miliţienilor din vremea comunismului s-a confirmat şi 
în cazul comemorării clandestine de la Bădăcin. Poetu spune că au adus cu ei o 
coronă în seara de 5 februarie pe care o inscripţionase cu „Remember Iuliu Maniu”. 
„Neştiind limba engleză, miliţianul care a ajuns la faţa locului a scris în primul raport că 
„coroana era pentru unu Rembrandt Iuliu Maniu””, îşi aminteşte amuzat Ioan Pop.

De altfel, şi pentru a face rost de acea coroană tinerii de la Bădăcin au trebuit 
să treacă printr-o adevărată aventură. Ioan Pop spune că toate florăriile şi cei care 
se ocupau de producerea coroanelor l-au refuzat, de frică, când au auzit ce nume 
trebuie să treacă pe panglica tricoloră. În cele din urmă, Poetu a găsit un vânzător 
de coroane, mai slab de înger, pe care a reuşit să-l mintă spunându-i că nu este 
vorba despre fostul prim ministru din perioada interbelică, ci de un văr de al său, 
pe care îl cheamă exact la fel şi care a murit de curând.

Imnul lui Iuliu Maniu

Lui Ioan Pop i s-a spus „Poetu”, pentru că în 1986 a compus o poezie dedi-
cată lui Iuliu Maniu. Versurile ale de atunci au devenit Imnul lui Iuliu Maniu şi 
sunt cântate în fiecare an, în 5 februarie, când este comemorat marele om politic 
la Bădăcin.

Îl simt cum mai vine
Mai vine pe acasă,
Îl vad cum se aşează
Cu satul la masă,
Şi-şi varsă durerea
Sădind-o în noi —
Generaţii ca mine,
Ca tine, ca voi.
Ref: Să cântăm despre Iuliu
Despre „Sfinx” să cântăm,
Toata lacrima noastră
Pentru el s-o vărsăm.
Dragii mei prin menire
Ne-e dat sa-l spălăm

De minciuni şi de vorbe,
În noi sa-l schimbăm.
În mormânt să-i găsim —
Cum mormânt şi-a dorit!
În pământul natal,
În pământul iubit.
De azi înainte generaţii vin,
Pentru tine, Iuliu,
„Sfinx” de Bădăcin,
Şi-ţi aduc ofranda
Şi respect sincer
Ţara românească
Îngerii din cer. 

Versuri: Ioan Pop

- Adevărul de seară, 14 iulie 2011 -
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Sălăjeanul care a plătit cu închisoarea 
pentru credinţa sa
Vasile Oros (86 de ani), născut în satul Bădăcin, este unul dintre puţinii 

sălăjeni în viaţă, care au avut onoarea de a-l cunoaşte personal pe Iuliu 

Maniu. Simpatia sa faţă de „Sfinxul de la Bădăcin” şi apartenenţa la Biserica 

Română Unită cu Roma l-au costat şi două săptămâni de arest.

Vasile Oros, sau baciu Vasile, cum îi spun consătenii din Bădăcin, îşi amin-
teşte de vizitele pe care le făcea Maniu la şcoala din sat. „Eram anunţaţi cu câteva 
zile înainte că, la o anumită dată, va veni în vizită Excelenţa Sa Iuliu Maniu, preşedintele 
Consiliului de Miniştrii. Excelenţa Sa venea pe la noi pentru că aici în Bădăcin avea casa 
natală şi tot el a fost acela care a construit şcoala în care învăţam noi”, îşi aduce aminte 
baciu Vasile. În 1933, octogenarul de astăzi intra pe băncile şcolii. Vizitele fostului 
premier interbelic în sală de clasă erau o adevărată sărbătoare pentru elevi şi de-
curgeau după un tipic bine stabilit. „Când intra în clasă noi îl salutam cu <<Lăudat 
să fie Iisus Hristos!>>, iar apoi aşteptam cuminţi să ne întrebe câte ceva. În primul rând, îl 
întreba pe învăţător care copii sunt buni la învăţătură, iar apoi mergea la fiecare în parte şi, 
dintr-o gentuţă de piele scoatea câte o pungă de bomboane şi o împărţea elevilor cu note bune. 
Pentru a-i încuraja pe cei care nu primeau bomboane, le promitea că le va aduce şi lor bom-
boane, la o vizită viitoare, dacă vor învăţa bine”, îşi aminteşte octogenarul din Bădăcin.

Bomboane de la Excelenţa Sa

Fără a se lăuda, baciul Vasile spune că şi el a „mâncat bomboane de la Excelenţa 
Sa, până l-a durut stomacul” şi, pentru că era bun la învăţătură, era invitat şi să parti-
cipe la slujbele care se ţineau în casa familiei Maniu, unde era amenajată o capelă. 
„Am cântat în capelă până în 1948, când a venit „sugrumarea”. Şi după 1990, când 
am revenit la greco-catolicism, am continuat să cânt în strană”, mai spune baciu 
Vasile, care prin „sugrumare” înţelege interzicerea, de către comunişti, a Bisericii 
Române Unite cu Roma.

A făcut puşcărie

În 1948, Vasile Oros era în armată, la Cluj. A aflat de la soţia sa, printr-o scri-
soare, că reprezentanţii regimului comunist l-au alungat pe preotul greco-catolic 
şi că miliţienii îi forţează să treacă la ortodoxie. „După acea scrisoare, care a fost citită şi 
de superiori, am ajuns să stau la arest. Doar pentru că eram greco-catolic...Nu credeam că voi 
mai ieşi de acolo. Dar am avut noroc, că soţia mea avea un unchi, care a trecut la comunişti, 
şi el a reuşit să mă scoată din arest”, rememorează Vasile Oros.

ANUARUL PRESEI SĂLĂJENE 2011



- 96 -

PAUL MAGHIU

În celula lui Maniu

În urmă cu patru ani, în 5 februarie, baciu Vasile a ajuns şi la Sighet în celula 
care a fost închis şi unde a murit Iuliu Maniu. Vizibil emoţionat, octogenarul 
spune că l-au trecut fiorii când a văzut condiţiile în care comuniştii l-au ţinut 
pe „Excelenţa Sa”. „Noi nu avem dreptul să ne plângem. Suferinţele noastre sunt prea 
puţin importante. Excelenţa Sa a suferit precum un martir. N-am înţeles niciodată cum 
au putut comuniştii să-i facă aşa ceva unui om care toată viaţa şi dedicat-o ţării”, adaugă 
Baciu Vasile.

- Adevărul de seară, 20 iulie 2011 -


Amintiri despre Mineriadă. 

Familia sălăjeanului Corneliu Coposu în 
faţa hoardelor de mineri 
Flavia Coposu, sora marelui om politic, spune că minerii le-au devastat 

casa din Bucureşti, iar soţul ei a ajuns în arestul Poliţiei.Corneliu Coposu 

şi surorile lui au fost ameninţai cu moartea în zilele de 13 – 15 iunie 1990.

Născute în satul sălăjean Bobota, surorile lui Corneliu Coposu au trăit clipe 
de coşmar în urmă cu 21 de ani, în timpul mineriadelor din 13 – 15 iunie 1990. 
Corneliu Coposu împreună cu Flavia Rodica s-au refugiat la prieteni, în timp 
ce căsuţa lor, de pe strada Mămulari, din capitală, a fost devastată de hoardele de 
mineri care-l căutau pe Corneliu Coposu.

„Stai liniştită…Doar nu m-or face erou”

Încă din noaptea de 13 iunie a început să sune telefonul în căsuţa cu muşcate 
de pe Mămulari, numărul 19, din Bucureşti. La acea oră, în casă se afla Flavia, care 
îl îngrijea pe fratele său bolnav. « Stăteam cu el ca să fiu sigură că-şi va lua medi-
camentele. Pe la ora 23.00 a sunat telefonul, iar o voce isterică de la celălat capăt 
al firului ne spune că vom arde « ca şobolanii ». Nu am luat în serios înjurăturile 
şi ameninţările. Eram obişnuiţi deja… Cornel nu era deloc speriat şi încerca să 
mă liniştească şi pe mine, spunându-mi « Stai liniştită, dragă. Doar nu m-or face 
ăştia erou », îşi aminteşte Flavia Bălescu Coposu, care astăzi a ajuns la 87 de ani.
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Un cocktail Molotov la fereastra Seniorului

La puţin timp după miezul nopţii, ameninţările s-au materializat. Flavia îşi 
aminteşte că o Dacie albă a oprit lângă casă, iar un individ a coborât şi a aruncat în 
fereastră cu un cocktail Molotov, iar apoi a demarat în trombă. « În inconştienţa 
noastră, eu şi Cornel am ieşit cu o pătură să stingem flăcările de pe geam şi perete. 
Riscam să fim aşteptaţi afară… », mai spune distinsa soră a Seniorului.

În cele din urmă, Flavia a reuşit să-l convingă pe fratele ei să se refugieze în 
casa unor prieteni şi în aceeaşi noapte au părăsit casa. Şi bine au făcut, pentru că 
a doua zi minerii, îndrumaţi de nu se ştie cine au năvălit în casa familiei Coposu 
şi au devastat-o în întregime. « Pereţii erau zdrobiţi, vesele spartă, iar husele de 
pe scaune, fotolii, canapele, sfâşiate. Minerii căutau valută, pentru că primiseră 
indicaţii. Bineînţeles că nu au găsit nimic », adaugă Flavia Coposu.

Umanitate într-un ocean de ură

În pofida ameninţărilor şi a situaţiei incendiare din 15 iunie, Flavia şi-a luat 
inima în dinţi şi s-a întors pe Mămulari. A început, alături de prieteni, să repare 
ce se putea repara prin casă şi a rămas peste noapte acolo, pentru a păzi casa, care 
rămăsese fără uşi din cauza minerilor. « Pe lângă amintirile triste, cu tineri bătuţi 
cu bestialitate în stradă, am rămas şi cu imaginea luminoasă a unor oameni simpli, 
dar extrem de curajoşi. Un maistru, care lucra pe un şantier din apropiere, împre-
ună cu soţia lui, ne-au păzit vreme de 48 de ore, până când minerii au plecat din 
capitală », declară sora marelui om politic.

Cum s-au drogat ortacii cu drajeuri

Vecinii, care au asistat neputincioşi la distrugerea casei de pe Mămulari, i-au 
povestit Flaviei şi un episod tragi-comic. « Căutând furibund droguri şi valută, 
unul dintre mineri a dat peste câteva drajeuri, de formă rotundă şi în diverse 
culori. Furios, le –a aruncat pe jos şi le-a spus ortacilor că a găsit droguri. Unul 
dintre ei, s-a încumetat şi a gustat un drajeu. Aşa şi-au dat seama că, de fapt, pre-
supusele droguri era doar dulciuri », rememorează sora fostului lider ţărănist.

- Adevărul şi Click, 16 iunie 2011 - 
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Interviu cu creatoarea de modă Irina Schrotter
Ponturi pentru a arăta bine, oferite de Irina Schrotter

Prezentă ieri la Zalău 
pentru un eveniment ca-
ritabil, în cadrul căruia va 
prezenta 40 de piese din 
colecţia de vară 2011, Irina 
Schrotter a acceptat să ne 
dezvăluie câteva dintre se-
cretele pe care trebuie să 
le ştim pentru a ne îmbră-
ca bine, dar fără a goli prea 
tare portofelul.

Ce se poartă va-
ra aceasta?

Este o vară mai optimis-
tă, în care se poartă culorile 
foarte puternice, ca şi fucsia, 
albastrul electric, portocaliul. Acesta este şi motivul pentru care în colecţia mea 
de vară 2011 este pentru a doua oară în carieră când nu folosesc negrul. În plus, 
colecţia mea propune suprapuneri de piese, pentru că femeilor le place să poată 
combina în cât mai multe feluri hainele din garderobă.  Un outfit poate fi cumpus 
din trei – patru piese suprapuse. 

Care este trendul în ceea ce priveşte lungimea?
Dincolo de trend, eu recomand să ne uităm în buletin înainte de a ne îmbră-

ca. În niciun caz nu e bine să purtăm ţinute scurte dacă avem peste 30 de ani. E 
mult mai bine o lungime midi sau chiar maxi.

Cum cumpărăm haine pe care să le putem purta, fără a părea demo-
date, şi sezonul următor?

Aici există câteva secrete. Primul este acea „little black dress”, care chiar nu 
trebuie să lipsească din dulapul niciunei femei şi la care, dacă adaugi accesoriul 

OLIMPIA MAN
Adevărul de seară

„Nu este obligatoriu să fii în pas 
cu moda. Este obligatoriu să te 
simţi bine în hainele tale”
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potrivit, poţi să o transformi cum vrei. Spre exemplu, purtată fără accesorii şi cu 
balerini, poate fi rochie de zi, iar cu pantofi cu toc, o curea şi o eşarfă poate fi ori-
când o rochie de seară. Asta ne conduce şi spre următorul secret, accesoriile, care 
salvează orice ţinută. Ce trebuie să ştie, însă, femeile, este că nu este obligatoriu să 
fii în pas cu moda. Este obligatoriu să te simţi bine în hainele tale.

Care sunt greşelile ce trebuie evitate în alegerea ţinutei?
În primul rând, nu este bine ca, după 30 de ani, să asortaţi pantofii cu poşeta. 

Adaugă automat zece ani la vârstă. Apoi, dacă ai peste 50 de ani, nu încercaţi să 
folosiţi tricouri sau maiouri înflorate. Nu fac decât să demonstreze nostalgia după 
anii tinereţii. De evitat este şi combinarea colierelor voluminoase, cu cerceii mari.

Regretaţi că nu aţi profesat decât un an ca medic?
Singurul meu regret este că nu am decât un copil. Mi-ar fi plăcut să am mai 

mulţi. Decizia de a renunţa la cariera de medic şi de a alege designul a fost una 
justificată: mi-am dorit să nu se spună despre mine că sunt cel mai bun medic 
dintre designeri şi cel mai bun designer dintre medici.

Vă gândiţi să intraţi în politică?
Ştiţi cum se spune – „Never say never”. Ideea este că toate reacţiile mele poli-

tice de până acum nu au fost decât reacţii generate  de supărarea că nu se întâmplă 
nimic bun în politică, de frustrarea că nu ai pe cine să alegi, de lipsa de perspectivă 
în acest domeniu.

- Adevărul de seară, 19 aprilie 2011 -



Inconştienţă

Bem, fără să ştim, apă otrăvită
La izvoarele arteziene din Zalău curge apă cu un conţinut de amoniac mai 

mare de 20 de ori faţă de limita maximă admisă

Pentru că nu le-a spus nimeni sau pentru că, pur şi simplu, nu le 
pasă, zălăuanii beau zilnic apă plină de amoniac, cărată cu bidoanele de 
la izvoarele arteziene din oraş.

Obişnuiţi să care apa de la cişmele de pe vremea comunismului, când la ro-
binete curgea doar la program, zălăuanii înghit, fără să ştie, cu fiecare pahar, şi o 
cantitate însemnată de amoniac. La absolut toate izvoarele arteziene din oraş, apa 
care ţâşneşte din pământ are o încărcătură în această substanţă mai mare chiar şi de 
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20 de ori faţă de limita ma-
ximă admisă. Ultimele mă-
surători, efectuate în luna 
mai de specialiştii Direcţiei 
de Sănătate Publică Sălaj, au 
pus în evidenţă cantităţi de 
amoniac cuprinse între 2,08 
si 9,35 miligrame pe litru, 
în condiţiile în care norma-
tivele în vigoare (Legea 458/ 
2002 privind calitatea apei 
potabile) prevăd ca în apa 
potabilă să nu fie mai mult 
de 0,5 miligrame de amoniac la fiecare litru de apă. 

Potrivit purtătorului de cuvânt al instituţiei, Mihai Cheşeli, a fost testată apa 
din nouă izvoare din oraş şi din trei situate în imediata apropiere şi folosite de 
zălăuani ca şi sursă de apă potabilă. Este vorba, în Zalău, despre izvorul situat 
pe strada Corneliu Coposu (fostă Republicii, la intersecţia cu Kossuth), fântâna 
arteziană de pe strada 22 Decembrie 1989 (Crasnei, Tip – Top), cel de la Oborul 
de vite (tot pe strada Crasnei), arteziana de pe strada Dobrogeanu Gherea, cea de 
la Cireşica (strada Crasnei), izvorul din Piaţa Iuliu Maniu („fântâna cu îngeraşi”), 
cea situată pe platoul din faţa Prefecturii, arteziana Astralis şi cea de pe Sărmaş. În 
afara Zalău, au fost testate izvorul din zona staţiei de epurare (de pe E 81, la ieşirea 
spre Hereclean) şi cele două izvoare de pe Meseş – din parcarea de la urcare şi de 
la Treznea. 

Potrivit rezultatului analizelor, singurele izvoare care se încadrează în para-
metrii de potabilitate, inclusiv la amoniac, sunt cele două de pe Meseş. La fântâ-
nile din Zalău, limita este depăşită, la amoniac, de patru până la 19 ori. 

Nu este poluare

Studiile făcute de hidrologi arată că această concentraţie crescută de amoniac 
din fântânile din Zalău nu este cauzată de vreo sursă de poluare, ci de prezenţa în 
structura solului a acestei substanţe. Aşa se explică şi faptul că valorile se menţin 
relativ constant în timp. 

Ligia Marincaş, directorul DSP: „Nu poţi să le închizi”

Directorul DSP, dr.Ligia Marincaş, spune că legea nu prevede, în mod ex-
pres, ca aceste izvoare să fie închise în momentul în care se dovedeşte, prin ana-
lize, că nu sunt potabile. „N-ai cum să le închizi. Sunt izvoare naturale, cum există 
peste tot în lume. Nu poţi să le pui dop. Singurul lucru care trebuie făcut este ca primăria să 
înştiinţeze populaţia, iar cetăţenii să decidă singuri dacă vor să bea, în continuare, această apă 
sau nu”, precizează directorul.
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Zălăuanilor nu le pasă

Reprezentanţii Primăriei Zalău, în a cărei administrare se află fântânile şi în a 
cărei sarcină cade informarea cetăţenilor cu privire la calitatea apei din ele, spun că 
zălăuanii ştiu de aceste probleme dar pur şi simplu nu le pasă. „Aceste lucruri se ştiu, 
dar oamenilor nu le pasă că apa are prea mult amoniac. Din contră, se fac presiuni să facem 
încă un puţ, în zona Dumbrava”, explică primarul Radu Căpîlnaşiu. 

El admite că o soluţie pentru informarea mai agresivă a populaţiei ar fi mon-
tarea de panouri informative la fiecare fântână şi spune că va lua măsuri pentru ca 
această soluţie să se materializeze.

„Chiar dacă nu este bună, ceva trebuie să bem. Apa plată este scumpă şi nu ne permitem 
să o cumpărăm, iar apa de la robinet credeţi că e mai bună?! Vedeţi că uneori este maronie, de 
la mizeriile de pe conducte”, spune Vasile Pop, un bărbat de 47 de ani, din Zalău, pe 
care l-am găsit luând apă de la Cireşica. Surprins, dar resemnat, la vestea dată de 
reporterul ADS Zalău, cum că apa pe care o duce acasă în bidoane n-ar fi tocmai 
potabilă, s-a arătat şi un alt zălăuan care stătea cuminte la coadă la apă la Astralis: 
„Măcar asta este bună la gust. Cea de la robinet are un gust insuportabil”, spune el.

Risc de boli digestive şi dermatologice

Chiar dacă, cel puţin la nivel naţional, nu s-au făcut până acum studii care 
să arate cum afectează sănătatea consumul unei ape cu exces de amoniac, este cert 
că efecte există, altfel nu ar fi fost stabilită o limită maximă permisă. „Pe termen 
scurt şi mediu nu s-au evidenţiat încă efecte, însă pe termen lung, potrivit unor cercetări 
internaţionale, sănătatea poate fi afectată. Este vorba despre tulburări gastro – intestinale, 
leziuni dermatologice, iritaţii oculare, afectări la nivelul oaselor. Asta, bineînţeles, în funcţie şi 
de starea organismului, de vârsta celui care consumă apa, de durata de consum şi de existenţa 
alor boli””, precizează dr.Marincaş.

Pont

Pentru a nu bea apa cu un conţinut atât de ridicat în amoniac, chimiştii reco-
mandă să ţineţi vasele în care se stochează apa desfăcute timp de cel puţin o zi. Se 
permite, astfel, substanţei să se evapore, măcar parţial, din apă.

Topul celor mai toxice fântâni
• Staţia de epurare: 9,35 mg/l; 
• Str. Corneliu Coposu: 7,99 mg/l
• Platoul din faţa Prefecturii: 7,07 mg/l
• Sărmaş: 5,54 mg/l
• Fântâna cu îngeraşi: 5,29 mg/l
• Astralis: 4,62 mg/l;
• Str.. 22 Decembrie 1989 (Tip – Top): 4,45 mg/l
• Oborul de vite: 3,76 mg/l
• Cireşica: 3,15 mg/l
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• Dobrogeanu Gherea: 2,08 mg/l
• Meseş (parcare): 0,18 mg/l;
• Meseş (spre Treznea): 0,12 mg/l.

- Adevărul de seară, 13 iulie 2011 -



Operă

Soprană din Zalău, în topul american 
SoundClick
Timeea Szentkiraly a intrat la sfârşitul săptămânii trecute în topul 

SoundClick, după ce a postat pe internet o înregistrare realizată într-un 

studio din Zalău

Deşi a intrat în top abia vinerea trecută, Timeea a ajuns la începutul 
acestei săptămâni pe locul 36 dintre zeci de mii de artişti din întreaga 
lume care îşi postează pe site-ul american respectiv înregistrările.

Zalăul a intra în lumea bună a mu-
zicii clasice, după ce o soprană de aici, 
Timeea Szentkiraly, a intrat la sfârşitul săp-
tămânii trecute în celebrul top internaţional 
SoundClick. Acest lucru s-a întâmplat după 
ce soprana a postat pe site-ul american o în-
registrare cu piesa „Europe is my loving home”. 
Este vorba, de fapt, despre „Simfonia Lumii 
Noi”,  compusă de Antonin Dvorak, pe ver-
suri scrise de soţul artistei, Szentkiraly Boda 
Laszlo. Înregistrarea a fost făcută într-un 
studio din Zalău, cu acompaniamentul la 
pian asigurat de Ciprian Ghiurco.

Timeea povesteşte că înregistrarea pos-
tată de ea ajusese ieri la peste 150.000 de 
descărcări, fapt ce o plasează în primii 50 artişti din acest top. De altfel, chiar după 
postarea înregistrării, ce a avut loc vineri, 29 iulie, ea a ajuns imediat pe locul 342, 
într-un top în care sunt contorizaţi zeci de mii de artişti din întreaga lume. După 
numai trei zile, piesa înregistrată de Timeea a ajuns pe locul 36 în topul Classical 
general, respectiv pe locul 92 în topul Classical, mii de iubitori ai muzicii clasice 
descârcând zilnic înregistrarea de pe internet.
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Secretul: mesajul piesei
Timeea spune că clasarea înregistrării ei este cu atât mai remarcabilă cu cât în 

acest top sunt piese promovate de importante sudiouri de înregistrări din Statele 
Unitate ale Americii, care plătesc bani grei să intre în acest top. „Noi nu am investit 
nimic în promovare. Am postat, pur şi simplu, înregistrarea iar oamenilor le-a plăcut şi au 
descărcat-o”, explică ea. Timeea crede că ce i-a atras pe oameni pe piesa ei a fost me-
sajul. „În primul rând, linia melodică este foarte cunoscută în America. Iar noi am venit, faţă 
de textul original, cu un text nou, care propune o nouă abordare asupra Europei. Propune, 
de fapt, o promovare a valorilor europene”, completează soprana.

„E minunat să fim în top cu o piesă constructivă din punct de vedere social”, este 
de părere şi pianistul Ciprian Ghiurco, cel care a acompaniat-o pe Timeea 
la înregistrare.

Prima postare pe interent a piesei a avut loc anul trecut, pe Youtube. A fost 
vorba atunci de o înregistrare făcută acasă, ad-hoc, cu acompaniamentul acelu-
iaşi Ciprian Ghiurco. De când a fost postată pe Youtube, piesa a acumulat peste 
150.000 de afişări, dovedind şi acolo că are potenţial.

Îşi doreşte o carieră în muzică

Deşi cântă de când se ştie, Timeea nu are, propriu-zis, o carieră muzicală. Ea 
este, de fapt, psiholog la Liceul Pedagogic „Gheorghe Şincai”. Are, însă, studii de 
specialitate – a absolvit Academia de Muzică „Gheorghe Dima”,  specialitatea canto 
– şi are şi ambiţie. „Îmi doresc din tot sufletul o carieră în muzică. Ca psiholog, simt că 
lucrez, dar când cânt simt acea încărcătură emoţională pe care ţi-o dă numai pasiunea pentru 
ceva. Vreau să cânt în ţară, în străinătate”, mărturiseşte soprana. Până acum a cântat 
în câteva biserici din Zalău şi din Oradea, iar în studenţie a avut câteva concerte la 
Carei şi pe scena Academiei de Muzică din Cluj.

Timeea ae 29 de ani şi este mămica unui băieţel de patru luni. Soţul ei, Laszlo, 
este cel care o încurajează şi o ajută în încercarea de a răzbate în lumea muzicii.

- Adevărul de seară, 2 august 2011 -
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 Zilele Zalăului – festival de spart bugete 
şi de înmuiat tencuieli

Cu ce se alege zălăuanul după Zilele Zalăului? Câteva kilograme în plus, 
nişte toxine, ceva calorii, impozite transformate în fum de grătar, străzi murdare, 
spaţii verzi distruse şi zidărie sau fundaţii înmuiate din belşug cu un lichid gal-
ben-pai sau de culoarea chihlimbarului, constituit din apă în care sunt  dizolvate 
substanţe minerale şi substanţe organice. Uree, de exemplu.

Bineînţeles, nu este vina cetăţeanului cu oarece probleme de prostată că i se 
dă voie să bea noaptea, sub cerul liber, în centrul oraşului, cînd jena este mică iar 
nevoia extrem de mare.

Dar ce vină are cetăţeanul locuitor al bulevardului, unicul bulevard din ju-
deţ, de trebuie să rabde trei zile de zgomot, mirosuri amestecate şi blocaj rutier? 
După luni de zile de şantier, praf, picamere şi excavatoare – o investiţie pentru 
care merită să rabde cetăţeanul nişte neplăceri – a venit rândul invaziei şi al bloca-
dei. Aşa le-a trebuit dacă au avut bani să-şi cumpere apartament în centru, nu? Să 
rabde! Ce dacă plătesc impozite mai mari? Le aducem mititeii şi cârnaţii prăjiţi la 
balustrada balconului. Au bani de cumpărături de la supermarket? Trei zile să le 
care pe jos de la locul de parcare găsit, cu greu, la un kilometru distanţă de zona 
de bairam. Pedeapsă! 

Primo: facem sărbătoarea oraşului ca să spargem bani de la bugetele locale şi
Secondo: mai cheltuim nişte bani ca să remediem ce am stricat tot noi cu marea sărbătoare.

Un oraş municipiu reşedinţă de judeţ ce nu se lasă desfiinţat şi vrea să aibă 
prefectură, consiliu judeţean şi alte comitete şi comiţii, deşi este mai mic decât 
jumătatea cosmopolită a cartierului Mănăştur din Cluj-Napoca. Un oraş cu un 
centru care nu se poate decide dacă seamănă cu Veneţia sau cu New Orleans la 
orice ploicică mai nervoasă. Veneţia mai puţin, pentru că avem un singur bule-
vard. Singurul oraş din galaxie unde a plouat cu pepeni şi cu varză sau unde îţi 
poţi spăla maşina prin imersiune la doi metri adâncime într-o parcare subterană. 
Un oraş cu echipa de fotbal în Liga 3 unde se luptă pe viaţă şi pe moarte cu FC  
Iara şi cu Unirea Tarlungeni. Un oraş a cărui centură ocolitoare nu ocoleşte oraşul 
şi în loc să te scoată spre Cluj s-ar putea să te întoarcă de unde ai venit, via Crasna! 
Dar un oraş şi un judeţ care are bani de referendum pe tema reorganizării teri-

CRISTIAN MATEŞ
Magazin Sălăjean
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toriale şi de „vedete” surprinse şi ele că îşi mai aminteşte cineva că au existat, cum 
ar fi DJ Rynno & Sylvia. Ce dacă America este la un pas de faliment? Are Zalăul 
bani destui. Dacă guvernul face săli de sport prin sate izolate de ce să nu plătim şi 
noi nişte artişti pe care nu-i bagă în seamă niciun post de radio cu audienţă şi pe o 
sonorizare de balul bobocilor de la un fost liceu agroindustrial? 

Dar oare mai contează ceva când trebuie să cheltuim bugete? Cheltuim, că 
doar şi producem. Este deosebit de important să fim asaltaţi de tarabe. Dacă în 
viaţa de zi cu zi evităm acest tip de comerţ şi acele produse, atunci municipalitatea 
trebuie să ni le aducă până lângă scara blocului! Dacă nu se duce Mahomed la 
munte, vine muntele la Mahomed. Dacă nu vrem să susţinem un comerţ  eva-
zionist, lasă că îl promovează municipalitatea. Ar fi de bun-simţ, de exemplu, ca 
firmele participante la zilele oricărui oraş să prezinte un atestat fiscal curat ca să 
poată primi aprobarea? Ar fi, dar le cere cineva? Când spargi bugete fără să te temi 
de cenzura cetăţenilor de ce le-ai interzice participarea celor ce nu plătesc impo-
zite? Doar sunt de-ai noştri şi ei, oameni de omenie.

Dacă după un asemenea dezmăţ se strâng cincizeci de tone de gunoaie de pe 
stradă cine să cenzureze prin spirit civic puterea locală? Producătorii de gunoi şi 
stropitorii de boscheţi? Poate doar bunul Dumnezeu, care face lucrarea temeinic 
şi regulat, an de an, vărsând zeci de găleţi cu apă pe metrul pătrat sau în capul fie-
cărui participant, stricând serbarea, doar-doar o pricepe şi organizatorul mesajul, 
într-un final.   

- 3 august 2011 -



Unora nu le mai place la mare
Încep cu concluzia, iar aceasta este clară, nasoală şi definitivă. Litoralul ro-

mânesc nu va fi niciodată o destinaţie turistică de mare atracţie. Nici măcar pentru 
români, dar cu atât mai puţin pentru străini. Din cel puţin trei motive grele: 

 este localizat într-o regiune geografică unde locuieşte o populaţie oribilă 
în calitate de gazde ale turiştilor 

 apa mării este la fel de oribilă ca şi populaţia zonei 
 este infiltrat letal cu o mică (dar agresivă) populaţie de turişti români, în 

special din sud şi est, dar nu numai, care este şmecheroidă, descurcăreaţă în sens 
peiorativ, înfigăreaţă, împingăreaţă, de tip nomad ca şi comportament igienic şi 
din punctul de vedere al respectului pentru curăţenie şi, de fapt, lipsită de civili-
zaţie, ba chiar imposibil de civilizat. În plus, o populaţie nesimţită. 

ANUARUL PRESEI SĂLĂJENE 2011



- 106 -

CRISTIAN MATEŞ

Mulţimea de motive pe care le invocă concetăţenii atunci când refuză să se mai 
ducă în vacanţă la mare în România nu se rezumă doar la cele de mai sus. Hoteluri 
şi restaurante de o calitate net inferioară preţurilor practicate, personal necalificat şi 
nesimţit, plaje murdare, trotuare murdare şi senzaţia permanentă că totul este hao-
tic şi nimic nu este organizat. Bun, dar acestea se pot rezolva. Există deja cel puţin 
trei locuri pe litoralul românesc care aduc a resort all-inclusive (adică manânci, bei 
şi accesezi câte servicii vrei fără să mai plăteşti ceva în plus faţă de valoarea sejuru-
lui) cu facilităţi excelente pentru familiile cu copii, curate, cu servicii ireproşabile 
şi unde te poţi izola de mizeria exterioară pentru că, pur şi simplu, nu ai nevoie să 
ieşi. În schimb, de cele trei probleme grele enunţate mai sus nu ai cum să scapi! 
Imposibil să nu dai peste tot de vreun constănţean, apa mării e tot aia, iar de turistul 
român agresiv să nu crezi că scapi complet dacă ai plătit un sejur mai scump.

Degeaba creezi facilităţi turistice. Populaţia asta salbatică, semicivilizată, aşa 
cum bivolul este semidomesticit, spurcă tot şi strică orice atmosferă. Pur şi sim-
plu, dacă iei separat fiecare nesimţism, cocălărism, egoism sau împingărism poţi 
să-l ignori ca să nu-ţi strici ziua şi concediul. Dar când zilele trec şi stropii dejecţi-
ei comportamentale ai românului subevoluat încep să se adune în memorie şi pe 
retină, te apucă damblaua şi începi să reacţionezi similar.

Dacă în urmă cu douăzeci de ani percepeam nesimţirea de pe litoral ca pe o 
strategie vicleană a unora de a fi primii la bere, primii la mici şi la tot ce se vindea pe 
acolo, în prezent constat cu deznădejde că nu e vorba de nicio strategie şi că avem 
de a face doar cu simpla, elementara, banala dar nemărginita şi înfricoşătoarea … 
prostie. Da, pentru că rar mai găseşti un nesimţit voluntar, veritabil, unul pe care îl 
duce mintea să se poarte civilizat dar nu vrea. Nu, nu mai avem nesimţiţi veritabili. 
Avem numai nesimţiţi din prostie, care nici măcar nu realizează că-s nesimţiţi. De 
aici şi deznădejdea, pentru că pe aceştia din urmă nu-i mai poate schimba nimeni si 
nimic. Aceştia, să se schimbe, nu au nicio şansă, dar nici noi în preajma lor!

- Magazin Sălăjean, 19 august 2011 -



Abrambureala diplomelor şi brambureala 
naţională 

Abramburica loveşte din nou. Moare de grija facultăţilor private care nu au 
studenţi deoarece absolvenţii de liceu au cam picat la bacalaureat şi vrea să inven-
teze o metodă prin care să nu piardă unii o sursă serioasă de bani. Ce preocupări 
interesante are opoziţia din România! Chiar mă aşteptam să le coacă mintea ceva 
şi chiar eram curios cine-s politicienii care vor sări în ajutor. Cum să lase socialiştii 
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atâţia oameni tineri să muncească şi să se specializeze pe o meserie imediat după 
liceu când ar putea mai bine să mai piardă câţiva ani sub justificarea că învaţă?   

Orice om sănătos la cap trebuie să fie de acord cu învăţământul privat. Este 
o axiomă, majoritar acceptată, aceea că statul este cel mai prost administrator al 
oricărui tip de activitate şi  atunci, de bun-simţ, n-ai cum să te împotriveşti învă-
ţământului privat. Însă, cum reuşim noi să facem din orice lucru normal o abe-
raţie, nu cred că vor desluşi cel puţin încă două generaţii de acum încolo. Pentru 
că asta s-a întâmplat şi în cazul universităţilor particulare din România. S-a ajuns 
la o aberaţie, ba chiar la o prosteală făţişă şi la efecte negative în lanţ care au con-
tribuit inclusiv la deteriorarea învăţământului preuniversitar şi a catastrofei de la 
primul bacalaureat fără copiat din ultimii ani. Conform principiului „ei se fac că ne 
plătesc, noi ne facem că muncim” am ajuns la „ei se fac că ne învaţă şi ne examinează, noi 
ne facem că învăţăm şi devenim intelectuali”. Practic, orice persoană care s-a înscris la 
o facultate privată ştia că acolo nu va face carte şi că patronii fabricii de diplome se 
mulţumesc cu banii pe care omul îi plăteşte drept taxă în schimbul mult doritei 
diplome, cu unele rare şi mici excepţii, ca de obicei, care nu fac decât să confirme 
regula. Aceasta a fost şi este, de fapt, o complicitate.O complicitate asemănătoare 
cu cea întâlnită în cazul pensiilor de boală fictive, unde atât medicul cât şi „paci-
entul” ştiu că totul este o farsă – şi o fraudă – dar ambele părţi sunt mulţumite de 
rezultatul final: hârtia la unul, banii la celălalt. Da, ştim cu toţii că unii absolvenţi 
ai sereleurilor de învăţământ superior au dat şi au luat examenul de licenţă la fa-
cultăţi de stat pentru că „privata” lor nu era acreditată, dar ştim şi că, de cele mai 
multe ori, profesorii de la stat erau, de fapt, cam aceeaşi cu cei de la privat. Că aşa-i 
la noi, în tenis: cine e la serviciu e şi la primire. Cei care au absolvit cu examen 
de licenţă o facultate de stat ştiu că licenţa nu este totul şi nu este cel mai greu 
obstacol. Că până să ajungi la licenţă ai avut seminarii, laboratoare, ai avut sesiuni 
grele, nopţi nedormite, petreceri de la care ai lipsit, examene, emoţii şi sacrificii. 

Totuşi, ce-i determină pe unii dintre iubiţii noştri concetăţeni să participe 
la această mascaradă şi să umfle profiturile patronilor de instituţii particulare de 
învăţământ superior? Mai ales că, dintre posesorii de diplomă de la privat, foarte 
puţini au ajuns să profeseze în acea specializare. Practic, diploma nu le-a schimbat 
viaţa. Studiile efectuate pe baza informaţiilor primite de la cele mai importante 
companii de recrutare arată că atât angajatorii cât şi recrutorii elimină mult mai 
rapid din „lista scurtă” pe cei care au absolvit facultăţi particulare şi că, în continu-
are, preferaţii sunt cei care au terminat o facultate de stat. Dacă verifici în cercul 
de cunoştinţe ajungi tot la concluzia că marea majoritate au făcut aceste studii 
degeaba. Pentru că unii lucrează la firma proprie, ori la cea a familiei, ori la aceeaşi 
instituţie unde lucrau şi înainte de facultate. Şi atunci? Pentru ce? Există un motiv 
cunoscut şi poate că este cel care a declanşat tot acest fenomen. Necesitatea de a 
avea diplomă de facultate pentru a ocupa anumite funcţii din aparatul de stat şi 
pentru a promova. Ca să vezi paradox! Statul şi-a împins într-un fel angajaţii spre 
facultăţi private. Nu putea să pună condiţia ca angajaţii de la stat să aibă studii 
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superioare de stat? Nu, pentru că nu era democratic, vezi Doamne, sau se ştia di-
nainte că unii şefi nu vor fi capabili niciodată de o asemenea performanţă. Astfel, 
s-a ajuns la o altă aberaţie. Marea majoritate a absolvenţilor de învăţământ de stat 
lucrează în companii private, iar marea majoritate a absolvenţilor de învăţământ 
privat lucrează la stat! Asta da ţară! Frumoasă ţară a tuturor posibilităţilor. Să merg 
cu raţionamentul mai departe şi să spun cine s-a îndreptat mai cu avânt şi cu 
interes spre politică? Liderii partidelor politice mari – de exemplu, Boc, Ponta şi 
Antonescu – nu au lucrat niciodată în domeniul privat. Apoi să ne mai mirăm de 
unde vine incompetenţa, proasta guvernare şi plasarea omului potrivit de unii la 
locul nepotrivit?

Cu toate acestea, nu este doar o problemă de oportunism de carieră. Este şi 
un defect de caracter care ne bântuie, ca popor, de mai mult timp. Invidia faţă cel 
de lângă noi, mai harnic, mai prosper sau doar mai inteligent. Mioriţa şi Capra 
Vecinului. Vrem să ardem etape, să sărim mai multe trepte deodată şi nu pentru a 
ajunge mai repede sus ci doar pentru a-l lăsa în urmă pe celălalt. Imposibilitatea de 
a accepta că nu suntem toţi la fel. Comunismul şi socialismul au exploatat perfect 
aceste tare naţionale. Colectivizarea şi naţionalizarea caselor sau a fabricilor nu 
ar fi reuşit atât de bine dacă nu exista un mare spijin popular. Lichidarea elitelor 
politice şi universitare s-a făcut de către comunişti în colaborare cu o mare parte 
a poporului, dispus la delaţiuni şi lipsit de remuşcare atunci când a avut ocazia să 
pună o piedică unuia mai deştept sau mai bogat. Toate acestea se întorc împotriva 
noastră. Am intrat în democraţie fără democraţi şi în capitalism fără capitalişti. 
Am desconsiderat ţărănimea şi acum nu are cine să facă agricultură. Atâta ne-am 
faultat şi ne-am păcălit unii pe alţii încât, acum, privim cu disperare la televizor şi 
nu vedem pe nimeni capabil, priceput sau de încredere să ne scoată din încurcă-
tură. Am luat diplome pe bani de la fabricile de diplome şi i-am anihilat parţial pe 
cei care le-au luat „pe bune”. S-au gândit cei care au făcut asta – fără să obţină mare 
lucru, cum deja am arătat – că, poate, copiii lor vor fi nişte studenţi străluciţi sau 
doar capabili cărora le-au compromis viitorul şi recunoaşterea meritelor?

Poate de asta sunt benefice crizele: ca să ne trezim.

- Magazin Sălăjean, 7 octombrie 2011 - 
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În Sălaj, noul Cod al Muncii a scos la 
lumină mii de locuri de muncă
Interviu cu Daniela Biriş, directorul Inspectoratului Teritorial de Muncă

Reporter: Ce efecte pozitive au 
survenit pe piaţa muncii din Sălaj, 
după apariţia noului Cod al Muncii?

- Principalul efect pozitiv este creş-
terea numărului de contracte care au 
fost înregistrate în REVISAL. Odată cu 
dispariţia carnetelor de muncă, singu-
ra bază de date la nivel naţional a rămas 
acest Registru Electronic de Evidenţă a 
Salariaţilor, în care sunt înscrişi toţi sa-
lariaţii care sunt angajaţi pe bază de con-
tract individual de muncă, în afară de 
magistraţi, cei din Poliţie, SRI şi funcţi-
onarii publici. 

În cifre concrete, numărul de con-
tracte active la 31 iulie, în judeţul Sălaj, 
era de 50.896. Dacă faceţi un procent, ra-
portat la populaţia activă a judeţului, veţi 
vedea că este un procent foarte bun. După apariţia codului, în lunile mai şi iunie 
am avut peste 2.000 de contracte noi de muncă iar în iulie s-au înregistrat 1.361 
de contracte noi, majoritatea fiind pe perioadă nedeterminată. 

Alt fapt pozitiv este prelungirea perioadei de probă pentru funcţiile de exe-
cuţie, de la 15 zile la 90 de zile, ceea ce este foarte important, pentru că angajatorul 
nu reuşea în 15 zile să vadă dacă angajatul poate să-şi îndeplinească sarcinile de 
serviciu. În intervalul de 90 de zile, raporturile de muncă pot să înceteze printr-
o simplă notificare, fără a mai încheia acea perioadă de preaviz. De asemenea, a 
crescut la 120 de zile perioada de probă pentru funcţiile de conducere şi la 36 de 
luni durata contractului pe perioadă determinată. 

FLORIN MINTAŞ
Sălajul European
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Altă modificare importantă - în avantajul angajatorilor şi al IMM-urilor - se 
referă la şomajul tehnic. Înainte era numai întreruperea activităţii firmelor care 
nu aveau de lucru, acum este posibilă şi reducerea temporară a activităţii. Dacă 
au peste 30 de zile de reducere a activităţii, firmele pot să recurgă la soluţia de a 
reduce programul de lucru săptămânal de la 5 la 4 zile.

Câte dosare pentru munca la negru aţi întocmit în acest an şi câte 
dintre ele au ajuns în instanţă?

- Au fost depistate trei cazuri de infracţiuni la nivelul judeţului. Noi am 
făcut notificări către procuratură şi poliţia economică şi ei cercetează cazurile şi 
vor dispune urmărirea sau neurmărirea penală. Conform Codului Muncii actual, 
unde au fost depistate peste 5 persoane fără contract legal, se consideră infracţi-
une. Până la 5 persoane identificate se aplică o sancţiune care este între 10.000 şi 
20.000 lei pe persoană. 

O altă noutate este sancţionarea şi a angajatului depistat că prestează muncă 
pentru un angajator, fără a avea contract individual de muncă. Deocamdată nu am 
aplicat nici o sancţiune; am lăsat o perioadă de timp dar vom începe să aplicăm şi 
această sancţiune, care se dă angajatului, pentru că munca la negru este o conven-
ţie între două părţi.

Ca persoane depistate, luna trecută pot să vă spun că au fost 27. Am avut o 
lună de vârf cu 49 de persoane prinse muncind la negru. De la începutul anului 
am identificat  221 de persoane fără forme legale. Important este că pentru 90 la 
sută dintre aceste persoane s-au întocmit ulterior contracte individuale de muncă.

În Sălaj, în ce domenii se manifestă munca la negru?
- În special în domeniul construcţiilor, în agricultură şi în baruri, restauran-

te. Contrar aşteptărilor şi a crize economice, în Sălaj se lucrează foarte mult. Sunt 
multe puncte de lucru deschise în special la drumuri, poduri, şosele, chiar şi case. 
Singura problemă este cu construcţiile în regie proprie, pe proprietăţile private. 
Spre exemplu, Poliţia nu poate intra fără mandat pe o astfel de proprietate. Pe 
legitimaţiile noastre scrie că putem... La o casă care este în construcţie poţi să intri 
dar la o casă care este deja construită şi proprietarul îşi face o renovare înăuntru 
deja îţi asumi un risc, fiindcă e proprietate privată şi situaţia nu este reglementată.

Să ştiţi că în ultimul timp am colaborat foarte bine cu Poliţia Română, care 
ne ajută cu informaţii pentru a reuşi să depistăm mai bine cazurile de muncă la 
negru. 

După apariţia noului cod, aţi constatat o reducere a fenomenului?
- Da, bineînţeles. S-au înregistrat mult mai multe contracte individuale de 

muncă ţinând cont şi de faptul că noi tot timpul am făcut această activitate de 
control şi prevenţie. De-a lungul anilor, de 12 ani de când există Inspecţia Muncii, 
ştiţi foarte bine că ne-am făcut datoria. 
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Multe dintre firmele care lucrează pe teritoriul judeţului Sălaj sunt din alte 
judeţe şi au deschise aici puncte de lucru. În special, când am găsit persoane nu-
meroase fără forme legale erau la fime din alte judeţe. Firmele noastre, în general, 
cam respectă legislaţia.

Ce sancţiuni prevede noul cod pentru astfel de cazuri?
Articolul 260, litera e, prevede sancţionarea angajatorului cu o sumă între 

10.000 şi 20.000 lei pe persoană depistată fără contract de muncă (până la 5 per-
soane identificate) iar pentru angajat o amendă între 500 şi 1000 de lei. Dacă sunt 
descoperite de la 6 persoane în sus se consideră infracţiune şi se pedepseşte cu 
închisoare de până la 2 ani. Cea mai mare sancţiune pe care am aplicat-o în 2011 
a fost de 50.000 lei.

Noul Cod al Muncii a reglementat, împreună cu HG 500/2011, o problemă 
foarte importantă. Începând cu 1 august a intrat în vigoare HG 500 şi amenda 
pentru netransmiterea în Registrul Electronic este aceeaşi ca pentru primirea la 
muncă fără forme legale.  

Amenda pentru neîntocmirea în forma scrisă a contractului anterior datei 
angajării este, cum spuneam, între 10.000 şi 20.000 de persoană iar netransmite-
rea anterior în REVISAL este la fel, 10.000 de lei pe persoană. Atunci, angajatorul 
ori a întocmit contractul şi n-a transmis REVISAL-ul şi primeşte amenda, ori a 
transmis REVISAL-ul (că vrea să fenteze) dar nu a întocmit contractul şi amenda 
e aceeaşi. Deci nu mai au cum să scape. 

După apariţia legii zilierilor, unii angajatori au închis contractele de 
muncă, trecând angajaţii în registrul zilierilor, evitând astfel plata unor 
contribuţii la stat. Pot fi controlate astfel de situaţii?

- Depinde în ce domeniu s-au închis contractele. La nivel naţional a început 
verificarea acestor contracte care au încetat şi noi, din punctul de vedere al judeţu-
lui Sălaj, am constatat următorul fapt. Firmele care prestau munci în silvicultură, 
agricultură, care aveau angajate persoane sezoniere pe perioadă determinată, într-
adevăr, le-au transformat (nu pe toate) în zilieri, pentru că legea permite şi este 
domeniul de activitate respectiv. În Sălaj, de la 1 mai şi până în prezent au încetat, 
din contractele noi înregistrate, 763. Dacă îi prindem pe angajatori că au trans-
format contractele în zilieri şi nu corespund domeniului de activitate prevăzut 
de lege vom aplica sancţiunea pentru muncă fără forme legale, nici nu discutăm. 

- Sălajul European, 10 august 2011 -
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Conducerea AJOFM se aşteaptă la 1.000 
de absolvenţi şomeri

Directorul Agenţiei Judeţene pentru Ocuparea Forţei de Muncă (AJOFM) 
Sălaj, Romeo Sârca, a afirmat că instituţia pe care o conduce va acorda în acest 
an ajutoare de şomaj pentru aproximativ 1.000 de absolvenţi de învăţământ. Cei 
mai mulţi beneficiari provin din rândul liceenilor care şi-au picat examenul de 
Bacalaureat iar restul sunt absolvenţi de facultate, care nu şi-au găsit un serviciu. 

Liceenii „comozi” rămân fără indemnizaţie de şomer

Şeful AJOFM ne-a declarat că tinerii care nu s-au înregistrat în evidenţele 
instituţiei în termenul de 60 de zile de la absolvire nu vor primi nici un ajutor 
financiar de la stat. Ei aveau obligaţia ca până în data de 6 septembrie să se prezinte 
la AJOFM, pentru a depune o adeverinţă care certifică faptul că au absolvit liceul 
(chiar dacă nu şi-au luat Bacalaureatul). Până la data menţionată, în evidenţele 
instituţiei s-au înscris 810 absolvenţi. Dacă ne gândim că în prima sesiune de 
Bacalaureat din 2566 de absolvenţi de liceu 1098 nu şi-au luat examenul iar la 
sesiunea de toamnă doar 152 au promovat rezultă 964 de potenţiali beneficiari ai 
ajutorului. Cum doar 810 liceeni s-au „obosit” să se deplaseze în termenul legal la 
sediul AJOFM pentru a-şi depune adeverinţa de absolvent, restul de peste 150 nu 
vor putea solicita ajutorul de şomaj. 

Sârca a declarat că cei care şi-au depus adeverinţele în vară se prezintă acum 
la sediul instituţiei pentru actualizarea dosarului în vederea acordării indemniza-
ţiei de şomer. „Suntem în plin proces de preluare a dosarelor. Începând cu data de 7 sep-
tembrie, absolvenţii care au depus adeverinţele în termenul de 60 de zile de la absolvire trebuie 
să-şi reactualizeze dosarul pentru indemnizaţia de şomaj. Vineri am avut 5 absolvenţi, astăzi 
(n.r. luni) au venit 35”, a precizat Sârca. 

În cazul absolvenţilor unor instituţii de învăţământ superior, care şi-au în-
cheiat mai târziu studiile decât cei de liceu, ei mai pot depune adeverinţele de 
absolvire până la expirarea perioadei de 60 de zile prevăzută de lege. 

Avalanşa de absolvenţi nu creează probleme bugetului

Sârca susţine că numărul mare de absolvenţi care solicită ajutorul de şomaj 
nu va pune probleme instituţiei, deoarece bugetul alocat este suficient. „Rata şo-
majului a scăzut cu mult faţă de cât se estima astfel că nu putem vorbi de o presiune mare pe 
bugetul de şomaj. Absolvenţi care vor lua indemnizaţie vor fi până în 1.000 (n.r. mai mulţi 
ca în 2010) dar numărul şomerilor la nivelul judeţului a scăzut cu aproape 4.000 de per-
soane faţă de anul trecut. În plus, la rectificarea bugetară ne-au mai fost alocaţi nişte bani”, 
a precizat Sârca. 
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În prezent, în Sălaj sunt înregistraţi 6229 de şomeri dintre care 22,2 la sută 
sunt persoane care au absolvit liceul sau şcoli post-liceale iar 7,42 la sută sunt 
persoane cu studii superioare. 

În acest an, la nivel naţional 90.000 de elevi au rămas fără diploma de baca-
laureat, după ce au căzut la ambele sesiuni ale examenului. Până la anul, când vor 
avea următoarea şansă de a da examenul, liceenii nu prea au de ales: cei mai no-
rocoşi îşi vor găsi de lucru în ţară sau vor pleca în strainătate să-şi încerce norocul 
însă cea mai mare parte vor îngroşa rândurile şomerilor. Absolvenţii din Sălaj ar 
mai putea avea o şansă de angajare spre sfârşitul lunii curente, AJOFM organi-
zând pe data de 23 septembrie o Bursa a locurilor de muncă dedicată special celor 
care au absolvit în 2011 o instituţie de învăţământ.

250 de lei timp de şase luni

Absolvenţii instituţiilor de învăţământ (cu sau fără diplomă de bacalaureat 
ori de licenţă) pot primi indemnizaţie de şomaj, dacă s-au înscris la agenţiile pen-
tru ocuparea forţei de muncă în termenul prevăzut de lege. Pentru a primi ajutor 
de şomaj, ei trebuie să demonstreze prin adeverinţe de la trei angajatori că au 
solicitat un loc de muncă însă au fost refuzaţi. 

Tinerii trebuie să depună la sediul instituţiei un dosar ce cuprinde: cartea de 
identitate (copie şi original), act de studii sau adeverinţă de studii (copie şi origi-
nal); certificat de naştere (copie şi original); certificat de căsătorie - dacă este cazul 
(copie şi original) şi o adeverinţă medicală. 

Cuantumul indemnizaţiei acordate absolvenţilor care nu îşi găsesc serviciu 
este de 250 lei, sumă pe care tinerii o pot primi timp de 6 luni. Dacă ei reuşesc 
între timp să-şi găsească o slujbă, statul le acordă un „bonus” (o primă de angajare) 
de 500 lei.

- Sălajul European, 14 septembrie 2011 -


DSP va avea sistem de încălzire în 
schimbul bannerelor publicitare

La iarnă, angajaţii Direcţiei de Sănătate Publică (DSP) Sălaj, care lucrează în 
vechea clădire unde funcţionează laboratoarele instituţiei, nu vor mai fi nevoiţi să 
bage lemne pe foc, pentru a se încălzi. Conducerea DSP a reuşit să „bată palma” 
cu managerul RFV Distriterm - firma maghiară care a luat în concesiune serviciul 
de distribuţie a agentului termic în municipiu - pentru realizarea unui sistem mo-
dern de încălzire. În schimb, instituţia publică se obligă să facă publicitate firmei, 
pentru o perioadă de un an.
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Bannere contra căldură

Clădirea veche din centrul urbei, unde în prezent funcţionează serviciul de 
Medicină Legală şi laboratoarele DSP, are acum un system „arhaic” de încălzire. Pe 
perioada iernii, pentru a nu dârdâi în încăpere, angajaţii se ridică de pe scaune la 
intervale de timp regulate, pentru a băga lemne de foc în sobele de teracotă rămase 
din vremea regimului comunist.

În vara acestui an, conducerea DSP, sprijinită de Primăria Zalău, a încheiat  
un protocol de colaborare cu RFV Distriterm în vederea modernizării sistemului 
de încălzire. Conform documentului, clădirea în care sunt laboratoarele instituţi-
ei va fi conectată la sistemul centralizat de încălzire pentru o perioadă de cel puţin 
5 ani, RFV urmând să investească peste 76.000 de lei plus TVA.  

Protocolul a fost aprobat de către Consiliul Local prin HCL nr. 167 din 18 
iulie 2011. În şedinţa de luni, 19 septembrie, aleşii locali au aprobat un amenda-
ment care prevede plata unor daune către RFV în cazul rezilierii contractului. 

Deşi legislaţia nu permite nici o formă de publicitate pe clădirile instituţiilor 
publice, protocolul iniţial stipula că DSP va permite RFV să amplaseze banne-
re publicitare, pentru o perioadă de 12 luni, fără plata vreunei chirii, pe faţada 
sediului instituţiei (din strada Corneliu Coposu nr.1) şi pe clădirea veche din 
Piaţa Iuliu Maniu nr. 11 (lângă staţia de autobuz din centru). Dându-şi probabil 
seama de greşeala comisă, Direcţia de Patrimoniu din cadrul Primăriei Zalău a 
propus modificarea HCL, scoţând paragraful ce obliga DSP să accepte bannerele 
pe sediul administrativ al instituţiei dar lăsându-l nemodificat pe cel referitor la 
clădirea care adăposteşte laboratoarele DSP.

Reprezentanţii DSP-ului şi cei ai primăriei nu au putut să ne ofere un răs-
puns clar în ce priveşte încălcarea legislaţiei. Mihai Cheşeli, purtătorul de cuvânt 
al DSP, ne-a declarat că spaţiul din Piaţa Iuliu Maniu este în administrarea primă-
riei, fiind dat în folosinţă către DSP. Totodată, reprezentantul instituţiei a precizat 
că nu ştie de existenţa unei legi care să împiedice formele de publicitate pe clădi-
rile instituţiilor publice. 

De cealaltă parte, Manuela Ghiuruţan, purtătorul de cuvânt al Primăriei 
Zalău, ne-a declarat: „Amplasarea bannerelor va depinde de obţinerea avizelor care vor 
fi solicitate prin autorizaţia de construire. Noi suntem proprietari, le dăm voie, dar cu res-
pectarea legislaţiei în vigoare”. Ne întrebăm ce valoare mai are protocolul, dacă din 
start legea nu permite satisfacerea cerinţelor RFV Distriterm. Când conducerea 
firmei va constata că nu i se dă voie să-şi facă reclamă va mai fi oare de acord să 
realizeze investiţia?

Ce prevede legea?

Conform unui proiect de lege aprobat de Guvern în decembrie 2010,Î am-
plasarea mijloacelor de publicitate este interzisă pe clădirile reprezentând sedii ale 
autorităţilor administraţiei publice locale şi centrale, precum şi ale instituţiilor 
publice, cu excepţia afişajelor care anunţă activitatea ce se desfăşoară în interiorul 
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sediilor”. Începând cu 1 mai 2011, „toate formele de publicitate trebuie să fie în confor-
mitate cu noile reglementări”, precizează comunicatul postat pe site-ul Guvernului. 

Mai mult, Regulamentul de organizare şi desfăşurare a activităţii de publici-
tate în municipiul Zalău, aprobat de Consiliul Local în noiembrie 2008, prevede 
la articolul 12: „Este interzisă amplasarea diferitelor structuri publicitare pe clădiri ce adă-
postesc sedii ale autorităţilor publice, instituţii publice”. 

Vechea zicală „Unde-i lege nu-i tocmeală” pare să nu fi ajuns la urechile autori-
tăţilor din urbea de sub Meseş. Cum rămâne atunci cu lozinca „Nimeni nu este mai 
presus de lege”, amplasată pe frontispiciul Primăriei Zalău?

- Sălajul European, 21 septembrie 2011 -
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Editorial

Nesimţirea adolescentului mioritic

Că anii lungi de comunism au distrus o bună parte din atitudinea sănătoasă 
românească o ştim. Că acea perioadă a înţepenit românii într-o amorţeală cum-
plită când vine vorba de muncă 100 la sută pentru salariul lunar – ştim şi asta. Dar 
cel mai greu de acceptat îmi pare indiferenţa în care au fost aruncaţi românii când 
vine vorba de bunul public care constituie, până la urmă, această Românie în care 
îşi duc traiul cotidian. De câte ori nu am văzut fiecare din noi copii care călăreau 
în parcuri leagănele, deşi depăşiseră demult vârsta la care le-ar fi putut încăleca, 
dar am preferat să întoarcem privirea şi să ne facem că nu am observat nimic? 
La fel, de câte ori nu am dat peste români care, deranjaţi de ambalajul prea greu 
al unui pachet de ţigări, îl scăpau lejer printre degete, dar dar pe care i-am tole-
rat pur şi simplu prin faptul că, vezi, Doamne, de ce să ne complicăm existenţa 
atrăgându-le atenţia asupra coşului de gunoi aflat la cinci metri? Ieri, la Perla, doi 
adolescenţi smuceau de zor frunzele unui arbust dintr-o glastră aflată pe trotuar, 
dar mulţi au fost cei care au trecut nepăsători pe lângă ei, fără să se sinchească de 
planta jumulită. Când, totuşi, un bătrân le-a atras atenţia că fapta lor nu e una 
defel strălucită, adolescenţii l-au catalogat repede drept „babalâc”pe care îl caută 
cea cu coasa acasă şi, la cât de puşi pe harţă erau, omul a ajuns să fie privit cu ochi 
răi până şi de restul trecătorilor. Frumos! Admirabil! Asta da atitudine glorioasă şi 
mitocănească de adolescent mioritic, parcă tocmai coborât de la stână!

 Sigur, după cum spuneam la început, grija faţă de bunul public (a se vedea 
ca exemplu glastra cu arbustul de pe trotuar, n.r.)  s-a diluat mult în perioada 
comunistă. După cum bine puncta Constantin Bălăceanu-Stolnici, membru al 
Academiei Române şi descendent al uneia dintre vechile familii nobiliare româ-
ne, în anii dinainte lui ’89, această grijă s-a pierdut prin mecanismul psihologic 
cel mai simplu: cand nu eşti proprietar, nu ai grijă de proprietate. O exploatezi 
cât îţi satisface nevoile tale şi, dacă se strică, puţin îţi pasă. Cu alte cuvinte, poate 
să rămână Zalăul cu trotuarele cât mai jegoase şi prăfuite, poate să aibă parcurile 
cele mai lipsite de flori şi verdeaţă, poate să fie presărat de gunoaie – cât timp este 
vorba de spaţiul public, pe mulţi sălăjeni îi doare în cot de tot. Pentru ei, merge 
şi aşa. Educaţia bunului simţ şi a respectului faţă de propria persoană, dar şi faţă 
de ce este în jur este înlocuită în prezent de o lehamite crasă şi de un „miserupism” 
atroce, care probabil că ar putea fi dat jos prin jupuială, cu bisturiul. Numai că 

MIHAELA MOLDOVAN
Magazin Sălăjean
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iar vă întreb: câţi s-ar lăsa jupuiţi în acest mod de nesimţire, neobrazare şi proastă 
creştere? Mda, aşa am zis şi eu... Pe de altă, scoateţi la ofertă o operaţie de silico-
nare ori liposucţie şi vedeţi cum se înghesuie populaţia. Că doar e mai uşor să 
îmbraci haina snobismului decât să înveţi să apreciezi natura, un vin bun sau o 
muzică de Ravel. 

- Magazin Sălăjean, 15 iulie 2011 - 



Măgura – satul cu doar trei locuitori
Dacă îi întrebi pe sălăjeni de Măgură, cei mai mulţi îşi vor îndrepta privirele 

spre Măgura Şimleului sau a Priei. Dar Sălajul mai are o Măgură, pierdută 

între restul culmilor ce străjuiesc malurile Someşului, la ieşirea din judeţ în-

spre Dej. O Măgură înaltă, care ascunde în vârful ei un sat cu acelaşi nume 

şi unde, în anul de graţie 2012, abia dacă mai trăiesc trei oameni. 

Cum ajungi la intrarea în Poiana Blenchii, lăsând în dreapta drumului casele 
satului şi mai încolo albia sinuoasă a Someşului, bagi de seamă drumul prăfos care 
se desprinde din şoseaua asfaltată şi urcă spre culmile împădurite din stânga.  Ca 
să spulberăm urma de îndoială că acela e drumul către Măgura – în lipsa oricărui 
indicator rutier, întrebăm câteva bătrâne ascunse de arşiţa amiezii  la urmra unei 
porţi. „Da, da, urcaţi drept ‘nainte, până ajungeţi la Măgura!”, ni se strigă, aşa că nu 
avem altceva de făcut decât să îndemnăm caii putere ai motorului să ia în piept 
cărarea care se deschide în faţa noastră. 

Sub roţile maşinii nărăvaşe, praful se ridică des şi galben, ca un nor de nisip 
în plină Sahara. De-o parte şi de alta, culmi înalte şi stâncoase dau, însă, senzaţia 
unui peisaj alpin în toată regula, pe care pari uimit să îl descoperi în această parte 
a Sălajului. Urcăm greu şi destul de încet. În cărarea de pământ, probabil într-o 
vreme ploioasă, roţile unor căruţe au lăsat urme adânci ca nişte şanţuri, iar auto-
turismul se înclină puternic când într-o parte, când într-alta, încercănd să urce 
crestele de noroi întârit. Abia după câteva sute de metri putem respira uşuraţi, 
lăsând privirile să alunece peste valea care a rămas undeva sub noi, departe, cu tot 
cu sat şi cu albia râului. Suntem la o înălţime considerabilă, înconjuraţi de alte şi 
alte culmi. Cărerea s-a îngustat până a ajuns la un metru, însă continuă să urce, 
fiind acum acoperită de iarbă. De fapt, e ca şi cum am fi într-o livadă uriaşă, cu 
covor de iarbă pe jos. Crengile pomilor ne lovesc continuu parbrizul şi exclamăm 
periodic „Mere!”, „Prune!”, „Măceşe!”, uimiţi de bogăţia ramurilor verzi. 

În mijlocul unui noian de verdeaţă, niciun semn nu anunţă satul spre care ne 
îndreptăm, astfel că prima casă pe care o descoperim vine ca o adevărată surpriză. 
Este o construcţie în mare parte din lemn, destul de veche şi abandonată, după 
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cum ne dăm repede seama. Vreo 200 de metri mai sus, dăm peste o gospodărie 
ţărănească în toată regula, cu casă cu pridvor, şură şi grajd. În faţa porţii, o fântână 
veche are pe ghizdul de piatră o găleată de tablă argintie şi nouă. Oprim maşina şi 
batem la poartă. Nimic, niciun răspuns. Poarta stă înţepenită cu o bucată de sârmă 
şi liniştea care stăpâneşte în jur ne dă de înţeles că şi aici stăpânii au plecat demult.

Biserica monument de patrimoniu

 
Luăm din nou urmele cărării şi mai mergem o aruncătură de băţ, până pri-

veliştea se lărgeşte, făcând loc unei bisericuţe de lemn. Este atât de scundă şi mică 
încât ne dăm lesne seama că este cea pe care o căutăm: acea bisericuţa considera-
tă unul din monumentele de patrimoniu ale judeţului, clădită cu sute de ani în 
urmă. A fost renovată recent, lucru dovedit de acoperişul frumos, cu paratrăsnet, 
şi de prispa de lemn şlefuit. Cum uşa este zăvorâtă, privim pe geamurile mici şi 
găsim nişte pereţi de lemn, împodobiţi frumos şi o linişte desăvârşită. În jurul bi-
sericii, numărăm 14 morminte, din care unul este încă acoperit cu cununi uscate 
de cetină. Totul stă prins în tăcere, nu se aud nici păsări, nimic. Hotărâţi să găsim, 
totuşi, localnici cu care să stăm de vorbă, lăsăm maşina pe loc şi o luăm pe jos, pe 
aceeaşi cărăruie aşternută cu iarbă. Nu după mult timp, dăm peste case, dar toate 
sunt pustii. 

Ciudat este că nu-ţi dai seama de la început de acest lucru. Într-o curte, mul-
ţimea de flori te face să crezi că o mână de gospodină are grijă de ele, în timp ce la 
o altă casă, pe pridvor stau rânduite câteva căzi şi butoaie de lemn, puse, parcă, de 
un gospodar harnic pentru a primi bogăţia pomilor fructiferi ce împânezesc satul. 

Şi, totuşi, tăcerea şi singurătatea stăpânesc satul. Ici un cuptor de pâine dără-
pănat, dincolo o poartă pe care spânzură un lacăt ruginit, mai încolo un gard din 
uluci care a alunecat într-o parte. Doar pomii încărcaţi de rod şi vegetaţia sălbatică 
de-a dreptul te fac să simţi că viaţa mai pulsează încă în Măgura. 

„Demult, satul era plin de oameni”

Când ajungem la casa cu numărul 1, avem şi o bucurie: din locuinţă răzbate 
zgomot şi după ce intrăm uşurel pe poartă, o voce bătrânească ne îndeamnă să 
intrăm cu curaj. Este acel „Haideţi în casă!” atât de cunoscut celor care au de-a 
face cu sălăjeanul stabilit la sat, acel bun venit spus în cea mai neaoşe formulare. 
Pe tanti Jenica o găsim stând la televizor, că a cam terminat cu lucrul pe ziua de 
azi. De fapt, la cei 78 de ani, nu mai poate face tare multe pe lângă casă: a cules 
de dimineaţă o găleată de ceapă şi a pus-o la uscat, pe un pled întins în mijlocul 
ogrăzii, iar spre dseară va culege încă o găleată. Până trece căldura amiezii, stă în 
casă, la răcoare. E bucuroasă de oaspeţi şi dornică de poveşti. În tot satul, abia dacă 
au rămas patru localnici, astfel că un nou venit e un bun prilej de a mai schimba 
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câteva cuvinte. „Cândva, demult, satul era plin de oameni. Eu m-am născut aici şi aici am 
şi trăit toată viaţa. Aici m-am măritat, aici mi-am trimis copiii la şcoală. Acum sunt plecaţi, 
iar iarna plec şi eu să stau la fată, la Dej. Sunt bolnavă, nu mai e ca în tinereţe, aşa că de vreo 
2-3 ani, merg să stau iarna la Dej”, ne spune tanti Jenica. 

În gospădărie nu are niciun animal. Avea în anii trecuţi un câine, dar de 
când merge la Dej, l-a lăsat în grija unor oameni din satul vecin. „Era un câine tare 
bun, Rex îl cheamă. Anul ăsta nu l-am mai adus înapoi, că tiu că iar o să merg la Dej”, ne 
povesteşte femeia. Despre ceilalţi oameni din sat – puţini să-i numeri pe degetele 
de la o mână – aflăm că stau „puţin mai încolo”, printre ei fiind şi un profesor din 
Jibou. „Îi place aici, aşa că vine vara şi stă în Mîgura. Şi vecina de lângă mine vine la fiecare 
sfârţit de săptămână. Îi place aici că e frumos. Şi mie îmi place, simt că aici e casa mea, de-aia 
nu mă mut de tot la Dej. Fata îmi spune mereu să merg să stau la ea, dar nu pot. Aici e locul 
meu”, povesteşte din uşa casei bătrâna.  

Şcoala fără elevi

O lăsăm pe tanti Jenica în poartă şi, urmând indicaţiile ei, vrem să ajungem 
şi la restul caselor locuite. Nu mai ţinem cărarea, care oricum se pierde în iarbă, 
ci trecem de-a lungul unei livezi bogată în rod, spre o construcţie ce adăpostea în 
alte vremuri şcoala. Geamurile mari şi negre, trei trepte de piatră în faţa uşii şi un 
mormânt cu o cruce la vreo trei metri în lateral nu prea ne ajută să ne imaginăm 
o curte a şcolii plină de copii gălăgioşi.

Radio, TV şi antenă satelit

În timp ce încercăm să ne dăm seama pe unde să o luăm, aerul cald este stră-
bătut de acordurile celor de la BWO, cu a lor piesă „Sunshine in the rain”. Zâmbim, 
oarecum atmosfera tăcută se destramă sub primul semn de noutate pe care îl 
găsim în sat. Ne ghidăm după acorduri şi după ochi şi în sfârşit avem în faţă cea 
de-a doua casă locuită. Bucuria nu ne este curmată nici măcar de cei trei câini care 
se reped lătrând la noi, străinii care bat uliţele unui sat altfel cât se poate de tăcut 
şi liniştit. Ajunşi în faţa porţii, facem cunoştinţă cu un bărbat de vreo 65 de ani, 
nepot al mătuşii Jenica, de la care aflăm că satul nu este părăsit chiar de tot. „La 
sfârşit de săptămâna, mai urcă oameni din Poiană să culeagă prunele şi merele, să facă pă-
lincă. Îmi mai adus şi mie pâine, le mai dau bani să îmi ia una, alta. Nu-i rău. La început, 
când m-am retras aici, mi-o fost urât, dar acum m-am obişnuit. Iarna e mai pustiu, mai greu, 
dar vara e bine”, spune omul. 

Despre vecini spune că ar fi mai mulţi de patru, cel puţin în perioada verii, şi 
numărând pe degete, găseşte cam şapte. Dar nu pe vecini contează când e vorba să 
alunge urâtul şi plictiosul de peste zi, ci pe radio, televizorul dotat cu antenă satelit 
şi pe cei trei câini lăţoşi, întinşi pe uliţă.
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Suljbă pentru patru credincioşi

Lăsăm şi această casă cu stăpânii ei şi urcăm din uliţă direct către biserică, 
închizând ca într-un cerc o plimbare care ne-a purtat paşii într-un sat uitat de 
lume. Biserica – acest lăcaş umil care a fost reabilitat şi care, după cum spune tanti 
Jenica, a strâns în jurul ei la începutul lunii, „zeci de oameni din Poiană care au venit 
la slujbă. Altfel, popa vine o dată pe lună şi ţine slujba şi suntem doar nei trei, patru oameni 
în biserică”. Carevasăzică, oamenii mai vin prin Măgură, chiar dacă doar în vizite 
scurte. În rest, satul are doar mâna lui de locuitori, care sunt atât de puţini, încât 
nu ştii dacă ei stăpânesc cu adevărat locurile sau împărat suprem e timpul.

Sigur este doar un lucru: între oameni şi vreme, natura îşi face de cap şi se 
dezlănţuie în ramuri verzi, încărcate peste tot de rod, de parcă fructele ar vrea să 
suplinească lipsa oamenilor. Când coborâm din Măgura, asta este şi ce vedem ul-
tima dată în urmă: o cărare îngustă, care se pierde între şiruri dese de meri şi peri 
cu crengile încărcate până la pământ.

- Magazin Sălăjean, 15 iulie 2011 - 



Castelul grofului Bethlen – locuit doar de 
caii sătenilor din Dragu
Când vrei să descoperi castele şi vremuri demult apuse, populate de conţi 

şi familii nobiliare, Sălajul are o gamă largă de oferte. O astfel de clădire 

monument istoric se află în localitatea Dragu. Datând din secolul XVIII şi 

fostă reşedinţă nobiliară a  contelui Bethlen Edmund, (şambelan imperial 

al împăratului Austro-Ungariei), castelul aflat actualmente în proprietatea 

autorităţilor locale este astăzi parţial degradat, fără uşi şi ferestre şi cu po-

deaua acoperită cu balegă de la caii sătenilor, pe care îi adăposteşte uneori.

În căutarea poveştii şi a castelului din Dragu, facem prima oprire la primărie, 
unde primarul Rodica Lazăr cedează repede rugăminţii noastre de a spune câteva 
lucruri despre castelul Betlen. „Castelal a fost închiriat Asociaţiei Pro Media din Cluj, 
care voia să facă un cămin pentru bătrâni. Chiria era 325 de euro pe lună, dar din 2002, de 
când a fost închiriat, nu ni s-a plătit niciun leu. De 3 ani ne judecăm cu asociaţia în instanţă 
şi am ajuns până la Curtea de Apel, unde în această vară am câştigat castelul, sentinţa fiind 
definitivă. Asociaţia din Cluj nu mai trebuie să ne achite nimic, pentru că a schimbat aco-
perişul. Dacă acoperişul nu ar fi fost schimbat, s-ar fi deteriorat şi mai rău. S-a furat mult, 
au spart podelele ca să cadă soba de teracotă şi să o fure. Din păcate, nu avem paznic acolo. 
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Nimeni nu stă fără să fie plătit, iar noi nu avem bani să plătim un om care să stea de pază”, 
spune „primăriţa”. 

Rodica Lazăr nu ştie însă ce utilitată să-i dea în viitor clădirii, în condiţiile în 
care reabilitarea ei presupune cheltuieli foarte mari. “Am discutat pe la Consiliul 
Judeţean, să facem un parteneriat cu ei şi să facem ceva. Acum aştept un rezultat 
de la dumnealor, să vedem ce putem face. Nu ne-am gândit încă la ce utilitate 
să-i dăm, dar eu am zis că singură nu pot absolut nimic. E o valoare mare”, spune 
Rodica Lazăr..

Călugări, fete răpite şi orgii

Alte amănunte nu prea ştie, doar ce a mai prins cu urechea de la bătrânii 
satului, iar ei sunt demult duşi dintre noi. Totuşi, cunoaşte o sursă care ne-ar pu-
tea da câteva indicii cu privire la vechiul castel al familiei Bethlen: o monografie 
a comunei Dragu, realizată în 1970 de câţiva localnici. Aşa aflăm că denumirea 
comunei „se datoreşte faptului că teritorrile din împrejurimi au format o latifundie aparţi-
nând lui Dragoş Vodă” şi că, din secolul al XV-lea, domeniul Drag a schimbat mai 
mulţi proprietari între care a fost şi un ordin călugăresc catolic ce nu dăinuit prea 
mult. „Poate acea mănăstire s-a desfiinţat din ordinul autorităţii papale pentru abateri prea 
grave de la morală, ce au ajuns până acolo încât să fie foarte defavorabile puterii eleziastice. 
Bătrânii mai vorbeau încă înainte cu 40-50 de ani (1920-1930, n.r.) de aşa zişii călugări 
care se dedau la orgii, prindeau femei şi fete din sat, care ajunse în aşa zişa mănăstiri, nu mai 
reveneau de acolo niciodată”.

Construcţia castelului actual a durat 5 ani, între 1811 – 1816. În timpul mişcării revoluţio-
nare din 1848, iobagii din Dragu s-au răsculat şi au prădat castelul, pe care groful de la acea 
vreme îl ia înapoi cu ajutorul armatei. În 1948, castelul este supus reformei agrare şi expro-
priat, ca de altfel întregul domeni al grofului Bethlen Gheorghe, urmaş al familiei de conţi 
Bethlen. Groful Bethlen nu a avut copii, dar o strănepoată a încercat să revendice castelul în 
urmă cu 2-3 ani. Cum însă actele au fost depuse prea târziu, castelul nu a fost retrocedat.
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Proprietarul – şambelan imperial la curtea împăratului Franz Iosef

Mai mult, în secolul al XVIII-lea, pe acelaşi loc al mănăstirii, ocupat acum 
de actualul castel, se înălţa un altul, zidit de Kamuthy Blasius de Szent Laszlo şi 
atribuit, în 1723, de către împăratul Carol al VI-lea, familiei Wesselenyi. Acest 
castel avea o grădină cu seră încălzită şi o fântână arteziană împodobită cu statuia 
unei sirene, din al cărei buric ţâşnea apa. Cum, însă, în timp s-a degradat, Stefan 
Wesselenyi l-a reconstruit sub forma actuală, lucrările fiind finalizate în 1816. 
Castelul a devenit ulterior proprietatea familiei conţilor Bethlen, ca dotă prin că-
sătoria Saroltei Wesselenyi cu contele Bethlen Edmund, şambelan imperial al îm-
păratului Imperiului Austro-Ungar Franz Iosef.

Coloane albe, de Panteon grecesc

După cele aflate, ne dorim şi mai mult să vedem castelul, astfel că ieşim din 
primărie şi urmăm indicaţiile unor localnici: „tot înainte puţin şi pe dreapta”. De fapt, 
ne ghidează pe sub o boltă veche, ce rupe în două o clădire lungă şi joasă, care pro-
babil adăpostea altădată grajdurile şi anexele familiei de grofi. Drumul trece peste 
un pod de fier şi se opreşte într-o poiană largă şi verde, la capătul căreia se află 
castelul: mare, în formă de „U”, cu ferestre dantelate. În faţă, în locul în care în 
alte vremuri ar fi fost poarta, nu au rămas decât două bucăţi de gard din metal for-
jat, înalte şi negre. Detaliile curg repede pe dinaintea privirilor: plăcuţa veche, de 
fier forjat, care anunţă vizitatorului anul în care a fost reconstruit castelul – 1816, 
dantelăriile care împodobesc ferestrele înalte şi undeva, pe corpul din stânga, o 
inscripţie cu „Sfatul popular comunal Dragu”. 

Când păşim în curtea năpădită de bălării, descoperim sub tălpi plăci de ce-
ramică galbenă, alcătuind din îmbinarea lor perfectă aleea care duce către corpul 
principal al castelului. Şase coloane albe şi drepte, de templu grecesc, dau supleţe 
unei construcţii despre care încă nu-ţi vine să crezi că o poţi găsi la sat. Corpurile 
laterale au fiecare etaj, iar pe zidul celui din stânga descoperim blazonul familiei 
Bethlen şi o inscriţie veche. Ne decidem să ne facem intrarea în castel tocmai prin 
partea stângă, aşa că urcăm cele două trepte lngi de piatră aşternute în faţa uşii. 
Înăuntru este răcoare. Încăperile sunt mari, înalte, bine luminate de ferestrele 
care şi-au pierdut demult sticla. Aerul miroase a vechi, iar pe jos, podelele de 
lemn mai acoperă doar parţial cimentul rece.  

Acasă era doar Bucifal

Străbatem sală după sală. În unele, tavanul înalt e încă împodobit cu rom-
buri frumoase, în altele se observă locurile unde erau amplasate sobe de teracotă, 
furate între timp. Cu fiecare încăpere în care intrăm, ne învăluie tot ai mult un 
miros aspru de grajd, provenit  de la grămezi nesfârzite de bălegar care acoperă 
podelele. „Au fost cai pe aici”, ne vine să spunem, deşi cuvintele iscă imagini de-a 
râsu’-plânsu’. La un moment dat, pocnetul surd al aparatului foto este dublat de 
un clinchet de clopoţei şi nu mică ne este mirarea când, într-o sală spaţioasă din 
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corpul principal al clădirii, găsim un cal, cu frâiele atârnând prin grămezile de 
bălegar de pe jos. După secunda de înmărmurire, ieşim din încăpere încet, ca 
nu cumva să sperim să speriem animalul şi să ne trezim, Doamne fereşte, cu el 
alergând nărăvaş prin castel. Vrem, totuşi, să îi facem câteva poze şi pentru asta 
încercăm să ajungem la el din alte câteva încăperi. Zadarnic, întrucât zidurile sunt 
astfel ridicate încât accesul este posibil doar venind din partea stângă. Ne decidem 
să ocolim castelul pe dinafară şi să fotografiem animalul pe geam. Cumva, cumva, 
reuşim, deşi ferestrele sunt atât de înalte încât trebuie să urcăm pe o movilă de 
pământ pentru a putea privi înăuntru. Satisfăcuţi că l-am surprins pe Bucifal în 
instantanee, ne întoarcem la castel, pentru a vizita şi corpul drept. 

Comunism, rock şi disco-bar

Acolo anii de comunism şi-au lăsat amprentele peste tot: clădirea a fost, de-a 
lungul anilor, sediul „Sfatului Popular” al comunei, cinematograf, dar şi discotecă 
şi sală de baluri, pereţii păstrând încă picturi ciudate reprezentând o trupă de mu-
zică rock, sau chipul unui băiat cu părul lung şi o tolbă cu săgeţi pe spate. 

Peste tot, un aer stătut, mai închis ca în corpul stâng. Pentru că există şi etaj, 
căutăm o cale de acces, dar nu o găsim, probabil a fost zidită în timp. Ne mulţu-
mim cu ce am găsit la etajul corpului de vizavi: două încăperi destul de mari, ce 
puteau fi birouri sau, poate, dormitoare pentru oaspeţi. 

Revenim în curte şi mai aruncăm o privire în jur. Ne uităm la coloane, la 
acoperişul vişiniu, lucios în soarele amiezii, la plăcile de gresie din curte şi la ve-
getaţia care le acoperă, urcând cu îndrăzneală până pe treptele de piatră. Şi ieşim. 
La castel, e vremea ca porţile să se închidă în urma vizitatorilor.

Între nepăsare şi uitare

În spatele nostru, de-al casei rămâne doar Bucifal, adus în sălile răcoroase de 
stăpânul grijuliu. Nu ştim de ce omul nu a găsit calului alt adăpost şi nici de ce 
în toată comuna nu poate fi găsit un paznic pentru castelul vechi de 200 de ani. 
Revenind cu un telefon la primărie, obţinem doar promisiunea viceprimarului că 
se vor lua măsuri ca un gard să fie amplasat astfel încât accesul în curtea castelului 
şi implicit în castel să se poată face doar pe jos, fără căruţă şi cai. 

Până se vot lua aceste măsuri, însă, pe localnici nu-i interesează soarta cas-
telului. Poate s-au obişnuit atât de mult cu el încât i-au uitat valoarea sau poate 
actualele generaţii nici nu i-au înţeles-o vreodată. Între nepăsare şi uitare, cel mai 
câştigat rămâne, deocamdată, calul. Şi cine ar fi crezut, acum sute de ani, că în 
mândrul castel al unui grof va rămâne stăpân, în final, doar un cal?  

- Magazin Sălăjean, 15 iulie 2011 - 
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Patru decenii de când Zalăul a fost 
campioană la fotbal

Dacă acum pare, cel puţin la prima vedere, un rezultat aproape imposibil de 
realizat pentru un liceu din Zalău, în urmă cu 40 de ani, Liceul nr.1 din Zalău, 
actualmente Colegiul Naţional „Silvania” Zalău, s-a putut mândri cu un astfel de 
rezultat, performanţa fiind prezentată atât în ediţia de la acea vreme a Ziarului 
„Sportul”, cât şi în Revista „Fotbal”. 

Turneul final a avut loc la Rădăuţi, în perioada 11 - 16 iulie 1971, elevii 
Liceului nr.1 din Zalău calificându-se la faza finală în urma comportării foarte 
bune avută la faza zonală, unde au înregistrat trei victorii şi o remiză. Adversarele 
de atunci ale zălăuanilor au fost Liceul din Baia Mare, de care a dispus cu 3 - 2, 
Liceul Agricol Târgu Mureş, cu care a încheiat la egalitate, 0 - 0 şi Liceul din 
Carei, în faţa căruia a câştigat cu un categoric 8 - 0. Câştigătoarea celeilalte serii 
a fost echipa Liceului din Oradea, pe care elevii zălăuani au învins-o în finală 
cu scorul de 2 - 0. La turneul final, Liceul nr.1 din Zalău a avut cinci adversari: 
Liceul nr.27 Bucureşti, Liceul Drăgăneşti Olt, Liceul nr. 1 din Eforie Sud, Liceul 
Economic din Vaslui şi Liceul Metalurgic din Hunedoara, favorită la câştigarea 
trofeului fiind echipa liceului din Capitală.

Tragerea la sorţi le-a fost însă favorabilă elevilor conduşi de profesorul 
Nicolae Teudean, aceştia întâlnind în primul meci chiar echipa Liceului nr.27 
Bucureşti. După 3 - 0 la finalul primei reprize, zălăuanii au mai înscris de două 
ori în partea secundă, câştigând cu un categoric 5 - 0. 

Cu un moral ridicat după victoria în faţa principalei favorite, Liceul nr.1 
Zalău a mai obţinut trei victorii şi o remiză: 3 - 0 cu Liceul Drăgăneşti Olt, 3 - 1 
cu Liceul Metalurgic din Hunedoara, 3 - 2 cu Liceul nr. 1 din Eforie Sud şi 5 - 5 
cu Liceul Economic din Vaslui. 

Dacă formaţia zălăuană a fost considerată o echipă disciplinată şi silitoare, 
fiind comparată cu UTA, formaţia din Capitală a fost considerată cea mai indisci-
plinată echipă, în afară de căpitan toţi ceilalţi componenţi fiind corigenţi cel puţin 
la o disciplină. 

La scurt timp de la obţinerea acelei performanţe, profesorul Nicolae Teudean 
avea să declare: „Doresc să fac din aceşti băieţi schimbul de aur al echipei de Divizia C, 
Unirea Zalău, pe care s-o duc în Divizia B şi poate...”. Adică succesorii lui Nistor, 
Cornaciu şi Koller, cei mai apreciaţi fotbalişti din judeţ la acea vreme. 

MARIUS MORAR
Magazin Sălăjean
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Iată ce a scris ziarul „Sportul” în urmă cu 40 de ani despre performanţa zălă-
uanilor: „Merituoşii învingători ai turneului şi campionatului naţional al liceelor pe anul 
1970 - 1971, elevii Liceului nr.1 din Zalău, care au dominat de la un capăt la celălalt finala 
de la Rădăuţi, dovedind cea mai bună pregătire fizică şi condiţiile unui adevărat fotbalistic 
(cinci meciuri în şase zile)”. 

Revista „Fotbal” scria: „O formaţie disciplinară şi silitoare, un fel de UTA, reprezen-
tativa Liceului nr.1 din Zalău, a jucat constant, bine, fără fluctuaţii de formă. Principala ei 
armă a constituit-o jocul colectiv. Băieţii se cunosc între ei foarte bine pentru că joacă împreu-
nă de aproape trei ani”. Pentru performanţa obţinută, elevii Liceului nr.1 din Zalău 
au fost răsplătiţi cu trei trofee, unul din partea Ministerului Învăţământului, unul 
din partea Federaţiei Române de Fotbal şi unul din partea Comitetului Naţional 
de Educaţie Fizică şi Sport Rădăuţi. De asemenea, fiecare jucător a primit câte o 
medalie şi câte un tricou de campion. 

Lotul echipei zălăuane: Cornaci, Duma, Szeredai, Racu, Bako, Viaşu, Lazăr, 
Antal, Koller, Pete, Buciu, Hiriczko, Szenasy şi Gavriş. Antrenor: prof. Nicolae 
Teudean. 

- Magazin Sălăjean, 18 iulie 2011 -


Liviu Antal: 

Autorităţile locale din Şimleu Silvaniei 
puteau măcar să mă felicite

Devenit în premieră în această vară campion naţional al Românei cu Oţelul 
Galaţi, şimleuanul Liviu Antal a câştigat cu gruparea gălăţeană şi Supercupa României. 
Antal a fost titular în duelul pe care Oţelul l-a câştigat cu 1 - 0 în faţa echipei Steaua 
Bucureşti, antrenorul Dorinel Munteanu folosindu-l până în ultimul minut. 

Sunt primele două trofee din carieră pentru Antal, însă acesta speră să nu fie 
şi ultimele. 

Din 2009, de când joacă la Oţelul Galaţi, fotbalistul şimleuan a marcat 14 
goluri, şapte din ele în sezonul trecut. Cele mai importante reuşite le consideră 
cele din meciurile cu CFR Cluj şi FC Timisoara, ambele din retur. 

Idolul său este italianul de 33 de ani Gennaro Gattuso, care joacă la AC 
Milan din 1999. 

Reporter: Liviu, felicitari pentru noul trofeu. Te aşteptai să câştigi şi Supercupa cu Oţelul? 
Liviu Antal: Mulţumesc. Sincer să fiu, la începutul campionatului nu mă 

aşteptam să câştigăm nici campionatul, nici Supercupa României. Însă, prin în-
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credere şi multă muncă am reuşit 
să obtinem cele doua performante. 
Sunt foarte bucuros că am câştigat 
cu Oţelul cele două trofee, care sunt 
foarte importante atât pentru club, 
cât şi pentru mine. 

Rep.: Are Oţelul puterea să reedi-
teze performanţa din sezonul trecut? 

L.A.: E greu de spus, pentru că 
şi celelalte echipe s-au întărit foar-
te mult, dar totul e posibil. Nici în 
acest an nu ne-a dat nimeni nicio 
şansă la început, aşa că poate sur-
prindem încă o dată în acest sezon. 
Depine numai de noi acest lucru. 

Rep.: Te-ai gândit ca vei ajunge la 
doar 22 de ani să devi campion şi câştigător 
al Supercupei? 

L.A.: Să fiu sincer, nu mă aş-
teptam, mai ales cu Oţelul Galaţi, 
care nu a mai câştigat până acum 
campionatul. Sunt primele două trofee pentru Galaţi şi pentru Moldova, care vor 
rămâne în istorie. 

Rep.: Care a fost cel mai important gol pe care l-ai marcat în sezonul trecut? 
L.A.: Cel cu CFR Cluj, când am învins cu 1 - 0. Aveam mare nevoie de 

victorie pentru că dacă nu câştigam se distanţa Timisoara de noi şi se cam termina 
campionatul. A mai fost şi golul din meciul cu Timişoara, când am câştigat cu 2 
- 1, iar eu am marcat primul gol. A fost meciul la finalul caruia am început fiesta. 

Rep.: Urmează Liga Campionilor, competiţie în care veţi debuta în acest sezon. Crezi 
că va face faţă Oţelul celei mai puternice competiţii intercluburi? 

L.A.: Până la Liga Campionilor avem de jucat câteva meciuri în campionat, 
peste care sper să trecem cu bine. Cred însă că dacă vom fi la fel de uniţi şi vom 
juca cu aceeaşi determinare putem face surprize. Sper să şi reuşim. 

Rep.: Ai vreo preferinţă la tragerea la sorţi? 
L.A.: Vă daţi seama că aş vrea să întâlnesc echipe precum FC Barcelona sau 

Real Madrid, dar pentru binele echipei aş dori echipe mai puţin cotate. Oricum, 
la acest nivel toate echipele sunt valoroase. 
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Rep.: Ştiu că ai fost în această vara acasă, la Şimleu. Cum te-au primit prietenii şi 
şimleuanii, în general? 

L.A.: Da, am fost pentru câteva zile pentru că a urmat acţiunea lotului naţio-
nal, unde am fost şi eu convocat. Părinţii mă primesc întotdeauna cum se cuvine. 
Nu am cuvinte să mă exprim cu câtă bucurie şi căldură mă primesc. Am foarte 
puţini prieteni la Şimleu, pentru că vin foarte rar acasă. 

Rep.: Autorităţile locale te-au sunat măcar să te felicite pentru performanţa obţinută? 
L.A.: Nu, deşi, sincer, mă aşteptam să fiu măcar sunat şi felicitat. Totuşi, sunt 

primul jucător din Şimleu care joacă în Liga I, care a luat campionatul şi care a 
fost convocat la naţională. Sunt, totuşi nişte performanţe, cu care cred că se poate 
mândri oraşul Şimleu Silvaniei. 

Rep.: Apropo de părinţi, ce te-a determinat să-ţi faci acel tatuaj cu familia? 
L.A.: Aşa îi simt tot timpul mai aproape de mine. Vreau să le mulţumesc 

atât părinţilor, cât şi surorii mele că au fost tot timpul alături de mine, chiar şi la 
Supercupa. Fără ei nu puteam ajunge la acest nivel. 

Rep.: Ai intrat în ultimul an de contract cu Oţelul. Vei continua şi după încheierea 
sezonului 2011 - 2012? 

L.A.: Vreau să-mi respect contractul cu Oţelul Galaţi. Îmi doresc să fiu să-
nătos şi să joc cât mai bine pentru aceasta echipă. 

Rep.: Referitor la echipa naţională, la care ai mai fost convocat, iar în aceasta vară ai 
şi debutat, crezi că vei rămâne şi în atenţia selecţionerului Victor Piţurcă? 

L.A.: Depinde doar de mine acest lucru. Sper să am evoluţii cât mai bune 
la echipa de club, pentru a-l convinge pe domnul Piţurcă să mă convoace la lotul 
naţional. 

Rep.: Cum te-ai simţit în această vară când ai debutat la lotul naţional? 
L.A.: Vă daţi seama că am fost foarte onorat că am putut să reprezint 

Romania. Mi s-a împlinit încă un vis.

- Magazin Sălăjean, 19 iulie 2011 -
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Mai există vreo speranţă?
Şi acum, după mai bine de douăzeci de ani, politica românească se rezumă la 

a-l da jos pe celălalt şi a se ajeza în fotoliul puterii. Dar, spre deosebire de începu-
tul anilor ‘90, românii nu mai marşează la preocupările politicienilor, aceştia din 
urmă motivându-i doar în legătură cu votul mult visat. În rest, românii contează 
în statistici, în forţa de muncă a altor ţări sau în relele acestei ţări.

Să nu credeţi că nemţii sau englezii se nasc foarte corecţi, iar politicienii lor 
sunt nişte sfinţi. Nici vorbă! Doar că acolo totul se reglementează prin legi func-
ţionale şi coerente. Presiunea legii şi modelele pe care societatea le aceeptă şi le 
respectă fac să se dezvole politicianul occidental precaut, care pune pe primul plan 
cetăţeanul. Dacă nu face astfel, cariera lui se termină rapid şi definitiv.

Pe plaiurile mioritice, regulile stau diferit. Legile îi avantajează mereu pe 
politicieni, ei le-au facut şi noi le-am acceptat. În timp, aceştia mai dadeau câte o 
lege care marea pensia, care mai aducea ceva salarii compensatorii sau ceva aju-
toare de iarnă, avantaje de care beneficiau şi cei care nu ar fi trebuit să beneficieze. 
Compromisul dintre ei şi noi ne-a adus în situaţia actuală: ei fac ce vor, iar noi 
incercăm să supravieţuim.

Pare un tablou suprarealist, dar e cât se poate de real. Dezbaterile construc-
tive lipsesc, decibelii acoperă bun-simtul, iar compromisul a devenit sinonim cu 
complicitatea. Legea se aplică doar cetăţeanului simplu, şmecherii beneficiază de 
scutire. Trăim într-o ţară cu drumuri medievale, unde toti politicienii au SUV-uri 
nesimţite. Nesimţite ca ei! Cetăţenii au rămas cu o găleată din campanie, cu un 
pix cu primarul sau o pungă cu partidul.

Din păcate, opoziţia, în care ne era speranţa, practică un blat ordinar la nivel 
înalt. Ponta şi Antonescu doresc schimbarea premierului, scoaterea de la guvernare 
a PDL şi schimbarea preşedintelui. În mod normal, e o dorinţă de schimbare, însa 
cei doi lideri nu doresc să reproiecteze politic România. Din discursul celor doi nu 
îmi parvine nimic serios. Nu se spune nimic ce va urma dupa „jos Basescu”. Nu de 
alta, dar am dezamăgirea că după fiecare „jos”, începând cu Ceauşescu, urmează 
doar lozinci penibile. Atât! Aceşti doi politicieni nu vorbesc despre o viitoare poli-
tică investiţională, nu vin cu o alternativă viabilă la reforma administrativă propusă 
de Băsescu, de fapt nu au curajul viziunii, sau poate nici nu o au.

Antonescu are un discurs parţial atrăgător până în momentul în care ajunge 
în zona derapajului de limbaj, generalizarea fiind o meteahnă păguboasă. Ponta 
este departe de discursul unui procuror, el încercând să-l imite pe mentorul 

DANIEL MUREŞAN
Magazin Sălăjean
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Năstase. Doar că umorul şi şarmul nu prea sunt prieteni cu el. Cei doi recurg 
des la etichetări suburbane la adresa preşedintelui sau a premierului, mult sub 
nivelul unui politician cu ştaif. În consecinţă, intră pe teritoriul preşedintelui, 
unde acesta le este superior. Nici unul dintre ei nu poate înjura aşa de autentic 
ca actualul preşedinte. Cei doi îl acuza pe preşedinte de lipsă de diplomaţie, dar 
ei sunt departe de aşa ceva. Dacă dorim să facem o comparaţie şi dacă suportăm 
urâţenia momentului, Băsescu e mult mai stăpân de sine, mai coerent şi mai bun 
actor. Trist, dar adevărat!

Ponta şi Antonescu nu sunt capabili să ne răspundă la întrebarea „ce urmează 
dupa jos Băsescu?”. Din această cauză, relaţia dintre cei doi şi actualul preşedinte 
pare un blat autentic.

Ca să concluzionez, cred că noi, românii, avem o problemă mare cu calitatea. 
Preşedintele evită, şi îi reuşeşte de minune, să aibă în faţă oponenţi de calitate. 
Nu cred că e momentul pentru isterii ieftine şi ieşiri de cartier, unde preşedintele 
nu are rival. Din păcate, opoziţia nu poate mai mult decât atât, dezamăgind încă 
odată. Mai există vreo speranţă?

- Magazin Sălăjean, 17 octombrie 2011 -


Cronici de concert

Sonata de Sibiu
Îmi place Sonata Arctica de pe vremea albumelor „Ecliptica” şi „Silence”, cand 

trupa semăna, bineînţeles, cu Stratovarius. La Festivalul Artmania de la Sibiu, 
eram curios să-i văd pe nordici interpretând piese de pe noul album” The Days 
Of Grays”, unde se simte tenta progresivă, în detrimentul riff-urilor rapide de 
chitare. O placută surpriză a fost noul chitarist Elias Viljanen, care a interpretat 
piesele impecabil.

În rest, power metal-ul scandinavic a fost cu noi! Sonata Arctica a evoluat 
aşa cum mă aşteptam: epic, metal, melodic, simfonic, bombastic şi grandios. Ce 
altceva poate fi mai demonstrativ pentru power metal? 

Încă o dată, vocalistul Tony Kakko şi clăparul Henrik Klingenberg au pus 
ştampila de metal progresiv pe sound-ul Sonata Arctica. Am auzit în compoziţii 
şi aranjamente vocale diverse, răsturnări de situaţie inteligente, solo-uri cu tentă 
trash în piese precum „Deathaura” şi „Grays Last Amazing”. 

Ca fan Sonata Arctica, pentru mine a fost un privilegiu concertul de la Sibiu. 
Deşi văzusem multe DVD-uri cu ei, nici un concert al lor nu seamană cu altul. 
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Tony Kakko are de fiecare data un play-list diferit, iar improvizaţiile sale sunt 
un deliciu. Sensul real al piesei „Julieta” îl simţi doar în concert, nu pe disc. Aşa 
spunea criticul muzical Baz Anderon in revista Metal Storm. Şi avea perfectă 
dreptate! 

- Magazin Sălăjean, 20 septembrie 2011 -



PAIN – forţa rock-ului industrial
Anul acesta, la Satu Mare s-au adunat doar câteva sute de rockeri la Samfest, însa 

efortul organizatorilor a fost unul extraordinar: pe scenă au urcat suedezii de la PAIN.
Formaţia a mai evoluat în România în 2009, la Festivalul Artmania de la Sibiu, 

dar am ratat atunci turneul „Dark Passion Play World Tour”. Nu s-a întâmplat anul 
acesta, când am avut ocazia să ascult un frumos melanj de metal, industrial şi teh-
no. Motivul muzical impunător de pe noul album „You Only Live Twice” a făcut ca 
publicul să-i aplaude minute în şir. După două albume foarte reuşite („Psalms of 
Extinction” - 2007 şi „Cynic Paradise” - 2008), noul disc impune trupa în aria metalu-
lui european, beneficiind de producţia uimitoare a lui Peter Tagtgren.

Metalul-industrial prezentat de suedezi este unul fără compromisuri, cu riff-
urile lui Michael Bohlin ce le simţi în toate măruntaiele şi toba lui David Wallin ce 
seamănă cu un tanc ce calcă totul în picioare. Dacă „Let Me Out” şi „Fear the Demons” 
nu au rupt gura târgului, „The Great Pretender” a făcut să vibreze întreaga audienţă de la 
Satu Mare. Pentru fetele prezente, dar şi pentru cei ce preferă sound-ul epic, piesa ce 
dă titlul noului album, „You only live twice”, ne-a adus aminte de compozitorul Ennio 
Morricone. Bineînţeles, nu putea să lipsească din concert cireaşa de pe tort, piesa 
„Dirty Woman”, mult mediatizată pe canalele muzicale de gen. În pauzele dintre piese, 
membrii trupei ne-au încântat cu extraordinare solo-uri de bas, chitară şi chiar voce.

Doresc să inchei cu un BRAVO adus organizatorilor acestei ediţii de festival: 
Consiliul Local Satu Mare, Primăria Satu Mare, Consiliul Judeţean Satu Mare şi 
Centrul Cultural „G.M.Zamfirescu”. Ei au dovedit că dacă există pasiune şi dorin-
ţă, se pot întâmpla lucruri frumoase, de o calitate excepţională.

COMPONENŢA PAIN:
Peter Tagtgren - voce, chitară, bas, clape, programare
Michael Bohlin - chitară
Johan Husgafvel - bas
David Wallin – tobe

- Magazin Sălăjean, 23 august 2011 -
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Let The Hammer Fall 
Ascultaţi clopotul ce începe să bată / Cerul luminat de lună a izbucnit în flă-

cări / A venit timpul, acum trebuie să începem / Lăsaţi puterea să fie dezlănţuită 
Prin vigoare pe scenă / Să înceapă războiul / În noaptea devenită stralucitoare – aces-
tea sunt versurile de început ale piesei”Metal Age” a celor de la Hammerfall, versuri 
cum nu se poate mai nimerite pentru un concert la început de septembrie. 

Suedezii au început concertul de la Târgu Mureş – Peninsula, cu riff-uri de 
chitare puternice, cu o voce a lui Joacim Cans cum rar mi-a fost dat sa aud, dar şi cu 
un bas melodios dar în acelaşi timp puternic. Fiecare piesă e o poveste epică dintr-
un folclor medieval. Dragoni şi castele, lupte şi vărsare de sânge, toate într-un iureş 
de nedescris. Sincronizarea perfectă a chitariştilor, tonurile de cristal ale riff-urilor, 
toate m-au purtat în copilarie, când visam un rock puternic şi curat. Nu-mi venea 
să cred – vocea lui Joacim era ca pe disc, cu note înalte şi uşurinţă în alternarea oc-
tavelor. Piesele de referinţă ale trupei (Legacy Of Kings, Hearts On Fire, Riders On 
The Storm) au fost fredonate de miile de spectatori prezenţi.

Curiozitatea mea a fost la piesele de pe noul album „Infected”, primul disc 
Hammerfall pe care stilul epic este îmbinat cu stilul zombie. Piesa „The Outlaw” 
este istoria unui om venit într-o lume conformistă cu idei novatoare, pline de cre-
dinţe noi. Persecutat de contemporani, în final îi sunt recunoscute meritele. Piesa 
aduce a „Dark Wings, Dark Words”, dar mai putin epică. A urmat un cover al legen-
darei trupe maghiare Pokolgep, o surpriză placută. „Dia de los muertos” are versurile 

ANUARUL PRESEI SĂLĂJENE 2011



- 132 -

DANIEL MUREŞAN

în spaniola, ceea ce îi dă un farmec aparte. Discul nu putea sa fie editat fară o baladă, 
aşa că „Redemption” ne încântă cu elemente ezoterice bine proporţionate, aducându-
ne aminte de albumul „Renegade” (2002).

Finalul a fost unul de vis, piesa „Let The Hammer Fall” a demonstrat comunica-
rea excelentă a trupei cu publicul. Power-metal-ul a răsunat în întreaga Peninsulă, 
iar glasul fanilor a vibrat în cor cu show-ul Hammerfall. Notă maximă!

COMPONENŢĂ HAMMERFALL:
Joacim Cans - voce
Oscar Dronjak - chitară
Pontus Norgren - chitară
Fredrik Larsson - bas
Anders Johansson - tobe

ex-membri:
Magnus Rosén - bas (1997-2007)
Stefan Elmgren - chitară (1997-2008) 

DISCOGRAFIA HAMMERFALL:
Glory to the Brave – 1997
Legacy of Kings – 1998
Renegade – 2000
Crimson Thunder – 2002
One Crimson Night - 2003
Chapter V: Unbent, Unbowed, Unbroken – 2005
Threshold – 2006
Steel Meets Steel: Ten Years of Glory – 2007
Masterpieces - 2008
No Sacrifice, No Victory – 2009
Infected - 2011
 DVD:
The First Crusade – 1999
The Templar Renegade Crusades – 2002
One Crimson Night – 2003
Rebels with a Cause: Unruly, Unrestrained, Uninhibited – 2008

- Magazin Sălăjean, 1 noiembrie 2011 -
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Scandal în curtea Episcopiei Ortodoxe a 
Sălajului  

Cunoscutul artist iconar Ana Pop nu va participa, anul acesta, la tra-
diţionala manifestare „Satul Sălăjean” cu icoanele sale pe sticlă, neavând 
încă acordul Episcopiei Sălajului. Potrivit legislaţiei în vigoare Biserica 
deţine monopol asupra vânzării şi comercializării obiectelor de cult, 
icoanele fiind incluse între acestea. 

Ana Pop a impresionat ani la rând o lume întregă cu talentul şi priceperea sa. 
Anul acesta, deşi a fost invitată să-şi prezinte lucrările sale la manifestarea „Satul 
Sălăjean”, care va avea loc în acest weekend la Moigrad, nu va putea participa ne-
având aprobarea episcopului pentru a-şi vinde icoanele pe sticlă.

Aprobarea de la episcop nu ţine cont de cea de la tribunal şi de 
impozitele plătite

Artista ne-a relatat că a aflat la Zilele Zalăului de la alţi participanţi la eveniment 
că e nevoie de aprobarea episcopiei pentru a avea dreptul de a picta şi comercializa 
icoanele şi nu e suficient avizul primăriei. După răspunsul primit de la părintele 
Vasile Rus, vicar al Episcopiei Ortodoxe a Sălajului, care invoca cadrul legal, Ana 
Pop şi-a pus mai multe întrebări. Nedumeririle sale, în primul rând, sunt legate de 
faptul că este nevoită să aibă o astfel de aprobare, în timp ce deţine şi o autorizaţie 
de la Tribunalul Sălaj şi pe de altă parte, plăteşte taxele şi impozitele pentru veni-
turile rezultate din această activitate. De neînţeles i s-a părut faptul că doar în Sălaj 
i s-a semnalat acest aspect, cu toate că în ultimii ani a fost la nenumărate târguri şi 
expoziţii în ţară şi nimeni nu a avut astfel de pretenţii. Ana Pop ne-a relatat că s-a 
adresat şi Direcţiilor de Cultură sau Centrelor de Cultură din Maramureş, Suceava 
şi Galaţi şi nu i s-a confirmat o astfel de procedură pe plan local.

Obiectele de artă, vândute de măicuţe

„Pe de altă parte, în lege nu scrie că există restricţie la comercializarea icoanelor pe sticlă 
cu ramă de lemn, ci doar la cele cu ramă metalică. În final, am înţeles că lucrările mele trebuie 
să le predau măicuţelor care vând obiecte bisericeşti pentru ca ele să se ocupe de comercializarea 
lor, ulterior, acestea urmând să-mi dea valoarea convenită pentru icoanele respective. Aş vrea 
să fiu în legalitate, dar nu am avut acces la episcop să mă lămuresc, ci doar la părintele vicar”, 
a menţionat Ana Pop.

ADELA MUREŞAN
Magazin Sălăjean
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Potrivit aprecierilor Anei Pop un astfel de demers nu face decât să încurajeze 
vânzarea de produse nu la cel mai înalt nivel calitativ. „Oare dacă această oprelişte, 
care este ca o cenzură, ar fi existat şi în secolele XVII, XVIII şi i-ar fi oprit cineva pe ţăranii 
din satele apropiate de Nicula să-şi vândă icoanele făcute de ei acasă (ori chiar în jurul anu-
lui 1950), ar mai fi avut România un tezaur aşa de valoros ori ar mai fi existat Muzeul de 
Icoane pe sticlă de la Sibiel (judeţul Sibiu)”, s-a întrebat interlocutarea noastră. 

Realizatoarea icoanelor ne-a mărturisit că nu înţelege din ce punct de vedere 
are nevoie de aprobarea Bisericii, dogmatic, ori tehnic. Pentru că artista a studiat 
ani la rând, atât Biblia cât şi vieţile sfinţilor pentru a picta conform tuturor rigori-
lor de specialitate, istoriei şi tradiţiilor vremurilor. Nu în ultimul rând, predarea 
icoanelor sale în alte mâini decât cele ale cumpărătorilor ar ridica unele semne de 
întrebare referitoare la modalităţile de păstrare şi depozitare a picturilor. „Mă inte-
resează foarte mult cum şi unde sunt păstrate lucrările, pentru că eu fac o icoană care trebuie 
să reziste cel puţin 50 de ani”, a afirmat Ana Pop.

Peste 1.500 de icoane pictate de artistă

Artista ne-a mărturisit că a absolvit Studiile Superioare de Scurtă Durată la 
Baia Mare în specialitatea Arhitectură şi Decoraţiuni Interioare, precum şi speci-
alizarea de restaurator în metal, ceramică şi sticlă (la Iaşi). A lucrat la Muzeul de 
Istorie şi Artă din Zalău ca restaurator şi pictează icoane pe sticlă din 1997, anul 
în care a avut prima expoziţie la Zalău. De atunci, a pictat peste 1.500 de icoane, 
a participat la sute de târguri şi expoziţii, în ţară şi străinătate, şi a fost recompen-
sată cu toate premiile şi distincţiile ce se puteau lua în domeniul său. Aşa cum 
ne-a mărturisit, pentru Ana Pop, icoana reprezintă o pasiune, dar şi o prelungire 
a meseriei. „Această muncă mi-a adus foarte multe bucurii de ordin sufletesc, prin aceea că 
am cunoscut mulţi oameni, cărora le-am putut dărui ceva din sufletul meu. Am fost foarte 
impresionată de faptul că oficialităţi din alte ţări, ambasadori şi ataşaţi cultural, mi-au solici-
tat organizarea unei expoziţii la Zalău şi au fost foarte încântaţi de icoanele pictate de mine”.

Picturi neobizantine

Lucrările Anei Pop se încadrează la pictura contemporană, neobizantină, nu 
la cea naivă. Ramele sunt asortate cromaticii din interior, sticla folosită este cea 
subţire, de 1,5-2 mm. Conturul chipurilor este realizat cu tuş, iar culorile folosite 
sunt în ulei şi respectă „Gramatica (Erminia) Picturii Bizantine”, în majoritatea ca-
zurilor fundalul este înnobilat cu foiţă de aur. Artista ne-a mărturisit că cele mai 
dragi lucrări îi sunt: „Maica Domnului Împărăteasa”, „Sfântul Gheroghe” (fiind icoana 
Învingătorului) şi icoana „Sfântului Luca (care a fost un om erudit, nelimitându-
se la o singură ocupaţie, fiind pictor, medic, scriitor).

Episcopia Sălajului îşi apără dreptul primit prin lege

Reprezentantul Bisericii Ortodoxe din Sălaj ne-a răspuns că deocamdată nu 
s-a primit nici o solicitare din partea Anei Pop pentru a primi aprobarea comerci-
alizării icoanelor. Purtătorul de cuvânt al Episcopiei Ortodoxe a Sălajului, preotul 
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Gabriel Gârdan a explicat că artista dacă doreşte să picteze poate să facă acest lucru 
fără nici o oprelişte. Doar comercializarea fără aprobarea Bisericii este interzisă. 
Prezenţa sa la manifestarea „Satul Sălăjean”, de la Moigrad nu este încă compro-
misă pentru că cererea sa dacă este primită se discută şi se analizează în cadrul 
Permanenţei Eparhiale, care se întruneşte cel puţin o dată pe săptămâni (sau ori 
de câte ori este nevoie). „Dacă dânsa şi-ar asuma condiţiile impuse de noi şi ar solicita 
acordul nostru, după analiza impactului economic, ar putea obţine aprobarea noastră. În 
plus, dânsa ar trebui să ţină cont şi de faptul că, potrivit cadrului legal în vigoare, producerea şi 
valorificarea obiectelor necesare activităţilor de cult este scutită de la impozitare”, a subliniat 
părintele Gabriel Gârdan.

Taxă şi la episcopie

Acesta a subliniat că legislaţia la care trebuie să se conformeze Ana Pop (şi 
nu numai) este în vigoare din anul 1992. Este vorba de Legea 103/1992, publica-
tă în Monitorul Oficial 244/ 1 octombrie 1992, prin care se prevede că Biserica 
Ortodoxă Română şi celelalte culte religioase recunoscute în condiţiile legii au 
în exclusivitate dreptul de a produce şi valorifica obiecte de cult, cărţi de cult, 
teologice, sau cu conţinut bisericesc, necesare practicării cultului. În baza acestei 
legi, producerea şi comercializarea icoanelor nu se poate face decât cu aprobarea 
cultului, respectiv, în cazul de faţă a episcopului ortodox al Sălajului. Articolul 4 
al legii prevede că nerespectarea acestei legi se sancţionează cu amendă între 100 
şi 500 de lei. Potrivit reglementărilor interne al Sfântului Sinod, fiecare episcopie 
are libertatea de a stabili în ce condiţii se acordă aprobarea pentru producerea şi 
comercializarea obiectelor de cult. Din cele arătate de purtătorul de cuvânt al 
Episcopiei Sălajului, Ana Pop nu este obligată să dea spre vânzarea icoanele sale 
măicuţelor, ea putând să le vândă, dar în prealabil are de achitat o taxă la Episcopia 
Sălajului, care se calculează în funcţie de anumite criterii calitative şi cantitative. 

„Verificările nu le face Biserica, le fac reprezentanţii Poliţiei, ai primăriilor şi ai 
Ministerului de Finanţe. Biserica nu face decât să-şi apere dreptul la producerea şi comercia-
lizarea acestor produse”, a conchis Gabriel Gîrdan. 

Nu doar sălăjenii care realizează icoane în scopul comercializării trebuie să 
se ceară aprobarea Episcopiei Sălajului, ci şi persoane din alte eparhii, dar şi pro-
prietarii de magazine unde se vând bijuterii deoarece comercializează cruciuliţe şi 
medalioane cu simbol religios.

- Magazin Sălăjean, 31 August 2011 -
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Cemaconul pune lacăt pe linia de 
producţie de la Recea 
Unul dintre cei mai mari producători de blocuri ceramice din ţară, societa-

tea Cemacon Zalău, a oprit linia de producţie de la Recea. 

Secţia de la Recea, care intrat în func-
ţiune anul trecut, în urma unor investiţii 
totale de 28 de milioane de euro, a fost 
închisă temporar, de la începutul lunii 
septembrie. Măsura a fost luată din cauza 
stocurilor mari de cărămidă existente.   

„Linia de producţie de la Recea a fost 
dată în exploatare anul trecut şi este obli-
gatoriu să parcurgă nişte etape tehnologice, 
de calibrare. Stocul existent ne acoperă vânzarea pe şase luni de zile„, ne-a explicat 
Liviu Stoleru, directorul general al Cemacon.

Reprezentantul Cemacon a subliniat faptul că unitatea este închisă tempo-
rar şi că redeschiderea ei depinde de timpul în care vor fi vândute materialele de 
pe stoc.

„Nu vrem să estimăm perioada cât linia de producţie va fi oprită, dar în funcţie de cât 
de repede stocurile de cărămidă vor fi transformate în vânzări vom redeschide unitatea. Între 
timp, la Recea se fac lucrări de întreţinere, pentru calibrarea liniei, care iniţial a fost proiectată 
pentru un anumit număr de produse. Această cantitate nu a avut nici o legătură cu cererea de 
pe piaţă, ea a reprezentat, într-o oarecare măsură, o restricţie tehnologică pe care trebuia s-o 
respectăm pentru a nu periclita investiţia. Acest amănunt însă nu ne-a avantajat acum pe 
perioadă de criză”, a explicat Liviu Stoleru.

În această perioadă reprezentanţii Cemacon fac demersuri pentru vânzarea 
produselor aflate pe stoc şi întocmesc strategii de marketing, având în vedere că 
după finalizarea lucrărilor de calibrare a liniei de producţie de la Recea, cantitatea 
de cărămidă care va fi realizată aici va fi corelată cu cererea de pe piaţa materialelor 
de contrucţii. 

„Am ales soluţia cea mai potrivită pentru societate şi pentru angajaţii noştri astfel încât 
aceştia să aibă unde se întoarce la lucru”, a menţionat directorul Cemacon.

 Oprirea producţiei a condus la trimiterea a aproximativ 90 de salariaţi în 
şomaj temporar, aceştia urmând să fie anunţaţi şi rechemaţi la serviciu când se 
porneşte producţia.

- Magazin Sălăjean, 26 septembrie 2011 -
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Se întâmplă în Sălajul anului 2011!

Respins la un concurs, pentru că nu ştia 
limba maghiară

Secretarul comunei Carastelec a fost respins la angajarea pe un post 
similar, de secretar, şi reclamă faptul că a fost discriminat. Una din probe 
consta în traducerea unui text din limba română în maghiară, situaţie la 
care acesta nu s-a aşteptat. Funcţionarul susţine că dacă ştia ce nivel de 
pregătire se cere pentru acest concurs nu ar fi participat. 

Florian Mocan este secretarul comunei Carastelec din anul 2005 şi a candidat 
pentru postul de secretar de la Primăria Pericei, deoarece funcţia a rămas vacantă 
după ce fostul secretar s-a pensionat la începutul lui 2011. Concursul s-a orga-
nizat în 29 aprilie 2011 la Bucureşti de către Agenţia Naţională a Funcţionarilor 
Publici (ANFP).

„Dacă ştiam ce se cere cu exactitate, referitor la cunoaşterea limbii maghiare, nu mă 
prezentam la concurs. Nu de nebun m-am dus până la Bucureşti şi nici de disperat. Mi s-a 
părut un gest incalificabil să nu fie precizate clar condiţiile de concurs. Pe site-ul Primăriei 
Pericei, scria „cunoscător al limbii maghiare. Când am văzut că proba de concurs consta în 
traducerea unui text de jumătate de pagină A4, mi-am dat seama că nu am cum să traduc. 
Am scris la celelalte subiecte, dar am luat doar 47 de puncte. Am făcut contestaţie pentru 
modul în care s-a organizat concursul, nu pentru nota primită. Era normal să ni se spună că 
avem de dat un examen în limba maghiară, aşa cum se spune clar la orice concurs”.

Secretarul de la Carastelec ne-a spus că nu înţelege cum a ştiut limba maghiară 
şi nu a întocmit acte greşite pentru cetăţeni, într-o comună în care peste 90 la sută din 
populaţie este formată din maghiari, şi de ce la Pericei, unde nu sunt decât cu puţin 
peste 50 la sută maghiari, cunoştinţele sale de limba maghiară nu sunt suficiente.

De acum, instanţele decid

Florian Mocan a depus în luna mai o contestaţie la Consiliul Naţional îm-
potriva Discriminării, dar nu a primit nici până acum răspuns, cum nu a primit 
nici de la cei de la ANFP. Pe de altă parte, a depus, în luna septembrie acţiune 
în instanţă împotriva primarului de la Pericei şi a ANFP. Primul termen l-a avut 
pe 19 octombrie, dar s-a decis amânarea dezbaterii pentru 9 noiembrie. Până la 
această dată ANFP trebuie să trimită instanţei, sub sancţiunea amenzii, actele re-
feritoare la concurenţii lui Florian Mocan care fac dovada vechimii şi îndeplinirii 
condiţiillor impuse pentru concurs. Primăria Pericei a depus cu o zi înainte o 
întâmpinare la acţiunea secretarului comunei Carastelec, prin care justifică nevo-
ia unui salariat care ştie limba maghiară: în perioada anterioară au fost întocmite 
greşit acte de stare civilă, motiv pentru care de prea multe ori a fost nevoie să se 
recorecteze, prin instanţă, numele deţinătorilor. 
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„Nu s-a specificat nivelul de cunoaştere”
Primarul comunei Pericei, Boncidai Csaba, ne-a spus că condiţiile de partipare la 

concurs au fost stabilite şi solicitate de administraţia locală, ulterior aprobate de ANFP. 
Acesta a susţinut că pe site-ul administraţiei locale toate menţiunile referitoare la con-
curs au fost postate.

„S-a scris în anunţ că participanţii trebuie să ştie să vorbească şi să scrie în limba maghiară, 
nu s-a specificat nivelul de cunoaştere. Am fost interesaţi să avem un secretar care vorbeşte limba 
maghiară pentru că au fost întocmite greşit multe acte de stare civilă pentru care a fost nevoie să cerem 
în instanţă rectificarea numelor sau prenumelor”, a susţinut Boncidai Csaba. 

Secretarul unei comune duce greul

Prefectul Sălajului, Vegh Alexandru este de părere că la o comunitate în care peste 
20 la sută din populaţie este de etnie maghiară funcţionarul public trebuie să cunoască 
limba acestei comunităţi. 

„Criteriul a fost postat pe site şi Florian Mocan a ştiut la ce se duce că e nevoie de cunoaşterea 
limbii maghiare. Legea 215 menţionează că în cazul în care peste 20 la sută din totalul populaţiei 
sunt maghiari, şedinţele de consiliu local se pot desfăşura în limba maghiară. Nu cred că nu ar fi pu-
tut face cele 85 de puncte, fără a pune la socoteală limba maghiară, pentru a trece concursul. Lăsăm 
la aprecierea instanţei dacă a fost sau nu discriminare. Nu este suficient dacă ştie primarul, pentru că 
acesta de multe ori este nevoit să plece din primărie, pentru diferite proiecte sau activităţi. Mare parte 
a problemelor din primărie le ştie şi le rezolvă secretarul”, a arătat Vegh Alexandru. 

Secretarul judeţului combate condiţiile puse de Primăria Pericei

Condiţiile puse de reprezentanţii Primăriei Pericei nu au fost salutate de secreta-
rul judeţului Cosmin Vlaicu. Acesta a invocat legislaţia în vigoare şi a arătat că măsura 
luată de aministraţia locală a fost neavenită.

„Fiind o chesiune aflată pe rolul instanţelor, este de preferat înainte de a ne pronunţa, să aştep-
tăm soluţia dată de acestea. Potrivit prevederilor HG 1206/2001, articolul 15, în unităţile adminis-
trativ-teritoriale în care cetăţenii care aparţin minorităţii au o pondere de peste 20 la sută din totalul 
populaţiei, este obligatoriu ca în aparatul propriu al primarului, în compartimentele care au atribuţii 
privind relaţiile cu publicul, să fie încadrate persoane care cunosc limba minorităţii respective, pe bază 
de concurs. Ştiind însă că secretarul unităţii administrativ-teritoriale este şi funcţie de conducere, iar 
această funcţie nu se regăseşe în aparatul propriu al primarului (conform Legii 215 articolul 77), 
instituirea unei astfel de condiţii, de către organizatorii concursului, apare ca disproporţionată, ne-
avenită şi încalcă accesul persoanelor la ocuparea de funcţii publice”, a susţinut Cosmin Vlaicu.

Postul de la Pericei a rămas vacant de la finele anului trecut, când fostul secretar a 
plecat în pensie. Tot atunci s-au mai pensionat alţi doi salariaţi. La data organizării con-
cursului de la Bucureşti, în Sălaj au fost vacante două posturi de secretar de comună: 
la Pericei şi la Fildu de Jos.

- Magazin Sălăjean, 21 octombrie 2011 -
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Hegheduşul satului, o tradiţie ce „trăieşte” 
doar în amintirile baciului Piroşca
Hegheduşul satului, sufletul „danţurilor” din şură şi nunţilor de odinioară, 

mai „trăieşte” astăzi doar în amintirile baciului Piroşca din Chilioara, apro-

piat al Fraţilor Petreuş, cel care, o viaţă întreagă, le-a cântat şi „veselit” con-

sătenii cu „ceatăra”.

„Ceatăra mea era 
cea mai căutată 

şi veselea lumea în sat”

 

„Ceatăra” ce dădea tonul distracţiei pentru sătenii din Chilioara stă astăzi cu-
minte, cu o coardă lipsă şi cu „limba” dezlipită, în cutia de lemn dăruită de Fraţii 
Petreuş, acum aproape patru decenii. Bătrânul scoate cu grijă vioara din cutie şi 
face o încercare zadarnică de acordare a instrumentului ce ia adus bani şi satisfac-
ţii, de-a lungul vieţii. Degete îmbătrânite, dar încă agile, se plimbă pe cheile de pe 
gâtul instrumentului şi mai apoi pe coarde, mai mult de dragul de a mângăia din 
nou bucata de lemn ce i s-a lipit de suflet în anii în care a fost hegheduşul satului. 
„Aaai, Doamne! Asta cred că are 150 de ani”, oftează baciul, în timp arcuşul alunecă 
greu pe corzi, în incercarea de a reda o melodie interpretată cândva la „danţurile” 
din sat. Vremurile de după cel de-al doilea război mondial, când ceatera lui era 
„cea mai căutată şi veselea lumea în sat”, sunt astăzi doar amintiri ce reaprind scânteia 
tinereţii în ochii cuprinşi de albeaţă ai lui Vasile Păcurar, pe care tot satul îl ştie ca 
„baciului Piroşca”.

SEBASTIAN OLARU
Magazin Sălăjean, Agerpres
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„Pe vremea aia nu era radio, nu era televizor, nimic, nimic nu era. Ceatăra mea era 
cea mai căutată şi veselea lumea în sat. Lumea merea duminica dimineaţa la biserică şi după 
masa la Piroşca. Când veneam de la biserică, luam ceatăra subsioară, luam ajutorii - con-
tralău, gordona – şi meream la mâncare la o fată, pă rând, şi apoi meream la danţ. Danţul, 
la început, în 1948-1950, îl cântam pe unde îl organizau tizeşii (organizatorii petrecerilor, 
cei care stăteau la intrare şi încasau banii de la săteni n.r.), în şură sau în casele noi. Cântam 
vara de la Paşti, până în 12 octomvrie, când intram la lontru din şuri. Când să făceau căsi 
noi, proprietarii vorbeau cu tizăşii: Mă, haidaţi câteva dumineci, jucaţi la mine în casă, să 
drupăciţi casa, să batuciţi pământul. În sărbători, veneau însurătoii, cei căsătoriţi în apropi-
erea sărbătorilor, sau credinţarii, ce se logodeau în timpul sărbărorilor. Ei îmi aduceau câte o 
damigeană de vin şi coptături cu silvoiţă.  Dura asta până trecea Boboteaza şi apoi era danţ 
numai dumineca. La început, seara, când veneau porcii în sat, balul era gata, nu se făcea şi 
noaptea. După o vreme, lumea s-o deşteptat, şi cântam şi noaptea. Io lucram în Baia Mare. 
Am fost zâdar de meserie. Ş-apoi zâceam noaptea pân’ la tri, şi apoi meream de’aci, opt 
kilometri, pă jos, pân’ la maşină, la Lelei”, rezumă baciului Piroşca distracţia din anii 
de după război.

Prietenul Fraţilor Petreuş

„Io mi-am făcut o avere cu doaga asta. M-am descurcat”, povesteşte bătrânul mu-
zicant din Chilioara, rememorând vremurile în care cânta la petreceri nu pentru 
bani, ci în schimbul unor zile de muncă, ale unor găini sau ale unor fuioare de 
cânepă pe care le primea de la cei ce jucau la dans. „Cu tizeşii făceam târgul: mă, 
îmi daţi atâta, vin, nu îmi daţi, nu vin. Plata era în felul următor: bani - îmi dădeau un 
număr de bani -, îmi dădeau un pui, un fuior de cânepă şi, fetele şi feciorii, o jumătate de zi 
de clacă. Adică, pă ficiori îi duceam la coasă, la lucruri de bărbat, iar pe fete, la sapă, la vie”, 
povesteşte Vasile Păcurar.

„Meseria” de pe urma căreia a dus o viaţă frumoasă a „furat-o” încă de mic, de 
la nişte vecini romi: „Eram la şcoală când am început, prin anii ’40. Iubeam mult dansul 
, cântam mult din gură, ceatăra mi-o fost dragă. Iubeam ţâganii, că erau aci, vecini cu mine 
şi m-am ataşat de ei. Prima dată m-am dus la contră (contrabas n.r.) cu ei să prind mişcările, 
tonurile, fiecare glas. D-apoi, până la urmă, i-am depăşit pă ţâgani”. Meseria adevărată, 
cea de zidar, l-a apropiat de cunoscuţii rapsozi populari Fraţii Petreuş, cărora le-a 
făcut anumite lucrări de zidărie, pe vremea când lucra la Baia Mare. În semn de 
mulţumire, cei doi i-au dăruit o cutie de lemn pentru vioara sa şi au venit să cânte 
la Chilioara, împărţind câştigul cu el: „În ‘79 - aici nici nu era încă gata casa, tavanul, 
dincolo era şi lumina băgată – mi-o vinit aici în sat. Nu cred că n-am avut batăr 2.000 de 
persoane aici. Vă spun, am câştigat bani că ei o zis cătă mine: Vasile, na, noi luăm 4.000 de 
lei, restul 6.000 îs a tăi. Cu 10.000 de lei pe atunci puteai cumpăra o casă de-asta. Atât am 
câştigat înt-o noapte. D’aia vă spun că darul de la Dumnezeu, norocul, o vinit de-odată cu 
mine, când m-o făcut maica me”.
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În loc de epilog 

Din păcate, vremurile când arcuşul zbora pe cordele „ceaterei” baciului Piroşca 
sunt astăzi doar amintiri, iar prezentul este unul sumbru, nu doar pentru „meseria” 
de hegheduş, ci pentru întreaga comunitate din Chilioara, satul din care tinerii au 
plecat în Italia sau la oraş, satul în care jumătate din case sunt părăsite. „Pe vremea 
aceea, erau ierni şi cu 20 de nunţi. Acu’, nuntă în Chilioara cred că n-o fost nici de 10 ani. 
Acuma, părintele, la Anul Nou, face o dare de seamă la ce ne-o spus că, la noi în sat, o fost 11 
morţi, botez unu, nuntă deloc”, spune, cu mărăciune în glas, Vasile Păcurar. P ede altă 
aprte, deşi are doi copii, un băiat şi o fată, niciunul nu s-a simţit atras de muzica şi 
tradiţiile populare, iar acordurile şi instrumentele muzicii moderne au îngropat, 
definitiv,  „danţul din şură”.  

 
- Magazin Sălăjean, 21 ianuarie 2011 -



Castel transformat în adăpost pentru cai
O clădire monument istoric din localitatea Dragu, datând din secolul XVIII, 

fostă reşedinţă nobiliară a contelui Bethlen Edmund (şambelan imperial al îm-
păratului Austro-Ungariei - n.r.), aflată actualmente în proprietatea autorităţilor 
locale, este astăzi parţial degradată, fără uşi şi ferestre şi cu podeaua acoperită cu 
balegă de la caii sătenilor, pe care îi adăposteşte uneori.

Cunoscut drept Castelul Bethlen, ansamblul arhitectural este situat în cen-
trul localităţii Dragu, fiind înconjurat de un parc la care se ajunge trecând printr-
o poartă flancată de două 
şiruri de magazii.

Potrivit unei mono-
grafii a comunei Dragu, 
realizată la începutul ani-
lor ‘70, de un grup de lo-
calnici, pe locul actualului 
castel a fost, iniţial, un 
alt castel, zidit în 1622 de 
Kamuthy Blasius de Szent 
Laszlo şi atribuit, în 1723, 
de împăratul Carol al VI-
lea, lui Ştefan Wesselenyi.

Acest castel, aflat într-o stare degradată la data preluării de către Wesselenyi, 
a fost reconstruit în 1816 şi a devenit proprietatea conţilor Bethlen, ca dotă, prin 
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căsătoria Şarlotei Wesselenyi cu contele Bethlen Edmund - şambelan imperial al 
împăratului Austro-Ungariei, familia fiind ultimul proprietar nobiliar al clădirii.

Blazonul primului proprietar şi o inscripţie care aminteşte de el se găseşte şi 
astăzi pe castelul din Dragu, în vreme ce, deasupra porţii de intrare în curtea mică 
a ansamblului este scris, cu fier forjat, anul reabilitării, 1816.

Naţionalizată de comunişti în 1948, clădirea a fost, de-a lungul anilor, sediul 
„Sfatului Popular” al comunei, cinematograf, dar şi discotecă şi sală de baluri, pere-
ţii păstrând încă picturi ciudate reprezentând o trupă de muzică rock, sau chipul 
unui băiat cu părul lung şi o tolbă cu săgeţi pe spate. 

Actual proprietar, primăria Dragu, a închiriat clădirea în urmă cu aproape 
10 ani unei asociaţii din Cluj Napoca, care a promis că o va reabilita, dar care a 
schimbat doar acoperişul şi nu a achitat chiria convenită cu autorităţile locale.

„Castelul a fost închiriat la o asociaţie din Cluj Napoca şi n-o făcut nimic cu el decât că 
l-o acoperit. Au vrut să facă, cred, o casă de copii, nu ştiu exact, că l-a închiriat fostul primar. 
Abia l-am recâştigat, prin instanţă, că nu ne-o plătit chiria deloc. Chiria era 325 de euro pe 
lună. Acum în vară l-am recâştigat. Era închiriat din 2002 şi nu ne-o plătit chirie deloc. Ne-
am târşit prin instanţă trei ani”, a precizat Rodica Lazăr, primarul comunei Dragu.  

Rodica Lazăr nu ştie însă ce utilitată să-i dea în viitor clădirii, în condiţiile în 
care reabilitarea ei presupune cheltuieli foarte mari.

„Am discutat pe la Consiliul Judeţean, să facem un parteneriat cu ei şi să facem ceva. 
Acum aştept un rezultat de la dumnealor, să vedem ce putem face, că tare o început a se fura. 
Şi sobele de teracotă de-acolo... Dacă o scos din pivniţă, o spart ca să cadă soba de teracotă jos, 
să nu-i vadă nimeni, să poată fura. (...) Nu ne-am gândit încă la ce utilitate să-i dăm, dar eu 
am zis că singură nu pot absolut nimic. E o valoare mare. Îl puteam cuprinde pe măsura 322, 
pentru că am un cămin de bătrâni şi puteam să cuprind castelul, că-i cuprins în domeniul 
public, dar am fost chiar în litigiu cu el”, a afirmat sursa citată.

Pe de altă parte, Ioan Socaciu, viceprimarul comunei recunoaşte că monu-
mentul istoric este folosit uneori ca  adăpost pentru caii localnicilor, dar promite 
că se vor lua măsuri pentru a evita acest lucru pe viitor, blocând accesul animalelor 
chiar şi în parcul din faţa castelului. 

„Am acolo un gard deja şi o să blocăm şi accesul în parc cu o barieră, să nu se poată intra 
decât pe jos, fără căruţă, fără cai. Deci o să încercăm să rezolvăm treaba, să nu se mai intre în 
parc cu animale”, a precizat viceprimarul.

- Fluxul de ştiri Agerpres, 25 august 2011 -
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Povestea mierii de albine de pe Valea Barcăului

O mână de tineri sufletişti şi idealişti a pus pe picioare, într-un mic sat de 

pe Valea Barcăului, o făbricuţă de miere, produse apicole şi fructe uscate, 

având la bază conceptul de întreprindere sociale, o idee care a luat-o înain-

tea vremurile şi chiar înaintea unei legi care va reglementa, cândva, modul 

de organizare şi funcţionare a unei asemenea entităţi. Dar, dacă nu o iei 

înaintea vremurilor, rişti să te pierzi în nemărginirea lor.

Borcanele de miere împachetate în ambalaje de carton stau frumos aliniate 
pe masa de inox, reflectându-se timide în oglinda metalică, în aşteptarea şedinţei 
foto. Povestea lor începe cu mult timp în urmă, la fel ca ‘’povestea’’ înscrisă pe 
ambalaj: „Istoria Văii Barcăului începe în negura vremii, atunci când Creatorul a lăsat aici 
o fărâmă din sufletul său, ascunsă în câmpurile cu flori, în cristalinul apelor şi în trunchiu-
rile arborilor seculari. Povestea mierii de albine de aici începe cu mai bine de două milenii, 
atunci când romanii ce au ajuns pe meleagurile noastre ne-au învăţat să apreciem aşa cum se 
cuvine această licoare a zeilor. Regăseşte gustul nealterat al naturii, gustă mierea de pe Valea 
Barcăului, un ‘bulgăre de aur’ creat într-un tărâm de poveste, la poalele Munţilor Apuseni. 
Aici am înfiinţat o întreprindere socială, unde ambalăm cu drag tot ce-i mai bun şi sănătos 
din natură. Astfel, îţi oferim nu doar un borcan cu miere, ci şansa să devii un finanţator direct 
pentru copiii şi tinerii din mediul rural, care nu au acces la educaţie şi formare profesională”.

„Fundaţia Agapis activează de vreo 13 ani în mediul rural. De ceva vreme ne-am 
orientat spre zona Văii Barcăului şi primul demers în zonă a fost în decembrie anul trecut, 
când am încercat să-i punem la masă pe primari din cele şase comune - comunele Sîg, Valcău 
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de Jos, Boghiş, Plopiş si Halmăşd din Sălaj şi comuna Şinteu din Bihor - să discutăm despre 
oportunităţile şi potenţialul de pe Valea Barcăului, despre ce am putea face. Am fost cu ei 
şi într-un schimb de experienţă la Saschiz. Acea primă întâlnire i-a energizat un pic şi au 
văzut că nu suntem noi mai defavorizaţi ca şi alţii, nici ca relief, nici ca resurse. De acolo a 
venit şi impulsul - văzând gemurile de Saschiz şi noi lucrând cu apicultorii de câţiva ani, 
inclusiv pe partea de formare profesională - că ar fi foarte bine să facem mai mult decât să 
ajutăm micii crescători, dându-le nişte animale, ci să-i ajutăm şi să valorifice produsele, pen-
tru că marea problemă la noi este valorificarea produselor obţinute de micii producători. Prin 
februarie a apărut o oportunitate, un concurs de planuri de afaceri, la Ministerul Muncii, în 
cadrul unui proiect mai mare al lor, un proiect pe Economie Socială, şi am aplicat. Premiul 
a fost de 20.000 de euro şi am câştigat. Au fost 30 de aplicanţi în toată ţara şi 12 câştigători, 
printre care şi noi. Locaţia am stabilit-o, între cele şase comune, la Valcău, pentru că  admi-
nistraţia locală ne-a pus la dispoziţie spaţiul, ce este de fapt vechiul sediu al primăriei. Am 
amenajat şi am dotat spaţiul cu tot ce e necesar, cu foarte multă muncă voluntară, pentru că 
20.000 de euro e puţin. Între timp a fost multă cercetare de piaţă - pentru că nu prea există 
studii în domeniu, participare la târguri, la conferinţe, spionaj ‘industrial’ pentru produsele 
de apicultură”.

Pe drumul dintre Zalău şi Valcău, povestea făbricuţei curge lin, în vreme ce 
Alin Prunean, preşedintele Fundaţiei Agapis, iniţiatorul şi sufletul proiectului, 
încearcă să fie atent şi la şoseaua aflată în reparaţii şi la informaţiile pe care le oferă. 
Conduce totuşi relaxat şi tonul vocii urcă uşor doar atunci când încearcă să explice 
prin ce se deosebeşte ideea lui de milioanele de idei de afaceri post-decembriste.

„Pentru că sunt foarte mulţi producători şi procesatori de produse apicole, noi vrem 
să ne poziţionăm pe un segment ce ţine mai mult de sănătate şi calitate superioară. Ca şi 
noutate, produsele noastre sunt primele produse din ţară ambalate în cutii. Toată lumea stă 
cu produsele pe marginea drumului, mierea să se vadă, foarte transparentă, foarte cristalină. 
Noi am spus că nu trebuie aşa, pentru că ştim că mierea trebuie ferită de razele soarelui, ca să 
îşi păstreze multele şi beneficele proprietăţi pe care le are şi atunci am decis să o ambalăm în 
cutii, să spunem o poveste, nişte reţete, nişte proprietăţi, deci să oferim şi informaţii, dar şi un 
produs care îşi păstrează proprietăţile. O altă noutate la produsele noastre, legată tot de calitate 
şi de sănătate, e faptul că noi filtrăm mierea o singură dată. Trece printr-un singur filtru şi 
prin filtrare urmărim doar să eliminăm corpurile străine. Nu vrem să scoatem ce e mai bun 
în miere şi acele microgranule de polen. E simplu să filtrezi şi să fie cristalin produsul tău, 
dar nu este la fel de sănătos. Dacă oamenii vor înţelege, vor simţi în timp beneficiile. Pe de 
altă parte, dacă vrei să filtrezi foarte bine mierea, trebuie să o încălzeşti şi din nou îi distrugi 
anumite proprietăţi terapeutice şi chiar e păcat să plătească lumea preţ de produs terapeutic 
pentru un îndulcitor banal. Ne încăpăţânăm să respectăm partea de tehnologie. Dacă vrem să 
avem succes pe termen lung, trebuie să fim serioşi şi să nu grăbim anumite procese. Am putea 
să încălzim mierea şi, într-o zi, să o şi ambalăm. Aşa, de multe ori durează şi trei zile, pentru 
a putea omogeniza mierea, să nu o distrugem. Asta cred că o să facă diferenţa la un moment 
dat”, a spus  Alin Prunean.

Ascult argumentele lui Alin şi îmi dau seama că începând din acest moment 
voi privi cu siguranţă altfel standurile cu borcane de miere din piaţă. Nu doar 
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mierea simplă se va produce la Valcău, ci şi polen şi anumite mixuri, precum 
miere cu nucă şi propolis, miere cu polen şi propolis, miere cu prune uscate sau 
prune uscate cu nucă - produse cu care iniţiatorii proiectului speră să aibă succes 
în ţară şi, dacă toate merg bine, anul viitor şi în străinătate.

„Prima ieşire pe piaţă a fost la Târgul Naţional de Economie Socială, organizat de 
Ministerul Muncii. Au fost 50 de expozanţi, cu diverse produse. Dintr-o evaluare subiectivă, 
noi am vândut cel mai bine la târg. A fost o bună oportunitate să testăm clienţii, am intrat 
în contact cu câteva magazine, la care am şi lăsat un lot de marfă pentru testare, am avut o 
întâlnire cu un lanţ de magazine. Ţintim să vindem şi la export. Nu va fi cazul anul acesta, 
dar vrem să ieşim şi pe piaţa externă: Grecia, Anglia şi ţările nordice, unde preţurile sunt 
ridicate şi producţia redusă”, a afirmat  acesta.

Urmând curbele şoselei, discuţia cu Alin coteşte şi ea către domeniul econo-
miei sociale, concept pe baza căruia a crescut şi investiţia de la Valcău.

„Iniţiatorul proiectului este Fundaţia Agapis, dar suntem organizaţi într-un SRL, sub 
forma unei întreprinderi sociale. Deşi legea întreprinderilor sociale în România este doar un 
proiect, conceptul există în rândul organizaţiilor nonguvernamentale şi a altor entităţi. Astfel 
de întreprinderi nu îşi propun să realizeze anumiţi indicatori economici, ci au alte obiective, 
în cazul nostru să susţinem micii producători, oferind pentru materia primă un preţ cu 10% 
peste preţul pieţei, dar în acelaşi timp le impunem nişte standarde de calitate ridicate. Tot în 
partea de economie socială, ne-am stabilit, inclusiv în statutul firmei ca 50% din profit să-l 
folosim la a dezvolta noi iniţiative care să stimuleze micii producători din mediul rural, iar 
50% să-l folosim pentru educaţia copiilor şi tinerilor defavorizaţi de pe Valea Barcăului. 
Avem două persoane angajate, ele provenind din grupuri vulnerabile: una din doamnele care 
lucrează la noi e dintr-o familie monoparentală, are doi copii şi o situaţie economică dificilă, 
iar cealaltă persoană e un şomer de lungă durată. Femeile sunt deosebit de pricepute şi de 
curate, gospodine deosebite”, a mai spus Alin Prunean.

Maria şi Marika (Maria, în limba maghiară) sunt cele două angajate, ultima 
dintre ele fiind cea care ne deschide uşa făbricuţei, în care putem intra doar după 
ce ne încălţăm, peste pantofi, cu nişte botoşei de plastic. 

Încăperile pline de utilaje din inox, ambalaje de carton şi borcane sunt auste-
re, dar de o curăţenie impecabilă. Aliniez borcanele ambalate în carton şi încerc să 
găsesc un unghi bun de fotografiere. Pentru mine, povestea mierii de albine de pe 
Valea Barcăului se apropie de sfârşit. Pentru făbricuţa socială din Valcău povestea 
abia acum începe.

- Secţiunea reportaje - Agerpres, 23 octombrie 2011 -
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Parlamentarii, mai tari ca şi invitaţii speciali
Loturile restrânse ale celor două formaţii,l-au forţat pe managerul Daniel 

Sabou sa joace la  ambele echipe

Luni, de la ora 18.00, pe Stadionul Municipal din Zalău s-a desfaşurat meciul 
demonstrativ dintre Selecţionata Invitaţilor şi Selecţionata Parlamentarilor. Au fost 
prezente foste glorii ale fotbalului românesc care au evoluat pentru Selecţionata 
Invitaţilor. Nume grele au păşit pe gazonul municipalului zălăuan în aplauzele 
spectatorilor prezenţi în număr foarte mare în tribune. îi amintim aici pe Dănuţ 
Lupu fost component al echipelor: Panathinaikos Atena, Dinamo Bucureşti, 
Rapid, Adrian Bumbescu fost component al echipelor: Universitatea Craiova, 
Dinamo, Steaua, echipă cu care a şi câştigat Cupa Campionilor Europeni, în 1986, 
Mihai Majearu şi el câştigător la Cupei Campionilor Europeni, cu Steaua. Din 
echipa Invitaţilor speciali au mai făcut parte şi Anton Doboş (U Cluj, Dinamo), 
actualul fundaş al celor de la FC Zalău - Vasile Jula, managerul echipei Viitorul 
Zalău - Daniel Sabou, prefectul judeţului - Vegh Alexandru şi multi alţi foşti 
fotbalişti şi oficialităţi. De cealaltă parte, în tabăra selecţionatei parlamentarilor 
i-am putut regăsi pe portarul Rafael Ciobotaru, component al naţionalei ar-
tiştilor, Vali Savadoşi fost component al echipelor Victoria Bucureşti şi FC Olt 
Scorniceşti, Lucian Bode - deputat de Sălaj şi mulţi alţi deputaţi din întreaga ţară.

- Sportul Sălăjean, 24 august 2011 -


Marian Muntean: 

Tadici mai nou îşi face prieteni prin Moldova, deşi 
Deva este mult mai aproape decât ţinutul Moldovei

Sâmbătă, ora 11.00, Sala Avram Iancu: 
HC Zalău - CSM Cetate Devatrans
Sâmbătă cu începere de la ora 11.00, în cadrul etapei a II-a a Ligii Naţionale 

la  handbal feminin HC Zalău va primi vizita echipei CSM Cetate Devatrans, 
o mai veche cunoştinţă din meciurile de pregătire. Ultima prezenţă la poalele 

CĂLIN ONICAŞ
Sportul Sălăjean

ANUARUL PRESEI SĂLĂJENE 2011



- 147 -

CĂLIN ONICAŞ

Meseşului a echipei din Deva a fost la turneul amical de la sfârşitul lunii august, 
Cupa Sălajului, când la pauza meciului cu Jolidon Cluj, pe teren au intrat voleiba-
lişti de la Remat, cu acceptul managerului lui HC Zalău, din câte se pare. în aceste 
condiţii cei de la Deva şi Cluj au decis să părăsească terenul, fiind vizibil afectaţi 
de cele întâmplate pe parchetul sălii din Zalău.

Patronul grupării din Deva, 
Marian Muntean a fost in-
dignat pentru cele întâmplate 
declarând: „Noi am fost la Zalău  la 

un aşa zis turneu, în care 
au intrat voleibalişti peste noi. E 
problema celor de la Zalău, a orga-
nizatorilor, dar nu a fost frumos ce 
s-a întâmplat”.

Partidele dintre cele două grupări au fost de fiecare dată pline de suspans, în 
ultimele două partide HC Zalău s-a impus pe teren propriu, iar în urmă cu trei 
ani, echipa din Deva a plecat cu toate punctele acasă. Marian Muntean a declarat 
despre acest meci: „Ne aşteaptă o partidă grea de campionat la Zalău, cu o echipă reduta-
bilă. Toată lumea îşi doreşte să câştige însă trebuie să şi poată. Vom participa la meci să jucăm 
cât mai bine. Meciurile sunt complicate, aţi văzut şi în prima etapă ce surprize au fost”.

Se ştie faptul că la Zalău se pune o presiune fantastică pe cavalerii fluierului, 
patronului din Deva fiindu-i frică de acest meci: „Mi-e frică de acest meci pentru că 
au fost delegate două tinere arbitre din Târgu Mureş, care sunt depăşite de acest eveniment. 
Sper să iasă totuşi bine”.

- Sportul Sălăjean, 7 septembrie 2011 -
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Campioana României a pierdut categoric 
cu ruşii de la Zenit Kazan
Chiar dacă  au fost aproape să-şi adjudece primul set şi pe cel de-al treilea, 

în cele din urmă cei de la Remat s-au văzut învinşi cu 3 – 0

REMAT ZALĂU - ZENIT KAZAN 0 - 3 (-22, -16, -22)
Primul meci în noua casă pentru Remat s-a desfăşurat aseară la Baia Mare 

în Sala „Lascăr Pană”, unde ce-i drept, lumea nu s-a prea înghesuit să asiste la 
meciurile Rematului. Cu indulgenţă au fost prezenţi 300 de spectatori, printre 
care şi mulţi băimăreni. Dacă Baia Mare şi Zalăul sunt rivale atât la volei cât şi la 
handbal, de această dată, galeria maramureşană a ţinut să fie alături de zălăuani şi 
s-a alăturat suporterilor de la Inferno care au făcut deplasarea la Baia Mare, aceştia 
facând o atmosferă demnă de Liga Campionilor.

După ce s-a ales cu un punct din deplasarea din Belgia, cei de la Remat 
doreau să facă o figură frumoasă şi cu ruşii de la Zenit Kazan, echipă net superi-
oară Zalăului la toate capitolele. Primul set a fost destul de echilibrat, iar pe final 
zălăuanii au condus cu 21-18 şi toată lumea se aştepta ca Nagy Peter şi compania 
să îşi adjudece setul. Acesta avea să fie momentul psihologic, deoarece cei de la 
Zenit au avut o revenire de senzaţie şi au câştigat setul la trei puncte diferenţă. în 
setul secund, ostilităţile au fost clar de partea ruşilor, care şi-au adjudecat setul la 
o diferenţă de 9 puncte. A venit şi setul trei în care tot elevii antrenaţi de Vladimir 
Alekno au condus ostilităţile în teren, însă a intervenit o oarecare relaxare, iar 
Remat s-a apropiat ameninţător, ba mai mult a reuşit să conducă pentru prima 
dată. Momentul psihologic s-a petrecut la 22-21, când Dias Massinatori a servit 
direct în fileu, iar totul s-a năruit pentru zălăuani, ruşii adjudecându-şi setul şi 
implicit victoria cu 3 - 0. La final toată lumea a recunoscut superioritatea adversa-
rului. „Diferenţa a fost făcută de valoare individuală a jucătorilor ruşi, care sunt peste noi la 
toate capitolele. Au existat două momente psihologice în primul set şi în setul trei, dar ne-am 
pierdut” a declarat Adrian Feher, liberoul Rematului.

- Sportul Sălăjean, 26 octombrie 2011 -
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Pentru subvenţia la încălzire, 

Au dat declaraţii mincinoase şi s-au fript
Zeci de sălăjeni, beneficiari de subvenţii la încălzire, au fost prinşi că au dat de-

claraţii mincinoase în privinţa veniturilor şi bunurilor deţinute ca să primească 

acest ajutor. Cei în cauză ar putea fi amendaţi cu sume de până la 10.000 de lei 

şi cercetaţi pentru fals în declaraţii în vederea obţinerii ajutoarelor de încălzire. 

A nchetele sociale desfăşurate la nivelul primăriilor din judeţ, în ultima 
lună, pentru verificarea dosarelor de subvenţii la încălzire au scos la ivea-
lă unele nereguli. Câteva zeci de persoane din Zalău şi Şimleu Silvaniei 

au fost prinse că au declarat în acte alte venituri sau alte bunuri aflate în propri-
etate şi care, în realitate, nu le confereau dreptul la aceste ajutoare de încălzire. 

La nivelul municipiului Zalău se află în plată un număr de 4.301 beneficiari 
de ajutoare la încălzire. Purtătorul de cuvânt al Primăriei Municipiului Zalău, 
Manuela Ghiuruţan, ne-a declarat că au fost verificate aproximativ 560 de dosare. 
„Acţiunea de control a beneficiarilor de ajutor de încălzire este în derulare, până la această 
dată fiind verificaţi 560 de beneficiari. În urma anchetelor, s-a constatat că trei persoane au 
declarat venituri mai mici decât aveau în realitate, iar 23 de persoane nu au declarat bunurile 
pe care le deţin, respectiv maşini şi terenuri. Conform prevederilor în vigoare, se va dispune 
măsura de recuperare a sumelor”, a declarat purtătorul de cuvânt. Potrivit sursei citate, 
anchetele sociale vor continua până în data de 25 februarie. 

MIHAELA OPREA
Magazin Sălăjean
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În Şimleu Silvaniei sunt 1.080 de beneficiari de subvenţii la încălzire. Primarul 
oraşului, Septimiu Ţurcaş, ne-a comunicat că în urma anchetelor au fost depistate 
trei dosare cu probleme. „Anchetele sociale au scos la iveală nereguli la trei dosare înregistrate 
pentru acordarea subvenţiilor la încălzirea cu gaz. Unul dintre beneficiari a fost prins că deţinea 
un autoturism pe care nu l-a declarat la depunerea dosarului, fiind scos din plată şi obligat să 
restituie valoarea subvenţiei încasate. În cazul celorlalte două dosare, beneficiarii şi-au achizi-
ţionat între timp autoturisme. Aceştia au fost şcoşi din plată imediat ce s-au primit raportările 
de la Serviciul de Înmatriculări, astfel că nu trebuie să restituie sumele primite anterior pentru 
subvenţia la încălzire”, a declarat edilul Şimleului. Potrivit acestuia, alte probleme nu 
au fost depistate în verificarea dosarelor pentru ajutoare de încălzire. „La preluarea 
dosarelor, echipele de anchetă au verificat atent declaraţiile solicitanţilor. Astfel au fost descoperite 
aproximativ 150 de dosare care nu se încadrau cerinţelor pentru acordarea acestui ajutor şi care 
au fost respinse pe loc”, a afirmat Septimiu Ţurcaş. 

Conform legislaţiei în vigoare, persoanele depistate că au ascuns veniturile 
reale sau alte bunuri aflate în proprietate, în vederea obţinerii ajutoarelor de în-
călzire, ar putea fi amendate. Sumele sunt cuprinse între 1.000 şi 10.000 de lei. 
Mai mult, beneficiarii „mincinoşi” ar putea fi cercetaţi pentru fals în declaraţiile 
înregistrate la cele două primării.

Dosare „curate” în unele comune

Din sondajul realizat la mai multe comune din judeţ, a reieşit că în urma an-
chetelor sociale nu s-au depistat niciun fel de nereguli la acordarea subvenţiilor la 
încălzire. „Noi ne cunoaştem oamenii, ştim care este situaţia lor din registrele de proprietate 
aflate în evidenţele noastre. Aceste ajutoare la încălzire au fost acordate tot pe bază de anchetă, 
astfel că, ulterior, nu am găsit nereguli în declaraţii. Într-adevăr, la solicitarea subvenţiilor la 
încălzire am primit unele cereri care nu se încadrau normelor în vigoare. Însă aceste cereri au 
fost respinse pe loc”, a declarat primarul comunei Meseşenii de Jos, Sandu Bercean, 
aceleaşi declaraţii fiind făcute de primarii mai multor comune din judeţ. 

Anchetele sociale pentru verificarea dosarelor depuse în vederea obţinerii 
ajutoarelor de încălzire vor continua până la finele lunii februarie. Ajutoarele pen-
tru încălzire se acordă beneficiarilor până la data de 31 martie 2011. 

Conform informaţiilor furnizate de consilierul juridic din cadrul Agenţiei 
Judeţene pentru Prestaţii Sociale Sălaj, Marinela Cipleu, la nivelul întregului judeţ 
se află în plată peste 18.500 de beneficiari. „Dintre solicitanţii care au beneficiat în luna ia-
nuarie de ajutor la încălzire, 4.869 au obţinut ajutoare pentru încălzirea locuinţei cu gaze natu-
rale, 207 pentru sistemul centralizat de încălzire şi 13.508 pentru încălzirea locuinţei cu lemne, 
cărbune şi combustibili petrolieri”, a declarat Marinela Cipleu. Potrivit sursei citate, cele 
mai multe ajutoare la încălzire au fost acordate în Sărmăşag - 740 de beneficiari, în 
comuna Meseşenii de Jos - 613 beneficiari, şi în comuna Pericei - 508 beneficiari.

 
- Magazin Sălăjean, 21 februarie 2011 -
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Numere de înmatriculare interzise, libere 
pe drumurile Sălajului

Sălăjenii sunt inventivi atunci când sunt puşi să aleagă între numere de în-
matriculare personalizate pentru autoturismele personale. Astfel, dacă unele opţi-
uni „copiază” abrevierea unor instituţii de stat, altele au conotaţii evident sexuale. 
Numerele de înmatriculare ciudate aparţin, însă, doar proprietarilor de autovehi-
cule care au solicitat aceste numere cu câţiva ani în urmă. În prezent, peste 1.500 
de combinaţii sunt interzise prin lege, fiind trecute într-un dicţionar al Direcţiei 
Regim Permise şi Înmatriculări. 

Combinaţia MAI, în top

Dintre combinaţiile interzise amintim doar câteva restricţionate pen-
tru uzul propriu al instituţiilor de stat, şi anume: POL (Poliţia Romană), DEP 
(Camera Deputaţilor), SNT (Senat), SRI (Serviciul Român de Informaţii), MAI 
(Ministerul Administraţiei şi Internelor) etc. Câteva sute de autovehicule înma-
triculate în Sălaj circulă pe drumurile publice având aceste combinaţii pe nu-
merele de înmatriculare. Prima poziţie în clasament este ocupată de plăcuţele 
cu numerele de înmatriculare SJ * MAI, respectiv pentru 80 de maşini. A doua 
poziţie este ocupată de combinaţia DNA (Direcţia Naţională Anticorupţie) care, 
de altfel, vine şi de la prescurtarea numelui Dana, şi care apare pe 24 de autovehi-
cule înmatriculate în Sălaj. Pe locul trei se clasează numărul de înmatriculare SJ 
* SRI, un număr de 21 de sălăjeni optând pentru această combinaţie. Câte două 
autovehicule înscrise în circulaţie în judeţ conţin grupări de litere precum DEP şi 
SNT, în timp ce pentru GOV sau POL nu au fost doritori.

Numere „anti-poliţie”

Se caută şi combinaţiile cu WST, YGP sau WSA. Acestea fac parte din aşa-
numitele numere „anti-radar” sau „anti-poliţie”, pentru cei care cred că poliţiştii ac-
ţionează în funcţie de numerele de maşină. Spre exemplu, WST este o combinaţie 
mai veche a SPP-ului (Serviciul de Pază şi Protecţie), răspândindu-se astfel ideea 
că numerele care conţin litera W oferă anumite avantaje, fiind cele mai căutate. 

Poliţiştii infirmă aceste zvonuri, întârind chiar cu amenzile aplicate unor 
cadre superioare din minister care încalcă regulile de circulaţie. „Faptul că deţin 
numere de înmatriculare având diferite combinaţii care să ducă cu gândul la structuri ale 
statului nu le oferă nicio imunitate. Într-adevăr, sunt persoane care optează pentru aceste 
plăcuţe intenţionat pentru intimidarea participanţilor în trafic. Însă niciun poliţişt nu ţine 
cont de combinaţia de pe numărul de înmatriculare, cu atât mai mult în cazurile în care se 
încalcă normele legale de circulaţie”, ne-a declarat Gheorghe Zaha, ofiţer în cadrul 
Serviciului Rutier Sălaj.
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În judeţ, 20 de persoane au solicitat pentru numere de înmatriculare com-
binaţia WST. Alţi trei sălăjeni circulă la volanul autoturismelor cu plăcuţe având 
combinaţia asemănătoare prescurtării Inspectoratului General de Poliţie, respec-
tiv YGP, în timp ce patru conduc maşini cu numerele WSA.

Combinaţii obscene pe străzi

Trecând la combinaţiile de litere pentru numere de înmatriculare cu cono-
taţii sexuale, printre care: CUR, PUL, PIZ, MUE sau SEX, acestea nu au fost 
prea agreate de sălăjeni. Mai precis, doar trei sălăjeni proprietari de Dacii circulă 
pe drumurile publice afişând pe plăcuţele de înmatriculare literele SEX, restul 
combinaţiilor menţionate anterior nefiind folosite în judeţ. Unul dintre acestea 
apare tocmai pe maşina unui taximetrist din municipiul Zalău şi ai căror clienţi 
zâmbesc atunci când zăresc numărul înscris pe plăcuţele de înmatriculare. 

Spre deosebire de numerele interzise pe motiv că prezintă combinaţii cu 
tente sexuale, unele au liberă trecere. Printre acestea se numără combinaţia de 
litere PLM, una destul de populară în rândul internauţilor, dar care, în unele lo-
calităţi, provine de la Poliţia Locală şi, de regulă, numele localităţii aparţinătoare 
având iniţiala M. La nivelul judeţului Sălaj, trei autoturisme rulează pe drumuri 
cu această combinaţie pe plăcuţe.

Cerute până la epuizare

O altă categorie de combinaţii de litere sunt prescurtări ale numelor şi pre-
numelor ori iniţiale ale proprietarilor de autovehicule. Astfel, femeile preferă să 
comande plăcuţe cu numele loc mic, gen ELA, DIA, INA, ANA, ALE, în timp 
ce bărbaţii aleg combinaţii precum DAN, ION sau ADI. Pentru unele dintre 
aceste combinaţii, cererea a ajuns să depăşească oferta, fiind eliberate toate cele 99 
de combinaţii de cifre începând de la 01. Este vorba despre combinaţii de nume 
precum: DAN, ADI, MIH sau ALX. În aceste cazuri, cei care doresc numere de 
înmatriculare cu numele lor trebuie să aştepte la rând până se eliberează. Acest 
lucru este posibil doar în condiţiile în care autovehiculele pe care sunt montate 
plăcuţe cu aceste combinaţii sunt radiate din circulaţie.  

Numerele interzise dispar treptat

Lista privind combinaţiile interzise pentru a apărea în trafic drept numere de 
înmatriculare cuprinde şi unele combinaţii mai puţin ciudate. Astfel, proprietarii 
de autoturisme nu vor mai primi ca numere preferenţiale următoarele: WWW, 
YOY, BOU, FSI, BSI, FVC, TOV, WFI, COW, CUI, ROM, YOK şi multe alte 
combinaţii până la numărul 1.528. De asemenea, este restricţionat codul de trei 
litere care încep cu literele I sau O, din cauză că acestea ar putea fi confundate cu 
1 şi 0. Toate aceste numere de înmatriculare interzise vor dispărea treptat în tra-
fic. Potrivit informaţiilor furnizate de şeful Serviciului Public Comunitar Regim 
Permise de Conducere şi Înmatricularea Vehiculelor, Remus Stanciu, autovehi-
culele care au montate plăcuţe cu numere de înmatriculare interzise prin lege au 
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dreptul să păstreze aceste numere până la schimbarea proprietarului sau radierea 
maşinii din circulaţie. 

Costuri numere preferenţiale

Există două modalităţi prin care proprietarii de autoturisme nou sau second-
hand achiţionate pot beneficia de numere de înmatriculare. Astfel, există aşa-nu-
mitele „numere la rând”, adică acele alese în mod automat de către sistem. Acestea 
costă în jur de 40 de lei. În cazul numerelor preferenţiale, cel care solicită vine cu 
lista de propuneri, le prezintă operatorului care verifică în sistem dacă există sau 
nu combinaţia cerută ori dacă este sau nu interzisă. Pentru astfel de combinaţii 
personalizate, solicitantul trebuie să scoată din buzunar 85 de lei. Iar în ciuda 
crizei economice, sălăjenii preferă combinaţiile personalizate pentru numerele de 
înmatriculare ale autovehiculelor. Mai mult, piaţa auto dă semne de revenire. La 
ora actuală, parcul auto din Sălaj a ajuns la 57.110 vehicule. 

- Magazin Sălăjean, 25 august 2011 -


Cerşetoria, o afacere profitabilă în Zalău
Trăiesc pe stradă trăgând de mâneca trecătorilor iar, cu mâna întinsă, cer po-

mană. Este viaţa grea dusă de cerşetori zi de zi, în veşminte rupte şi peticite, fără 
a ţine cont vremea rea, de ploaie sau frig, într-o mizerie de nedescris. Cu toate 
acestea, nu puţini sunt acei care au făcut din asta o meserie. Cerşetoria a devenit, 
treptat, o bună sursă de venit. Autorităţile luptă în van cu cerşetorii care, odată 
trimişi la domiciliu, se reîntorc pe stradă. 

Amenzi de peste 15.000 de lei

Aceeaşi situaţie o întâmpină şi agenţii de poliţie locală din municipiul Zalău. 
Potrivit informaţiilor furnizate de purtătorul de cuvânt al Poliţiei Locale Zalău, 
Lucian Trif, de la începutul anului şi până la finele lunii septembrie au fost apli-
cate peste 170 de sancţiuni pentru apelarea la mila publică de către persoane apte 
de muncă. „În primele nouă luni ale anului în curs, agenţii de poliţie locală au amendat 
94 de persoane care au apelat la mila publică deşi sunt apte de muncă. De asemenea, au fost 
aplicate 81 de avertismente cerşetorilor. Valoarea totală a sancţiunilor contravenţionale aplicate 
pe această linie este de 15.150 de lei”, ne-a declarat Lucian Trif. 

Doar că sancţiunile contravenţionale sunt rar achitate de persoanele amen-
date pentru cerşetorie. După un anumit interval de timp de la încheierea procesu-
lui verbal, acestea sunt transferate la Serviciul de Taxe şi Impozite Locale. Iar cum 
majoritatea cerşetorilor sunt oameni ai străzii sau care trăiesc în colibe la marginea 
oraşului, drumul către plata acestor taxe este, deseori, inexistent. După cum ne-a 
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declarat purtătorul de cuvânt al PL Zalău, majoritatea persoanelor care apelează la 
mila trecătorilor provin din cartierele Valea Miţii şi Ortelec, dar şi din localităţile 
apropiate municipiului. 

Trimişi de părinţi la cerşit

Din nefericire, în multe cazuri părinţii sunt cei care îndeamnă copiii la cerşit. 
Micuţii provoacă mai uşor mila trecătorilor şi, în plus, dacă sunt sancţionaţi de 
oamenii legii, pentru minori, amenda este mult mai mică. Conform sursei citate 
anterior, amenda pentru apelarea la mila publică de către persoane apte de muncă 
este între 100 şi 500 de lei, în cazul minorilor aceasta fiind la jumătate. „În acest 
an, patru minori au fost prinşi la cerşit, trei primind avertismente şi unul o amendă. Aceştia 
au fost trimişi la domiciliu, unde au fost predaţi părinţilor, sau duşi la Complexul de Servicii 
Comunitare din municipiu”, a precizat Lucian Trif. 

Trei sancţiuni au fost date părinţilor care nu au luat măsurile necesare pentru 
oprirea copiilor de la acte de cerşetorie. Au fost înregistrate două amenzi în valoa-
re de 200 de lei fiecare şi două avertismente.  

Reprezentanţii Poliţiei Locale Zalău atrag atenţia populaţie să nu încurajeze 
cerşetoria, să refuze a da bani acestor persoane. Oamenii ar trebui să cunoască 
faptul că, de multe ori, banii duşi seara acasă de către copiii aflaţi la cerşit sunt 
cheltuiţi de părinţii acestora pe alcool şi tutun. 

Se câştigă, nu glumă! 

Fenomenul cerşetoriei este des întâlnit în zonele aglomerate ale municipiu-
lui, unde se găsesc, în permanenţă, câte o mamă cu un copil în braţe care opreşte 
trecătorii pentru un leu sau un colţ de pâine. Un copil de numai şapte ani stă în 
faţa unui magazin şi aşteaptă restul primit de trecători la cumpărături. Câte un leu 
de aici, câte unul din altă parte, este suficient pentru ca la final de zi, un cerşetor 
să numere câteva zeci de lei, mai precis, între 30 şi 60 de lei. Salariul de bază mi-
nim brut pe ţară este de 670 de lei, din care se reţin cotizaţiile din asigurări. Prin 
urmare, aproximativ 550 de lei în mână, lunar. Împărţit la 20 de zile lucrătoare, un 
angajat primeşte zilnic câte 27,5 lei, pentru o muncă cinstită. Şi cerşetoria presu-
pune multă muncă şi răbdare, însă nu este o „meserie” lăudabilă, din contră, fiind 
prestate de persoane care, în loc să caute un job onest, cauăt mila trecătorilor, cu 
mâna-întinsă.

Magazin Sălăjean, 5 octombrie 2011
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Editorial

La început de an. Electoral
Noul an a început minunat. Băsescu a fost suspendat. Boc s-a întors la catedră 

(dacă i-a reţinut dl. Andrei Marga postul, glumesc)... Mă scuzaţi! Vechiul an s-a terminat, 
politic, ameţitor, cu o nouă poveste despre suspendarea lui Traian Băsescu. Plictisitor, 
nu? Ei, da’ povestea e spusă de Antonescu, Crin Antonescu, preşedintele PNL, care 
le-a propus pesediştilor şi udemeriştilor o ofertă „3 în 1”: alianţă până în 2016, candidat 
comun la Preşedinţie, premier susţinut de cele trei partide (PNL, PSD, UDMR). Başca 
suspendarea preşedintelui, în 2011, ca planul să aibă succes deplin. Şi mazilirea lui Emil 
Boc, evident. Cheia reuşitei? UDMR. Zice dl. Antonescu: „UDMR este o forţă politică 
importantă care decide majoritatea şi soarta României”. Am trăit să o aud şi pe asta, spusă de 
un politician român. Mă rog, poate aşa o fi. Ei bine, ce trebuie să facă UDMR pentru 
a-i ieşi planul lui Antonescu? Să trădeze (pentru binele României, bineînţeles). Adică 
să iasă din înţelegerea cu PD-L şi „independenţii” generalului Oprea (înţelegere care asi-
gură actuala majoritate în Parlament) şi să treacă în tabăra (cortul?) PNL – PSD. După 
pirueta asta, primul pas ar fi demiterea Guvernului Boc (V?). Apoi, formarea unui nou 
Guvern (Băsescu va numi un premier pe placul lui Crin?!), suspendarea preşedintelui 
(în Parlament şi apoi de popor) şi organizarea de alegeri anticipate prezidenţiale în 2011, 
cu un candidat comun din partea celor trei partide amintite. Dacă se vor înţelege la pre-
mier. Printre multe altele. Să fie realistă această ofertă? Va da UDMR bogracs-ul de la 
Cotroceni pentru ciorba de potroace din Aviatorilor? Să ştie dl. Antonescu mai mult de-
cât noi legat de constituţionalitatea Legii Educaţiei (ieri ar fi trebuit să se pronunţe onor 
Curtea Constuţională), condiţie a UDMR pentru rămânerea la guvernare? Să dorească 
noul lider al UDMR, Kelemen Hunor, ieşirea de la guvernare?...

Nu sunt un fan al actualei puteri, dovadă zecile, dacă nu sutele de articole 
scrise la această rubrică în ultimii ani. Afirm doar, la început de an 2011, că nu 
mai îmi pasă cine vine la putere, dintre actualele partide parlamentare. Indiferent 
cine va prelua puterea, doresc câteva lucruri esenţiale: minim de predictibilitate, 
strategii coerente, în aşa fel încât să trăim într-o ţară în care poţi să îţi faci planuri! 
Am trăit prea mult, peste 20 ani, doar la toanele electorale ale unui partid sau altul, 
a unui lider sau altul. Ajunge! La Mulţi Ani!

- Magazin Sălăjean, 5 ianuarie 2011 -


DANIEL SĂUCA
Magazin Sălăjean
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Editorial

Să tac? Să nu tac?

Noua postură publică în care mă aflu provoacă şi la discuţii de genul că ar fi 
bine să pun punct carieriei jurnalistice sau, oricum, să nu îmi mai exprim opinii 
politice şi, mai mult, să nu mai realizez emisiuni politice. Auzind aceste aserţiuni 
din mai multe părţi înseamnă că ele dau socoteală de anumite îngrijorări în di-
verse medii. 

Aceste îngrijorări provin probabil dintr-o înţelegere greşită a rolului condu-
cătorilor de instituţii publice, în general numiţi pe criterii politice. Aceştia pot cel 
mult, în comunicarea publică, să transmită mesajele partidului, pe lângă cele care 
ţin de funcţionarea instituţiei. Nu de puţine ori, destui conducători sunt puşi în 
situaţii stânjenitoare atunci când sunt întrebaţi de ce se întâmplă un anumit lucru. 
Ştiu de ce se întâmplă acea tâmpenie, dar pur şi simplu nu pot să spună, public. 
Pentru că ar supăra Partidul şi pe şefii locali ai partidului, plus că „nu dă bine” să 
ieşi din decorul tradiţional al judeţului, în care toată lumea se cunoaşte cu toată 
lumea, iar cumetriile şi aranjamentele locale sunt mai importante decât mai ştiu 
eu ce politici publice. 

Ei bine, în acest moment intervine un soi de autocenzură, extrem de peri-
culoasă. Celebrul dicton constituţional „Libertatea gândirii şi a opiniilor, precum şi 
libertatea credinţelor religioase nu pot fi îngrădite sub nicio formă” (art. 29, al. 1) nu mai 
are nicio aplicabilitate decât între prieteni sau în familie. Refuzând acest tip de co-
municare publică, directă, concretă, cei în cauză ajung, în timp, practic să nu mai 
spună nimic, chiar dacă sunt profesionişti de excepţie. Nu cred că un asemenea 
tip de comportament mi se potriveşte, la fel cum nu cred că libertatea gândirii şi a 
opiniilor nu se poate împăca cu înţelepciunea şi diplomaţia. 

Prin urmare, voi continua să fiu jurnalist, comentator, atât cât pot duce. Fără 
excese şi fără a complica inutil aspecte ale activităţii mele. Acest răspuns poate fi 
perceput şi ca un îndemn pentru toţi cei care pot, dar nu vor să fie cu adevărat voci 
publice. Un îndemn să nu tacă. Ştiu, s-ar putea ca în vacarmul public românesc 
vocea ta să nu fie auzită (suficient de bine). Iar tăcerea (e de aur, nu?) să fie mai 
confortabilă şi poate mai eficientă. Totuşi, merită să încercăm implicarea!

- Magazin Sălăjean, 12 ianuarie 2011 -
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Preşedintele „Cartel Alfa” Sălaj, Pompiliu Ceaca, la „Rotisorul politic”:

„Nu mai credem în promisiunile niciunui 
partid politic”

Un nou client la emisiunea „Rotisorul po-
litic” de la Radio Transilvania Zalău, o emisiu-
ne realizată în parteneriat cu ziarul „Magazin 
Sălăjean” şi ZTV.ro: Pompiliu Ceaca, preşe-
dintele UJS „Cartel Alfa” filiala Sălaj. În aceas-
tă pagină, câteva fragmente, editate.

„Funcţia de lider sindical nu prea 
costă nimic”

(...) Rep.: Nu ţi se pare un pic 
cam scumpă o funcţie de şef de vamă? 
Aproape 500.000 de euro. Te întreb cât 
costă o funcţie de lider sindical? Oricum, 
e mai ieftină, bănuiesc.

Pompiliu Ceaca: Funcţia de lider sin-
dical nu prea costă nimic. Din păcate se vede 
acest lucru, că nu prea costă, şi tinerii, în general, care ar avea abilităţi de condu-
cători sau de buni negociatori nu se îndreaptă spre mişcarea sindicală. Vin foarte 
puţini tineri din spate în sistemul sindical, ceea ce este un lucru îngrijorător pen-
tru mişcarea sindicală. Tocmai pentru că această funcţie nu-ţi conferă mai multe 
avantaje sau aproape deloc şi faptul că rişti să-ţi creezi mulţi duşmani, atât în 
rândul clasei politice, cât şi ai patronatelor, şi într-un final te trezeşti că la un mo-
ment dat că nemulţumirile oamenilor se acumulează, mulţi pot fi şi manipulaţi, 
şi trezeşti că nu mai deţii funcţia sindicală şi ajungi pe drumuri. Exemple sunt 
nenumărate de lideri sindicali care după ce nu au mai avut această funcţie, nu au 
mai avut o protecţie legală, sau chiar dacă legea îi proteja, au fost disponibilizaţi, 
daţi afară. Tocmai de aceea, pe mulţi nu îi încântă ideea de a fi lideri de sindicat, 
pentru că dacă vrei să-ţi faci corect şi cinstit meseria de militant sindical riscul este 
foarte mare să deranjezi foarte mulţi oameni. Faptul că în vamă, revenind la prima 
parte a întrebării, o funcţie de şef de punct vamal a ajuns la o asemenea sumă, aici 
aş putea să răspund cu un banc. Doi vameşi discutau între ei şi spuneau că urmea-
ză să vină ziua şefului. Unul zice să pună mână de la mână şi să-i cumpere o vilă. 
Altul zice că e cam puţin şi să îi ia şi un Mercedes. Apare şi un al treilea vameş care 
zice că e cam puţin şi propune să îi dea şefului o zi în vamă. Ceilalţi doi: e prea 
mult! Dacă acest banc are o doză puternică de realitate, 500.000 de euro ca să fii 
numit definitiv – din ce am înţeles eu, 150.000 de euro era o numire provizorie 
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– e o sumă substanţială, pe care, probabil, persoana respectivă intenţiona să şi-o 
recupereze într-un timp cât mai scurt. (...)

„Din punct de vedere electoral este un pericol                                                      
pentru actuala putere”

Rep.: USL – Uniunea Social Liberală. Cum ţi se pare din perspectivă 
sindicală această idee de cumetrie între PSD, PNL şi PC?

P.C.: Această alianţă, uniune cum o numesc cei care au format-o, din punct 
de vedere electoral este un pericol pentru actuala putere, pentru actualul partid de 
guvernământ. Asta s-ar putea spune, PD-L conduce ţara. Sigur, are câţiva aliaţi, 
dar nu sunt o coaliţie de guvernământ despre care să spui că are substanţa care 
încearcă să o construiască această Uniune Social Liberală. Prin urmare, din punct 
de vedere electoral acest pas este un pericol pentru PD-L, pentru că dacă – şi aici 
este un dacă – această Uniune va veni într-un termen relativ scurt cu un program 
de guvernare, cu un program cu care să scoată ţara din marasmul economic şi 
politic în care se află, s-ar putea să aibă credibilitate şi să crească foarte serios în 
sondaje. Pe de altă parte, sigur că dacă iei şi analizezi din punct de vedere doctri-
nar, un analist politic ar putea să găsească o grămadă de hibe la această alianţă sub 
aspect doctrinar. PNL, cu o doctrină declarată de dreapta, centru – dreapta, dar 
cu măsuri care să încurajeze capitalul şi o doctrină a PSD, orientată spre stânga, 
socialistă, care încearcă să distribuie cât mai mult din ceea ce se culege la buget pe 
partea socială. Sigur că într-o situaţie de criză, în care veniturile la buget scad şi 
sunt insuficiente, distribuţia nu se poate face decât într-o mică măsură, şi atunci 
un program pe care eu îl văd ar fi să întărească capitalul şi să genereze multe locuri 
de muncă prin întărirea capitalului, care să ducă la o creştere substanţială a veni-
turilor la buget, şi atunci s-ar putea echilibra şi partea socială. Nu ştiu ce să zic. 
Aştept. Deocamdată nu mă pronunţ faţă de viitorul acestei Uniuni. Aştept să văd 
un program care să aibă obiective clare, definite, acţiuni clare care, sigur, într-un 
anumit timp vor conduce la reabilitarea economică a ţării. Pe o situaţie de criză, pe 
un management defectuos al actualei guvernări, această alianţă creşte. Ea trebuie 
să crească prin programul ei şi prin oamenii pe care o să-i promoveze, care trebuie 
să transmită mesaje clare şi să dea dovadă că sunt oameni corecţi, competenţi, că 
au un nivel de moralitate, cu care pot recâştiga încrederea populaţiei. Pe aşa ceva 
mi-aş dori ca această Uniune să crească, şi nu pe deteriorarea vieţii în România 
datorată actualei guvernări. (...)

Rep.: Mai există o şansă, din perspectiva voastră sindicală? Mai cre-
deţi în promisiunile lor, ale politicienilor?

P.C.: Nu mai credem în promisiunile niciunui partid politic. Nu mai cre-
dem de mulţi ani. Problema este, aşa cum spuneam înainte, că s-ar putea – spe-
ranţă mai avem, speranţa moare ultima, nu? – să iasă în faţă şi oameni de calitate, 
oameni politici care au cuvânt şi cu care dacă ai convenit ceva, ai siguranţa că îşi 
respectă cuvântul şi va încerca să pună în practică ceea ce a convenit cu partenerii 
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sociali, în primul rând sindicatele, pe mine asta mă interesează, şi sigur şi patrona-
tele. Dacă vor apărea asemenea oameni, cu credibilitate şi din punctul de vedere al 
competenţei şi al moralităţii, şansele să facem nişte înţelegeri şi să avem o anumită 
siguranţă că vor fi şi puse în practică cresc. Aici partidele ar trebui să ţină cont de 
poziţia cetăţenilor, a organizaţiilor care reprezintă cetăţenii, în special sindicatele, 
care sunt cele mai mari organizaţii, să înţeleagă că clasa politică trebuie primenită 
şi că e nevoie şi de oameni care pot fi promovaţi şi care sunt oameni de cuvânt şi 
ceea ce spun şi fac. (...)

„O continuă manipulare şi foarte puternică şi foarte                           
activă în situaţii de criză”

Rep.: Nu ţi se pare că trăim în acelaşi film, destul de prost? Despre 
suspendarea preşedintelui discutăm de când e Băsescu preşedinte. 
Despre alegeri anticipate discutăm din 1990 încoace şi nu s-au întâmplat 
niciodată. Despre schimbări adevărate la vârful partidelor discutăm din 
90 încoace şi nu s-au întâmplat. Nu cumva suntem în continuare mani-
pulaţi în aşa hal încât pur şi simplu suntem prizonierii unor oameni care 
aproape fac ce vor cu noi?

P.C.: Din ceea ce s-a întâmplat până acum, asta este concluzia. Nu contest. 
Există sentimentul că este o continuă manipulare şi foarte puternică şi foarte ac-
tivă în situaţii de criză. În situaţii în care economia nu funcţionează, oamenii 
sunt săraci, sigur că manipularea se face şi se aruncă aceste petarde pe piaţă, cu 
suspendarea preşedintelui, cu remanierea Guvernului, cu retragerea nu ştiu cui, 
tocmai pentru a deturna atenţia cetăţenilor, a oamenilor de la lucrurile reale cu 
care se confruntă şi pentru care clasa politică este vinovată. Şi atunci cetăţenii nu 
mai vorbesc de faptul că ministrul Economiei gestionează prost acel minister, că 
sectorul privat în loc să beneficieze de măsuri care să-i ajute să se dezvolte, să cre-
eze locuri de muncă, ei trebuie să se restructureze pentru că piaţa e în cădere, piaţa 
e în cădere pentru că nu există strategii guvernamentale coerente şi capabile să 
ducă la stoparea crizei. Şi atunci oamenii, lucrătorii, care au salarii mici, nu numai 
în sectorul privat, acum sunt mici şi în sectorul bugetar, trebuie să se întrebe: ce 
se întâmplă? Nu mai analizăm activitatea politicienilor care ne conduc, analizăm 
evenimente, aceste petarde. (...)

La foc semi - automat

Rep.: Sălajului îi va fi mai bine? E o oază în România sau ce se în-
tâmplă la Bucureşti are repercusiuni şi aici?

P.C.: Sălajul face parte din România, şi nivelul de trai, şi ritmul de dezvoltare 
vor fi, să zic, cele specifice Transilvaniei. Nu comparăm Zalăul sau Sălajul cu un 
judeţ în care oportunităţile şi ritmul de dezvoltare din alte regiuni, nu vreau să le 
nominalizez, e mai scăzut. Dar politicile de la Bucureşti, este clar, vor influenţa în 
mod pozitiv sau negativ şi dezvoltarea Sălajului.
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Rep.: După crearea USL, un lucru pare cert: că vom avea acelaşi pre-
şedinte al consiliului judeţean şi acelaşi primar al municipiului...

P.C.: Mă rog, acestea sunt previziunile. Care va fi votul cetăţenilor, până la 
urmă, nu putem să previzionăm într-un mod exact. Da, în condiţiile în care s-a 
bătut palma şi actualul primar, preşedintele PNL Sălaj va candida din nou şi va 
avea şi sprijinul PSD şi a electoratului PC, fiecare are în municipiu un segment 
electoral, şansele de a câştiga vor fi cele mai mari ale acestui candidat. La fel şi la 
Consiliul Judeţean. Acolo depinde şi de ce politică va face PD-L. Dacă PD-L nu 
o să-şi desemneze un candidat la CJ şi vor susţine candidatul UDMR, dacă vor 
fi şi atunci parteneri de guvernare, atunci la nivel de Consiliu Judeţean lucrurile 
nu sunt foarte sigure. Nici la Zalău nu sunt foarte sigure, dar ca şanse, analizând 
acest lucru, candidatul PSD la funcţia de preşedinte al CJ şi cel al PNL la funcţia 
de primar al municipiului Zalău au cele mai mari şanse. 

Rep.: Cu Septimiu Ţurcaş ce crezi că se va întâmpla? Va rămâne în 
PD-L sau va pleca la un alt partid?

P.C.:  Dacă trece la PNL, atunci PD-L are o mare problemă în bazinul 
Şimleu, pentru că pe lângă faptul că va fi susţinut şi de liberali şi de PSD, şansele 
de a câştiga Primăria, şi prin imaginea lui, probabil sunt mulţi oameni în Şimleu 
care îl apreciază, îl vor vota din nou, şansele cresc. Dacă va rămâne în PD-L şi va 
fi candidatul acestui partid are şanse şi în aceste condiţii să redevină primar, dar 
va fi mai greu. El poate redeveni primar dacă va fi susţinut de USL. Aşa văd eu 
lucrurile. 

Rep.: Liderii sindicali vor face un front comun în perioada următoa-
re sau fiecare va fi cu gaşca lui?

P.C.: Nu. Ideea e că cele patru, mă rog, cinci, una e o confederaţie de bu-
zunar, vorbesc de cele patru confederaţii care au reprezentativitate şi totuşi pot 
mobiliza un număr semnificativ de sindicalişti pentru acţiuni de protest, greve, 
discută în această perioadă. Eu am propus în ianuarie în Bucureşti chiar o întâlni-
re comună pe un nivel mai larg, cu reprezentanţi ai celor patru, cinci confederaţii, 
tocmai în ideea de a gândi o strategie şi un program comun de acţiuni. În mo-
mentul în care vom face acţiuni separate, şi am mai făcut acest lucru anii trecuţi, 
s-a văzut că efectele nu au fost cele scontate, ci dimpotrivă nu s-a realizat aproape 
nimic, ci doar mobilizare de oameni, cheltuieli şi oboseală. Ideea pe care o susţin 
şi o promovez de un an încoace este că mişcarea sindicală trebuie să aibă scopuri 
şi obiective comune. (...)

- Magazin Sălăjean, 17 februarie 2011 -
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Jibouanul Szabó István regizează la Chicago
Tânărul regizor Szabó K. István, originar din Jibou, regizează o piesă de 

teatru în Statele Unite, a cărei premieră va fi de Ziua Naţională a României.

Regizorul Szabó K. István, originar din Jibou, a fost invitat în Statele Unite 
ale Americii pentru a pune în scenă o piesă de teatru. Tânărul regizor 
va pleca spre Chicago în 18 octombrie, unde are contract cu Trapdoor 

Theatre pentru a realiza în premieră americană montarea piesei „Cuvântul pro-
gres suna cumplit de fals în gura mamei mele”, semnată de dramaturgul român Matei 
Vişniec. „Imediat ce voi ajunge la Chicago, vom face un casting pentru alegerea actorilor care 
vor face parte din distribuţie”, a precizat pentru Graiul Sălajului regizorul Szabó K. 
István. Potrivit acestuia, premiera spectacolului va avea loc pe data de 1 decem-
brie, chiar de Ziua Naţională a României.

Premiera americană

Regizorul jibouan s-a remarcat deja în peisajul teatral românesc şi nu numai. 
La doar 34 de ani, Szabó K. István este director artistic la Teatrul din Oradea şi a 
fost invitat să monteze piese în Ungaria şi în Germania. Dacă pentru americani va 

ANA TUDORAN
Graiul Sălajului

„Imediat ce voi ajunge la 
Chicago, vom face un 

casting pentru alegerea actorilor 
care vor face parte din distribuţie.
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fi prima întâlnire cu piesa dramaturgului Matei Vişniec, şi pentru Szabó K. István 
reprezintă o premieră - merge pentru prima dată în Statele Unite ca regizor.

„Cuvűntul progres suna cumplit de fals în gura mamei mele”

Matei Vişniec face parte dintre autorii care îndrăznesc să atace problematica 
dramelor din ziua de astăzi. În piesa „Cuvântul progres suna cumplit de fals în gura 
mamei mele”, el ne înfăţişează refugiaţii unei foste Iugoslavii devenite groapa co-
mună, la numai două ore de zbor de Paris. Denunţarea ororii prin râs se află în 
centrul unui tip de a scrie care este periculos, incorect-politic, ce refuză nivelarea 
valorilor. Aceasta este istoria unui pământ somat să-şi dezvăluie cadavrele înaintea 
oricărei încercări de reconstrucţie, potrivit criticilor de teatru.

- Graiul Sălajului, 4 Octombrie 2011 -


Alegătorii maghiari, dezbinaţi de 
partidele care-i reprezintă

Sunt opinii potrivit carora ce se întâmplă în interiorul comunităţii maghiare din 
România este o tendinţă de democratizare, în vreme ce alte voci afirmă că este o sece-
siune. Cea mai unită comunitate minoritară din România, respectiv cea maghiară, se 
scindează din ce în ce mai mult, iar electoratul maghiar - deja recunoscut ca cel mai 
disciplinat şi unitar - s-ar putea împărţi între ofertele politice astfel încât să nu conteze 
pe scena politică din România mai mult decât reprezentanţii celorlalte minorităţi.

De la UDMR la trei partide

Uniunea Democrată a Maghiarilor din România (UDMR) reprezintă intere-
sele comunităţii maghiare de peste 20 de ani. Deşi ca procent nu acumulează foarte 
mult, sub şapte la sută, UDMR-ul a reuşit întotdeauna să fie pivotul care întoarce 
soarta guvernelor României. Constant, au reuşit să intre în componenţa cabinetelor 
de la Bucureşti şi să obţină o serie de drepturi pentru comunitatea maghiară, de 
la plăcuţe bilingve la învăţământ în limba maghiară. Cu toate acestea, în timp, s-a 
înregistrat o scădere a interesului maghiarilor pentru activitatea politică şi pentru 
reprezentarea lor în Parlament. Se poate aprecia că acest lucru s-a întâmplat odată cu 
scăderea interesului pentru politică la nivelul întregii societăţi româneşti. În cazul 
UDMR-ului, fiind vorba de un bazin electoral specific şi cunoscut ca reprezenta-
tivitate, involuţia electorală se poate cuantifica mai bine. La primele alegeri libere, 
după 1989, aproape un milion de maghiari au ieşit la vot şi au optat pentru UDMR, 
în vreme ce la alegerile prezidenţiale din 2009 au votat doar 400.000. Prima tenta-
tivă de resuscitare a interesului maghiarimii pentru activitatea politică a fost crearea 
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Partidului Civic Maghiar, care însă a fost curând identificat cu organizaţiile extre-
miste şi a obţinut prea puţine voturi pentru a putea fi considerat o alternativă viabilă 
la UDMR. Şi, totuşi, o parte a comunităţii maghiare „cere” o nouă reprezentativitate 
- iar aceasta necesitate este speculată de pastorul Laszlo Tokes, care a pus bazele unei 
noi structuri politice maghiare: Partidul Popular Maghiar din Transilvania.

Reaşezarea maghiarimii pe direcţia autonomiei

Pastorul Laszlo Tokes, care a ajuns şi vicepresedinte al Parlamentului Europei, 
este recunoscut pentru părerile sale legate de autonomia ţinuturilor locuite de ma-
ghiari în Transilvania. Dacă UDMR-ul a lăsat-o mai moale cu pretenţiile de autono-
mie şi autoguvernare, Laszlo Tokes nu a renuntat la idee. Pentru aceasta, avea nevoie 
şi de o structură politică prin care să activeze. PCM-ul a fost o tentativă, dar nu 
suficient de puternică pentru a se transforma într-o tribună de la care să ceară aceste 
lucruri. Astfel că, pe structura Consiliului Naţional al Maghiarilor din România, al 
cărui preşedinte este, Laszlo Tokes a început în acest an coagularea unui partid. Aşa 
a apărut Partidul Popular Maghiar din Transilvania, care abia de curând a primit 
aprobarea de a fi înscris în registrul partidelor politice din România, după o serie de 
contestaţii judecate în diferite instanţe, până la Curtea de Apel din Bucureşti.

Tokes vrea coalizarea formaţiunilor maghiare

Recent, Laszlo Tokes a declarat într-un interviu că doreşte ca partidele ma-
ghiare din Transilvania să depună liste comune de candidaţi pentru Parlament, 
însă după alegeri preliminare în interiorul comunităţii maghiare. Poziţia vicepre-
şedintelui PE este cel puţin interesantă, având în vedere că este contestatarul cel 
mai vehement al UDMR-ului, iar tentativele de ruptură a electoratului maghiar 
din Transilvania îi sunt atribuite. Tokes spune că atât UDMR-ul, cât şi PCM-
ul nu au dovedit voinţă politică pentru îndeplinirea dezideratelor comunităţii 
maghiare, drept pentru care s-a văzut nevoit să înfiinţeze PPMT-ul, însă este 
conştient că într-o luptă politica pentru viitoarele alegeri parlamentare împărţi-
rea electoratului maghiar este periculoasă. Astfel că face apel către reprezentanţii 
celorlalte două formaţiuni politice maghiare să vină spre partidul său pentru o 
listă comună de candidaţi şi, implicit, pentru o ofertă electorală comună. Nu ar fi 
prima dată când se încearcă acest lucru, la alegerile pentru Parlamentul European 
din 2009 Laszlo Tokes şi Iuliu Winkler găsindu-se în capul listei de candidaţi ai 
UDMR-ului. Totuşi, imediat după ce au ajuns în Parlamentul European, cei doi 
s-au „rupt” de UDMR din nou şi au continuat activitatea potrivit agendei proprii. 
Bineînţeles, această situaţie a provocat nemulţumirea UDMR-ului care a devenit 
mai circumspect fata de propunerile pastorului.

PPMT nu există în Sălaj, deocamdată

Partidul Popular al Maghiarilor din Transilvania nu are, deocamdată, orga-
nizaţie în Sălaj. Potrivit lui Sandor Joszef, preşedintele organizaţiei judeţene a 
Consiliului Naţional Maghiar din Transilvania - asociaţia civică pe structura că-
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reia se va crea PPMT-ul, deocamdată nu a fost comunicată decizia Curţii de Apel 
Bucureşti şi nu se pot constitui organizaţii judeţene. Chiar dacă se aşteaptă hârtia 
oficială în perioada imediat următoare, Sandor Joszef spune că nu se vor face 
demersurile pentru organizare la nivelul Sălajului până după încheierea recensă-
mântului populaţiei, care se desfăşoară în perioada 20-31 octombrie 2011. În vizi-
unea liderului CNMT Sălaj, recensământul populaţiei este extrem de important 
pentru maghiari pentru că se vor vedea mutaţiile suferite în structura comunităţii 
în ultimii 20 de ani. La fel ca în cazul populaţiei majoritare, ţi comunitatea ma-
ghiară a suferit modificări - fie cauzate de raportul natalitate-mortalitate, fie din 
cauza migrării în alte ţări. O altă cauză pe care o reclama Sandor Joszef este cea a 
familiilor mixte. „În astfel de cazuri, e greu de precizat ce fel de etnie vor declara copiii”, 
spune Sandor Joszef, care este interesat de recensământ deoarece pe baza datelor 
obţinute se pot stabili obiectivele şi oferta electorală. Sandor Joszef spune că în 
funcţie de numărul de etnici maghiari se pot emite şi pretenţii şi se pot cere drep-
turi în raport cu populaţia majoritară. Cert este ca în funcţie de procentul de po-
pulaţie maghiară se obţin o serie de drepturi. De exemplu, dacă la recensământul 
din 2002, maghiarii reprezentau 23 la sută din populaţia judeţului Sălaj, potrivit 
legii instituţiile publice din judeţ au afişat automat plăcuţe bilingve (în română şi 
în maghiară) cu numele acestora. Dacă la recensământul din acest an procentul 
scade sub 20 la sută, instituţiile publice au posibilitatea de a scoate plăcuţele bilin-
gve şi a păstra denumirile doar în limba română.

Săgeţi către UDMR

Sandor Joszef s-a pronunţat şi cu privire la necesitatea unei alternati-
ve la UDMR pentru comunitatea maghiară. Liderul „rebelilor” sălăjeni crede că 
UDMR-ul nu mai corespunde cerinţelor electoratului maghiar şi că s-a transfor-
mat într-un grup care-şi urmăreşte propriul interes. Pentru ilustrare, a dat exem-
plu tăierea salariilor, care nu ar fi fost posibilă fără girul UDMR. Sandor Joszef 
spune că PPMT-ul nu ar fi permis aşa ceva, că rolul unei formaţiuni precum cea 
maghiară este de a duce doleanţele oamenilor spre guvernare, nu a Guvernului 
spre oameni. 

De cealaltă parte, Seres Denes, liderul UDMR Sălaj, spune că cei care au 
fost în PCM, iar acum constituie noul partid PPMT sunt cei care nu au făcut faţă 
reprezentării maghiarilor din interiorul UDMR-ului şi sunt nemulţumiţi că nu 
şi-au atins interesele personale.

UDMR Sălaj nu e îngrijorat

Seres Denes mai spune că UDMR-ul nu are motive de îngrijorare cu privire 
la procentele pe care le va obţine la alegerile viitoare, pentru că electoratul său este 
constant, iar celelalte două facţiuni nu au cum să le „fure” alegătorii. Pe aceeaşi li-
nie s-a pronunţat şi Szilágyi Róbert, preşedinte executiv al UDMR Sălaj. „Eu cred 
că nu vom fi afectaţi, deoarece adepţii PPMT-ului vor fi atraşi de la PCM. Practic, sunt cei 
care s-au supărat pe UDMR, dar acuma s-au împărţit în două tabere. Şi mai ales în Sălaj 
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eu cred că nu vom avea probleme, deoarece maghiarii din Sălaj sunt conştienţi că cei care au 
lucrat de 20 de ani pentru rezolvarea problemelor şi obţinerea drepturilor lor suntem noi, cei 
de la UDMR. De aceea avem şi un sprijin din partea lor de 99 la sută, cum s-a dovedit şi la 
alegerile locale din 2008. Am toate motivele să cred că acest procent va rămâne la fel”, ne-a 
declarat Szilágyi Róbert.

- Graiul Sălajului, 7 Octombrie 2011 -


La Băbeni nu se trage cu mitraliera
Basaleh Saleh Ayoub a studiat medicina la Cluj, s-a căsătorit în Băbeni şi 

are gânduri mari pentru Valea Someşului.

A auzit despre România de 
la televizor, când a fost împuşcat 
Nicolae Ceauşescu în decembrie 
1989. Un fost coleg de liceu i-a spus 
că e bine la noi şi nu a ezitat să vină 
să studieze medicina la Cluj. S-a 
căsătorit în Babeni şi a rămas aici 
pentru că vrea să schimbe medicina 
de familie pe Valea Someşului. Este 
vorba despre Basaleh Saleh Ayoub, 
doctor arab din Fâşia Gaza care a 
devenit medic de familie în comu-
na Zalha.

„Mi-am mâncat toată viaţa în 
Romania”

Basaleh Saleh Ayoub s-a născut 
la Rafah, în Fâşia Gaza, la data de 8 
septembrie 1971. Provine dintr-o 
familie numeroasă, are nouă fraţi, 
care au rămas în Palestina împreună 
cu părinţii lor. „Ţiganul, pocăitul şi arabul fac copii mulţi”, spune Basaleh Saleh Ayoub 
cu referire la situaţia sa familială. A venit în România în 1999, după ce un fost 
coleg de liceu i-a povestit ce frumos e aici. Aşa că s-a decis să urmeze medicina 
la Facultatea „Iuliu Haţieganu” din Cluj-Napoca. A făcut şapte ani de şcoală în 
România - cei şase ani de cursuri la Facultatea de Medicină şi înainte, un an pre-
gătitor, pentru învăţarea limbii române. „Am venit în România pe cont propriu şi a fost 
foarte greu pentru mine. Primul an de facultate a fost cel mai greu, din cauza limbii şi pentru 
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că trebuia să fiu la acelaşi nivel cu colegii români. Mi-am mâncat toată viaţa în România”, 
ne-a spus zâmbind doctorul Basaleh. Dar, nu regretă. În ultimul an de facultate 
şi-a cunoscut soţia şi, imediat după aceea, s-au şi căsătorit.

Acasă, la Babeni

În 1999, în ultimul an de facultate, şi-a cunoscut soţia, originară din comuna 
Băbeni. Atunci a auzit prima dată de Sălaj şi tot atunci a venit prima dată la Zalău. 
Dacă până atunci cunoştea din România doar viaţa agitată a Clujului studenţesc, 
în Sălaj a găsit multă linişte şi siguranţă. În 2001 s-a întors acasă, în Fâşia Gaza, dar 
nu singur - şi-a luat soţia cu el. Au locuit doi ani de zile în teritoriul palestinian, 
timp în care a profesat medicina atât la spital, cât şi ca medic pe ambulanţă. Tot 
atunci s-a produs ruptura cu familia sa. Fiind musulmani, religia nu le permitea 
căsătorii mixte, iar familia sa nu a putut să accepte că e căsătorit cu o femeie creş-
tină. S-au mutat separat şi au stat doi ani în Palestina. „Acolo se câştigă mult mai bine 
decât în România, dar ne-am întors aici pentru că nu aveam nicio siguranţă. urma să avem 
şi copii şi ne-am gândit la viaţa lor”, a mărturisit Basaleh Saleh Ayoub. Fâşia Gaza este 
o zonă bântuită de război, unde securitatea personală depinde de un glonţ rătăcit 
sau de raidurile israeliene care bombardează zona. „Am avut parte de gloanţe care ne-
au intrat în casa prin ferestre sau pe uşă”, îşi aminteşte cu mai puţină plăcere doctorul 
Basaleh. Aşa că după ce s-a născut fata mai mare, care acum are 11 ani, s-au întors 
acasă, la Băbeni. Basaleh Saleh Ayoub are doi copii: o fată de 11 ani care are dublă 
cetăţenie română şi palestiniană, şi un băiat de cinci ani care îşi doreşte să înveţe 
limba arabă.

Doctor pe Valea Someşului

Până anul trecut a practicat medicina în sistem privat, iar acum este doctor 
de familie în comuna Zalha. În paralel, face rezidenţiatul pe medicină de familie 
la Spitalul Judeţean, pe care îl va termina anul viitor. Basaleh Saleh Ayoub spune 
că a adus cu sine, în Sălaj, mentalitatea de fier a arabului care îl face să se lupte 
cu toate problemele pe care le întâmpină. Şi are multe planuri: încearcă să ajute 
la infiinţarea unui centru de permanenţă la Ileanda, proiect în care s-a implicat 
deocamdată de unul singur, doar cu sprijinul DSP Sălaj. Tot acolo vrea să înfi-
inţeze un laborator de analize pentru care are deja aparatura necesară. „Sper ca 
peste o lună, cu ajutorul Primăriei din Ileanda, să dăm drumul laboratorului de analize care 
să folosească locuitorilor din comunele de pe Valea Someşului”, spune doctorul Basaleh. 
Necesitatea înfiinţării acestuia este explicată de doctorul Basaleh simplu - pentru 
a veni în sprijinul oamenilor din zonă: „Costul pentru o simplă analiza este de vreo 10 
lei, dar oamenii trebuie să dea mult mai mulţi bani pe transport pentru a ajunge fie la Jibou, 
fie la Zalău”. „Un om în vârstă, de 70-80 de ani, cu o pensie de trei milioane, face mari 
eforturi pentru o reţetă sau dacă au nevoie de investigaţii medicale simple. Decât să-i porţi pe 
drumuri, mai bine aduci serviciile medicale mai aproape de ei. Pentru că şi la ţară se poate 
face medicină de calitate. Un EKG, o glicemie sau hemoglobina se poate face şi la un cabinet 
medical de la ţară, nu trebuie să-i porţi 100 de km pentru investigaţii”, punctează doctorul 
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arab. O altă durere a doctorului Basaleh o reprezintă viitorul incert al tinerilor de 
pe Valea Someşului, care nu au posibilitatea unui contract de muncă şi, în conse-
cinţă, nu beneficiază nici de asigurarea medicală. „Când au nevoie de tratament, mulţi 
tineri vin să-mi ceară împrumut ca să-şi cumpere medicamente”.

Probleme a avut şi mai are încă acolo unde este doctor de familie - în comu-
na Zalha. Basaleh Saleh Ayoub spune că a întâmpinat mari impotriviri din partea 
unor cetăţeni din comuna care nu şi-au dorit un medic de familie, iar de anul 
trecut şi până în prezent a avut tot felul de reclamaţii atât la Direcţia de Sănătate 
Publică sau Colegiul Medicilor, cât şi la Poliţie. Totul pentru a-l determina să 
renunţe la postul din Zalha. „Dar cu siguranţă nu renunţ şi voi face din Valea Someşului 
ceva bun”.

Liniştea şi iarba verde sunt atu-urile Sălajului

I-a plăcut România pentru că e o ţară frumoasă şi bogată. Sălajul îi place pen-
tru că e liniştit, iar Valea Someşului este o zonă fascinantă pentru arabul obişnuit 
cu nisipurile Palestinei. În Fâşia Gaza câştiga mai mulţi bani şi sistemul medical 
era diferit. „Acolo nu vedeai mulţi pacienţi în spitale, doar cazuri de urgenţă, accidente sau 
cazuri foarte grave. În schimb, medicina primară rezolva aproape 80 la sută din cazuri. Aici, 
medicul de familie nu face altceva decât să trimită pacientul la spital, ceea ce l-a făcut pe om să 
nu mai aibă încredere în serviciul primar”, ne-a mărturisit Basaleh Saleh Ayoub, care 
vrea să schimbe lucrurile. Cel mai mult îi place să iasă la iarbă verde şi la grătar, 
care parcă are alt gust, mai bun, care vine odată cu sentimentul de siguranţă. Din 
Fâşia Gaza mai păstrează doar religia pe care nu o poate practica, pentru că cea mai 
apropiată moschee e la Cluj. Ţine două sărbători tradiţionale - cea de după postul 
Ramadanului, când se oferă dulciuri, bani şi cadouri copiilor, şi alta care urmează 
peste două luni şi care priveşte sacrificarea animalelor. „Aici se taie porc pentru pro-
pria ta familie. La noi se sacrifică un viţel care era împărţit în trei - o parte rămâne în familie, 
o parte o dai rudelor şi o parte celor nevoiaşi. Mai fac asta din când în când”, marturiseşte 
doctorul Basaleh. O altă nepotrivire culturală este cea legata de alcool - arabii au 
interzis consumul acestuia. „Nu poţi să fii sălăjean dacă nu bei un pahar de pălincă şi nu 
mănânci mămăligă cu brânză”, spune Basaleh Saleh Ayoub.

- Graiul Sălajului, 20 Octombrie 2011 -
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Editorial

Comasarea aberaţiilor

La modul în care au loc alegerile în România, ideea comasării a cât mai mul-
tor scrutine este, oarecum, pozitivă. Înainte de toate, în cazul în care această pro-
punere ar prinde rădăcini, am vorbi de o imensă economie de resurse, energii şi 
timp. Cu alte cuvinte, am elimina risipa inutilă din toate campaniile electorale 
de la noi. Însă, până în acel moment, toţi cei cu potenţă decizională vor jefui bu-
getele până la „piele”, împărţind banii clientelei politice, de la care, nu peste mult 
timp vreme, aceleaşi autorităţi vor trebui să recupereze „investiţia”. În majoritatea 
cazurilor, contractele instituţiilor statului cu firmele private au la bază principiul 
„roţii ţiganului”. Mai precis, autorităţile semnează contracte cu anumite firme, care 
la rândul lor, în momente critice, gen campanii electorale, sponsorizează politi-
cianul cu un procent însemnat din banii publici pe care i-a încasat din „dărnicia” 
acestuia. Ceea ce înseamnă că, neapărat, în viitorul mandat, firma va mai beneficia 
de anumite clemenţe din partea statului. Şi în Sălaj, există o serie de firme care, 
pentru a putea beneficia de „atenţia” viitorilor reprezentanţi ai autorităţilor locale, 
în campaniile electorale, sponsorizează toate partidele. În acest sens, omul de afa-
ceri nu riscă nimic. Oricine va ajunge la putere, îi va fi dator într-un fel sau altul... 
Fără doar şi poate, acesta este principiul care a stat la baza tuturor campaniilor 
electorale din ultimii 20 de ani. Un principiu găunos care, perpetuat în toţi aceşti 
ani, i-a adus pe români în pragul disperării. Tot acest carusel al corupţiei, amintit 
mai sus, a avut un efect dezastruos asupra calităţii vieţii în România. Banii publici 
au fost mutaţi dintr-un buzunar într-altul, însă plebea nu a participat la acest pro-
ces, cu toate că majoritatea banilor publici provin din buzunarele acesteia. Tocmai 
de aceea, cu cât mai puţine campanii electorale, cu atât mai bine! 

Din punct de vedere politic însă, cumularea celor două scrutine este o imen-
să aberaţie. Alegerile locale şi cele parlamentare au, în mod normal, criterii şi prin-
cipii diferite. Însă, ce mai este normal în ţara asta? În condiţiile date, de exemplu, 
candidaţii la primării şi preşedinţii de consilii judeţene vor deveni locomotivele 
care vor trage după ei vagoanele viitorilor parlamentari, ceea ce ar fi un avantaj 
enorm pentru aceştia din urmă. Problema e că, în acest caz, platformele electorale 
se vor contopi, creând astfel o şi mai mare confuzie în rândul electoratului. 

Ne aflăm astfel într-un paradox pur românesc: urmează să înlocuim o abe-
raţie tipic românească, şi anume campaniile electorale sufocante, cu o altă aberaţie 
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Magazin Sălăjean
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- comasarea scrutinelor, fapt care amestecă totul într-un ghiveci electoral. În tot 
acest timp, o soluţie pe care mulţi o consideră corectă, şi anume votul uninominal 
pur, va rămâne, cel mai probabil, doar la stadiul de proiect.

- Magazin Sălăjean, 27.08.2011 - 


Vive la Roumanie!
Nu ştiu dacă mai era necesar, însă francezii şi-au reiterat sentimentele faţă 

de noi. Ca sa fim mai concişi, „fraţii” noştri mai mari şi mai dezvoltaţi economic 
(şi nu numai) şi-au bătut joc, încă o dată, de noi. Oricât de mult ai aprecia umo-
rul şi simţul ironiei existent la francezi, nu are cum să te amuze glumele la adesa 
noastră, făcute într-o emisiune difuzată pe Canal+. Iar cine spune că s-a distrat 
copios de acest lucru, sincer, cred că-i lipseşte o doagă ori s-a adăpat prea mult din 
puţul ipocriziei. 

Mărturisesc că nu am nici un impuls de mândrie legat de faptul că m-am 
născut în această ţară, că mă conduce Boc şi Băsescu, că salariul meu este a zecea 
parte din retribuţia unui „coleg” francez, că bunicii mei se calcă în picoare la fiecare 
început de lună pentru a putea pune mâna pe câteva medicamente compensate, că 
pentru a pune mâna, aici, pe un job trebuie să calci pe cadavre, că am vecini care 
pleacă la „ciordit” în străinătate, de unde se întorc în BMW-urile ticsite cu „cadouri” 
pentru neamuri etc. Toate acestea nu mă reprezintă, dar nici nu sunt „calificative” 
care mi se pot atribui. Nici mie, dar nici majorităţii populaţiei care încă mai tră-
ieşte în această ţară. Cu alte cuvinte, nu sunt mândru că sunt român, dar nici nu 
mi-e ruşine că am această naţionalitate. 

Apreciaz totodată că pseudo umoriştii francezi de la emisiunea de satiră „Les 
Guignols de l’Info”, care amintesc despre mizeria românească în general, pădu-
chii, cerşitul, hoţia şi „pubela” Bucureşti, nu greşesc deloc, consideraţiile acestora 
fiind, fără doar şi poate, perfect adevărate. Ce mi se pare grav, e că majoritatea 
francezilor, şi nu numai, au tendinţa să generalizeze, să insulte (mai mult sau 
mai puţin satiric) 22 de milioane de oameni, mulţi dintre ei descendenţi de-ai lui 
Emil Cioran, Constantin Brâncuşi, Eugen Ionescu şi alte somităţi care au trăit o 
bună parte din viaţa lor în Hexagon, cinstind deopotrivă atât poporul român, cât 
şi francez. Ori acest aspect pare să pălească în faţa celor parveniţi... 

Nu francezii au inventat roata! Este deja o adevărată tradiţie să fim batjoco-
riţi, umiliţi şi trataţi precum primitivii Europei. Chiar dacă ştim că este adevărat, 
chiar dacă noi înşine am pronunţat exact aceleaşi idei şi critici de nenumărate ori, 
venite din partea unui străin, care mai şi generalizează, acest gen de atac are darul 
de a trezi, poate inconştient, un anume sentiment patriotic, amorţit de ceea ce-ţi 
oferă viaţa de român. 
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Este perfect adevărat că au mai rămas foarte puţine lucruri care te pot face 
mândru de naţionalitatea ta, însă atunci când mizeria îţi este arătată cu un deget 
străin, brusc te apucă respectul faţă de tot ce te înconjoară. Şi-apoi, ar mai fi ceva 
de spus. M-am scârbit de atâta stat în genunchi în faţa occidentalilor. Cred că, 
dacă mai stăm mult în această poziţie, riscăm să rămânem aşa ori, mai grav, s-ar 
putea să ne placă. Sunt convins că, în momentul în care ne vom ridica în picioare, 
„ceilalţi” vor înceta să ne mai batjocoreacă. Sunt sigur că, în acel moment, vom fi 
percepuţi altfel. Respectul şi admiraţia nu le primeşti cu titlu gratuit. Pentru ele 
trebuie să lupţi astfel încât, la un moment dat, să le câştigi şi să le impui în faţa 
celorlalţi. Până atunci, însă, trebuie să facem primul pas: să ne pansăm rănile. Ni 
le-am lins prea mult...

- Magazin Sălăjean, 12.09.2011 - 


Cu cocalarul la drum
Ca să fiu sincer, Şerban Huidu nu mi-a plăcut niciodată. Pare prea artificial 

în tot ceea ce face. Însă, acest aspect are prea puţină importanţă. 
După toate cele întâmplate în ultima perioadă, sunt tentat să-l consider vi-

novat pe Huidu pentru accidentul în care şi-au pierdut viaţa trei oameni. Tocmai 
de aceea, nutresc faţă de acest personaj un sentiment de milă, însă una rezervată, 
comparativ cu ceea ce simt faţă de victimele sale. Până la urmă, însă, nici asta nu 
contează prea mult. 

Îmi permit, totuşi, să judec anumite aspecte legate de eveniment. Sunt uimit 
să constat, din nou, cât de uşor găseşte mulţimea întelegere pentru cineva care a 
supravieţuit unui accident mortal şi cât de puţin îi place să se gândească la cei care 
au părăsit atât de brutal lumea asta. S-a dovedit că este mult mai simplu să empati-
zezi cu un individ care boceşte, plângându-şi destinul profesional - „Sunt terminat! 
Ce-am făcut, sunt distrus!” - decât să te pui în pielea celor cu adevărat terminaţi. 

Lasând emoţiile tragediei deoparte, vedem un miştocar care s-a obişnuit să 
judece pe oricine, tot ce mişcă, iar acum este la un pas să fie linşat de propria-i 
conştiinţă. Oare? Şi totuşi, dincolo de opiniile noastre, de empatiile sau simpatiile 
fiecăruia dintre noi, un lucru este cert: tragedia rămâne. Ea nu se deosebeşte cu 
nimic faţă de orice alt accident care se petrece, zilnic, pe drumurile nenorocite ale 
României. M-aş hazarda astfel să spun că Şerban Huidu şi familia sa sunt privile-
giaţii sorţii, atâta timp cât au supravieţuit unei astfel de tragedii. 

Da, ştiu. Să ridice piatra cine n-a păcătuit. Pe de altă parte însă, cine conduce 
pe drumurile noastre trebuie să ştie că există foarte mulţi şmecheri de genului 
lui Huidu, cu maşini scumpe şi jeep-uri extravagante, şi care îşi conduc bolizii în 
ritm de manele, pe contrasens. Ei bine, în faţa acestora, majoritatea suntem marii 
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ghinionişti ai vieţii. Condamnaţi la o moarte cruntă doar pentru că ai avut neşansa 
să te intersectezi cu un astfel de cocalar. Iar dacă vrem să scăpăm de postura unor 
victime sigure, nu ne rămâne decât să-i convingem pe politicienii ce ne reprezintă 
să o lase mai moale cu furatul şi să se ţină de cuvânt, să ne construiască autostrăzile 
pe care ni le-au promis. Este singurul mod prin care vom putea reduce numărul 
tragediilor de acest gen. Restul e praf pe drum...

- Magazin Sălăjean, 21.10.2011 - 
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Preoteasa - acolo unde timpu-şi 
încetineşte mersul

De cum intri din Valcău de Sus în satul Preoteasa, timpul parcă are alte va-
lenţe. Nu s-a oprit în loc, dar nici nu se scurge cu viteză ameţitoare. Are lentoarea 
lui. Totul parcă se mişcă cu încetinitorul. Aşezarea de pe defileul Barcăului găzdu-
ieşte vreo 900 de suflete. Populaţia nu-i îmbătrânită pentru că dezţelenirea, sau al-
tfel spus dezrădăcinarea de obârşie aproape că nu-i cunoscută de localnici. Tinerii 
nu-s ahtiaţi după căpşunii din Spania, nici după şantierele italiene. Se mulţumesc 
cu pământul lor argilos şi cu animalele din bătătură. Ştefan Gui are patru capete 
de bovine. Toate cu lapte. Mai vinde în sat produsul, mai face brânză şi iese cu ea 
la târgurile din Valcău de Jos ori Sîg, pentru că în sat nu este şi nici n-a fost de când 
e lumea centru de colectare a laptelui. Hotarul Preotesei arată ca o tablă de şah. 
Sute de parcele  se împrăştie pe Muncel, ori pe Coasta Dracului, ori pe Hribărie, 
toate de un verde crud, ori galben argilos, toate scormonite pentru a adăposti 
sămânţa. Despre asociaţie agricolă nu poate fi vorba pentru că nu-i ce asocia.Dar 
nici metru pătrat de pâmânt nelucrat nu găseşti. Colectivul n-a trecut pe aici aşa 
că simţul proprietăţii are parcă rădăcini mai adânci  ca în alte locuri.

Cel mai scump pământ

Urc  pe Barcău în sus în compania primarului de Valcău, Ioan Roşan. Casele 
se înşiruie pe malul stâng al râului ca o salbă de mărgele. În dreapta drumul pie-
truit cu bani din bugetul local. Îi spun edilului că mă încântă zona şi aş vrea 
să-mi cumpăr aici o casă. Primarul Roşan mă asigură că n-am nici o şansă. În 
Preoteasa nu există casă pustie nici casă de vânzare. Pentru localnici aici este cen-
trul Pământului. Nici terenuri de vânzare nu găseşti, îmi spune primarul. Dacă 
totuşi cineva se încumetă din motive de stâmtorare să-şi înstrăineze pământul, 
preţul metrului pătrat este cât cel al metrului pătrat de teren din Bucureşti. Din 
câte îşi aduce aminte Ioan Roşan, în Preoteasa nu s-a tranzac-ţionat teren de vreo 
şapte ani. Oamenii sunt prea legaţi de glie şi aceste legături sunt indestructibile 
din generaţie în generaţie. Zona este propice cultivării cartofului. Grâu nu se sea-
mănă pentru că nu apucă să se coacă. Ceva porumb timpuriu şi ceva orz împestri-
ţează hotarul satului. Livezile de măr şi mai ales de prun se întind ca o junglă prin 
grădini, pe dealuri, şi chiar pe marginea Barcăului. Pălinca de prune este ieftină 
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aici (10 lei litrul) de aceea producătorii preferă să iasă cu ea în ţară. E o sursă de 
venit şi asta.

Se caută morar

La moara cu piatră a lui Brisc nu se mai macină. Morarul Pavel a murit şi 
nimeni nu i-a furat meseria. Moara de apă de pe Barcău măcina orz şi porumb 
pentru săteni. Porumb pentru mămăligă, porumb pentru animale şi orz pentru 
pălincă. Floarea Brisc, stăpâna morii ne spunea că a dat sfară-n ţară că are nevoie 
de morar pentru moară de apă, dar n-a primit nici o ofertă. Ce-i drept mai există 
o moară în Preoteasa, tot pe râul Barcău. E funcţională, însă e de capacitate mică 
şi nu poate face faţă cantităţilor de bucate aduse pentru măciniş. Oamenii sunt 
răbdători şi se înscriu pe listă pentru rândul la moară. Pâinea o cumpără de la 
magazinul din sat ori de la ABC-ul lui Ghilea. Banii mai vin din vânzarea unui 
viţel, din vânzarea fructelor când e sezonul. Pensionari sunt foarte puţini în sat; 
odată pentru că localnicii nu s-au lăsat duşi de valul îndus-trializării socialiste şi 
apoi nici CAP n-a fost în Preoteasa  Aşa că trudesc până femeia cu coasa-n spinare 
le face semn cu mâna. (Viorel Varga)

- Graiul Sălajului, 9 mai 2011 -


Calculele electorale fac ţara flenduri
Pentru PDL şi Emil Boc, nici o concesie nu este prea mare când vine vorba 

de a-şi asigura viitorul politic. Nici atunci când este vorba despre harta României. 
Cum interesul PDL mai e şi păstrarea coaliţiei de guvernare şi un parteneriat pen-
tru alegerile din 2012, pedeliştii au pus din nou pe tapet reîmpărţirea administra-
tiv-teritorială a României. Printre noile propuneri avansate în timpul discuţiilor 
care au avut loc la sfârşitul săptămânii trecute la Vila Lac se numără împărţirea ţă-
rii în nouă judeţe, până la zece sau dousprezece regiuni. Reorganizarea teritorială 
nu e pusă pe tapet deoarece actuala împărţire a ţării este învechită şi nefuncţională, 
ci pentru că interesul PDL o cere. Indiferent de calculele pedeliştilor, mai există 
o certitudine: PDL nu va avea majoritatea în urma alegerilor viitoare, cu toate 
trucurile folosite: reorganiza-rea administrativ-teritorială, comasarea alegerilor şi 
votul prin corespondenţă pentru românii aflaţi în străinătate. PDL va avea nevoie 
de   mandatele UDMR din parlament. Şi va împărţi ţara cu maghiarii.

- Graiul Sălajului, 7 octombrie 2011 -
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Bocşiţa - un sat în care timpul înţepeneşte
Lipsa de perspectivă şi viitorul nesigur transformă satele Sălăjene în cătu-

ne depopulate.
Stiţi cum arată astăzi un sat pustiu sau aproape pustiu? Fără ţipenie de 

om, fără nici o adiere de vânt, de speranţă, de bucurie. Pare un spaţiu uitat de 
Dumnezeu, pe care şi păsările cerului îl ocolesc; un tărâm unde viaţa s-a compri-
mat în verbe, toate la infinitiv; a deznădăjdui, a suferi, a aştepta, a privi... pentru 
ultima oră în zare. Am poposit săptămâna trecută în Bocşiţa, un sat care la prima 
vedere pare nelocuit. De fapt din cele 104 case, doar 60 au suflet de om pe lân-
gă ele. Am zărit din loc în loc câteva siluete, fugare, aidoma unor personaje din 
poveşti - absente, fără privire; de zâmbete nici vorbă. Restul e butaforie: case în 
ruină, alături de construcţii solide, arătoase, nelocuite, garduri căzute la pământ, 
îngropate în vegetaţie.

În aşteptare pentru „marea trecere”

Populaţia Bocşiţei, cândva, demult, înainte de `90 se ocupa în cea mai mare 
parte cu agricultura. Astăzi sătenii sunt pe cale de dispariţie ca şi agricultura satu-
lui. Mai exact cei tineri au plecat spre alte meridiane, cei foarte în vârstă s-au mu-
tat în cimitirul din deal, iar cei în vârstă aşteaptă trecerea timpului - fie în ograda 
lor pustie, fie prin spitale. La poarta casei unde locuieşte Maria Aciu s-au adunat 
o mână de oameni. Toţi cu tâmplele ninse şi cu vederea slăbită. Discută între ei, 
apoi cu primarul de Hereclean despre pustiirea pământului, despre recoltele de 
altădată, despre nevoia unei asociaţii agricole. Dar cine să o facă? Sufletul satului 
îşi trăieşte ultimele clipe, ca într-un film SF, în care un balaur cu şapte capete îl 
aşteaptă pe uliţă sau pe cărăruia dinspre valea secată.

Un văl de nepăsare

Biserica nouă din sat nu a fost sfinţită, pentru că, pur şi simplu, din lipsă de 
bani, nu a putut fi terminată. Biserica din lemn „Sfinţii Arhangheli” a fost înălţată 
prin 1700. Este inclusă în lista monumentelor istorice ale Sălajului, dar nimeni 
nu-i duce grija. Până şi drumul de acces spre lăcaşul de mântuire a fost năpădit de 
spini. Doar bufniţele îşi mai fac cuib în podul bisericii din lemn, devenind locu-
itori statornici. Primarul comunei Hereclean, Dobrai Francisc, recunoaşte că s-a 
aşezat un văl de nepăsare peste lăcaşul de cult, vechi de peste 300 de ani, un văl de 
nepăsare care cu greu va putea fi destrămat, mai ales că fonduri pentru lucrările de 
restaurare nu sunt. Totuşi, în bugetul local pentru anul 2012 sunt prevăzuţi ceva 
bani pentru scoaterea monumentului istoric din anonimat.
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Va mai fi ce-a fost odată?

„Pe uliţa pe care m-am născut eu, îmi zice octogenarul Grigore Ciulean, tot ce mişcă 
e pensionar. Tot ţăranul are o brumă de pensie, de la colectiv, ori de stat, ori o biată asistenţă 
socială”. Restul, care nu au beneficiat de generozitatea, de mărinimia statului au 
plecat peste mări şi ţări. „Pământul,  revine octogenarul, ducă-se pe pustii. Ce-mi trebuie 
mie pământ. Pământul aici la Bocşiţa e de ocară, o garanţie sigură de faliment. Nu iei pe 
mere ce dai pe pere. Astăzi de pe urma agriculturii nu te alegi decât cu pagube. Dacă n-ai 
o brumă de pensie, n-o scoţi la capăt de pe urma pământului. Nu ştiu dacă vreodată satul 
va mai fi ce a fost odată, oricum eu nu voi mai apuca”, se consolează Grigore Ciulean.

- Graiul Sălajului, 10 octombrie 2011 -
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Szilágyi András naplója
Egy világlátott kálvinista prédikátor viszontagságai a 18. században

Az elmúlt évek során már jópárszor lehetőségem kaptam, hogy a Hepehupa 
oldalain megosszam az olvasókkal egyháztörténeti kutatásaim eredményeit.1 A 
folyóirat tízéves fennállásának alkalmából érkezett megtisztelő felkérésnek eleget 
téve, az alábbiakban egy szilágysági származású, külföldet is megjárt lelkipásztor 
életútját szeretném röviden ismertetni, fennmaradt naplója alapján. S bár Szilágyi 
András neve még az egyháztörténet ismerői számára sem cseng ismerősen, a le-
xikonok sem tartják számon, mivel semmi nevezetes dolog nem köthető szemé-
lyéhez, mégis, életének eseményei jól példázzák, hogy milyen áldozatokat kellett 
meghoznia annak, aki a tanulás, majd pedig a prédikátori hivatás rögös útját vá-
lasztotta a 18. században.

 Mivel már meglehetősen hosszú ideje foglalkozom a Szilágyságban szol-
gált református lelkipásztorokra vonatkozó adatgyűjtéssel, Szilágyi András neve 
számomra természetesen nem volt teljesen ismeretlen, de csupán egy volt a sok-
száz olyan név között, akinek a tevékenységét néhány száraz évszámmal és pár 
meglehetősen bizonytalan adattal lehet társítani. A világhálón történő keresgélé-
seim során szereztem tudomást arról, hogy az eddig az ismeretlenség homályába 
burkolózó lelkész naplót is vezetett, amely mindmáig fennmaradt – a Szilágyság 
vonatkozásában egyedüliként2 –, sőt nemcsak nyomtatásban jelent meg, hanem az 
interneten is elérhető. A naplót olvasva feltárultak viszontagságos életének esemé-
nyei, örömei és bánatai, s úgy ítéltem meg, hogy hasznos lenne mindezt másokkal 
is megismertetni.

A szóban forgó diáriumot tartalmazó kisméretű kötet búvárlói annak tartal-
mát vizsgálva megállapították, hogy eredeti tulajdonosának halála után feltehe-
tően továbbra is a család tulajdonában maradt, és egyfajta számadási könyvként 
szolgált az utódok számára. Egy kéziratos bejegyzés elárulja, hogy valamikor a 19. 
század közepén már a debreceni kollégium könyvtárát gazdagította. 1887-ben a 
Debreczeni Protestáns Lap oldalain röviden bemutatásra került a napló írójának 
itthoni pályafutása, a megelőző külországi diákévek ismertetése nélkül.3 A kötetet 
jelenleg Budapesten, az Országos Széchényi Könyvtárban őrzik, újabb kori felfe-
dezője, Czibula Katalin pedig két tanulmányt is szentelt neki: az 1996-ban meg-
jelent első ismertetést 2004-ben a napló szövegének és a hozzá tartozó bevezető 
elemző és értékelő tanulmánynak a kiadása követte.4 
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Maga a napló a 140 lapot tartalmazó kötet első harmadát teszi ki, és kisebb 
részben latinul, nagyobb részben magyarul íródott. Feltehetően 1712-ben kezdi 
el vezetni az akkor harmincadik évében járó ifjú Szilágyi, mikor, beleunva a hód-
mezővásárhelyi nebulók okításába és engedve mások ösztökélésének, a rektor-
ság szűkös kenyerét odahagyva vándorbotot vesz kezébe. Miként írja: „sokaknak 
ösztönzésekbül es jovallásokból elmemet adtam arra, hogy választanam magamnak a belsö, 
praedikatori hivatalt, es elsöben az Also-Német-Országi academiakra mennek.” Ez az a 
fordulópont, amely arra indítja, hogy ékes latin nyelven összefoglalja családja ere-
detét, gyermek- és ifjúkorát. A folytatás viszont már magyar nyelven következik, 
melyben a szerző, ha nem is napi rendszerességgel, de meglehetős alapossággal 
jegyzi fel azt, amit méltónak ítél az emlékezetben tartásra peregrinációjáról, majd 
pedig lelkészi szolgálatáról – sokszor eléggé változó mércével ítélve az események 
fontosságának tekintetében. Az utolsó ismert bejegyzés 1732-ből való, a folytatást 
tartalmazó lapok hiányoznak. Vélhetőleg élete végéig folytatta a naplóírást, de az 
utolsó hat esztendőről szinte semmilyen információval nem rendelkezünk. 

A továbbiakban pedig ismerkedjünk meg Szilágyi András életútjának fon-
tosabb állomásaival, eseményeivel. Gyergyószéki római katolikus lófő székely 
családból származott, Jakab György nevű őse volt az, aki a Székelyföldről felke-
rekedve a Báthoryak szilágysomlyói udvarában telepedett le, jobbágysorba süly-
lyedve. Utódai, a szűcsmesterséget folytatván, nevüket is Szűcsre cserélték, majd 
lakóhelyük alapján Szilágyira. A család férfitagjai között bizonyos Szilágyi János 
lesz az első „eretnek”, aki apjának korai halála következtében édesanyja kálvinista 
vallásában nevelkedik, majd felnőve egyenesen a prédikátorságot választja ma-
gának hivatásul. Külföldi tanulmányaiból hazatérve pedig magának az erdélyi 
kormányzónak, Bánffy Györgynek lesz az udvari papja, majd Biharpüspöki me-
zővárosában folytatja szolgálatát 1704-ben bekövetkezett haláláig. Az ő András 
nevű unokaöccse áll érdeklődésünk középpontjában, aki 1683. április 20. táján 
született (ő maga sem tudja pontosan),  Szűcs György Gáspár és Pathai Judit első 
gyermekeként. Elemi iskoláit szülővárosában, Szilágysomlyón végezte, ahol a 
szinte esztendőnként cserélődő tanerők nem mindig álltak a helyzet magaslatán. 
Volt köztük olyan, akiről csupán annyi érdemlegeset jegyzett fel az utókornak, 
hogy „ignarus asinus, crudelis tyrannus” (azaz „tudatlan szamár, kegyetlen zsarnok”) volt. 
A szülői házból nagybátyja révén a gubernátor udvarába került, majd a debreceni 
kollégium falai közé is ugyanő irányította a jó képességű ifjút. Bizony még a nagy-
hírű iskolában is van olyan tanítója, akinek a tudományáról és pedagógiai érzékéről 
a fentebbihez hasonló lesújtó véleménnyel emlékezik. meg. 1700 őszén hazatér 
Somlyóra, s tizennyolc éves fejjel még ő maga is úgy gondolja, hogy apja mester-
ségét fogja folytatni. De nagybátyja nem hagyja annyiban a dolgot, erősködésére 
1701-ben beiratkozik a Püspöki-i iskolába, majd 1704-ben visszatér Debrecenbe. 
Az elkövetkező iskolaévek nem a nyugalmas tanulással, hanem a folyamatos me-
neküléssel és nélkülözéssel telnek, „sok siralmas változások, kárvallasok, és ellenség elött 
való futások között”. A deákokat hol a Rákóczi-szabadságharc csatározásai, hol egy 
pestisjárvány készteti arra, hogy nyakukba vegyék a világot. 1710-ben, huszon-
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hét éves korában jut el odáig, hogy végre megpróbáljon megállni a saját lábán, 
„a szegénységtöl igen meg szorongattatván” elszegődik rektornak a hódmezővásárhelyi 
iskolába. A tanítóskodás nem váltja be a hozzá fűzött reményeket, ezért dönt úgy, 
hogy megfogadja a tanácsot, a prédikátori hivatalt választja, és ennek érdekében 
külországba megy tanulni.

Itt kezdődik a tulajdonképpeni napló, a visszaemlékezés latin nyelvéről most 
magyarra vált a szerző. Külföldre menni a 18. század elején sem volt olcsó mulat-
ság. Szilágyi nem rendelkezett gazdag főúri támogatókkal, saját keresetére támasz-
kodhatott, de főként atyjának pénzbeli támogatására, akinek dicséretére váljék, 
hogy miután fiából nem sikerült szűcsmestert faragnia, kész volt finanszírozni azt 
is, hogy külföldön gyarapíthassa eddig összeszedegetett tudományát. 1712. július 
13-án indult el Somlyóról Debrecen irányába, majd hatodmagával szekéren vá-
gott neki a peregrinusok megszokott útvonalának. Közben hamar megbetegedett, 
és a „terhes hideg lelés” még akkor is gyötörte, amikor augusztus 18-án Boroszlóba 
érkeztek. Bár Eperjesen kiváltották koruk útlevelét, a passzust, amit mindig töre-
kedtek lelkiismeretesen láttamoztatni, de ennek ellenére még sok gondjuk lesz a 
hivatalosságokkal. Főként a nem túl jó színben levő Szilágyinak – ne feledjük, 
ekkor még Európa-szerte javában tombol a rettegett ellenség: a pestis. 
Lerongyolódott állapota ellenére igyekszik feljegyezni a pontos útvonalat, de hő-
sünket sokszor megcsalja a füle – a megörökített jelentéktelenebb helységeket ma 
már sokszor lehetetlen beazonosítani. A lengyel határhoz érkezve arról értesü-
lünk, hogy az akkori határőrök sem voltak kevésbé korruptak mai társaiknál, kez-
detben igyekeztek igen szigorúnak mutatkozni, de egy kis itókával mindjárt 
sikerült őket jobb belátásra téríteni. Közben Szilágyit folyamatosan gyötri a hideg-
lelés, akkor is úgy fekszik a szekérben „mint egy holt eleven”, amikor útitársai jóízű-
en fogyasztják a számukra készített ízletes vacsorát. Amikor egy helyen a szekér 
felborul, mindenki jót derül rajta, egyedül ő nem látja olyan viccesnek az esetet, 
„a szegény beteg nagy nyögéssel vánszorga fel.” Az idegenbe induló diákok elődeik által 
jól kitaposott úton haladtak előre, a bujdosásból hazatért társaiktól nyert praktikus 
tanácsok birtokában: hol olcsó a szállás, hol főznek ízletesen. Egyik helyen némi 
malíciával jegyzi meg szerzőnk, hogy a fogadósok „emberséges emberek ugyan, de a 
pénzt bizzony el veszik.” Nemcsak manapság vesznek körül minket a kolduló utca-
gyerekek, azt olvassuk, hogy az egyik településen „két kis lengyel gyermekek sirva fu-
tottak és kialtottak utannunk, mind addig még pénzt vetettünk le nékik, mellyet egyik 
felvévén a masik verte magat a földhöz hogy ő nem kaphatott.” Boroszlóban ugyancsak a 
hideglelés készteti arra, hogy sört igyon, „soha nem szoktam vélle élni” – írja, nem 
mintha absztinens lett volna, hanem csupán azért, mert becsületes magyar em-
berként ő is inkább borral oltotta a szomját. Ugyanitt válnak meg férfiúi ékessé-
güktől: „egy Grajhon nevü barbély mind hatunknak a bajuszszát nagy nevettseggel elveté.” 
Sziléziát elhagyva a Brandenburgi fejedelemségen keresztül folytatták útjukat, 
augusztus 26-án érkeztek Frankfurtba, ahol felkeresték itt tanuló honfitársaikat, 
majd továbbhaladva két nap múlva Berlinbe jutottak, itt meglátogatták a királyi 
palotát és vadaskertet. Szerencsétlenségükre egy igen dilettáns szekerest fogadtak 
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fel (Szilágyi nagy jóindulattal az akasztófára kívánja), aki csak az ősmegérzésére 
hagyatkozva, úttalan utakon rázatta ki a lelket utasaiból. Ha ezzel nem gyűlt volna 
meg eléggé a bajuk, gondoskodtak róla az egyik ellenőrzési pontnál, ahol nem 
fogadták el a Berlinben láttamozott passzust. Nagy sietségükben megérinti őket a 
világtörténelem szele is: egy friss csatatér mellett kénytelenek elhaladni, „azelött 
való nap vágta volt le a danust a svecus, itt vólt a hartz, a test pedig mind a földön hevert.” A 
strázsáló dán katonák sem különbek lengyel kollégáiknál, nemcsak, hogy feltar-
tóztatták szegény vándordiákokat, de még italravalót, „tring-geldet” is követeltek 
tőlük. Szegény hősünk igencsak rossz bőrben lehetett, mert Lübeckben majdnem 
akasztófára jutott bágyadt ábrázata miatt – pestisesnek vélték. Szeptember 7-én 
érkeznek meg Hamburgba, itt hajóra szállnak, és átkelnek a tengeren, a partraszál-
láskor majdnem baj történik, a szél által felkorbácsolt hullámok elragadják a csó-
nakot. Szilágyi úgy érzi, hogy a halál torkából menekültek meg. Végül szeptember 
19-én jutnak el utazásuk végcéljához, Franekerbe, ahol már várják őket itt az itt 
tanuló magyar diákok. Bár a viszontagságos utazás célja nem más, mint az egyete-
mi előadások látogatása, a naplóban erről szinte semmit nem találunk feljegyezve. 
A szerzőt ismételten előveszi a hideglelés (amint írja: „kéttségbeis estem vólt már éle-
tem felöll”), végül az egyetem akkori rektora, az orvosprofesszor Petrus Latané gyó-
gyítja ki betegségéből. A következő év nyarának elején egyik társával együtt 
utazgatásra adják a fejüket. Ismét hajóra szállnak, s előbb Amsterdam látnivalóit 
csodálják meg (a kikötőt a rengeteg hajóval és „epületinek nagy, drága, tömött és tsinyos 
voltát”), majd folytatják útjukat Utrechtbe, ahol elsőként az itt tanuló magyar atya-
fiakat keresik fel. Ismét átélői lesznek a nagy történéseknek: megcsodálhatják a 
spanyol örökösödési háborút lezáró békékötés alkalmából rendezett általános 
örömünnepet, amikor még az öregasszonyok is táncra perdültek a nagy boldog-
ságtól. Szilágyi uram tiszteletét teszi a messze földön híres Alexander Roëll pro-
fesszornál, és alaposan bevásárol a kor fellelhető teológiai könyveiből, összesen 30 
kötetet vesz 160 forintért, amely összeg később, krasznai pap korában majdnem 
egy teljes évi jövedelmét tette ki. Ez a tény egy, a tudományok iránt fogékony, nyílt 
látókörű ember képét rajzolja meg számunkra, s ennek fényében különösképpen 
furcsállható az a kicsinyes rácsodálkozás, amellyel egy igen közönséges eseményt 
aposztrofál a bujdosásban látott legnagyobb érdekességként: két szekérhúzó kutya 
összeverekedését. „Meg vallom, az egész bujdosasombannis nem láttam talám nagyobb 
ujságot, mint ekkor. Mikor eppen bé akarnánk menni a varos kapuján, akkor jö ki két gyer-
mek, mint egy 12 esztendös, mindenik egy-egy két-két kerekü lectikatskakbann5 ülvén, 
mindeniket vonta egy-egy öreg komondor, mesterséges kantár lévén a fejekben. Ezek midön 
nagy erölködéssel, lihegve, pihegve vonnak a szekeretskeket, ezeknek midön egyike latná a 
masiknak a nagy faradtság miatt el vitsoritott fogait, mintha ö reá haragunnék, nagy haragal 
az ö meg faradott tarsanak ugrik, és kemenyen kezdenek veszekedni, ugy, hogy majd a sze-
keretis öszve törték. De a szekerben ülö gyermekek mind addig verek, miglen nagy nehezen 
el választák egymastol.”  Pénze fogytával szerzőnk úgy ítélte meg, hogy ideje lenne 
hazatérni. Ismét a korábbi útvonalon, hajóval indult el néhány társával 
Amsterdamba, egy utolsó bevásárlásra, de odaérve hírét vették a Hamburgban és 
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Brémában egyaránt tomboló pestisnek, amely elvágta a hazafelé vezető utat. 
Módosítani kellett a tervet, s amíg kényszerűségből Amsterdamban időztek 
Franekerben maradt csomagjaira várva, Szilágyi uram meglátogatta a helyi bolon-
dokházát, a nők és a férfiak börtönét, és nagy elégtélellel szemlélte, amint ember-
ségre tanítják „az fajtalan, lopó, hasártos, urát nem betsüllö, ’s annak jószágát tékozló, 
részegeskedő, undok rosz aszszonyokat” és „az haszontalan, henyélő, húzó, vonó, lopó, vér 
szopó, lator férfiakat”. A diákok végül úgy döntenek, hogy megkísérlik a hazatérést, 
Hamburgot elkerülve, az Elba túlsó partján, dán földön haladva. Újabb kellemet-
lenségeket kénytelenek elszenvedni, a csomagjukat a hajóra szállító csónakos 
becsapja őket és elveszi Szilágyi köpönyegét. A hajóval sincs nagyobb szerencsé-
jük, nemcsak, hogy a hajós egy romlott, erkölcstelen ember, de ráadásul tizennégy 
napot kénytelenek a tengeren tölteni. A szárazföldön folytatva útjukat, a pestistől 
való félelem jelentősen megnehezíti a vándorok továbbhaladását, Lübeckben csak 
nagy nehézéségek árán, a bíró előtt letett eskü után adják ki számukra a passzust, 
és a többi ellenőrzőpontnál is hasonlóan szigorú elbánásban részesülnek. 
Berlinben meglátogatják a királyi fegyvergyűjteményt, majd október 6-án elin-
dulnak Boroszló felé. Szűkében lévén a pénznek, és a szüntelenül szakadó eső 
által is akadályoztatva, igen lassan haladnak. A nagy sár miatt a szekér csak a cso-
magokat szállítja, az utasok gyalogláb haladnak, amint olvassuk: „A szekereket sok-
szor el hadtam, és elöre el mentem, amere gondoltam, hogy jönek, és ott valami füstös házban 
bé menven ott füstölögtem nap estig.”  Azon már nem is csodálkozhatunk, ha a sok 
megpróbáltatás ismét kikezdte hősünk egészségét. December elejére az eső hava-
zásba csapott át, a csikorgó hidegben a szekeret szánra cserélték, és végül sok vi-
szontagság után a messzi vidékeket megjárt vándorok tizenkettedikén szerencsésen 
megérkeztek Debrecen városába. 

Itt zárult Szilágyi András peregrinációja, s ugyanitt, Debrecenben kezdődött 
meg a lelkipásztori szolgálata is: az itteni nagytemplomban prédikált először ha-
zatérése után, 1714. január 7-én. Igyekezett az egyházi vezetők, püspök, esperes, 
professzor bizalmába férkőzni, kapott is ígértetet egy jó parókiára nézve, de a szép 
remények hamar szertefoszlottak, mivel debreceni szállásán nem éppen szívesen 
marasztalták – amint írja: „Bizonyára mulatoztam6 volna is, tsak az én rosz ember sógo-
romnak ’s annak az ő vén aszszony annyának sok embertelenségek és mustohaságuk onnét 
elne hajtott vólna.” Még a hónap vége előtt az egyik hideg téli estén toppant be a 
szülői házba, majd további boldogulását a helybeli lelkipásztortól, a későbbiekben 
a tiszántúli püspöki székig avanzsáló Zoványi P. Györgytől remélte. Előbb az ép-
pen a papjukat meneszteni szándékozó krasznaiak meghívásában bizakodott (ne 
feledjük, ekkor még javában érványben volt az évenkénti papmarasztás gyakor-
lata7), de mikor a szépreményű ifjúnak nem hivatalos úton tudomására hozták, 
hogy bizony a traktusbéli kollégák egyike sem javallotta az ő meghívását, igen böl-
csen maga sem erőltette tovább a krasznai papságot, hanem inkább elfogadta gróf 
Teleki Mihály meghívását az udvari prédikátorságra. Itteni szolgálata alatt, 1714. 
júniusában a küküllővári generális zsinaton szentelték fel a lelkészi szolgálatra 
24 társával együtt.8 Nem mind arany, ami fénylik – tartja a népi bölcsesség, s az 
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ifjú Szilágyi is igen hamar megtapasztalta ennek a mondásnak az igazságát. Bár a 
különféle jeles alkalmakon való részvétel nem esett nehezére, jövendőjét mégsem 
érezte bebiztosítottnak, főleg, hogy a fizetségét is igencsak szűkösen és megkésve 
kapta kézhez. Ezért másik szolgálati helyet keresett, s újból a krasznaiak meghívá-
sa tűnt a lehetséges megoldásnak. Kenyéradó gazdái igencsak rossz néven vették 
ezt az önkényes kezdeményezést, ami a szolgálati évből hátra lévő időre igencsak 
rányomta a bélyegét.

Április 24-én az egyezség szerint a krasznaiak meg is jelentek az udvarban két 
szekérrel, s az ifjú prédikátort elköltöztették minden cókmókjával együtt. Furcsa 
fintora az életnek, hogy ami után előbb még annyira áhitoztunk, ha a miénk lett, 
már el is illan a varázsa – nem volt ez másképpen Szilágyi Andrással sem, kinek 
már a beköszönő szolgálata is „igen szomorúan és ímmel, ámmal” történt, s a folyta-
tása sem volt különb, legalábbis a kezdetekben. Talán az ifjú házasok szűkös élete 
is szerepet játszott ebben, ugyanis nem sokkal Krasznára jövetele után megnősült, 
s  – mint a naplóban olvassuk –: „Ezen a’ nyáron, mint hogy új gazdák vóltunk, igen 
nehezen és soványúl éltünk.” Lassan-lassan kezd rendeződni az anyagi helyzetük is, 
hősünk gondos gazdaként jegyzi fel jövedelmeit és fontosabb kiadásait, de nem-
csak anyagiakban gyarapodnak, 1716 áprilisában egy fiúgyermekkel szaporodik 
a kis család, aki apja után az András nevet kapja a keresztségben. A következő 
esztendőben egy újabb fiúutód jön a világra – őt Gáspárnak nevezik a nagyapja 
után. A családi örömök mellett a mindennapok megpróbáltatásairól is értesülünk: 
a tatár betörés miatt a Meszesen, majd Valkóvárban kénytelenek bujkálni, később 
pedig az éhínség és döghalál elől menekülő, és Krasznán is megtelepedő székelyek 
a pestist is magukkal hozzák. Emiatt a települést szigorú karantén alá vonják, és 
fél esztendőre a templomi istentiszteletet is betiltják. A krasznaiak ebben az idő-
ben sem voltak híjával az istentiszteleteknek, a papi háznál gyülekeztek össze a 
hívek. Harmadik gyerekként 1718 őszén megszületik Sára lányuk, de nemsokára 
bekövetkezik az első – azidőben oly gyakori – gyermekhalál is: Gáspár fiuk távozik 
az élők sorából. A lelkipásztori létnek a papmarasztás intézményében gyökerező 
állandó bizonytalanságába is betekintést nyerünk, amikor arról olvasunk, hogy 
miként kezd áskálódni ellene az egyik kollégája, a Dobán szolgáló Deső Mihály, 
Krasznán lakó rokonságát is felhasználva ebben. Az önérzetes Szilágyi rossz néven 
veszi, hogy hívei nem sietik el a marasztó nyilatkozat megtételét, s kimondot-
tan az isteni gondviselés jeleként értékeli, hogy 1720 első napjaiban Biharpüspöki 
mezővárosából, nagybátyja egykori szolgálati helyéről keresik fel az eklézsiai kö-
vetek, ahol diákként ő maga is eltöltött néhány esztendőt. Hajthatatlannak bizo-
nyul bármiféle marasztó próbálkozással szemben, és április 22-én családjával és a 
holmijukat szállító szekerekkel megérkezik Püspökibe, és megkezdi itteni prédi-
kátori szolgálatát, melyet élete végéig folytat hívei nagy megelégedésére. Gondos 
gazdaként nem csak életük jelesebb eseményeit jegyzi fel (1721-ben megszüle-
tik János fiuk, 1722-ben szép, új papilakot építenek, 1727-ben pánik tör ki az 
egyik vasárnapi istentiszteleten egy közeli tűzvész miatt), hanem a hétköznapok 
történéseit is (ruhavásárlás, lovak elkóborlása, rendkívüli időjárás). 1724-ben 
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megelégedetten írja naplójában: „... még élek jo Istenem kegyelmességébül kedves edes 
felesegemmel, harom gyönyörü gyermekimmel, u[gy] m[int]. két fiammal ’s egy leanyommal 
együtt.” De a Püspökiben eltöltött évek sem csak örömöket hoztak. Meggyűlt a 
baja az új esperessel, Jenei Péterrel, akiről nem éppen dicsérő szavakkal emlékezik 
meg („énnékem mint afféle ortzátlan ember, igen unalmas volt”), s aki maga sem szívlelte 
Szilágyit, és ezt igyekezett is minden eszközzel éreztetni vele. Testi nyomorúsá-
gok is kínozzák: fogfájás, harmadnapi hideglelés, majd – egy 1727-es bejegyzés 
szerint – a halál szele is megérinti: „Juliusban és augusztusban fejemnek szédelgése, 
szemeimnek kaprozása ’s onnan következhetö nagy nyavalya engemet rettegtetett, tartván 
erössen hirtelen való halaltól.” Feleségét is elővette a „negyed napi hideg”, s kínozta is 
másfél esztendőn keresztül, majd néhány év múlva súlyos mellhártyagyulladás 
döntötte ágynak. Az elmúlás árnyéka folyamatosan vetült a család többi tagjára is. 
1725-ben született Sámuel nevű fiuk kilenc hónapos korában halt meg (bánatos 
apja feljegyezte a neki írt verses sírfeliratot is), de 1729 különösen nagy megpró-
báltatásokat hozott a szülőknek, amikor két gyermeküket is eltemették: a debre-
ceni tanulását alig elkezdő Andrást, majd néhány nap múlva Mária nevű egyéves 
kishúgát is elvitte a vérhas. A megszomorodott szívű édesapa a Szentírásban keresi 
a megnyugvást: „Az Vrnak haragját hordozom, mert vétkeztem. Mich. 7:9.”  Anyósával 
nem betegség, hanem fegyver végzett 1728-ban: „egy büszke borbely legeny szegeny 
napom aszszonyt a’ mellyén a’ tsetsinél keresztül lötte.” 

Az események sorolása hirtelen megszakad, a legutolsó, 1732. augusztus 13-i 
bejegyzés Mihály fiuk születéséről ad hírt. A szerző 1738. február 28-án bekö-
vetkezett haláláig terjedő időszak történéseiről már nem értesülünk, a folytatást 
tartalmazó lapok valamikor kiszakadtak. Viszont szintén Szilágyi András kezétől 
származik egy általa latin nyelven szerzett, s a kötet végére beírt vers (címe: Laus 
Amsteloedami – azaz Amsterdam dicsérete), ezt követően pedig gyermekeit sorolja 
fel születésük sorrendjében – a pár soros, szintén latin nyelvű bejegyzésekhez ese-
tenként az elhalálozás dátuma is társul. Itt találjuk a családra vonatkozó legkésőbbi 
adatot: Rebeka lányuk 1733. február 11-i megszületését.9

Ha a naplóból megismert száraz tényeket akarjuk összegezni, Szilágyi András 
kálvinista prédikátor ötvennégy esztendőnyi életútja során nyolcéves korától ki-
sebb-nagyobb megszakításokkal huszonhét éves koráig gyarapította ismereteit a 
hazai iskolákban. Kétesztendei tanítóskodás után külországi bujdosásra adta fejét, 
ahonnan majd’ harmadfél esztendő múlva tért haza, s ezt követően lelkészi szol-
gálatba állt, melyet negyedszázadon át folytatott, haláláig. Egyévi udvari prédiká-
torság után mindössze két gyülekezetben szolgált: öt évet Krasznán, tizennyolcat 
pedig Püspökiben. Bár saját bevallása szerint a tanítóság szűkös lehetőségei elől 
menekülve, anyagi megfontolásból és mások biztatására választotta a papi pályát, 
azon mégis becsülettel megállta a helyét. Tehetséges szónok lehetett, számos 
alkalommal prédikált a környéken élt jelesebb emberek temetésén („hova gyak-
ran illy alkalmatossaggal el szoktanak vala hivni”). Több gyülekezet is szerette volna 
megnyerni papjának, de csak akkor hagyta el aktuális szolgálati helyét, amikor ezt 
nyomós okok indokolták. A jó képességű, lelkiismeretes prédikátor képét csak 
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némileg árnyalja az a jelenet, amikor egy nézeteltérésben tettlegességhez folya-
modik:  „Motskolodásáért meg találtam ütögetni...” – a feljegyzés a szerző indulatos 
természetét sejteti az olvasóval. A pályakezdés bizonytalanabb évei után a módo-
sabb egyházközségekben viszonylagos jólétben, megelégedettségben élhetett egy-
re gyarapodó családjával. Házasságából nyolc gyermek született, öt fiú és három 
lány, kik közül viszont legalább négyen már kiskorukban elhaltak. 

A naplóíró Szilágyi András munkásságának jelentőségét találóan fogalmazta 
meg ennek legújabb kori tanulmányozója, Czibula Katalin: „… a XVIII. századi 
magyar prédikátorsorsot megörökítő leírásai a mindennapok örök emberi problémáival és a 
saját kora korlátaival egyaránt küzdő egyszerű embernek állítanak tiszteletreméltó emléket.”10

Jegyzetek
1  Elsőként 2002-ben jelent meg egy szilágysági harangról írt tanulmányom, amelyet 
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mányos ülésszakain elhangzott előadásaim.

2  A teljesség kedvéért jegyzem meg, hogy a kolozsvári Egyetemi Könyvtár Speciális 
Gyűjtemények részlegén Ikafalvi János naplója címen őriznek egy terjedelmes, 470 levélből 
álló kötetet (jelzete: MS 512). Ikafalvi szintén peregrinus lelkész volt, aki a 18. század 
második felében több szilágysági gyülekezetben is szolgált. Viszont ebben az esetben – a 
megtévesztő cím ellenére – a nagyrészt másoktól származó beírások között csupán néhány 
szórványos bejegyzést találunk Ikafalvitól, és semmiképpen nem beszélhetünk egy összefüg-
gő, több évre terjedő, részletes diáriumról. Fennmaradt az emlékezete Zoványi P. György 
zilahi lelkész, szilágyi esperes és tiszántúli püspök naplójának is, amely a 19. század során 
megsemmisült – viszont ennek hitelességével kapcsolatos kételyeimet egy tanulmányban fo-
galmaztam meg. Zsigmond Attila: Zilah, Király-utcza 34 = Erdélyi Múzeum, 2008. 3-4. 
füzet, 58-65. Bizonyára emellett még számos szilágysági lelkész – és köztük elsősorban az 
akadémitákra gondolok – jegyezte fel többé-kevésbé rendszeresen életének eseményeit, ezek az 
iratok azonban vagy elpusztultak, vagy még ismeretlen helyeken lappanganak.

3  Szeremlei Samu: Szilágyi András naplójából = Debreczeni Protestáns Lap, 
1887/4-5. sz. 33-34. 40-41.

4  Czibula Katalin: Egy magyar utazó a 18. század elején. Szilágyi András protes-
táns prédikátor naplója = Tarnai Andor-emlékkönyv (szerk. Kecskeméti Gábor), Budapest, 
1996. 43-56. vö. Czibula Katalin: Szilágyi András protestáns prédikátor naplója (a továb-
biakban: Czibula) = Lymbus. Magyarságtudományi Forrásközlemények, Budapest, 2004. 
123-186. Utóbbi munka (mely egy bevezető tanulmányt és a napló szövegét tartalmazza) 
internetes elérhetősége: www.mol.gov.hu/letoltes.php?d_id=57

5  Lektika - itt „szekér, kordé” értelemben használja a szerző, a szó eredeti jelentése: 
hordszék, gyaloghintó.

6  Értsd: időztem
7  A gyülekezetek csak egy esztendőre alkalmazták a lelkészeket, Szent György-napig 

(érdekes módon a hivatalos egyházi iratok is így említik), s a szolgálati év vége felé, általá-
ban január-február folyamán lebonyolított vizitációk rendjén az egyházmegyei küldöttek előtt 
nyilatkoztak, hogy megmarasztják-e papjukat vagy elbocsátják. A lelkésznek is hasonlókép-
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pen jogában állt eltávozni, amennyiben volt lehetősége máshová menni. Mindez az április 
24. előtt megtartott parciális zsinaton (egyházmegyei gyűlésen) emelkedett törvényerőre. E 
gyakorlat beszüntetése elég nehézkesen ment, a tiltó hatósági rendelet ellenére a gyülekezetek 
meglehetősen nehezen mondtak le erről az előjogukról, a vizitációs jegyzőkönyvek tanúsága 
szerint éveken keresztül próbálták továbbra is akaratukat érvényesíteni.

8  Egykori debreceni diák lévén, maga Szilágyi a tiszántúli egyházkerület zsinatán 
szeretné magát felszenteltetni, de végül - engedve Baczoni Incze Máté kolozsvári profesz-
szor rábeszélésének – Erdélyben ordinálják. Ez nem jelentett egy rendkívüli esetet, számos 
lelkésztársa ugyanígy járt el, ami a későbbiekben hozzájárul a tiszántúli és az erdélyi kerület 
közötti viszony elmérgesedéséhez.

9  Összevetve a dátumot az előző gyermek születési időpontjával, a kettő közti meg-
lehetősen rövid, mindössze alig hét hónapos időszak alapján vagy elírással kell számolnunk, 
vagy az akkori egészségügyi viszonyok között a koraszülött gyermek elhalálozásával – vi-
szont erről a felsorolásban nem történik említés.

10  Czibula 132.

Jurnalul preotului reformat Szilágyi András, din sec. al XVIII-lea s-a pierdut, 
ulterior fiind găsit la Biblioteca Naţională din Budapesta. Jurnalul, care conţine 
140 pagini, descrie călătoriile efectuate de către preot în anul 1712, plecând din 
Şimleu Silvaniei în ţările occidentale. Zsigmond Attila face o sinteză asupra imp-
resiilor de călătorie ale preotului Szilágyi András.

- Hepehupa, 2011. 1. szám -
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